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DAMES EN HEREN, 

1. - Inleiding 

Uw Commissie heeft 10 vergaderingen gewijd aan het wets 
ontwerp houdende wijziging van de diensplichtwetten, gecoördi 
neerd op 30 april 1962 en van de wetten houdende het statuut 
van de gewetensbezwaarden, gecoördineerd op 20 februari 
1980, en aan de bijgevoegde wetsvoorstellen. 
Het wetsontwerp werd, overeenkomstig artikel 22, 1, 2°, van 

het reglement, behandeld in openbare commissievergadering; op 
vraag van de Minister van Binnenlandse Zaken vond de hoorzit 
ting met de vertegenwoordigers van de Jeugdraden evenwel met 
gesloten deuren plaats. 
De drie wetsvoorstellen werden bij dezelfde beraadslaging 

gevoegd, overeenkomstig artikel 17, 3, van het reglement. 
Op verzoek van de commissie verduidelijkte de Minister van 

Landsverdediging tijdens de algemene bespreking zijn standpunt 
inzake dit weuontwerp, en antwoordde eveneens op de vragen 
van leden. 

ll. - Inleidende uiteenzetting van de Minister 
van BianenbadK Zaken, Openbaar Ambt en De«ntralisatie 

Dit wetsonrwerp is de concretisering van een passage van het 
rc-gecrakkoord volgens hetwtlk de dienstplicht en de militiewet 
ten motten hervormd worden. 
Deze hervormingen spruiten voort uit de noodzaak voor België 

cm toereikend conringent te verzekeren in het raam van zijn 
verplichtingen tegenover de N.A. V .O. Uit de analyse is gebleken 
dar zich hieromtrent op zeer korte termijn ernstige problemen 
kunnen voordoen. Inderdaad, enerzijds is de invoering van een 
~roepdegcr gestuit op onoverkomelijke budgettaire hindernis 
sen; daaruit volgt dat bffocpsvrijwilligers door dienstplichtigen 
zullen moeren vervangen worden. Anderzijds is men getuige, 
wals trouwens in andere Europese landen, van een verschijnsel 
van daling van het geboortencijfer die de vermindering van het 
aantal jonge opgeroepenen veroorzaakr. 
Om deze moeilijkheden te ondervangen heeft de Regering 

beslist de <iuur van de dienstplicht te verlengen. Het paste echter 
een re belangrijke verlenging te vermijden. Des te meer daar ze 
slechts de jongeren wu treffen die verplicht zijn hun dienstplicht 
1e vervullen. Er zij overigffls aan herinnerd dat thans slechts één 
jongere op twee zijn dienstplicht vervult. 
Daarom heeft de Regering, gelijktijdig mer deze maatregel, 

beslist de militiewetten te herzien, hoofdzakelijk teneinde her 
aantal uitstellen en vrijlatingen te verminderen ( voor een schema 
tisch overzicht: zie bijlage 1 ). Aldus beoogt ze de gelijkheid 
tussen de jongeren te herstellen maar toch in de behoeften van 
het contingent te voorzien. 
Wanneer men een stelsel verandert, kan men kiezen voor een 

harde aanpak. ln de politiek is dit zelden mogelijk en dit is zeker 
niet het geval in zo een gevoelige aangelegenheid als die welke nu 
aan de orde is. Men kan opteren voor gematigde hervormingen 
die voor sommigen als te beschroomd overkomen, maar voor 
anderen nog te gewaagd. Er werd evenwel voor de gematigde 
optie gekozen. Aldus is het ontwerp dat aan de senaatscommissie 
werd voorgelegd geenszins een maximalistische tekst. Toch wer 
den talrijke amendementen op dit ontwerp aanvaard. Door de 
bepalingen ervan te analyseren werden immers bijzondere gevoe 
ligheden en sommige moeilijke toestanden aan het licht gebracht. 
Uiteindelijk zullen dankzij de amendering jaarlijks ± l 350 

vrijlatingen meer kunnen worden verstrekt. 
Men dient evenwel op te merken dat veranderingen altijd een 

aanpassingsperiode vergen die onvermijdelijk gevoelens van te 
genwerking, zelfs van vijandelijkheid veroorzaken bij hen die ze 
moeten ondergaan, vooral dan indien deze veranderingen voor 
hen minder gunstig zijn. De enkele verwijzing naar de verworven 
rechten om het behoud van het status quo te rechtvaardigen, lijkt 
een schijnargumentatie die geenszins overtuigend is. 

MESDAMES, MESSIEURS, 

1. - Introduction 

Votre Commission a consacré dix réunions à l'examen du 
projet de loi modifiant les lois sur la milice, coordonnées le 
30 avril 1962 et les lois portant le statut des objecteurs de 
conscience, coordonnées le 20 février 1980 et des propositions 
de loi jointes. 
Conformément à l'article 22, 1, 2°, du règlement, le projet de 

loi a été examiné en réunion publique de commission; à la 
demande du Ministre de l'Intérieur, l'audition des représentants 
des Conseils de la jeunesse a toutefois eu lieu à huis clos. 

Les trois propositions de loi ont été jointes à la discussion du 
projet, conformément à l'article 17, 3, du règlement. 

A la demande de la commission, le Ministre de la Défense 
nationale a précisé son point de vue au sujet de ce projet de loi 
au cours de la discussion générale et a également répondu aux 
questions des membres. 

II. - Exposé introductif du Ministre de l'Intérieur, 
de la Fonction publique et de la Décentralisation 

Le présent projet de loi est la concrétisation d'un passage de 
l'accord de Gouvernement aux termes duquel le service militaire 
et les lois sur la milice doivent être réformés. 
Ces réformes procèdent de la nécessité pour la Belgique d'assu 

rer un contingent suffisant dans le cadre de ses obligations 
vis-à-vis de l'O.T.A.N. Or, il est apparu, à l'analyse, que de 
sérieux problèmes risquent de se poser à cet égard à très brève 
échéance. En effet, d'une pan, la mise en place d'une armée de 
métier s'est heurtée à des obstacles budgétaires insurmontables, 
de sorte que les volontaires de carrière devront être remplacés par 
des miliciens; d'autre pan, l'on assiste, comme d'ailleurs dans 
d'autres pays d'Europe, à un phénomène de dénatalité qui entraî 
ne une diminution du nombre des jeunes appelés. 

C est pour pallier ces difficultés que le Gouvernement a décidé 
de prolonger la durée du service militaire. Il convenait cependant 
d'éviter une prolongation trop importante, d'autant qu'elle n'au 
rait touché que les seuls jeunes astreints à accomplir leur service 
militaire. D'ailleurs actuellement, seul un jeune sur deux accom 
plit son service. 
C'est pourquoi, parallèlement à cette mesure, le Gouvernement 

a décidé de revoir les lois sur la milice, principalement en vue de 
réduire le nombre de sursis et de dispenses (voir annexe 1). Ce 
faisant, il a voulu rétablir plus d'égalité entre les jeunes gens, tout 
en pourvoyant aux nécessités du contingent. 

Lorsqu'on change un système, on peut choisir de tailler dans 
Ic vif. C'est rarement possible en politique et ce ne l'est certes pas 
dans un domaine aussi sensible que celui qui nous occupe. L'on 
peut opter pour des réformes modérées, qui sembleront trop 
timorées à certains, mais encore trop audacieuses à d'autres. C'est 
cependant cette option modérée qui a été choisie. C'est dire que 
le projet qui a été soumis à la commission du Sénat n'était en rien 
un texte maximaliste, tant s'en faut. De nombreux amendements 
présentés à ce projet ont cependant été acceptés. En analysant ses 
dispositions, des sensibilités particulières ont en effet été mises en 
lumière et des situations difficiles ont parfois été dénoncées. 

A la suite de l'amendement du projet, environ 1 350 dispenses 
supplémentaires pourront être accordées chaque année. 
li convient cependant d'observer que les changements impli 

quent toujours une période d'adaptation, qui suscite inmanqua 
blemenr des sentiments de contrariété, voire d'hostilité de la part 
de ceux qui en sont l'objet, surtout si ces changements vont dans 
un sens qui leur est défavorable. La seule référence aux droits 
acquis pour justifier le maintien du statu quo est une argumenta 
tion fort spécieuse, qui n'est guère convaincante. 
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Het ontwerp maakt ongetwijfeld niet iedereen gelukkig, doch 
de indiening ervan werd - gezien de omstandigheden - onver 
mijdelijk. Men dient overigens alles te plaatsen binnen een breder 
kader, waar ook de verlenging en de herwaardering van de 
dienstplicht deel van uitmaken. 

Sommigen hebben weliswaar gecontesteerd dat het ontwerp 
onontbeerlijk zou zijn. Inzonderheid door te verklaren dat de 
verlenging van de militaire dienst en de wijzigingen aangebracht 
aan dienstplichtwetten een groot overschot van dienstplichtigen 
tot gevolg zou hebben. 
Er was zelfs sprake van 10 000 dienstplichtigen te veel en men 

heeft verzekerd dat de verlenging van de dienstplicht alleen al zou 
volstaan om het contingent tot 1990 veilig te stellen. Deze 
beweringen zijn enigszins overdreven. 

De Departementen van Landsverdediging en Binnenlandse Za 
ken stonden er nochtans op de cijfers in de tabel, uitgedeeld aan 
de leden van de senaatscommissie voor de Binnenlandse Zaken, 
te controleren en de tabel zelf te actualiseren. 

De gegevens van 1986 die als basis voor de berekeningen dienen, 
stemmen thans overeens met de reële cijfers en zijn niet meer geba 
seerd op ramingen zoals dit het geval was voor de eerste tabel, gepu 
bliceerd in het senaatsverslag (Stuk Senaat nr. 370/ 3, bijlage 2); 
medio 1986 was het echter niet mogelijk het anders te doen. 

Deze geactualiseerde tabel (zie bijlage 2: Evolutie van het 
cc>ntingent miliciens) bewijst Je absolute noodzaak om de in het 
vooruiczichc gestelde maatregelen re treffen. Welke zijn zij inzake 
milide? 

De belangrijkste wijzigingen aan de gecoördineeerde milirie 
wettm zijn de volgende (zie ook bijlage 1 ) : 

A. Inzake uitstel. 
War het uitstel als kostwinner betreft, werden sommige voor 

waarden in een voor de dienstplichtigen gunstiger zin gewijzigd : 
zo wordt het overlijden van de moeder of de grootmoeder aan 
vaard, terwijl de huidige reglementering slechts het overlijden van 
de vader of de grootvader beoogde. 

Daarenboven wordt het bedrag van 240 000 frank, dat het 
maximum van de inkomsten bepaalt waarvan de personen ten 
gunste van wie het kostwinnersschap wordt ingeroepen, kunnen 
genieten, jaarlijks en automatisch aangepast aan het indexcijfer 
van de consumptieprijzen. 

De mogelijkheid om uitstel te bekomen als eerstopgeroepene 
van een gezin met vijf kinderen, of omdat een broer tot dezelfde 
licht:ing behoort, wordt afgeschaft. ln dit laatste geval kan de 
Minister van Landsverdediging een verdaging van oproep roe 
kennen indien zulks nodig blijkt. 
Het uitstel als woonachtige in het buitenland wordt afgeschaft, 

evenals het uitstel dat leidde tot vrijlating, namelijk het uitstel 
voor dezen die hun gewone en effecneve woonplaats buiten 
Europa hadden en voor de mijnwerkers. 

De milicien die weduwnaar geworden is met één of meer 
kinderen, hoeft geen voorafgaandelijke uitstellen meer aan te 
vragen. Het recht tot vrijlating wordt onmiddellijk verkregen. 

De studenten genieten van een voordeliger stelsel : thans kan 
een student aan de hogere onderwijsinrichtingen slechts tor 
25 jaar uitstel bekomen indien de studiecyclus ten minste 3 jaren 
telt. Deze voorwaarde is afgeschaft. 

Bovendien kunnen alle studenten die cursussen volgen waar 
van de studiecyclus ten minste 6 jaar bedraagt, met inbegrip van 
de specialisaties die rechtstreeks verband houden met de studies, 
voortaan tot de leeftijd van 28 jaar uitstel verkrijgen. Het oor 
spronkelijk ontwerp dat 7 jaar voorzag, werd geamendeerd ten 
einde de studenten in de veeartsenijkunde in de mogelijkheid te 
stellen te blijven genieten van het stelsel dat tegenwoordig op hen 
van toepassing is. 

Le projet ne satisfait assurément pas tout le monde, mais les 
circonstances en rendaient le dépôt indispensable. Il faut d'ail 
leurs situer le tout dans un cadre plus large, parmi d'autres 
mesures qui concernent notamment la prolongation et la revalori 
sation du service militaire. 

Certains ont contesté que ce projet fût indispensable, notam 
ment en affirmant que la prolongation du service militaire et les 
modifications apportées aux lois sur la milice entraîneraient un 
grand excédent de miliciens. 

ll a même été question de 10 000 miliciens excédentaires et I' on 
a assuré que l'allongement du service suffirait à lui seul à assurer 
le contingent jusqu'en 1990. Ces assertions sont quelque peu 
exagérées. 

Cependant, les Départements de la Défense nationale et de 
l'Intérieur ont néanmoins tenu à vérifier les chiffres qui figuraient 
dans le tableau distribué aux membres de la Commission de 
l'Intérieur du Sénat, et à actualiser le tableau proprement dit. 

Les données de 1986, qui servent de base aux calculs, corres 
pondent à présent aux chiffres réels et ne sont plus basées sur des 
estimations comme ce fut le cas pour le premier tableau publié 
dans le rapport du Sénat (Doc. Sénat n° 370/ 3, annexe 2); il ne 
pouvait toutefois en être autrement à la -ni-1986. 

Ce tableau actualisé (voir annexe 2: Evolution du contingent 
des miliciens) témoigne de l'impérieuse nécessité de prendre les 
mesures prévues. Quelles sont-elles en matière de milice ? 

Les principales modifications apportées aux lois coordonnées 
sur la milice sont les suivantes (voir également l'annexe 1): 

A. En matière de sursis. 
En ce qui concerne la possibilité d'obtenir un sursis comme 

indispensable soutien de famille, certaines conditions ont été 
modifiées dans un sens plus favorable aux miliciens. C'est ainsi 
que, désormais, l'on prend en considération le décès de la mère 
et de l'aïeule, alors que la réglementation actuelle ne visait que 
celui du père ou de l'aïeul. 

De surcroît, le montant de 240 000 francs qui fixe le maximum 
des ressources dont peuvent bénéficier les personnes ayant la 
qualité de soutien de famille fait l'objet d'une adaptation annuelle 
er automatique à révolution de l'indice des prix à la consomma 
tion. 

La possibilité d'obtenir un sursis en tant que premier appelé 
d'une famille de cinq enfants ou parce qu'un frère appartient à 
la même levée ou est sous les armes est supprimée. Dans ce dernier 
cas, le Ministre de la Défense nationale peut accorder un report 
d'appel si cela s'avère nécessaire. 
la possibilité d'obtenir un sursis en tant que résident à l'étranger 

est supprimée. Sont également supprimés, les sursis qui menaient à 
la dispense, à savoir les sursis pour ceux qui avaient leur résidence 
habituelle et effective hors d'Europe et pour les mineurs. 

le milicien devenu veuf, avec un ou plusieurs enfants, n'a plus 
besoin de demander des sursis préalables. Le droit à la dispense 
devient immédiat. 

Les étudiants bénéficient d'un régime plus favorable: au 
jourd'hui, l'étudiant qui suit des cours dans un établissement 
d'enseignement supérieur, ne peut obtenir de sursis jusqu'à 
25 ans que si le cycle d'études comporte trois ans au moins. Cette 
condition est supprimée. 

En outre, tous les étudiants qui suivent des cours dont le cycle 
d'études comporte six ans au moins, y compris les spécialisations 
liées directement aux études, peuvent désormais obtenir des 
sursis jusqu'à 28 ans. Le projet initial, qui prévoyait sept ans, a 
été amendé afin de permettre aux étudiants en médecine vétéri 
naire de continuer à bénéficier du régime qui leur est actuellement 
applicable. 
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Het uitstel tot 30 jaar voor de personen die buiten Europa 
verblijven en voor de geneesheren die ontwikkelingswerk willen 
verrichten, wordt afgeschaft. 

Uitstel tot 32 jaar wordt ingevoerd ten voordele van de genees 
heren die zich wensen te specialiseren in een tak van de genees 
kunde . 

B. Inzake vrijlatingen 

Het stelsel van de vrijlatingen maakt eveneens het voorwerp uit 
van een aantal wijzigingen waarvan sommige het logisch gevolg 
zijn van de wijzigingen aangebracht aan het systeem van de 
uitstellen. 

Bepaalde vrijlatingen worden afgeschaft : het gaat om vrijlatin 
gen voor personen die vóór de ouderdom van 18 jaar gedurende 
5 jaar buiten Europa verbleven, of over vrijlatingen ten voordele 
van deze die hun gewone en effectieve woonplaats buiten Europa 
hebben. 

Dit geldt eveneens voor het personeel van de mijnen. Rekening 
houdend met de huidige conjunctuur, is het zeker niet wenselijk 
jongeren aan te moedigen om dit beroep te kiezen, door hen het 
voordeel van de vrijlating van de militaire dienstplicht te verle 
nen. 

Het oorspronkelijk ontwerp voorzag in de afschaffing \'311 de 
vrijlating ten voordele van de zeelieden. Vele amendementen 
werden bij de Smaarscommissie voor Binnenlandse Zaken inge 
diend om deze bepaling in 1e trekken; zij doelden inzonderheid 
op hff specifieke karakter van dit beroep en het belang ervan voor 
her economisch leven van het land. Het behoud van het huidig 
sysrttm werd uiteindelijk aanvaard, wat het aantal vrijlatingen 
mer ± 140 per jaar verhoogt in vergelijking met het oorspronke 
lijke ontwerp. 

Om daarenboven aanzienlijke onaangenaamheden te vermij 
den voor de jongeren die ten minste één uitstel dat tot een 
voortaan afgeschafte vrijlating leidt, hebben aangevraagd en ook 
bekomen, werd er een overgangsregime aanvaard dat hen in staat 
moet stellen om, ondanks de aan het systeem aangebrachte 
wijzigingen. de v, ;;:ating te bekomen waarop ze aanspraak 
mochten maken. 

De vrijlating wegens twee broeder- of zusterdiensten wordt 
gehandhaafd. De- dienst moet echter als dienstplichtige vervuld 
worden en niet meer als beroepsvrijwilliger. 

Het principe van de vrijlating wegens een broeder- of zuster 
dienst wordt gehandhaafd. De bijkomende voorwaarden waar 
aan men moet voldoen <>m te genieten van deze vrijlating, werden 
evenwel gewijzigd. 

Dt- huidige tekst voorziet dat het gezin waarvan de ingeschreve 
ne die zulk ~n vrijlating aanvraagt, deel uitmaakt, •• het grootste 
aantal kinderen- moet hebben; dit aantal wordt elk jaar bepaald 
door de Minister van Binnenlandse Zaken in overleg met zijn 
collega van Landsverdediging. Voortaan moet het gezin ren 
minste vier kinderen hebben en het is bij een in Ministerraad 
overlegd koninklijk besluit dat het aantal kinderen, hetzij het 
minimum. dus vier, hetzij meer, zal vastgelegd worden; het 
aantal zal in functie zijn \'311 de behoeften van het contingent. 

Daarenboven zullen, zoals nu, de samengevoegde inkomens 
van de vader en de moeder een bepaald bedrag niet mogen 
overschrijden. 

De andere voorwaarde volgens dewelke men gehuwd met 
kinderlasr en enige kostwinner moer zijn zonder een diploma van 
kandidaat in de medische wetenschappen te hebben behaald, is 
afgeschaft. 

Degenen die vóór 32 jaar de Belgische nationaliteit verwerven, 
zullen hun militaire dienstplicht moeten vervullen. Deze leeftijd 
is tegenwoordig op 25 jaar vastgesteld. 

Les sursis jusqu'à 30 ans pour les personnes qui résident hors 
d'Europe et pour les médecins qui désirent faire de la coopération 
sont supprimés. 

Des sursis jusqu'à 32 ans sont créés en faveur des médecins qui 
se spécialisent dans une branche de l'art de guérir. 

B. En matière de dispenses 

Le régime des dispenses fait l'objet, lui aussi, d'un certain 
nombre de modifications, dont certaines sont le corollaire obligé 
des changements apportés au système des sursis. 

Certaines dispenses sont supprimées: il s'agit des dispenses en 
faveur des personnes qui résident hors d'Europe pendant 5 ans 
avant l'âge de 18 ans, ou en faveur de ceux qui ont leur résidence 
habituelle et effective hors d'Europe. 

Il en est de même pour le personnel des mines. Compte tenu 
de la conjoncture actuelle, il ne s'indique certainement pas d'en 
courager les jeunes à se diriger vers cette profession en leur 
accordant le bénéfice de la dispense du service militaire. 

Le projet initial prévoyait la suppression de la dispense en 
faveur des marins. De nombreux amendements visant à abroger 
cette disposition, ont été déposés en Commission de l'Intérieur 
du Sénat; ces amendements faisaient notamment état des spécifi 
cités de ce métier et de son importance pour la vie économique 
du pays. Le maintien du système actuel a finalement été accepté, 
ce qui augmente le nombre de dispenses d'environ 140 par an, 
par rapport au nombre qui aurait résulté de l'application du 
projet initial. 

En outre, pour éviter des désagréments considérables aux 
jeunes qui ont introduit et obtenu au moins un sursis devant 
mener à une des dispenses désormais supprimées, il a été accepté 
de prévoir pour ces jeunes un régime transitoire qui doit leur 
permettre d'obtenir, malgré les modifications apportées au systè 
me, la dispense qu'ils étaient en droit d'espérer. 

La dispense en raison de deux services de frère ou sœur est 
maintenue. Cependant, Ic service doit être accompli comme 
milicien soldé, et non plus comme volontaire de carrière. 

Le principe de la dispense en raison d'un service de frère ou 
sœur est conservé, mais les conditions supplémentaires auxquel 
les il faut répondre pour bénéficier de cette dispense, ont été 
modifiées. 

Le texte actuel prévoit que la famille à laquelle appartient 
l'inscrit qui sollicite pareille dispense, doit comprendre « le plus 
grand nombre d'enfants ,. , ce nombre étant fixé chaque année par 
le Ministre de l'Intérieur, en accord avec son collègue de la 
Défense nationale. Désormais, la famille doit compter au mini 
mum quatre enfants, et c'est un arrêté royal délibéré en Conseil 
des Ministres qui fixera le nombre d'enfants - soit le minimum, 
c'est-à-dire quatre, soit plus: le nombre sera fonction des nécessi 
tés du contingent. 

En outre. comme aujourd'hui, les ressources cumulées du père 
et de la mère ne pourront pas dépasser un certain montant. 

L'autre condition, selon laquelle il fallait être marié avec charge 
d'enfant, être le seul soutien de famille et n'être pas candidat en 
sciences médicales, est supprimée. 

Ceux qui obtiennent la nationalité belge avant l'âge de 32 ans, 
devront faire leur service militaire. Cet âge est actuellement fixé 
à 25 ans. 
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De vader die weduwnaar wordt, met één of verschillende 
kinderen, heeft onmiddellijk recht op de vrijlating en dient niet 
meer, zoals nu, de voorafgaandelijke uitstellen aan te vragen. 
Aanpassingen werden doorgevoerd aan de voorwaarden ver 

eist voor vrijlating als onmisbare hulp voor een landbouw-, 
nijverheids- of handelsbedrijf. 

Heden ten dage kan alleen de wees van vader en moeder de 
vrijlating op deze basis bekomen en voor zover hij reeds twee 
uitstellen uit dien hoofde heeft verkregen. 
Het ontwerp maakt een onderscheid tussen degene die een 

bedrijf voor eigen rekening en deze die een bedrijf voor rekening 
van zijn ouders beheert; om de vrijlating te bekomen moet de 
eerste, zoals nu, wees van vader en van moeder zijn en twee 
uitstellen bekomen hebben als onmisbare hulp voor het bedrijf; 
de tweede - en dit is een nieuwigheid - moet aan de voorwaar 
den van twee voorafgaandelijke uitstellen niet voldoen. Om deze 
vrijlating te bekomen, volstaat het dat hij wees van vader of 
moeder is. - 
Een nieuwe vrijlating is ingevoerd ten voordele van de jonge 

vader. Momenteel kunnen degenen die vóór de leeftijd van 
24 jaar een kind hebben, de ontheffing verkrijgen nadat de 
Minister van Landsverdediging vastgesteld heeft dat het aantal 
dienstplichtigen de behoeften overschrijdt. Wat een gunst was, 
wordt een recht. 
Het ontwerp stelde oorspronkelijk dat de jonge vader de enige 

kostWinner van het gezin moest zijn. Na bespreking werden 
uiteindelijk minder beperkende voorwaarden aangenomen : het 
zal volstaan dat de jonge vader de onmi.sbare kostwinner van het 
gezin is. 

Een beperking is opgelegd ten aanzien van de houders van het 
diploma van kandidaat in de medische wetenschappen. 

C. lnz,alce ontheffing 
De bepalingen die de MiniSter van Landsverdediging toelieten 

ontheffingen te verlenen, zijn opgeheven. De jonge vaders zullen 
echter voortaan vrijgelaten worden. 

D. O,,erige wijzigingen 

Een aantal andere bepalingen van het ontwerp werden even 
eens geamendeerd in de Senaat : 
l) de termijnen, toegekend aan de dienstplichtigen om in 

beroep te gaan bij de Militieraad of om zich in verbreking te 
voorzien, werden verlengd; 
2) de draagwijdte van de bepaling betreffende de vrijstelling 

van militaire dienstplicht omwille van prestaties in ontwikke 
lingslanden, werd gepreciseerd. 
Ten slotte werden er ook bepaalde vormverbeteringen aange 

bracht. 

Ill. - Hoonining met vcnegc:nwoordigers van de Jeugdraad 
voor de Vlaamse Gemeenschap en van de " Conseil de la Jeunesse 

d'expression française de Belgique» (C.J.E.F.) 

De bespreking heeft plaatsgevonden op basis van de nota's die 
door de vertegenwoordigers van de beide jeugdraden werden 
toegelicht en aan de leden van de commissie werden overhandigd; 
de beide nota's worden gepubliceerd in bijlagen 5 en 6. 

De heer Daras wijst op de passus van de nota van de" Conseil 
de la Jeunesse d'expression française », waarin er wordt op aange 
drongen dat in een gemengde Commissie Binnenlandse Zaken 
Landsverdediging, bestaande uit leden van Kamer en Senaat, 
duidelijkheid wordt verschaft over de werkelijk noodzakelijke 
legersterkte, gelet op de behoeften van onze defensie. 

Le père qui devient veuf, avec un ou plusieurs enfants, a 
immédiatement droit à la dispense et ne doit plus passer, comme 
aujourd'hui, par le système des sursis préalables. 

Des aménagements ont été apportés aux conditions requises 
pour obtenir la dispense prévue pour les inscrits qui sont recon 
nus indispensables aux besoins d'une exploitation agricole, com 
merciale ou industrielle. 
A l'heure actuelle, seul l'orphelin de père et de mère peut 

obtenir la dispense sur cette base et pour autänt qu'il ait déjà 
obtenu deux sursis à ce titre. 

Le projet opère une distinction entre celui qui gère une exploi 
tation pour son compte et celui qui gère une exploitation pour 
le compte de ses parents : pour obtenir la dispense, le premier 
doit, comme à l'heure actuelle, être orphelin de père et de mère 
et avoir obtenu deux sursis comme indispensable aux besoins de 
son exploitation; le second, et ceci est nouveau, n'a pas à remplir 
la condition de deux sursis préalables. Il lui suffit, pour obtenir 
cette dispense, d'être orphelin de père ou de mère. 

Une nouvelle dispense est créée en faveur du jeune père de 
famille. A l'heure actuelle, ceux qui ont un enfant avant l'âge de 
24 ans peuvent obtenir la libération après que le Ministre de la 
Défense nationale a constaté que le nombre de miliciens dépasse 
les nécessités. Ce qui était une faveur devient un droit. 

Le projet prévoyait initialement que le jeune père de famille 
devait être le seul soutien de son ménage. Des conditions moins 
restrictives ont finalement été acceptées à la suite de discussions : 
il suffira que le jeune père soit l'indispensable soutien de son 
ménage. 
Une restriction est prévue à l'égard des porteurs d'un diplôme 

de candidat en sciences médicales. 

C. En matière de libération 

Les dispositions qui permettaient au Ministre de la Défense 
nationale d'accorder des libérations sont abrogées. Cependant, 
les jeunes pères de famille seront désormais dispensés. 

D. Autres modifications 

Une série d'autres dispositions du projet ont également été 
amendées par le Sénat : 

1) les délais accordés aux miliciens pour interjeter appel devant 
le Conseil de milice ou pour se pourvoir en cassation ont été 
allongés; 

2) la portée de la disposition concernant l'exemption du service 
militaire en raison de prestations dans des pays en voie de 
développement a été précisée. 

Enfin, certaines corrections de forme ont également été appor 
tées. 

Ill. - Audition de représentants du Conseil 
de la Jeunesse d'expression française de Belgique (C.J.E.F.) 

et du "Jeugdraad voor de Vlaamse Gemeenschap" 

La discussion s'est déroulée sur la base des notes qui ont été 
commentées par les représentants des deux Conseils de la jeunes 
se et remises aux membres de la commission. Ces deux notes font 
l'objet des annexes 5 et 6. 

M. Dar as se réfère au passage de la note du Conseil de la 
Jeunesse d'expression française où il est demandé qu'une Com 
mission mixte de l'Intérieur et de la Défense nationale, composée 
de membres de la Chambre et du Sénat, s'attache à déterminer 
avec précision quelle est l'importance des effectifs réellement 
nécessaires pour répondre aux besoins de notre défense. 
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Aangezien deze laatste bepaling nogal vaag is, wenst de heer 
Daras te weten wat de Jeugdraden hier precies onder verstaan. 
Volgens de C.J.E.F. is het essentieel om, vooraleer men een 

verandering van het aantal miliciens en van de militiewetten 
overweegt, voorafgaandelijk de vraag te stellen naar de Belgische 
verplichtingen in het kader van de N.A.V.O., vooral dan wat het 
aantal functies betreft. 

Slechts wanneer men een ondubbelzinnig antwoord heeft op de 
vraag waarom een bepaald aantal militairen noodzakelijk is, kan 
de discussie worden gevoerd over de manier waarop dit aantal 
dient te worden bereikt. 
De Jeugdraad voor de Vlaamse Gemeenschap voegt hieraan 

toe zich af te vragen hoe de N.A.V.O.-verplichting tot het 
instandhouden van 50 135 troepenfuncties, wordt vastgelegd. 
Deze verplichting blijft reeds jarenlang op een constant peil en er 
wordt geenszins rekening gehouden met demografische gegevens. 
Men dient vast te stellen dat op andere terreinen een totaal 

andere logica wordt gehuldigd : zo vermindert de omkadering 
van het onderwijs omdat er minder schoolgaande jeugd is als 
gèvolg van de denataliteit. Men kan zich afvragen waarom ook 
het aantal troepenfuncties niet soepeler wordt aangepast in func 
tie van de demografische evolutie. 

. . . 
T t"neinde de discriminatie tussen de werkende en de studerende 

jongtten te verminderen, vraagt de Jeugdraad dat een uitstel op 
eenvoudige aanvraag mogelijk zou worden. 
De hur De Loo, srelt de vraag of men dit type uitstel wenst 

in re voeren voor werkende jongeren die avondcursus volgen of 
dat men het nog ruimer wenst te zien en toepassing kan vinden 
op alle jongtten. ln dir Iaatste geval wijst de heer De Loor op het 
eventuele misbruik dar door werkgevers zou kunnen worden 
gemaakt van deze mogelijkheid in hoofde van hun werknemers. 

De venegenwoordiger van de Jeugdraad voor de Vlaamse 
Gemeenschap an~·:'"'Ordt dar dit uitstel (maximaal 5 maal) zo 
ruim mogelijk zou dienen te worden opgevat. 
De mogelijkheid dient aldus te worden opengesteld voor o.m. : 
beginnende zelfstandigen; 
personen die meewerken aan een onderzoeksproject in het 
buitenland; 
mensen die een stage willen doen. 

. .. 
De heer Vangronsveld doet opmerken dat de verdediging door 

de Jeugdraden van het principe van de individuele dienstplicht, 
regelrecht indruist tegen het standpunt van de " Bond van Grote 
en Jonge Gezinnen" (B.G.J.G. ). 

De Jeugdraden geven cr ook de voorkeur aan om bij de 
beoordeling van uitstel, vrijlating en vrijstelling voorrang te 
geven aan sociale omstandigheden, eerder dan aan familiale. 

Door de jeugdraden wordt geantwoord dat de B.G.J.G. het 
volste recht heeft zijn standpunt te laren kennen, doch dat zij zelf 
blijven vasthouden aan het principe van de individuele dienst 
plicht. 
De vrijlatingen wegens broederdienst hebben overigens vaak 

niets meer te maken met sociale overwegingen. Dit kan met des 
te meer reden worden volgehouden, omdat men thans niet meer 
kan spreken van een rechtstreeks verband tussen arme en grote 
gezinnen; het tegendeel is eerder waar: grote gezinnen zijn over 
het algemeen terug te vinden in de meer welstellende klasse. 

Cette demande étant assez vague, M. Daras souhaiterait obte 
nir des éclaircissements à ce sujet. 

Le C.J.E.F. estime qu'avant d'envisager une modification du 
nombre de miliciens et des lois sur la milice, il est essentiel de 
s'interroger sur les obligations de la Belgique dans le cadre de 
l'O.T.A.N., surtout en ce qui concerne le nombre de fonctions. 

Ce n'est que lorsqu'on aura reçu une réponse claire à la 
question de savoir pourquoi il faut disposer d'un nombre donné 
de militaires, que l'on pourra entamer la discussion sur la manière 
d'atteindre ce nombre. 

Le « Jeugdraad voor de Vlaamse Gemeenschap » se demande 
en outre comment est déterminée l'obligation « O.T.A.N. » de 
maintenir un contingent de 50 135 hommes. Ce contingent de 
meure à un niveau constant depuis de nombreuses années et n'est 
jamais revu en fonction de l'évolution démographique. 

L'on s'aperçoit que dans d'autres domaines, on recourt à une 
tout autre logique. C'est ainsi que dans l'enseignement, l'encadre 
ment est réduit en raison de la diminution de la population 
scolaire résultant de la dénatalité. Il est donc permis de se 
demander pourquoi l'on n'adapte pas également le nombre de 
fonctions « troupe " avec plus de souplesse, en fonction de l'évolu 
tion démographique. 

. . . 
En vue d'atténuer la discrimination entre les jeunes qui travail 

lent et ceux qui étudient, le Conseil de la Jeunesse demande qu'il 
soit possible d'obtenir un sursis sur simple demande. 
M. De Loor demande si l'on souhaite instaurer œ type de sursis 

uniquement pour les jeunes travailleurs qui suivent des cours du 
soir, ou si l'on désire, d'une manière plus générale, prévoir cette 
possibilité pour tous les jeunes. Si c'est cette seconde hypothèse 
qui est envisagée, M. De Loor met en garde contre le risque de 
voir des employeurs abuser de cette possibilité dans le chef de 
leurs travailleurs. 

Le représentant du « Jeugdraad voor de Vlaamse Gemeen 
schap" répond que ce sursis (accordé au maximum cinq fois) 
devrait être conçu de manière aussi large que possible. 
Devraient donc pouvoir en bénéficier, entre autres: 
les indépendants qui débutent; 
les personnes qui collaborent à un projet de recherche à 
l'étranger; 
les personnes qui veulent effectuer un stage. 

M. Vangran_çveld fait observer qu'en défendant Ie principe du 
service militaire individuel, les Conseils de la Jeunesse adoptent 
une position diamétralement opposée à celle du" Bond van Grote 
en Jonge Gezinnen" (B.G.J.G.). 

Les Conseils de la Jeunesse estiment qu'il serait préférable que 
les considérations sociales prévalent sur les considérations fami 
liales lorsqu'il s'agit de décider de l'octroi d'un sursis, d'une 
dispense ou d'une exemption. 

Les Conseils de la Jeunesse répondent que la "B.G.J.G. » a 
parfaitement le droit de faire connaître son point de vue, mais 
qu'eux-mêmes demeurent partisans du principe du service mili 
taire individuel. 

Les dispenses pour service de frère ne sont d'ailleurs bien 
souvent plus fondées sur des considérations sociales. Cela est 
d'autant plus vrai que l'on ne peut plus dire à l'heure actuelle 
qu'une famille nombreuse est toujours une famille pauvre; c'est 
en effet plutôt le contraire qui se vérifie: les familles nombreuses 
se rencontrent en général dans les classes aisées. 
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Ten slotte wordt er op gewezen dat de bepalingen inzake 
vrijlatingen wegens kostwinnerschap een dringende aanpassing 
vereisen. Tengevolge van een fiscale hervorming van enkele jaren 
geleden komt momenteel praktisch niemand meer in aanmerking 
om een vrijlating wegens deze reden te bekomen. 

IV. - T oelicbting van de bijgevoegde wetsvoorstellen 

I. Wetsvoorstel (de heer Désir) tot invoeging van een artikel 
16bis in hoofdstuk IV, afdeling 7, van de op 30 april 1962 
gecoördineerde dienstplichtwetten (Stuk nr. 13/1). 

Volgens de indiener van het wetsvoorstel, was het oorspronke 
lijk de bedoeling om de personen die wensen dienst te nemen bij 
de politie, qua militieverplichtingen gelijk te schakelen met 
degenen die in dienst gaan bij de rijkswacht; deze laatsten dienen 
immers hun legerdienst niet te vervullen. 
Het zou tevens de mogelijkheid hebben geboden de beide 

statuten dichter bij mekaar te brengen. 
Inmiddels werd echter de wet op de gemeentepolitie goedge 

keurd (wet van 11 februari 1986, gepubliceerd in het Belgisch 
Staatsblad van 6 december 1986). Hierdoor is er o.m. een wijzi 
ging aangebracht in de toelatingsvereisten om tot het politiekorps 
te kunnen toetreden : een kandidaat dient in het bezit te zijn van 
een diploma van hoger middelbaar onderwijs. Dit is een strengere 
vereiste dan voor rijkswachters, die slechts over een diploma 
lager middelbaar m1dcrwiji dienen 1e beschikken. 

Ondanks Je wijzigingen in de criteria om :e kunnen worden 
toegelaten bij de politie, zullen er toch moeilijkheden blijven 
bestaan voor de pohnekorpsen, vooral dan in de grotere steden. 
lx veiligheid van personen en goederen wordt in gevaar gebracht 
door her personeelstekort bii de gemeentepolitie. 

liet zou daarom toch aanbevelenswaardig zijn te voorzien dat 
ingeschrevenen ervan vrijgesteld worden hun dienstplicht te ver 
\•ullen. indien zt er zich toe verbinden om gedurende twee jaar 
een betrekking van helpagem bij de gemeentepolitie uit te oefe 
nen. 
De beer Va11 w·ambeke repliceert hierop dat hij momenteel de 

ind,ruk heeft dat iedereen een beroep wil doen op miliciens om 
personeelstekorten aan 1e vullen. Het is gevaarlijk deze weg op 
te gaan. Beter ware andere systemen te vinden, die hoogstwaar 
schijnlijk wel grotere uitgaven zullen vergen. 

Volgens Je Mi11ister uan Binnenlandse 7Ake11 is her in de eerste 
plaats noodzakelijk voldoende militairen te hebben om het jaar 
lijks gestemde connngenr op 1c vullen. Slechts buiten het contin 
gem zou men kunnen overwegen de mensen de mogelijkheid te 
bieden een andere dan een militaire dienst te verrrichten, 

ln de huidige omstandigheden kan het voorstel dus niet worden 
ingepast in het regeringsontwerp, doch in de toekomst kan men 
cr eventueel wel rekening mee houden. 

2. Wetsr,oorstl'i (de ht•t•r Pentjcan: tot invoering, voor de 
afgest1111rde11 v,111 medische studicncbtingcn, uan dezelfde maat 
regelen tot untstelling v,m legerdienst als die welke gelden voor 
de ui-•,•rigt! dienstpltchnoetten (Sruk m. 36/ 1 ). 

De heer Petitjean acht het onlogisch dat, wat de militiewetge 
ving betreft, geneesheren, apothekers en dierenartsen nog steeds 
worden gediscrimineerd in vergelijking met andere ingeschreve 
nen. Deze discriminatie was misschien nog te verantwoorden in 
een periode dat er weinig afgestudeerden waren in de medische 
studierichtingen, terwijl het leger toch over een aantal dokters 
dienstplichtigen diende te beschikken. 

Il est enfin souligné qu'il est urgent d'adapter les dispositions 
relatives aux dispenses pour cause de soutien de famille. En effet, 
par suite d'une réforme fiscale réalisée il y a quelques années, il 
n'y a actuellement quasi plus personne qui puisse bénéficier d'une 
dispense pour ce motif. 

IV. - Commentaire des propositions de loi jointes 

1. Proposition de loi (M. Désir) insérant un article 16bis dans 
le chapitre IV, section 7, des lois sur la milice, coordonnées le 
30 avril 1962 (Doc. n° 13/1). 

L'auteur de la proposition de loi explique que l'objectif de 
celle-ci était d'assimiler, en ce qui concerne les obligations de 
milice, les jeunes qui souhaitent servir au sein de la police à ceux 
qui s'engagent à la gendarmerie et qui sont de ce fait dispensés 
d'accomplir leur service militaire. 

Cette proposition aurait également permis de rapprocher les 
deux statuts. · 

Un élément nouveau est toutefois intervenu dans l'intervalle, 
à savoir le vote de la loi sur la police communale (loi du 11 février 
1986, Moniteur belge du 6 décembre 1986), etcette loi a notam 
ment modifié les conditions d'admission ;:u sein du corps de 
police en ce sens que les candidats doivent désormais être en 
possession d'un diplôme de l'enseignement secondaire supérieur. 
Il s'agit en l'occurrence d'une condition plus stricte que celle qui 
est prévue pour l'admission au sein de la gendarmerie, puisque 
seul un diplôme de l'enseignement secondaire inférieur est requis 
dans ce cas. 

La modification des critères d'admission dans la police ne 
mettra cependant pas fin aux difficultés auxquelles les corps de 
police sont confrontés, surtout dans les grandes villes. Le manque 
d'effectifs de la police communale met en péril la sécurité des 
personnes et des biens. 

Dès lors, il serait malgré tout souhaitable de dispenser du 
service militaire les inscrits qui s'engagent à exercer un emploi 
d'agent auxiliaire de la police communale pour un terme de deux 
ans. 

M. W ambeke déclare avoir l'impression que tout le monde veut 
faire appel à des miliciens pour combler des manques d'effectifs. 
11 estime qu'il est dangereux d'agir de la sorte et qu'il serait 
préférable de rechercher d'autres solutions, même si elles s'avè 
rent plus coûteuses. 

Selon le Ministre de l'lntérieur, la première des priorités est de 
trouver suffisamment de miliciens pour former le contingent 
annuel. Ce n'est que lorsque le nombre de miliciens nécessaires 
à la formation du contingent serait atteint que l'on pourrait 
envisager de permettre aux inscrits d'accomplir un service non 
militaire. 

li est donc impossible, dans le contexte actuel, d'intégrer cette 
proposition au projet dont la commission est saisie, mais il n'est 
pas exclu qu'il en soit tenu compte ultérieurement. 

2. Proposition de loi (M. Petitjean) ac cordant les mêmes me 
sures d'exemption d11 service militaire aux diplômés dans des 
disciplines médicales qu'aux autres appelés (Doc. n° 36/1). 

M. Petitjean considère qu'il est illogique qu'en matière de 
milice. les médecins, les pharmaciens et les vétérinaires fassent 
encore l'objet d'une discrimination par rapport aux autres appe 
lés. Cerre discrimination était sans doute justifiée à une certaine 
époque où il y avait peu de diplômés dans les disciplines médicales 
et où la présence de ceux-ci sous les drapeaux était indispensable 
pour couvrir les besoins sanitaires de l'armée. 
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Thans zijn er echter 28 000 geneesheren en worden er jaarlijks 
nog eens ongeveer 1 000 nieuwe diploma's uitgereikt. 

Het is dus zeker niet overdreven te eisen dat ook in de militie 
wetgeving toepassing wordt gemaakt van het grondwettelijk 
principe dat alle Belgen gelijk zijn voor de wet. 
De Minister antwoordt dat de geneesheren, apothekers en 

veeartsen op dit ogenblik op generlei wijze gediscrimineerd wor 
den wat de vrijstellingen en ontheffingen betreft. De enige beper 
king heeft betrekking op de vrijlating op grond van artikel 12, 
S 1, Sbis, E. In dat artikel wordt immers gesteld dat de houder 
van een diploma van kandidaat in de medische wetenschappen 
geen vrijlating wegens broederdienst kan aanvragen, ook al is hij 
gehuwd en heeft hij een kind ten laste. 

In de tekst van het ontwerp wordt voor de geneesheren een 
beperking gehandhaafd met betrekking tot de vrijlating als jong 
gezinshoofd. 

Ieder jaar zijn er ten hoogste 400 geneesheren-dienstplichtigen 
(in 1986 waren er slechts 320). Dat aantal beantwoordt ongeveer 
aan de behoeften van Landsverdediging. 

Men mag niet uit het oog verliezen dat 30 % van de ( ± l 000) 
geneesheren die elk jaar afstuderen, vrouwen zijn, en dat een 
groot aantal mannen vrijlating om een of andere reden geniet. 

3. Wt!tsvoorstel {dt heer De Batselierï tot w#z.iging van het 
koninltlijlt besluit van JO april 1962 tot coördinatie der dienst 
plichtruttten (Srulc nr. 25011 J. 
De heer De Baueli~, \>indt het onredelijk dar de militietoestand 

wordt gewijzigd door é'CD aanpassing van de fiscale wetgeving. 
Door het koninklijk besluit nr. 29 van 30 maart 1982 tot wijzi 
ging van het Wetboek van de inkomstenbelastingen inzake het 
belasten van de vervangingsinkomsten (Belgisch Staatsblad van 
J april 1982) is dit nochtans gebeurd. 
Het vervangen van het bijzondere abattement op de vervan 

gingsinkomsten (minimaal 143 000 frank) door een verminde 
ring op de te betalen belasting heeft tot gevolg dat het belastbaar 
inkomen wordt verhoogd, zodat sommige dienstplichtigen toch 
hun dienstplicht moeten vervullen, terwijl ze er voorheen zouden 
aan ontsnapt zijn. 
Di1 kan het geval zijn voor onmisbare kostwinners, indien het 

samengevoegd inkomm van het gezin, door de afschaffing van 
het abattement, boven het wettelijk vastgestelde plafond uitstijgt 
(an. 10, S 1, 1°, c, van de gecoördineerde dienstplichtwetten). 
Uiteraard kan dit niet de bedoeling van dit bijzondere-mach 

tenbesluit geweest zijn, wat trouwens blijkt ui1 het" Verslag aan 
de Koning ». Zulke bedoeling zou overigens in tegenstrijd ge 
weest lijn mer de wet tot het toekennen van bijzondere machten 
aan de Koning. 
Een logische gevolgtrekking zou zijn aan deze ongerijmdheid, 

die een sociale onrechtvaardigheid in her leven riep, te verhelpen 
door het optrekken van het in de wet vastgestelde plafond van 
180 000 frank, verhoogd met l /4 per persoon ten laste. 
Dit is evenwel slechts gedeeltelijk gebeurd bij koninklijk besluit 

van 18 december 1984 (Belgisch Staatsblad van 28 december 
1984): het plafond werd toen gebracht op 240 000 frank ver 
hoogd met J / 4 per persoon ten laste. 

ln het onderhavige wetsontwerp wordt wel gesproken van een 
jaarlijkse indexering, doch het basisbedrag wordt niet verder 
aangepast. Vandaar dit wetsvoorstel om het oorspronkelijke 
bedrag van 180 000 frank re verhogen met 143 000 frank (=be 
drag van afgeschafte minimumabanement) om zo op een afge 
ronde som van 325 000 frank te komen. 

Een amendement in die zin zal trouwens ook op artikel 8 van 
het wetsontwerp worden ingediend. 

Ce n'est toutefois plus le cas aujourd'hui, puisque la Belgique 
compte 28 000 médecins et qu'environ 1 000 nouveaux diplô 
més sortent chaque année de nos universités. 

Il n'est dès lors nullement exagéré d'exiger que le principe 
constitutionnel selon lequel tous les Belges sont égaux devant la 
loi soit aussi appliqué en matière de milice. 
Le Ministre répond qu'à l'heure actuelle, aucune discrimina 

tion n'existe à l'égard des médecins, des pharmaciens et des 
vétérinaires en ce qui concerne les exemptions ou les libérations. 
La seule restriction concerne la dispense sur base de l'article 12, 
§ l er, Sbis, E. Il est effectivement fait mention, à cet article, du 
porteur du diplôme de candidat en sciences médicales lequel, 
même marié et ayant un enfant à charge, ne peut demander la 
dispense pour un service de frère. 
Dans le texte du projet, une restriction est maintenue pour les 

médecins : elle concerne la dispense comme jeune père de famille. 

Quant au nombre de médecins miliciens, il y en a chaque année 
au maximum 400 (en 1986, il n'y en avait que 320), ce qui 
correspond approximativement aux besoins de la Défense natio 
nale. 

n ne faut pas oublier que parmi les médecins diplômés chaque 
année ( ± 1 000), il y a 30 % de femmes et qu'un bon nombre peut 
bénéficier de la dispense à l'un ou l'autre nrre, 

3. Proposition de loi ( M. De Batselier) modifiant l'arrêté royal 
du JO avril 1962 portant coordination des lois sur la milice (Doc. 
n" 250/1). 
M. De Batselier estime qu'il est anormal qu'une modification 

de la législation fiscale entraîne une modification des obligations 
en matière de milice. Tel a pourtant été l'effet de l'arrêté royal 
n° 29 du 30 mars 1982 modifiant le Code des impôts sur les 
revenus en matière de taxation des revenus de remplacement 
(Moniteur belge du 1er avril 1982). 

Le remplacement de l'abattement spécial sur les revenus de 
remplacement (au minimum 143 000 francs) par une réduction 
de l'impôt à payer entraîne une augmentation du revenu impo 
sable, de sorte que certains miliciens doivent accomplir leur 
service militaire, alors qu'ils en auraient été dispensés aupara 
vant. 
Cela peut être le cas pour les indispensables soutiens de famille 

si, par suite de la suppression de l'abattement, les ressources 
cumulées de la famille excèdent Ic plafond légal (art. 10, S 14!', 
1°, c, des lois coordonnées sur la milice). 
Tel n'a évidemment pu être Ic but de cet arrêté de pouvoirs 

spéciaux, ainsi qu'il ressort d'ailleurs du "Rappon du Roi». Un 
tel but aurait d'ailleurs été contraire à la loi attribuant certains 
pouvoirs spéciaux au Roi. 

li serait logique de remédier à cette situation absurde, qui a 
donné lieu à une injustice sociale, en relevant le plafond de 
180 000 francs majoré d'un quart par personne à charge prévu 
dans la loi. 

L • arrêté royal du 18 décembre 19 84 { M oniteur belge du 28 dé 
cembre 1984) a apporté une solution partielle en ponant ce 
plafond à 240 000 francs majoré d'un quart par personne à 
charge. 

Si le projet de loi à l'examen prévoit une indexation annuelle, 
il ne prévoit aucune adaptation du montant de base. La proposi 
tion de loi vise dès lors à augmenter de 143 000 francs { = mon 
tant de l'abattement minimum supprimé) le montant initial de 
180 000 francs, pour arriver ainsi au montant arrondi de 
325 000 francs. 

Un amendement dans ce sens sera d'ailleurs présenté à l'arti 
cle 8 du projet de loi. 
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De heer Tobback, die zich volledig eens verklaart met dit 
wetsvoorstel, merkt op dat er zich ook een omgekeerd fenomeen 
voordoet. Door het handig inspelen op het systeem van fiscale 
uitgaven {onder andere pensioensparen), kunnen sommigen hun 
belastbaar inkomen tot beneden het wettelijk vastgestelde pla 
fond drukken. 
Men zou eventueel leningen kunnen aangaan om zich « bene 

den de grens te beleggen». Op die manier keer men terug naar 
het systeem van de lotelingen uit de vorige eeuw : men kan zich 
van de dienstplicht vrij kopen. 

De heer T obback pleit er dan ook voor dat men bij elke 
wetgeving rekening zou houden met de nevenaspecten ervan, om 
ze in de mate van het mogelijke recht te zetten. 
Ook de heer Bosmans pleit voor een neutralisering van de 

gevolgen van bepaalde fiscale ingrepen. Men kan zich hierbij 
spiegelen aan de sector van de studietoelagen, waar een onder 
scheid wordt gemaakt tussen het gezamenlijk belastbaar inkomen 
vóór en na de gedane aftrekken. 
De Minister van Binnenlandse Zaken bevestigt dat de regels 

van de personenbelasting volledig van toepassing zijn om de in 
de dienstplichtwetten vermelde inkomensplafonds te bepalen. 
Voor wat het antwoord op dit wetsvoorstel betreft, legt hij de 

klemtoon op de in het wetsontwerp voorziene jaarlijkse en auto 
marische indexering van her basisbedrag van 240 000 frank en 
dit vanaf de lichting 1989. 

V. - Algemene bespreking 

A. De Belgüche N.A. V.O.•verf1/ichti,ig tot het verzekeren uan 
een toereilumd conungent. 

De beer De Beul wijst erop dat sommige drukkingsgroepen de 
mening zijn toegedaan dat dit wetsomwerp niet onontbeerlijk is 
om in de komende jaren het Belgisch legercontingent op peil te 
houden. Zij hebben zich hiervoor voornamelijk gebaseerd op de 
ciifers van het noodzakelijk contingent voor de volgende jaren, 
dar zij nogal aan de hoge kant vinden. 
Eerst en vooral vraagt de heer De Beul hoc dat contingent 

precies wordt vastgesteld, Hij vraagt zich ook af of het niet vooral 
de bedoeling is om, met dit omvangrijke contingent, een groot 
aantal Bclgisc.he militairen blijvend in Duitsland te: stationeren. 

ln dit verband beklemtoont hij dar generaal-op-rust Segers, 
ge-wezen srakhef van de landmacht, de mening is toegedaan dat 
de Belgische: militaire aanwezigheid in Duitsland niet meer te 
verantwoorden is. 

De heer Van Wambeke repliceert op deze tussenkomst dat de 
redenering van de heer De Beul als uitgangspunt heeft dar de 
Duitsers het zoveel beter hebben Jan wij en dus maar zelf voor 
de nodige milirairen moeten zorgen. 

Dit is echter niet ter zake: eerstens bestaat er ook in 
West-Duitsland een demografisch probleem van denatahteit en 
vervolgens maakt België sinds 1949 deel uic van een bondgenoot 
schap, waarvan één der principes de solidanreu is, met de eruit 
voortvloeiende verplichnng een contingent eer beschikking te 
stellen. Unilaterale wijzigingen aanbrengen aan de verplichtingen 
is gevaarlijk; de discussie dient te worden gevoerd in N.A. V .0. 
verband. 

[)t! heer Chevalier stelt vase dat in bijna alle politieke partijen 
vragen worden gesteld aangaande de Belgische verplichtingen ten 
opzichte van de N.A. V .O. en de eventuele herziening van de door 
België opgenomen verbintenissen. 
ln dit verband diene vooral uitsluitsel te worden gegeven no 

pens de noodzaak om. iaar na jaar, 50 135 troepenfuncties te 
handhaven. 
De Minister merkt op dat het weinig zin heeft nogmaals de 

discussie aan te vangen over de berekening van het contingent. 

M. Tobback, qui approuve entièrement cette proposition de 
loi, fait observer que le phénomène inverse peut également se 
produire. En exploitant habilement le système des dépenses fisca 
les (notamment l'épargne-pension), certains peuvent ramener 
leur revenu imposable sous le plafond légal. 

Certains pourraient même contracter des emprunts pour arri 
ver à ce résultat. On en reviendrait au système des conscrits du 
siècle dernier, où l'argent permettait à certains de se libérer du 
service militaire. 
M. Tobback demande dès lors que l'on envisage toutes les 

répercussions de toute disposition légale et que l'on apporte dans 
la mesure du possible les correctifs nécessaires. 
M. Bosmans plaide également en faveur d'une neutralisation 

des effets de certaines dispositions fiscales. On peut à cet égard 
se référer au secteur des allocations d'études, où l'on fait la 
distinction entre le revenu global imposable avant et après les 
abattements. 

Le Ministre de l'Intérieur confirme que le régime de l'impôt des 
personnes physiques est entièrement applicable pour la détermi 
nation des plafonds de revenus prévus dans les lois sur la milice. 

En réponse à la proposition de loi en question, il rappelle que 
le projet de loi prévoit l'indexation annuelle et automatique du 
montant de base de 240 000 francs à partir de la levée de 1989. 

V. - Discussion générale 

A. L 'obligation de la Belgique de fournir un contingent suffisant 
à /'O. T.A.N. 

M. De Beul souligne que, selon certains groupes de pression, 
il n'est pas indispensable de voter le projet à l'examen pour 
assurer un contingent belge suffisant au cours des prochaines 
années. Ces groupes se fondent essentiellement sur les chiffres 
relatifs au contingent requis pour les prochaines années, qu'ils 
considèrent trop élevés. 
M. De Beul demande comment se calcule exactement le contin 

gent. li demande également que l'on ne fixe pas le contingent à 
un niveau aussi élevé, afin de maintenir en permanence un grand 
nombre de militaires belges en Allemagne. 

li fair observer à cet égard que Ic général en retraite Segers, 
ancien chef d'état-major de la force: terrestre, considère que la 
présence militaire belge en Allemagne n'a plus aucune justifica 
tion. 

M. Van Wambeke réplique: que Ic raisonnement de 
M. De Beul procède: du point de vue que les Allemands sont 
nettement plus riches que nous et qu'ils doivent par conséquent 
fournir eux-mêmes les militaires nécessaires. 
Cet argument n'est pas pertinent : en premier lieu, il existe 

également un problème de dénatalité en Allemagne de l'Ouest et, 
ensuite, la Belgique faic partie depuis 1949 d'une alliance dont 
un des principes est la solidarité, dont découle l'obligation de 
fournir un contingent. Il est dangereux de modifier unilatérale 
ment des engagements; il convient d'en discuter d'abord dans le 
cadre de l'O.T.A.N. 

M. Chevalier déclare que pratiquement tous les partis politi 
ques posent des questions au sujet des obligations de la Belgique 
vis-à-vis de l'O.T.A.N. et de la révision éventuelle des engage 
ments contractés par la Belgique. 

fi serait particulièrement opportun à cet égard de fournir des 
précisions au sujet de la nécessité de maintenir chaque année 
50 135 fonctions de troupe, 

Le ,\,finistre souligne qu'il n'est guère utile de recommencer la 
discussion sur le calcul du contingent. Cette question a été 
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Dit is uitvoerig gebeurd tijdens de bespreking van de contingent 
wet en het is thans de taak van de Minister van Binnenlandse 
Zaken voldoende miliciens ter beschikking te stellen. 

Wat het contingent miliciens betreft, verwijst hij overigens 
naar het in bijlage 2 gepubliceerde document over de berekening 
hiervan. 

Over de 50 135 troepenfuncties, werd tijdens de bespreking 
van het huidige wetsontwerp in de Senaatscommissie voor de 
Defensie door de Minister van Landsverdediging een uitgebreide 
uitleg gegeven. Hij gaf een overzicht van onze N.A.V.O.-taken 
en de gevolgen hiervan op de omvang van het personeelsbestand, 
evenals de opsplitsing in operationele, logistieke en administra 
tieve functies (Stuk Senaat nr. 370/2, 1985-1986). 

Bovendien moet er op gewezen worden dat de gemengde 
parlementaire commissie in 1981 dit aantal troepenfuncties als 
een norm heeft aanvaard en dat Landsverdediging- hoewel haar 
opdrachten intussen eerder uitgebreid dan verminderd zijn - 
zich steeds aan deze norm heeft gehouden. De aanwezigheid van 
onze troepen in Duitsland is een gevolg van ons lidmaatschap van 
de N.A.V.O. en van ons akkoord om tot de defensie-inspanning 
bij te dragen. 
Het is belangrijk dat een eventuele agressor weet dat hij, bij 

overschrijding van de grenzen, onmiddellijk strijdkrachten van 
alle naties die solidair de verdediging van het territorium van de 
alliantie verzekeren, tegenover zkh zal vinden. Men kan en mag 
dus deze voorwaartse defensie niet aan één enkel land overlaten. 
Ten *lotte wil dt Minister cr ook op wijzen dat de Bondsrepu 

bliek Duitsland niet alleen logementen, maar ook kazernes en 
terreinen gratis ter beschikking stelt en tussenkomt in de maneu 
verschade die door Belgische militairen in Duitsland wordt ver 
oorzaakr, 

Vervolgens vraagt de heer De Loor naar de verdeling van de 
militairen over de garnizoenen in de Duitse Bondsrepubliek. 

De Minister verschaft hierover een precieze tabel, die overigens 
wordt gepubliceerd in bijlage 3. 

De heer Pepem,y,..; pleit voor een uitstel van de behandeling 
van het voor liggende wetsontwerp, precies omdat de Minister 
van Landsverdediging een overleg wil op gang brengen binnen de 
N.A.V.O. over de aan België opgelegde troepenfuncties. Indien 
men dit overleg serieus opvat, zou het logisch zijn te wachten met 
een herziening der dienstplichtwenen. 
Ten slotte wijst spreker erop dat daarenboven 400 dienstplich 

tigen bij de rijkswacht zullen worden ingezet. Dit dient nog als 
een supplement te worden beschouwd en betekent een inlijving 
buiten het kader un de bestaande troepenfuncties. Indien deze ◄00 miliciens niet zouden worden afgesplitst van de traditionele 
functies-troep, dan zou logischerwijze het militaire karakter van 
de rijkswacht worden onderstreept. 
De. Minister benadrukt dat uit de evolutie van het contingent 

miliciens blijkt dat in de komende jaren een hervorming noodza 
kelijk is. Indien bijvoorbeeld in 1988 de voorziene winst ten 
gevolge van een hervorming van de militiewenen niet gerealiseerd 
wordt, zal men waarschijnlijk met een deficit re maken hebben. 
Dit zal dan weer tot gevolg hebben dat men geen vrijwilligers kan 
laren ah-loeien, waardoor geen geld zal kunnen vrijgemaakt 
worden om de maatregelen van het revalorisaneplan uit re voeren 
(bijvoorbeeld verhoging van de soldij). 
Het betreft bijgevolg een globaal plan, waaruit geen enkele 

schakel zou mogen worden gelicht. 

largement débattue au cours de la discussion de la loi fixant le 
contingent et il incombe à présent au Ministre de l'Intérieur de 
fournir suffisamment de miliciens. 
Le Ministre renvoie également à l'annexe 2 relative au calcul 

du contingent. 

Le Ministre de la Défense nationale a donné des explications 
détaillées au sujet des 50 135 fonctions de troupe au cours de la 
discussion du projet au sein de la Commission de la Défense du 
Sénat. Il a fourni un aperçu de nos missions dans le cadre de 
l'O.T.A.N. et de leurs implications en ce qui concerne l'impor 
tance des effectifs ainsi que de leur ventilation en fonctions 
opérationnelles, logistiques et administratives (Doc. Sénat 
n° 370/2, 1985-1986). 

Il faut souligner par ailleurs que la commission parlementaire 
mixte a adopté ce nombre de fonctions de troupe comme norme 
en 1981 et que la Défense nationale s'y est toujours tenue, 
quoique le nombre de ses missions ait plutôt augmenté que 
diminué dans l'intervalle. La présence de nos troupes en Allema 
gne découle de notre participation à l'O.T.A.N. et de notre 
engagement à contribuer à l'effort de défense. 

li importe qu'un ennemi éventuel sache que s'il franchit les 
frontières du territoire de I' alliance, il se heurtera immédiatement 
aux forces de toutes les nations qui en assurent solidairement la 
défense. Cette défense avancée ne peut donc être confiée à un seul 
pays. 

Enfin, le Ministre tient également à souligner que la Républi 
que fédérale d'Allemagne met gratuitement à disposition non 
seulement des logements, mais aussi des casernes et des terrains, 
et qu'elle intervient dans la réparation des dommages occasionnés 
par les militaires belges en manœuvre en Allemagne. 
M. De Loor demande ensuite quelle est la répartition des 

militaires entre les diverses garnisons casernées en République 
fédérale d'Allemagne. 
Le Ministre fournit à ce propos un tableau précis qui est publié 

en annexe. 
M. Pepermans demande que l'examen du projet de loi soit 

reporté, étant donné que le Ministre de la Défense nationale 
souhaite mener une concertation au sein de l'O. T.A.N. à propos 
des fonctions de troupe imposées à la Belgique. Si l'on envisage 
une concertation sérieuse, il est logique de surseoir à la révision 
des lois sur la milice. 

L'intervenant rappelle enfin que 400 miliciens seront affectés 
à la gendarmerie. Cette affectation constitue un supplément et 
représente une incorporation en dehors du cadre des fonctions de 
troupe existantes. Si ces 400 miliciens n'étaient pas écartés des 
fonctions de troupe traditionnelles, cela renforcerait logiquement 
le caractère militaire de la gendarmerie. 

Le Ministre souligne qu'il ressort de l'évolution du contingent 
de miliciens qu'il est indispensable d'opérer une réforme au cours 
des prochaines années. Si, par exemple, le gain attendu de la 
réforme des lois sur la milice n'est pas réalisé en 1988, il y aura 
probablement un déficit. li sera dès lors impossible de réduire le 
nombre des volontaires, et partant de libérer des ressources pour 
l'exécution du plan de revalorisation (par exemple l'augmenta 
tion de la solde). 

li s'agit donc d'un plan global dont aucun élément ne peut être 
supprimé. 
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B. Factoren die het volbrengen van N.A. V.O.-verplichtingen in 
gevaar brengen : de sanering van de openbare financiën en de 
denataliteit. 

1. DE SANERING VAN DE OPENBARE FINANCIEN. 

De heer M. Harmegnies dient vast te stellen dat de Regering 
om budgettaire redenen het aantal beroepsvrijwilligers wil ver 
minderen met 4 200 eenheden over een periode van 3 jaar. Om 
deze financiële saneringsoperatie mogelijk te maken, dient vol 
gens de Regering onder andere deze wetswijziging in verband met 
de dienstplichtwetten te worden doorgevoerd. 
Nochtans meent de heer M. Harmegnies dat de vermindering 

van het aantal beroepsvrijwilligers niet in overeenstemming kan 
worden gebracht met de groeiende techniciteit van het leger, die 
een lange en permanente opleiding van het personeel veronder 
stelt. Miliciens zijn zeker niet de geschikte personen om functies 
die een doorgedreven opleiding vereisen, uit te oefenen, aange 
zien ze slechts voor een beperkte periode in het leger dienen. 
De Minister antwoordt dat de generale staf, met inachtneming 

van het type van materieel waarover het leger thans beschikt, 
berekend heeft dat het onontbeerlijk is over 24 000 vrijwilligers 
te beschikken om raken uit te oefenen die een degelijker opleiding 
of een grotere ervaring vereisen. 

Daarom werd besloten het aantal vrijwilligers over drie jaar 
rijd van 28 200 tot 24 000 terug te brengen. Die vermindering 
zal allttn gtbeurcn via htt n:1tuurlijk verloop. Een groot aantal 
tijdclijkc: vrijwilligers gaan immers een coneracr van twee jaar aan 
om hun normale militaire: dienst te: vervangen door een langere 
doch beter betaalde: dienst. T eiken jare: moeten dan ook ongeveer 
3 000 nieuwe vrijwilligers worden aangeworven; voor de drie 
komende jaren zal dat aantal waarschijnlijk tot 1 500 worden 
beperkt. 
Ook de heer Van Wambeke merkt op dat men de saneringsope 

ratie wil bereiken door af re stappen van de professionalisering 
van het leger. Teneinde het contingent op peil te houden. wordt 
overgegaan tot een verlenging van de legerdienst en rot een 
herziening van de dienstplichtwetten. 
De keuze rot het afstappen van de professionalisering heeft 

uiteraard gevolgen voor de landsverdediging. omdat bepaalde 
functies niet kunnen worden toevertrouwd aan miliciens wegens 
de ré dure opleiding. 
De afvlociingsopcraric van 4 200 beroepsvriiwilligers over een 

periode: van drie jaar, zal vanaf 1989 weerslag hebben op 
J 600 miliciens. Dil is een toch niet te verwaarlozen aantal. Het 
vervangen van beroepsvrijwilligcrs door miliciens dient eveneens 
een herwaardering van de dienstplicht in te houden. 

De heer De Loor wijst op de verklaring van de Minister dat er 
niet rot afdanking van beroepsvrijwilligers zal worden overge 
gaan; hij twijfelt er echter aan of dit in de praktijk ook zo zal zijn. 
Volgens de heer Van Wambeke is een afvloeiing zonder afdan 

kingen perfect mogelijk gezien het statuut van de beroepsvrijwil 
ligrs; zij worden namelijk contractueel aangeworven met een 
maximumtermijn van 10 jaar (meestal onderverdeeld in opeen 
volgende periodes van 2 jaar). 

.2. DE DEN.HAI.ITEIT. 

De heer Va,, Wambeke meent dat de demografische cijfers niet 
kunnen worden ontkend. Tengevolge van het verminderde aantal 
geboorten ontstaan er ongetwijfeld problemen om het contingent 
op peil te houden bij een onveranderde militiewetgeving . 
De heer Chevalier is her met deze opvatting eens. doch betwist 

dar her tekort zich nu reeds doet gevoelen. Volgens hem zal de 
demografische evolutie maar toch een ingrijpen nopen nà 1990. 
Deze factor mag dus thans nog niet worden ingeroepen om de 

B. Facteurs compromettant l'exécution des obligations 
O. T.A.N. : l'assainissement des finances publiques et la déna 
tialité. 

1. L'ASSAINISSEMENT DES FINANCES PUBLIQUES. 

M. M. Harmegnies constate que, pour des raisons budgétai 
res, le Gouvernement veut diminuer le nombre de volontaires de 
carrière de 4 200 unités en l'espace de trois ans. Le Gouverne 
ment considère que la réalisation de cette opération d'assainisse 
ment financier exige notamment de modifier les lois sur la milice 
comme il est proposé dans le cadre du projet à l'examen. 
M. M. Harmegnies estime cependant que la diminution du 

nombre de volontaires de carrière est inconciliable avec le renfor 
cement constant de la technicité au sein de l'armée, qui suppose 
une formation prolongée et permanente du personnel, Les mili 
ciens, qui ne servent sous les drapeaux que pendant une période 
limitée, ne conviennent certainement pas pour exercer les fonc 
tions qui requièrent une formation poussée. 
Le Ministre répond que, compte tenu du type de matériel dont 

l'armée dispose actuellement, l'état-major général a calculé qu'il 
était indispensable de disposer de 24 000 volontaires pour assu 
rer les fonctions qui requièrent une plus grande formation ou une 
plus grande expérience. 
C'est pourquoi il a été décidé de ramener, en trois ans, le 

nombre de volontaires de 28 200 à 24 000. Cette diminution se 
fera uniquement par des départs naturels. Un grand nombre de 
volontaires temporaires signent en effet un contrat de 2 ans pour 
remplacer ainsi leur service militaire normal par un service plus 
long mais mieux payé. Chaque année, il faut dès lors recruter 
environ 3 000 nouveaux volontaires; pour les trois prochaines 
années. ce nombre sera vraisemblablement limité à 1 500. 

M. Van Wambeke souligne à son tour que l'on veut réaliser 
l'opération d'assainissement en renonçant à la professionnalisa 
tion de l'armée. li a été décidé de prolonger le service militaire 
el de revoir les lois sur la milice afin de maintenir le niveau du 
contingent. 

La décision de renoncer à la professionnalisation de l'armée a 
évidemment des conséquences pour la défense nationale, étant 
donné que certaines fonaions ne peuvent être confiées à des 
miliciens en raison du coût élevé de la formation. 
le départ de 4 200 volontaires de carrière en l'espace de trois 

ans rendra nécessaire le recrutement de 3 600 miliciens supplé 
mentaires à panir de 1989. Il s'agit là d'un nombre non négli 
geable. Le remplacement de volontaires de carrière par des mili 
ciens suppose également que l'on revalorise le service militaire. 

M. De Loor rappelle que le Ministre a déclaré qu'aucun volon 
taire de carrière ne serait licencié; il doute toutefois qu'il en soit 
vraiment ainsi dans la pratique. 
M. V,m Wambeke fait observer que, vu le statut des volon 

taires de carrière, il est parfaitement possible de procéder à un 
désengagement sans licenciement. Ces militaires sont en effet 
engagés dans les liens d'un contrat d'une durée maximum de 
l O ans (généralement subdivisée en périodes successives de 
1 ans}. 

.!. LA DENATAUTE. 

M. Va11 \î'ambeke estime que les données démographiques ne 
peuvent être contestées. La dénatalité pose indéniablement des 
problèmes pour maintenir le niveau du contingent sans modifier 
les lois sur la milice . 
M. Chevalier parrage ce point de vue, mais conteste que l'effet 

de la dénatalité se fasse déjà sentir. li estime que l'évolution 
démographique ne nécessitera une intervention qu'après 1990. 
Ce facteur ne peut donc pas encore être invoqué pour faire 
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door de Regering voorgestelde oplossingen tot het handhaven 
van het contingent, door te drukken. 

C. De door de Regering voorgestelde oplossingen tot het verze 
keren van een toereikend contingent: de verlenging van de 
legerdienst en de wijziging van de dienstplichtwetten, gecoör 
dineerd op 30 april 1962. 

1. DE VERLENGING VAN DE LEGERDIENST. 

ln verband met de door de Regering besliste verlenging van de 
legerdienst met 2 maanden, stelt de heer Chevalier v.tst dat de 
P. V. V. -jongeren zich vroeger steeds fel hebben af~.;.zet tegen 
zulke verlenging. 
Thans hebben de liberale regeringspanners hun verzet laten 

varen, op voorwaarde dat hun coalitiegenoten in de Regering 
akkoord gaan het voorliggend wetsontwerp goed te keuren, 
waardoor er wu gesnoeid worden in het aantal vrijlatingen en 
ontheffingen van legerdienst. 
De verlenging van legerdienst zou overigens gepaard gaan met 

een herwaardering van de dienstplicht, waar een verhoging van 
de soldij deel van uitmaakt. 
Volgens de Inspectie van Financiën zou de verhoogde soldij tot 

een meeruirgave aanleiding geven van 900 miljoen frank per jaar. 
WC1'd deze meeruitgave wel doorberekend in de cijfers die als 
budgenaire besparing werden vrijgegeven voor war de globale 
hervorming van de dienscplicht betreft ? 

Voor het geheel van de genomen maatregelen werd gesproken 
van een besparingseffea van ± l ,S miljard in 1987 en van 
± 1,5 à 2 miljard voor de periode 1988-1990. 
Nu de dienstplicht zal worden verlengd, vraagt de heer De 

Loo, zich a( of het niet mogelijk wordt om tot een geleidelijke 
afbouw te besluiten inzake wederoproepingen. Dit mag met des 
te meer reden worden gevraagd, omdat de familiale situatie van 
de betrokkenen op het moment van de wederoproepingen, meest 
al drastisch gewijzigd is. Ook wordt het thans misschien haalbaar 
om bepaalde op)t-itfingen te verlengen en tevens meer zinvol te 
maken. 
De heer Deuolder steunt van zijn kant de oproep van de vorige 

spreker tot een herdenking van het systeem der wederoproepin 
gen. 
De Minister vreest dat nier kan worden ingegaan op dit voor 

stel om het aantal wederoproepingen te verminderen. Het is 
inderdaad noodzakelijk dat de reserve-eenheden, waarvan een 
groot gedeelte in N.A. V .Oi-verband zal worden ingezet, regel 
matig trainen om hun operationeel peil te behouden en waar 
mogelijk te vergroten, 
Het huidige systeem vergt overigens geen grote offers : zo 

werden in 1986 in tOt3al 14 428 dienstplichtigen wederopgeroe 
pen op een totaal bestand van 385 677 dienstplichtigen. De 
wettelijke grenzen van 74 tot 66 dagen voor respecrievelqk 
onderofficieren en niet-gegradeerden zijn in de praktijk bij minis 
teriële beslissing teruggebracht op 40 en 14 dagen. 
Wat betreft de opmerking over de verlenging van de opleiding, 

wijst de Minister erop dat slechts aan een gedeelte van de mili 
ciens één maand opleiding gegeven wordt, namelijk aan diegenen 
die op basis van de reeds verworven kennis in het burgerleven 
onmiddellijk hun functie kunnen vervullen (bijvoorbeeld dacry 
lo's, bareelbedienden en dergelijke). Alle andere krijgen een 
opleiding die drie maand duun en die vervolledigd wordt tijdens 
hun verdere diensttijd. 

2. DE WIJZIGING VAN DE DIENSTPLICHT\lt'ETTE1', GECOORDI 
NEERD OP 30 APRIL 1962 

Aangezien van de professionalisering van de strijdkrachten om 
budgettaire redenen wordt afgestapt, is de heer Van \'famheke 

accepter les solutions proposées par le Gouvernement afin de 
maintenir le niveau du contingent. 

C. Les solutions proposées par le Gouvernement en vue de 
fournir un contingent suffisant: la prolongation du service 
militaire et la modification des lois sur la milice, coordonnées 
le 30 avril 1962. 

1. LA PROLONGATION DU SERVICE MILITAIRE. 

En ce qui concerne la prolongation de deux mois du service 
militaire décidée par le Gouvernement, M. Chevalier constate 
que les jeunes du P. V. V. se sont toujours vivement opposés à une 
telle prolongation par le passé. 

Les partenaires libéraux de la coalition gouvernementale re 
noncent à présent à cette opposition à condition que leurs parte 
naires gouvernementaux acceptent de voter le projet à l'examen, 
qui réduira le nombre de dispenses et de libérations de service 
militaire. 

La prolongation s'accompagnerait par ailleurs d'une revalori 
sation du service militaire, qui impliquerait notamment une 
augmentation de la solde. 

Scion l'Inspection des Finances, cette augmentation de la solde 
entrainerait un supplément de dépenses de l'ordre de 900 millions 
par an. Le Gouvernement a-t-il tenu compte de ces dépenses 
supplémentaires dans l'estimation de l'économie budgétaire qui 
devrait résulter de la réforme globale du service militaire ? 

li a été question, pour l'ensemble des mesures qui ont été prises, 
d'une économie d'environ 1,5 milliard en 1987 et de 1,5 à 
2 milliards pour la période 1988-1990. 

.\,f_ De Loor demande si, compte tenu de la prolongation du 
service militaire, il ne serait pas possible de réduire progressive 
ment les rappels. Une telle décision se justifierait d'autant plus 
que la situation familiale des intéressés a souvent subi des change 
ments radicaux au moment où ils sont rappelés. Peut-être pour 
rait-on également prolonger certaines formations et les rendre 
ainsi plus utiles ? 

M. Deuolder partage le point de vue de l'intervenant précédent 
en ce qui concerne la révision du système des rappels. 

u Ministre craint qu'il soit impossible de satisfaire à la deman 
de concernant la réduction du nombre de rappels. Il est en effet 
nécessaire que les unités de réserve, dont une grande panic sera 
engagée dans le cadre de l'O.T.A.N., s'entraînent régulièrement 
afin de conserver et, si possible, d'améliorer leur capacité opéra 
tionnelle. 

Le système actuel ne requiert d'ailleurs pas de grands sacrifices: 
14 428 miliciens sur les 385 677 qui constituent l'effectif ont été 
rappelés en 1986. Les limites légales de 74 jours pour les sous 
officiers et de 66 jours pour les non-gradés ont été respectivement 
ramenées à 40 et à 24 jours par décision ministérielle. 

En ce qui concerne la remarque sur la prolongation de l'instruc 
tion, le Ministre fait remarquer que l'instruction n'est limitée à 
un mois que pour une partie seulement des miliciens, à savoir 
ceux qui peuvent exercer immédiatement leur fonction grâce aux 
connaissances qu'ils one acquises dans la vie civile (par exemple 
les dactylos, les employés de bureau, etc.). Tous les autres 
miliciens reçoivent une instruction de trois mois, qui est encore 
complétée au cours de la période de service. 

2. LA MODIFICATION DES LOIS SUR LA MILICE, COORDONr--TEES LE 
30 AVRIL I 962 

Etant donné que l'on a renoncé à la professionnalisation des 
forces armées pour des raisons budgétaires, M. Van Wambeke 
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het ermee eens dat, naast de verlenging van de legerdienst, het 
verminderen van het aantal vrijlatingen en ontheffingen een 
oplossing kan betekenen voor het in stand houden van het 
jaarlijks legercontingent. 
Tegelijkertijd dient echter werk te worden gemaakt van een 

verbetering van het statuut van de dienstplichtige. Dit is trouwens 
de wens van de Regering, zoals moge blijken uit de regeringsver 
klaring; er wordt letterlijk gestipuleerd dat « de dienstplicht en 
de militiewetten zullen hervormd worden. Daardoor zal het 
beroep op beroepsvrijwilligers voor landsverdediging worden 
beperkt. Tegelijkertijd zullen de vorming, de taken en het statuut 
van de dienstplichtige verbeterd worden ». 
Toch beklemtoont zelfde spreker dat men, bij een ingrijpende 

hervorming van de dienstplichtwetten, met meerdere facetten 
moet rekening houden. Zo kan men in de Regeringsverklaring 
ook de volgende passus weervinden : " Het gezin is één van de 
pijlers van onze samenleving. T eÏkens het gerechtvaardigd is, zal 
rekening worden gehouden met het aantal personen ten laste». 
Dit zou ook moeten worden toegepast op dit wetsontwerp. 

Men dient de familiale dimensie van de dienstplicht te beklem 
tonen en de individuele plicht niet te overaccentueren. Zonier 
komt men tot een situatie waarbij het mogelijk is dat alle jongens 
van eenzelfde gezin naar het leger dienen te gaan en eventueel 
zelfs op hetzelfde moment. Dit moet ten allen prijze worden 
vermeden: men mag de grote gezinnen niet in de kou zetten. 
De heer Van Wambeke vraagt zich overigens a( welke de 

precieze weerslag op het· aantal miliciens is indien er slechts één 
dienstplicht per gezin wu bestaan. Her doorvoeren van zulke 
maatregtl ;r.ou ongetwijfeld het aantal miliciens beïnvloeden, 
doch niet in al ri grore mate. De weerslag zou misschien nog een 
verdere verlenging van de dienstplicht noodzakelijk maken, maar 
de maatregel zou in ieder geval van meer rechtvaardigheid blijk 
geven ten opzichte van de grote gezinnen. 

De hervorming van de militiewetgeving zal dus gepaard gaan 
met een humanisering en revalorisatie van de legerdienst. De 
voorstellen die in dit verband tot nu toe werden gedaan, vallen 
echrer nogal pover uit. Zo is het de bedoeling onder meer 
taalonderricht te verstrekken aan de opgeroepenen, Men vergeet 
daarbij echter Jat de miliciens meestal schoolmoe zijn en hele 
maal geen boodschap meer hebben aan zulk onderricht. 

Waar gaat men overigens ~ nodige leerkrachten vinden om 
aan een zulkdanige heterogene groep als die der miliciens, samen 
gesteld zowel uit afgestudeerden van de universiteit als uit mensen 
met een diploma lager onderwijs, onderricht te geven ? Het zou 
dan ook beter 7.ijn om alle energie te besteden aan het vormen 
van betere soldaten via een doorgedreven training. 
Ten slotte legt de heer Van Wambdu: de nadruk op de vier 

eisen die de C. V .P.-fractie stelt om te kunnen akkoord gaan met 
het voorliggende wetsontwerp : 

l ) in de openbare dienst en in het onderwijs moet elke discrimi 
natie worden weggewerkt inzake anciënniteit tussen personen die 
wel of niet hun legerdienst vervulden; 

2) de legerdienst moet gelden als wachttijd in het stelsel van de 
werkloosheidsreglemenrering; uiteraard zal dit budgettair een 
zeer zware bst betekenen, die overigens op de begroting van een 
andere Minister zou drukken; 
3) de dienstplichtigen moeten tijdens hun legerdienst de gele 

genheid krijgen om naar een betrekking te solliciteren en om de 
daartoe nodige interviews te ondergaan; in dit verband is de 
verleiding groot om het wetsvoorstel van de heer Ansoms "tot 
invoering van het sollicitatieverlof voor dienstplichtigen tijdens 
hun legerdienst of vervangende diensr » (Stuk Kamer nr. 142/ I ), 
als amendement op dit wetsontwerp in te dienen (de Raad van 
State bracht overigens een gunstig advies uir omtrent dit wets 
voorstel - advies dd. 17 februari 1987, Stuk Kamer nr. 14212); 

admet qu'outre la prolongation du service militaire, la réduction 
du nombre de dispenses et de libérations peut permettre de 
maintenir le niveau du contingent annuel de l'armée. 

Il convient toutefois dans le même temps d'œuvrer à l'améliora 
tion du statut du milicien. Telle est d'ailleurs l'intention du 
Gouvernement, ainsi qu'il ressort clairement de l'accord de gou 
vernement qui précise que « le service militaire et les lois sur la 
milice seront réformés. De cette manière, le recours aux volontai 
res de carrière dans la défense nationale sera limité. En même 
temps, la formation, les tâches et le statut des miliciens seront 
améliorés ». 

L'intervenant souligne toutefois qu'une réforme en profondeur 
des lois sur la milice doit tenir compte de plusieurs aspects. C'est 
ainsi que l'accord de Gouvernement précise également que « la 
famille est un des fondements de notre société ( ... ) il sera tenu 
compte, chaque fois que c'est justifié, du nombre de personnes 
à charge ». Ce principe devrait également être appliqué dans le 
cadre du projet à l'examen. 

Il convient de souligner l'incidence familiale du service militaire 
et de ne pas accentuer trop lourdement l'obligation individuelle, 
à peine de créer des situations où tous les garçons d'une même 
famille devraient effectuer le service militaire et ce, le cas échéant, 
au même moment. Cela doit être évité :? tout prix : on ne peut 
pas défavoriser les familles nombreuses. 
M. Van Wambeke demande quelle serait l'incidence précise sur 

le nombre de miliciens si l'obligation militaire était limitée à un 
seul garçon par famille. Une telle mesure influencerait certes le 
nombre de miliciens, mais pas dans une mesure trop considéra 
ble. Elle nécessiterait peut-être une nouvelle prolongation du 
service militaire, mais serait en tout cas plus équitable à l'égard 
des familles nombreuses. 

La réforme des lois sur la milice s'accompagnerait ainsi d'une 
humanisation et d'une revalorisation du service militaire. Les 
propositions qui ont été faites à ce sujet jusqu'à présent paraissent 
fort limitées. Cest ainsi que l'on pense notamment à développer 
l'enseignement des langues aux appelés. On oublie cependant que 
les miliciens en ont généralement assez de l'école et qu'un tel 
enseignement ne les intéresse plus du tout. 
Où trouvera-r-on d'ailleurs les enseignants nécessaires pour 

faire cours à un groupe aussi hétérogène que celui des miliciens, 
qui se compose à la fois d'universitaires et de diplômés de 
l'enseignement primaire ? Il serait dès lors préférable de consacrer 
toute l'énergie disponible à la formation de meilleurs soldats, 
grâce à un entraînement intensif. 
M. Van Wambeke souligne ensuite les quatre conditions que 

Ic groupe C.V.P. pose pour marquer son accord sur le projet à 
l'examen: 

1 ) toute discrimination en matière d'ancienneté entre les per 
sonnes qui one accompli leur service militaire et celles qui ne l'ont 
pas accompli doit être supprimée dans les services publics et dans 
l'enseignement; 
2) le service militaire doit être assimilé au stage d'attente pour 

l'application de la réglementation sur le chômage; cette mesure 
engendrera bien sur une charge budgétaire très lourde qui, au 
surplus, grèvera le budget d'un autre Ministre; 
3) au cours de leur service militaire, les miliciens doivent avoir 

l'occasion de posruler un emploi et de se présenter aux interviews 
requises à cet effet; à cet égard, il est très tentant de présenter 
comme amendement au projet à l'examen la proposition de loi 
de M. Ansoms « instaurant un congé afin de permettre aux 
miliciens effectuant leur service militaire ou un service de rempla 
cement de rechercher un emploi» (Doc. Chambre n° 142/ 1) (le 
Conseil d'Etat a d'ailleurs rendu un avis favorable sur cette 
proposirion - avis du 17 février 1987, Doc. Chambre n° 142/ 2); 
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4) de oproeping moet worden gereorganiseerd zodanig dat de 
wachttijd tussen de oproeping en de indiensttreding zo kort 
mogelijk wordt. 
Op de opmerkingen van de heer Van Wambeke antwoordt de 

Minister in de volgende zin: 
- ln de uiterst zeldzame gevallen dat drie broers tegelijkertijd 

onder de wapens zouden worden geroepen, verbindt de Minister 
van Landsverdediging zich ertoe om, op grond van artikel 72 van 
de gecoördineerde dienstplichtwetten, aan één van de drie een 
spoedverlof om gewichtige redenen toe te staan nadat zij onder 
ling tot een akkoord zijn gekomen. 
- Het is onmogelijk te weten hoeveel dienstplichtigen er zou 

den zijn indien men de idee van één dienst per gezin zou aanne 
men; hiertoe zou men de volgende - thans niet beschikbare - 
inlichtingen moeten hebben : het aantal gezinnen met één zoon, 
het aantal waar reeds één zoon zijn dienst heeft vervuld en 
hoeveel andere zonen er in deze gezinnen zijn. 
- De onder de wapens geroepen dienstplichtigen die als lid 

van het rijkspersoneel vastbenoemd zijn of stage lopen, worden 
qua loopbaan hoegenaamd niet gediscrimineerd. ln bijlage bij dit 
verslag wordt aan dit probleem een omstandige nota gewijd. (Zie 
bijlage 7). 
- De Minister van Tewerkstelling en Arbeid heeft laten weten 

geen enkel principieel bezwaar te hebben tegen het feit dat de 
militaire dienst in aanmerking zou komen als wachttijd voor de 
toekenning van werkloosheidsuitkeringen. 
Het 11,prttkt echter vanzelf dat de budgettaire weerslag van deze 

maarre-gel dimt re: worden berekend. Voor het ogenblik 7.ijn 
even wel geen gegcvms hieromrrenr beschikbaar, meer bepaald : 
het· aantal dienstplichtigen dat werkloosheidsuitkeringen genoot 
vóór hun militaire dienst, het aantal dienstplichtigen dat in om 
het even welke ,•eronderstelling geen aanspraak kan maken op 
uitkeringffl, enz. ln ieder geval moet een verschillende behande 
ling van dienSfplichrigffl en andere jongeren vermeden worden. 
- War. de kritiek op het rcvalorisatieplan van landsverdedi 

ging ~reft, dient men redelijk te blijven. Dit plan is nog in volle 
uitwerkingsfaze en men zal ten minste één jaar moeten wachten 
alvorens de eerste • esuhaten merkbaar zullen zijn. Eerst dan zal 
kritiek mogelijk zijn. 

Dit plan gaat ten andere ook verder dan enkel het organiseren 
van vervolmakingscursussen; het omvat ook maatregelen met 
betrekking tot, onder andere, de informatie, de affectatie, de 
training, de soldij en de opvang van de miJiciens. 

Er werden bijvoorbeeld richtlijnm gegeven om drie dagen 
extra-vergunning te voorzien \'O0r alle miliciens die tijdens hun 
legerdienst wensen te solliciteren voor een betrekking. 

- Er dienr eveneens naar gestreefd te worden de termijn 
tussen het recrurerings- en selectiecentrum en de datum van 
oproeping onder de wapens te beperken tot maximum drie maan 
den voor al diegenen die als eerste prioriteit vragen zo snel 
mogelijk te worden opgeroepen. ( ± 40 % van de dienstplichti 
gen}. 
De Mini~tcr ,·.m Landsverdediging heeft de toezegging gedaan 

om deze doelstelling te bereiken, doch tot op dit moment werd 
dit nog niet gerealiseerd. Dit is evenwel te wijten aan de speciale 
situatie van het ogenblik. ln het vooruitzicht van een verlengde 
legerdienst hebben een zeer groot aantal jongeren van de lichting 
1986 aan hun uitstel verzaakt, waardoor eind 1986 een toevloed 
werd geregistreerd die niet onmiddelijk kan worden opgeslorpt. 
Er moeten dus nog altijd miliciens van de lichting 1986 worden 
opgeroepen in maart en zelfs in april 1987. 

4) L'appel sous les armes doit être réorganisé de manière à ce 
que la période d'attente comprise entre l'appel et l'entrée en 
service soit aussi brève que possible. 
Le Ministre fournit les précisions suivantes en réponse aux 

remarques de M. V an W ambeke : 
- Dans l'hypothèse - rarissime - où trois frères seraient 

appelés sous les armes en même temps, le Ministre de la Défense 
nationale s'engage à accorder un congé d'urgence pour motifs 
graves sur base de l'article 72 des lois coordonnées sur la milice, 
à l'un des trois, après qu'ils se seront arrangés entre eux. 

- Il est impossible de savoir combien de miliciens il y aurait 
si l'on acceptait l'idée d'un service par famille; pour connaître ce 
nombre, il faudrait avoir les renseignements suivants, dont on ne 
dispose pas actuellement : le nombre de familles comptant un fils, 
le nombre de familles comptant un fils ayant déjà accompli son 
service et le nombre d'autres fils que comptent ces familles. 
- Quant à leur carrière à l'Etat, aucune discrimination n'exis 

te pour les miliciens qui sont appelés sous les drapeaux alors qu'ils 
sont nommés à titre définitif ou pendant qu'ils accomplissent leur 
stage. Une note détaillée sur cette problématique est publiée en 
annexe de ce rappon. (Voir annexe 7). 
- Le Ministre de l'Emploi et du Travail a fait savoir qu'il ne 

voit en principe aucun inconvénient à ce que le service militaire 
soit assimilé au stage d'attente requis pour l'octroi des allocations 
de chômage. 
li va cependant de soi que l'incidence budgétaire de cette 

mesure doit être calculée. Pour l'instant, aucune donnée n'est 
cependant disponible à ce sujet et, en paniculier, on ne connaît 
ni le nombre de miliciens qui ont bénéficié d'allocations de 
chômage avant leur service militaire, ni le nombre de miliciens 
qui ne peuvent en aucun cas prétendre à des allocations, etc. li 
faut en tout cas éviter de traiter différemment les miliciens et les 
autres jeunes. 
- En ce qui concerne les critiques relatives au plan de revalori 

sation de la Défense nationale, il convient de rester raisonnable. 
Ce plan est encore en pleine phase d'élaboration et il faudra 
attendre un an au moins avant de pouvoir en observer les pre 
miers résultats. Ce n'est qu'à ce moment qu'on pourra émettre des 
critiques. 
Ce plan ne prévoit d'ailleurs pas seulement l'organisation de 

cours de perfectionnement; il comprend aussi des mesures con 
cernant notamment l'information, l'affectation, l'entraînement, 
la solde et l'accueil des miliciens. 

Des directives ont par exemple été données pour que tous les 
miliciens qui souhaitent solliciter un emploi au cours de leur 
service militaire puissent bénéficier de trois jours de congé supplé 
mentaires. 
- li faudrait également veiller à ce que le délai entre la 

convocation au centre de recrutement et de sélection et la date 
d'appel sous les drapeaux n'excède pas trois mois pour tous ceux 
qui demandent à être appelés le plus rapidement possible. (Envi 
ron 40 % des miliciens). 

Le Ministre de la Défense nationale a promis de faire en sorte 
qu'il en soit ainsi, mais eer objectif n'a pas encore été atteint. Cela 
est cependant dû à la situation particulière que l'on connaît en 
ce moment. Dans la perspective de l'allongement du service 
militaire, un nombre important de jeunes de la levée 1986 ont 
en effet renoncé à leur sursis, de sorte que l'on a enregistré, fin 
1986, un afflux de candidats qui ne peut être résorbé immédiate 
ment. C'est ainsi que des miliciens de la levée 1986 doivent encore 
être appelés en mars et même en avril 1987. 
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Volgens de heer Devolder is de oplossing tot het bereiken van 
twee belangrijke doelstellingen van het Regeerakkoord, zijnde de 
vervanging van een aantal beroepsvrijwilligers door dienstplichti 
gen en een aanpassing van de vorming, taken en statuut van deze 
laatsten, te vinden in een regeling die, tegelijkertijd, een betere 
gelijkheid tussen de jongeren waarborgt én de sociale aspecten 
van de dienstplicht beklemtoont. Er dient evenwel over te worden 
gewaakt dat het noodzakelijke contingent steeds verzekerd is. 

De voorstellen tot een vermindering van het aantal vrijlatingen 
en ontheffingen, gecombineerd met een verlenging van de leger 
dienst met 2 maanden, zijn billijk. Wat in dit wetsontwerp wordt 
voorzien, is eenvoudiger en rechtvaardiger dan de huidige wetge 
ving. 
Ten slotte verheugt spreker er zich over dat de thans bestaande 

regeling in verband met de uitstellen en vrijlatingen voor zeelie 
den, zal worden behouden. . . . 
Wat de gelijkheid der jongeren betreft, voegt Mevr. Neyts 

Uyttebroeck hieraan toe dat een debat over de veralgemeende 
dienstplicht, dit is een algemene gemeenschapsdienst voor jon 
gens én meisjes, onvermijdelijk zal worden. Dit is zeker zo in een 
periode dat mannen en vrouwen steeds meer dezelfde maatschap 
pelijke functies vervullen. 

ln dit verband dient te worden aangestipt dat sommigen van 
oordeel 1.ijn dat her ter-wereld-brengen van een kind door een 
vrouw, reeds als een vorm van gemeenschapsdienst kan worden 
bej(!houwd. 
~ Minister sluir zkh aan bij dit laatste standpunt. 

. . . 
De heer Vangronsveld legt de klemtoon op een gezinsvriende 

lijk. beleid, dat ook in deze wetgeving zou moeten tot uiting 
komen, Tevens vraagt hij om cijfers betreffende de vrijlatingen 
die- werden verkend sedert 1980. 
Wat de mijnwerkers betreft, stelt hij met voldoening vast dat 

de Regering in de xnaat een amendement heeft aanvaard, waar 
door mijnwerkers die reeds ten minste één uitstel, dat tot de thans 
bestaande vrijlating leidt, aangevraagd en bekomen hebben, ook 
r,og op duc vrijlating zullen kunnen aanspraak maken. 
Deze overgangsregeling gaar evenwel niet ver genoeg. ln het 

kader van het plan-Gheyselinck tot sanering van de Kempense: 
Srttnkolenmijnen (K.S.) worden jonge mijnwerkers cr immers 
toc: aangezet de mijnnij,•erhcid zo vlug mogelijk te verlaten. 
Zij zullen dit evenwel niet doen zolang zij de vrijlating van 

legerdienst nic-t hebben bekomen, hetgeen een handicap kan 
betekenen voor de saneringsoperatie voor K.S. 
W aa.rom deze jonge mijnwerkers dan ook niet de zekerheid 

bieden dat ze zullen worden vrijgelaten van legerdienst, ook 
wanneer ze onmiddellijk hun bedrijf verlaten ? 
De Minister geeft aansluitend de gevraagde cijfers over de 

verleende vrijlatingen voor de periode vanaf 1980. Deze tabel zal 
worden gepubliceerd in bijlage 4. 
War de mijnwerkers berrefr, herinnert de Minister aan de 

voorwaarden om vrijlating van legerdienst te bekomen: 
geen uitstel meer kunnen krijgen; 
als mijnwerker tweemaal uitstel hebben gekregen; 
mijnwerker zijn op het ogenblik van de indiening van de 
aanvraag. 
Het plan-Gheyselinck, dat het vrijwillig vertrek van de mijn 

werkers wil aanmoedigen, zou door die procedure immers wel 
eens kunnen worden doorkruist. De Minister meent evenwel dat 
zijn collega van Landsverdediging bereid is in dat verband een 
verklaring af te leggen luidens welke degenen die de mijn verlaten 
zonder te voldoen aan de vereisten om de vrijlating te kunnen 

Selon M. Devolder, la réalisation de deux objectifs importants 
fixés dans l'accord de gouvernement, à savoir le remplacement 
d'un certain nombre de volontaires de carrière par des miliciens 
et l'adaptation de la formation, de la tâche et du statut de ces 
derniers, passe par une réforme garantissant une égalité plus 
grande entre les jeunes et mettant l'accent sur les aspects sociaux 
du service militaire. Il conviendra évidemment de veiller à ce que 
le contingent nécessaire soit toujours fourni . 

Les propositions visant à réduire le nombre de dispenses et de 
libérations et à prolonger le service militaire de deux mois sont 
équitables. Les dispositions prévues dans le projet de loi à l'exa 
men sont plus simples et plus justes que celles qui sont en vigueur. 

Enfin, l'intervenant se réjouit du maintien de la réglementation 
actuelle en matière de sursis et de dispenses en faveur des marins. 

. .. 
En ce qui concerne l'égalité des jeunes, Mme Neyts-Uytte 

broeck ajoute que l'on ne pourra pas éviter un débat sur la 
généralisation du service, c'est-à-dire l'instauration d'un service 
général commun pour filles et garçons, d'autant plus que les 
hommes et les femmes remplissent de plus en plus les mêmes 
fonctions sociales. 

D'aucuns estiment d'ailleurs que Ic fait de mettre un enfant au 
monde peut aussi être considéré dans une certaine mesure comme 
un « service général " dans Ic chef de la femme. 

Le Ministri! partage ce point de vue. 

. . . 
M. V angronsueld plaide en faveur d'une politique favorable 

aux famiUes, que devraient également traduire les dispositions 
légales proposées. U demande en outre des données chiffrées 
concernant les dispenses accordées depuis 1980. 

En cc qui concerne les mineurs, il constate avec satisfaction que 
le Gouvernement a accepté au Sénat un amendement qui prévoit 
que les mineurs qui ont déjà demandé et obtenu au moins un 
sursis pouvant donner lieu, sous le régime actuel, à la dispense, 
pourront encore bénéficier de cette dispense. 

li estime toutefois que cette mesure transitoire ne va pas assez 
loin. Le plan d'assainissement des charbonnages de Campine 
( •• K.S. ,. ) présenté par M. Ghcyselinck incite les jeunes mineurs 
à quitter l'industrie houillère aussi rapidement que possible. 

Ils ne se risqueront cependant pas à quitter ce secteur avant 
d'avoir obtenu la dispense du service militaire, ce qui pourrait 
hypothéquer l'opération d'assainissement des « K.S. ». 

Pourquoi ne pas donner aux jeunes mineurs l'assurance qu'ils 
seront dispensés du service militaire même s'ils quittent immédia 
tement leur entreprise ? 
le Ministre communique ensuite les chiffres demandés concer 

nant les dispenses accordées depuis 1980. Ce tableau sera publié 
en annexe. (Voir annexe 4). 

Pour ce qui est des mineurs, le Ministre rappelle quelles sont 
les conditions requises pour être dispensé du service militaire : 

avoir épuisé ses sursis; 
avoir obtenu deux sursis comme mineur; 
être mineur au moment de l'introduction de sa demande. 

Le plan Gheyselinck, qui vise à encourager le départ des 
mineurs, risque, en effet, d'être contrecarré par cette procédure. 
Mais le Ministre croit que son collègue de la Défense nationale 
est prêt à faire une déclaration à cet égard, selon laquelle, ceux 
qui quitteront la mine sans être dans les conditions requises pour 
pouvoir bénéficier de la dispense, pourront obtenir un congé 
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genieten, een spoedverlof om gewichtige redenen zullen kunnen 
krijgen op grond van artikel 72 van de gecoördineerde dienst 
plichtwetten. 
Hierop repliceert de heer Van Wambeke dat het aangehaalde 

artikel 72 het stelsel van verloven organiseert voor de dienstplich 
tigen in werkelijke dienst. Dit is een gans ander uitgangspunt dan 
een voorafgaande vrijlating van legerdienst. En welke rechtsze 
kerheid hebben de mijnwerkers, wanneer hun toestand niet in de 
wet zelf wordt geregeld ? . . . 
De heer M. Harmegnies stelt een vraag naar de toestand die 

zich zal voordoen nà 1990. 
Volgens de Minister zijn er dan immers opnieuw problemen 

te verwachten om het contingent samen te stellen. 
Zal er in die periode een verlenging van de legerdienst komen 

of zal men opnieuw de dienstplichtwetten wijzigen en terugko 
men op vrijlatingen die men thans nog wil handhaven ? 
De Minister antwoordt dat, indien het contingent in 1990 

ontoereikend is, men wellicht gebruik zal moet maken van de 
door artikel 13 van het ontwerp geboden mogelijkheid waarbij 
vrijlating voor broederdienst slechts kan worden toegestaan aan 
degenen die tot een gain met vijf of zelfs zes kinderen behoren, 
tenzij onze verplichtingen in het raam van de NAVO tegen die 
tijd tengevolge van onderhandelingen zouden herschikt zijn. 

. . . 
Volgens dt heer ~ Beul wordt thans niets anders gedaan dan, 

om budgen~ire redenen, •• kurieren am Symptom ,. . Fundamen 
teel is echter de vraag welke waarde er wordt toegekend aan de 
dienstplicht in ons land. 

ln regenstelling tot sommige andere landen bestaat in België 
geen veralgem«nde dienstplicht. Uiteindelijk verricht slechts één 
op vi« van de jongeren een dienst, hetgeen uiteraard een discri 
minatoire toestand schept. Zulke situatie is weliswaar bijna 
onvtrmijdelijk, doch men zou de nadelige gevolgen ervan kunnen 
inperken door het statuut van de dienstplichtige in belangrijke 
mate te verbeteren : , compenserende maatregelen te voorzien 
voor degenet1 die hun dienstplicht vervulden. 

Enkele maatregelen die in dit verband het overwegen waard zijn: 
- de legerdienst laten meetellen als wachttijd in het stelsel van 

de werkloosheidsreglcmentering en ook voor de berekening 
van de anciënni1eit in openbare dienst; 

- het tekort aan loon tijdens de legerdienst compenseren door 
een belastingvermindering gedurende bijvoorbeeld één jaar; 
- priori1eit voor de gewezen dienstplichtigen bij aanstelling in 

overheidsdienst; 
- de dienst1ijd in alle gevallen in .aanmerking nemen voor de 

pensioenberekening. 
Verder is het onontbeerlijk om de soldij van de miliciens in 

belangrijke mate te verhogen. 
De heer De Beul vraagt zich trouwens af of het toch niet beter 

zou zijn meer beroepsvrijwilligers in het leger te handhaven. 
Indien het budgettair werkelijk niet kan. zou er moeren aan 
worden gedacht om, in N.A.V.0.-verband, van andere. meer 
kapitaalkrachtige landen een financiële vergoeding te vragen 
teneinde het contingent op peil te houden. 
De Volksunie-fractie zal ook amendementen, gebaseerd op een 

gezinsvriendelijke opvatting, op het wetsontwerp indienen. Ge 
zinsvriendelijkheid betekent evenwel niet dat men zich mag blind 
staren op het aantal personen dat een gezin bevolkt. Momenteel 
zijn de grootste gezinnen niet zelden ook de meest welvarende. . . . 

d'urgence pour motifs graves sur base de l'article 72 des lois 
coordonnées sur la milice. 

M. Van Wambeke réplique que l'article 72 règle le régime de 
congé des militaires en service actif, ce qui n'a rien à voir avec 
les dispenses. De quelle sécurité juridique les mineurs bénéficie 
ront-ils si leur situation n'est pas réglée par la loi même? 

. .. 
M. M. Harmegnies demande quelle sera la situation après 

1990. 
Le Ministre a déclaré que l'on devait s'attendre à ce que la 

formation du contingent pose de nouveaux problèmes. 
Faudra-t-il allonger Je terme de service ou faudra-r-il modifier 

à nouveau Jes lois sur Ja milice et renoncer à certains dispenses 
maintenues dans le projet à l'examen? 
Le Ministre répond que si, en 1990, le contingent est insuffi 

sant, il faudra sans doute recourir à la possibilité offerte par 
l'article 13 du projet et ne prévoir la dispense pour un service de 
frère que pour ceux qui appartiennent à une famille de cinq, voire 
de six enfants. A moins que d'ici là, l'on n'ait renégocié nos 
obligations dans le cadre de l'O.T.A.N. 

. . . 
M. De Beul estime que les mesures prévues ne constituent en 

fait qu'un traitement symptomatique dicté par des impératifs 
budgétaires. La question fondamentale est cependant de savoir 
quelle valeur on attribue au service militaire dans notre pays. 
Contrairement à certains autres pays, la Belgique ne connaît 

pas le service obligatoire généralisé. En fin de compte, un jeune 
sur quatre seulement accomplit un service, ce qui constitue évi 
demment une situation discriminatoire. Cette situation est certes 
pratiquement inévitable, mais on pourrait en limiter les effets 
négatifs en améliorant notablement le statut du milicien et en 
prévoyant des mesures compensatoires pour ceux qui ont accom 
pli leur service militaire. 

Les mesures suivantes pourraient être envisagées à cet égard : 
- prise en compte du service militaire pour la fixation de la 

durée du stage d'attente, dans Je cadre de la réglementation 
du chômage et pour le calcul de l'ancienneté dans les services 
publics; 

- compensation du manque à gagner au cours du service mili 
taire par une réduction d'impôt pendant un an par exemple; 

- priorité aux anciens miliciens pour l'accès aux emplois pu 
blics; 

- prise en compte de la durée du service pour le calcul de la 
pension. 
Par ailleurs, il est indispensable d'augmenter sensiblement la 

solde des miliciens. 
M. De Beul se demande d'ailleurs s'il ne serait pas préférable 

de maintenir davantage de volontaires de carrière au sein de 
l'armée. Si cela est réellement impossible du point de vue budgé 
taire, il conviendrait d'envisager de demander, dans le cadre de 
l'O.T.A.N., un contribution financière à d'autres pays plus ri 
ches, en vue d'assurer le contingent. 

Etant partisan d'une politique plus familiale, le groupe Volks 
unie présentera également des amendements au projet de loi, ce 
qui n'implique pas qu'il attache une importance essentielle au 
nombre de personne qui composent la famille. A l'heure actuelle, 
les familles nombreuses sont souvent aussi les mieux nanties. 
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De heer Desseyn merkt op dat de basisprincipes van de huidige 
dienstplichtwetgeving 25 jaar geleden werden vastgelegd. Een 
ingrijpende wijziging hiervan had een gelegenheid kunnen zijn 
om oog te hebben voor het zinvol optillen van de diensttermijn 
of om de relatie tussen onderwijs en dienstplicht te benadrukken. 
Men dient echter vast te stellen dat aan de wetgeving niets 

fundamenteels wordt gewijzigd. Er werden slechts artikelen aan 
gepast met de uitsluitende bedoeling het contingent op peil te 
houden. 
Door het benadrukken van een aanal asociale aspecten heeft 

het geheel een gezinsonvriendelijk karakter verkregen. 

Hoewel de heer Desseyn zich met vele overwegingen van de 
Jeugdraden eens kan verklaren, is hij wel gekant tegen de nadruk 
die zij leggen op het principe van de individuele dienstplicht. Zij 
wensen slechts bij uitzondering de sociale aspecten te benadruk 
ken. Volgens spreker kunnen deze sociale aspecten evenwel niet 
worden gescheiden van de familiale. 
Tenslotte dient te worden opgemerkt dat de gezinnen die het 

meest door de economische crisis worden getroffen, ook in dit 
wetsontwerp het zwaarst op de korrel worden genomen. 
Aangezien het peil van het contingent niet bedreigd wordt in 

1987 of 1988, pleit de heer Desseyn voor een uitstel van de 
inwerkingtreding van deze nieuwe wetgeving. 

De heer Chevalier verklaart zich. namens de S.P.-fractie, ak 
koord met een wijziging van de diensrplichtweuen. Het huidige 
weesonrwerp htth' zelfs de verdienste een aantal discriminaries 
gcdcehelijk op te heffen. Spijtig genoeg worden er ook nieuwe 
geschapen. ln elk geval mag men, bij een wijziging van de 
dienstplichtwetten, niet overhaast te werk gaan en dient er een 
fundamenteel debat aan vooraf te gaan. 

Verder heeft de heer Chevalier moeite m~ de werkelijke inspi 
ratie achter dit wetsontwerp, die er vooral één van besparing is. 
Deze besparing uit zich in de sector Landsverdediging niet slechts 
door de afvloeiing van beroepsvrijwilligers, maar ook door de 
verlenging van de ,li~nst'plicht met 2 maanden. Per werkloze 
dienstplichnge kan aldus ± 20 000 frank wachtgeld uitgespaard 
worden. Een bijkomend voordeel voor de Regering is dat de 
werkloosheidscijfers daardoor ietwat naar beneden worden ge 
drukt. Anderzijds zal de revalorisatie van de diensrplicht een 
budgettaire last betekenen. 

ln de optiek van de Regering is het alleszins interessanter 
miliciens in dienst te hebben dan beroepsvrijwilligers. Miliciens 
zijn namelijk minder betaald, 24 uur op 24 van dienst en niet 
aangesloten bij een vakbond. 
De hoogdringendheid waarop de Regering zich beroept om dit 

wetsontwerp te laten goedkeuren, blijkt in ieder geval niet uit de 
nota" De verdedigingsinspanning van België - Balans en Voor 
uirzichten », die de Minister van Landsverdediging bezorgde aan 
de leden van de Commissie voor de Landsverdediging. 

ln deze nota staat op blz. 9, onder de rite! .• Het personeels 
luik •.• onder meer het volgende te lezen : 

" Het personeelsbestand wordt bepaald door de structuren 
opgevat om te voldoen aan de opdrachten waartoe België zich 
heeft verbonden. De effectieven bereiken thans ± 95 000 man 
schappen (mjlirairen en burgers) waarvan ± 50 000 u troepen· 
functies •. (vrijwilligers en dienstplichtigen). 

" De behoefte aan deze 50 000 • troepenfuncties » werd in 
1981 bevestigd door de gemengde commissie. Rekening houdend 
met de bestaande organieke tabellen voor de verschillende eenhe 
den, volstaat dit aantal nauwelijks om alle taken die steeds maar 
zijn toegenomen, onder meer omwille van het veiligheidspro 
bleem en de vermindering van de wekelijkse arbeidsduur 
( 40 uren), verder te vervullen. 

M. Desseyn fait observer que les principes de base des lois 
actuelles sur la milice ont été fixés il y a 25 ans. Une réforme 
profonde de cette législation aurait pu offrir l'occasion d'envisa 
ger une prolongation judicieuse du service militaire ou de renfor 
cer les liens entre l'enseignement et le service militaire. 

Force est toutefois de constater qu'aucune modification fonda 
mentale n'est apportée à la législation. Quelques articles seule 
ment ont été modifiés dans le seul but d'assurer le contingent. 

Un certain nombre d'aspects antisociaux ayant été accentués, 
de sorte que l'ensemble présente à présent un caractère anti 
familial. 

Bien que M. Desseyn partage dans une large mesure le point 
de vue des Conseils de la jeunesse, il ne peut toutefois se rallier 
à leur prise de position en faveur du service militaire individuel. 
Alors que lesdits conseils ne s'intéressent aux aspects sociaux qu'à 
titre exceptionnel, l'intervenant estime que ces aspects ne peuvent 
être dissociés des aspects familiaux. 

D faut enfin souligner que le projet de loi à l'examen est le plus 
défavorable aux familles qui sont déjà le plus touchées par la crise 
économique. 
M. Desseyn demande que l'entrée en vigueur de la nouvelle 

législation soit reportée à une date ultérieure, étant donné que la 
formation du contingent n'est compromise ni en 1987 ni en 1988. 

. . . 
Au nom du groupe S.P., M. Chevalier se déclare partisan d'une 

modification des lois sur la milice. Le projet de loi à l'examen a 
même le mérite de supprimer partiellement certaines discrimina 
tions. li en crée malheureusement aussi de nouvelles. Quoi qu'il 
en soit, une modification des lois sur la milice ne peut être décidée 
dans la précipitation et doit être précédée d'un débat fonda 
mental. 
M. Chevalier émet par ailleurs certaines réserves en ce qui 

concerne la motivation réelle du projet, qui procède essentielle 
ment d'un souci d'économie, Dans le secteur de la Défense 
nationale, ces économies se traduisent non seulement par une 
réduction du nombre de volontaires de carrière, mais aussi par 
une prolongation du terme de service de deux mois, ce qui permet 
d'économiser quelque 20 000 francs de stage d'attente pour 
chaque chômeur appelé sous les drapeaux. Cette mesure permet 
en outre au Gouvernement de flatter quelque peu les chiffres du 
chômage. la revalorisation du service militaire entraînera par 
contre une charge budgétaire supplémentaire. 
Dans l'optique du Gouvernement, il est évidemment plus inté 

ressant de faire appel à des miliciens qu'à des volontaires de 
carrière. Les miliciens ne perçoivent en effet qu'une solde, ils sont 
disponibles 24 heures sur 24 et ne sont pas syndiqués. 

L'urgence invoquée par le Gouvernement pour faire adopter le 
projet de loi à l'examen n'apparaît en tout cas pas dans la note 
" L'effort de défense belge - Bilans et Précisions », que le Minis 
tre de la Défense nationale a communiquée aux membres de Ja 
commission. 

A la page 9 de cette note, sous le titre • La fonction du 
personnel .•• on peut lire notamment ce qui suit : 

~ Le nombre de personnel requis découle des structures mises 
en place pour remplir les missions que la Belgique s'est engagée 
à honorer. li s'èleve actuellement à ± 95 000 hommes (militaires 
et civils) dont ± 50 000 « fonctions troupe» (volontaires et 
miliciens). 

" Le besoin de ces 50 000 « fonctions troupe » a été confirmé 
à l'occasion de la commission mixte de 1981. Compte tenu des 
tableaux organiques existant pour les différentes unités, elles 
suffisent à peine aujourd'hui à remplir toutes les tâches qui n'ont 
fait que croitre au fil du temps, notamment en raison des problè 
mes de sécurité et de la diminution de la durée hebdomadaire du 
travail (40 heures). 
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» Tussen deze 50 000 «troepenfuncties» worden er thans 
28 000 bezet door vrijwilliger'> op korte of lange termijn, maar 
om budgettaire bezuinigingsmaatregelen heeft de Regering beslist 
om dit aantal in 1990 progressief terug te brengen tot 24 000. 

» Het overige deel van de « troepenfuncties» (26 000) dient te 
worden bezet door miliciens. De toekomstige evolutie van het 
contingent, zoals die werd onderzocht in het licht van de recente 
regeringsbeslissingen betreffende de verlenging van de dienst 
plicht en de herziening van de militiewetten, wijst in de eerste 
plaats op een overschot, en vanaf 1992 op een progressief tekort 
dat zich vanaf 199 5 stabiliseert op ± 3 000 functies. Om perma 
nent te worden bezet, zijn hiervoor jaarlijks 4 000 dienstplichti 
gen nodig, rekening houdend met de duur van de vormingsperio 
de en de diensttijd. 

" Ondanks het feit dat het tekort zou kunnen opgevangen 
worden door het verder schrappen van vrijstellingen in de jaren 
negentig, zou het ook kunnen vermeden worden door een aan 
passing van de structuren. Een dergelijke ingreep zou ook om 
andere redenen, in essentie van budgettaire aard, kunnen gerecht 
vaardigd zijn zoals verder wordt aangetoond. Bovendien moeten 
alle mogelijkheden voor personeelsvermindering in diverse on 
derdelen worden nagetrokken op basis van een ontleding post per 
post en op basis bijvoorbeeld van wat in het buitenland gebeurt. ,. 
Gewoon een aanpassing van de structuren zou er dus reeds 

kunnen toe leiden dat een personeelsvermindering wordt doorge 
voerd en dat men geen toevlucht dienr te nemen rot het snoeien 
in de vrijlatingen en de ontheffingen. 

Sommigen dringen aan op een wijziging van de dienstplicht 
wmen in de zin van een algemene dicnst·plicht voor jongens en 
meisies. 

1H heer Chevalier vindt dit een jammerlijke evolutie en wel om 
verscliillcnde redenen : 
l) Hoe zal men dit budgettair kunnen klaren ? 

2) De emancipatie van de vrouw wordt dikwijls begrepen in 
Je zin van "gelijke rechten geeft ook gelijke plichten"; men is 
evenwel nog steeds ver verwijderd van gelijke rechten voor man 
en vrouw. 

3) De ± 40 000 vrouwelijke recruten die per jaar zouden 
worden opgeroepen, zouden waarschijnlijk tegen een lage ver 
goeding in openbare besturen terecht komen, zoals de overtollige 
miliciens thans ter beschikking staan van de Minister van Binnen 
landse Zaken; dit zou evenwel een gevaar kunnen inhouden voor 
het statuut van de vastbenoemden in deze openbare besturen. 

Wat de herwaardering van de legerdienst lx-treft. gelooft de 
heer Chevalier ook niet zozeer in het bijschaven van de algemene 
vorming en de talenkennis van de miliciens. De meesten onder 
hen willen immers niet meer studeren. 
Ten slotte dient een tussenoplossing te worden bedacht tussen 

enerzijds het C.V.P.-standpunt dat het familiale acpect van de 
dienstplicht beklemtoont, en anderzijds het door de jeugdraden 
verdedigde standpunt dat het principe van de individuele dienst 
plicht beklemtoont. Men mag alleszim niet blindelings vrijlatin 
gen verlenen aan jongens uit grote gezinnen, omdat dit tot 
discrinnnaries kan leiden ten opzichte van minder vermogende, 
kleinere gezinnen. 

De heer Va,, V{lambeke betwist de stelling van de heer Cheva 
lier als zou de verlenging van legerdienst de werkloosheidscijfers 
beïnvloeden en verdoezelen. De duur van de dienst heeft in 
generlei mate invloed op het aantal opgeroepen miliciens. Anders 
zou het zijn indien men systematisch beroepsvrijwilligers zou 
vervangen door miliciens. 

» Parmi ces 50 000 « fonctions troupe », plus de 28 000 sont 
occupées actuellement par des volontaires à court et à long terme, 
mais pour des raisons d'économies budgétaires, le Gouvernement 
a décidé de les ramener progressivement à 24 000 d'ici 1990. 

» Le reste des « fonctions troupe» (26 000) doit donc être 
occupé par des miliciens. L'évolution future du contingent exami 
née à la lumière des récentes décisions gouvernementales en 
matière d'allongement du service militaire et de révision des lois 
sur la milice, laisse apparaître d'abord un excédent puis progressi 
vement dès 1992 un déficit qui se stabilise à partir de 1995 à 
± 3 000 fonctions dont l'occupation exige 4 000 miliciens comp 
te tenu de la durée de formation et du temps de service. 

» Quoique ce déficit puisse être comblé par une suppression 
supplémentaire de dispenses dans les années nonante, il pourrait 
être aussi éliminé par une adaptation des structures justifiée 
parallèlement pour des raisons d'ordre essentiellement budgé 
taire. Dès lors, toutes les possibilités éventuelles d'économiser du 
personnel par élagage ponctuel, sur base d'une analyse poste par 
poste par comparaison, par exemple, avec ce qui se passe à 
l'étranger, doivent être identifiées à bref délai.,. 

Une simple adaptation des structures suffirait donc à réduire 
le personnel, sans devoir restreindre les dispenses et les libéra 
tions. 

D'aucuns réclament l'instauration d'un service généralisé pour 
les filles et les garçons. 

M. Chevalier estime qu'il s'agirait là d'une évolution regretta 
ble, et ce, pour les raisons suivantes; 

1 j Où trouver les ressources budgétaires pour financer un tel 
projet? 

2) On considère souvent que l'émancipation de la femme 
suppose une égalité des droits mais aussi des devoirs; or, les 
femmes sont loin d'avoir conquis les mêmes droits que les hom 
mes. 

3) Les quelque 40 000 recrues féminines qui seraient appelées 
sous les drapeaux chaque année seraient probablement affectées, 
moyennant une modeste rémunération, à des postes dans les 
administrations, tout comme les miliciens surnuméraires sont 
actuellement mis à la disposition du Ministre de l'Intérieur; cette 
situation pourrait être préjudiciable au personnel statutaire de ces 
administrations. 

En ce <jui concerne Ia revalorisation du service militaire, 
M. Chevalier ne croit pas beaucoup non plus à l'amélioration de 
la formation générale et des connaissances linguistiques des mili 
ciens. La plupart d'entre eux en ont en effet assez d'étudier. 

Enfin. il convient de trouver un moyen terme entre, d'une part, 
le point de vue du C.V.P. qui met l'accent sur l'aspect familial 
du service militaire et, d'autre part, le point de vue des Conseils 
de la jeunesse qui défendent le principe du service militaire 
individuel. li ne peut en tout cas être question d'accorder aveuglé 
ment des dispenses aux jeunes issus de familles nombreuses. Une 
telle politique pourrait en effet provoquer des discriminations à 
l'égard des familles moins nombreuses et moins fortunées. 

.M. Van \~ambeke conteste l'affirmation de M. Chevalier selon 
laquelle Ia prolongation du service militaire flatterait les chiffres 
du chômage. La durée du service militaire n'a aucune incidence 
sur le nombre de miliciens appelés sous les drapeaux. li en serait 
autrement si l'on remplaçait systématiquement les volontaires de 
carrière par des miliciens. 
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Verder meent spreker dat de Regering met de dienstplichtwet 
ten thans het omgekeerde wil doen van enkele jaren geleden. 
Destijds werden er mogelijkheden tot vrijlating, vrijstelling en 
ontheffing gecreëerd, omdat er een overtal aan miliciens was. De 
criteria die werden aangelegd getuigden van sociale bewogen 
heid. Thans gaat men de omgekeerde weg bewandelen om het 
contingent op peil te houden. Men mag hierbij echter niet té ver 
gaan en de grote gezinnen dienen zoveel als mogelijk te worden 
gespaard. 

Het is twijfelachtig dat het Belgisch leger door een aanpassing 
van de structuren veel zal kunnen besparen op personeelskosten 
en effectieven. Ook een herziening van de N.A.V.O.-taken zal 
niet zozeer worden uitgedrukt in termen van een personeelsver 
mindering. Taken van de lucht- en zeemacht die eventueel zouden 
worden afgestoten, vergen immers geen enorme personeelsbezet 
ting. 
Wat de bewering aangaat dat momenteel slechts één op vier 

van de jongeren hun dienstplicht vervuUen : dit is een slogan. Er 
zijn thans reeds 60 % van de jongens die naar het leger trekken 
en binnenkort wordt dit wellicht 75 %. Dit is zeker zo wanneer 
dit wetsontwerp in werking treedt. 

Oc nota die door de Minister van Binnenlandse Zaken werd 
versrrekr in verband met het in aanmerking nemen van de leger 
dienst voor de berekening van de anciënniteit in openbare dienst, 
bevestigt hr.t vermoeden van de heer Van Wambekt- dat de 
Regering niet gemakkelijk aan de door de C. V .P.-fractie gestelde 
eis 1.al cegemoetkomffl. 

De coule kost om de periode van legerdienst te laten meetellen 
voor de anciënniteit, ook wanneer de betrokkene slechts tot de 
stage wordt toegelaten nadat de militaire dienstplicht werd ver 
vuld, wordt geschat op ± 1 miljard frank per jaar. Dit lijkt zeer 
veel te zijn in een periode van sanering der openbare financiën. 

Ten slone stelt de heer Van Wambeke nog een aantal concrete 
vragen aan de Minister: 

1 ) Opdat een dienstplichtige als kostwinner kan worden er 
kend. is het onder meer vereist dat het samengevoegd inkomen 
van het gezin niet hoger is dan 240 000 frank, verhoogd met een 
vierde per persoon ten laste (koninklijk besluit van 18 december 
1984, Belgisch Staatsblad van 28 december 1984 h voor de 
nijlating wegens broederdienst is het bedrag van het samenge 
voegd inkomen van de vader en de moeder door een koninklijk 
besluit van dezelfde datum vastgesteld op 360 000 frank, ver 
hoogd mtt een vierde per persoon ten laste. Er werd de laatste 
jaren dus geen aanpassing meer doorgevoerd. 
Thans wordt voorgesteld het bedrag van 240 000 frank (dat 

van 360 000 frank zelfs niet) jaarlijks en automatisch te indexe 
ren; dit zal evenwel niet veel invloed hebben in deze periode van 
lage inflatie. Wann1ter zullen de voormelde financiële plafonds 
cens serieus worden aangepast ? 

2) Hoewel het principe van de vrijlating op grond van twee 
broederdiensten is behouden, wordt een nieuwe restrictie inge 
voerd : de dienst moet als gesoldeerde dienstplichtige vervuld 
worden en niet meer als beroepsvrijwilliger of bij de rijkswacht. 
Waarom deze nieuwe beperking? 

3) Indien een dienstplichtige een kind heeft vóór zijn vieren 
twintig jaar, geen kandidaat in de geneeskunde is en daarenboven 
onmisbaar kostwinner is van het gezin. kan hij vrijlating van 
legerdienst bekomen. Het wordt aan de militieraden in elke 
provincie overgelaten te bepalen war het begrip "onmisbare 
kostwinner" betekent. Dit zal ongetwijfeld verschillende inter 
pretaties mer zich brengen en de rechtsonzekerheid in de hand 
werken. Waarom werd er geen financieel plafond vastgesteld om 
de onmisbaarheid re bewijzen? 

L'intervenant estime par ailleurs que le Gouvernement pratique 
actuellement en matière de milice une politique radicalement 
opposée à celle qui était appliquée il y a quelques années. Des 
possibilités de dispense, d'exemption et de libération avaient 
alors été créées du fait que les miliciens étaient trop nombreux.' 
Les critères établis étaient inspirés par des considérations socia 
les. A l'heure actuelle, on renverse la vapeur afin de maintenir le 
niveau du contingent. Il faut cependant se garder d'aller trop loin. 
Les familles nombreuses doivent être épargnées autant que 
possible. 

ll est permis de douter qu'une adaptation des structures 
permette à l'armée belge de réaliser d'importantes économies sur 
les dépenses de personnel et sur l'effectif. La révision des missions 
de la Belgique dans le cadre de l'O. T.A.N. ne devrait pas non plus 
se traduire par une réduction sensible du personnel. Les missions 
des forces aérienne et navale qui seraient éventuellement suppri 
mées n'exigent en effet pas d'effectifs très importants. 

L'affirmation selon laquelle seulement un jeune sur quatre 
accomplirait actueUement son service militaire n'est jamais qu'un 
leitmotiv. En effet, 60 % des garçons effectuent actuellement le 
service militaire et ce nombre passera sans doute bientôt à 7 5 % , 
a fortiori lorsque les mesures prévues dans le projet de loi à 
l'examen seront entrées en application. 

La note du Ministre de l'Intérieur concernant la prise en 
considération du service militaire pour le calcul de l'ancienneté 
dans les services publics confirme l'impression de M. Van Wam 
beke selon laquelle Ic Gouvernement ne répondra pas facilement 
à l'exigence formulée par le groupe C.V.P. 

Le coût total de la prise en considération de la durée du service 
militaire pour Ic calcul de l'ancienneté, même lorsque l'intéressé 
n'est admis au stage qu'après avoir rempli ses obligations militai 
res, est estimé à environ 1 milliard de francs par an, ce qui paraît 
extrêmement élevé en cette période d'assainissement des finances 
publiques. 
M. V an W ambeke pose enfin une série de questions concrètes 

au Ministre : 
1) Pour qu'un milicien soit reconnu comme soutien de famille, 

Ic revenu cumulé du ménage ne peut dépasser 240 000 francs 
augmentés d'un quart par personne à charge (arrêté royal du 
18 décembre 1984, Moniteur belge du 28 décembre 1984), alors 
que pour la dispense pour cause de service de frère, un arrêté 
royal de la même date fixe le revenu cumulé des père et mère à 
360 000 francs augmentés d'un quart par personne à charge. Ces 
montants n'ont donc fait l'objet d'aucune adaptation au cours des 
dernières années. 

li est actuellement proposé d'indexer annuellement et automa 
tiquement le montant de 240 000 francs {même pas celui de 
360 000 francs}, mais cette indexation n'aura que peu d'influence 
en cette période de faible inflation. Quand les plafonds précités 
seront-ils sérieusement revus? 

2) Bien que le principe de la dispense pour deux services de 
frère ait été maintenu, une nouvelle restriction a été prévue : le 
service doit être accompli comme milicien soldé et non plus 
comme volontaire ou à la gendarmerie. Pourquoi cette nouvelle 
restriction ? 

3) Si un inscrit a un enfant avant l'âge de vingt-quatre ans, n'est 
pas candidat en médecine et est en outre l'indispensable soutien 
de son ménage, il peut êrre dispensé de service militaire. Comme 
il appartiendra au conseil de milice de chaque province de préci 
ser ce qu'il faut entendre par « indispensable soutien de son 
ménage .. , il en résultera sans aucun doute des interprétations 
différentes, ce qui accroitra l'insécurité juridique. Pourquoi n'a+ 
on pas fixé de plafond financier pour l'application de cette 
notion? 
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4) Het ontwerp voorziet in de opheffing van de vrijlating ten 
aanzien van de Belgen die buiten Europa verblijven. Deze maatre 
gel kan bezwaarlijk een grote winst opleveren voor het contingent 
( ± 400 miliciens) en is zeker niet besparend wegens de ongetwij 
feld zeer hoge verplaatsingskosten. Vele van deze miliciens zullen 
overigens in België geen enkele familiale basis meer hebben, zodat 
ze bijna steeds in de kazerne zullen moeten verblijven. Kan deze 
maatregel niet worden herzien ? 

5) In het senaatsverslag staat in de Nederlandse teks: te lezen: 
« In 1987 zullen de termijnen voor het indienen van aanvragen 
tot uitstel of vrijlating bij de gemeentebesturen tot op 28 februari 
worden verlengd. » De Franse tekst luidt evenwel als volgt : « En 
1987, le délai d'introduction des demandes de sursis ou de 
dispense auprès des administrations communales sera exception 
nellement prolongé.,. Welke is de juiste draagwijdte? 

Op deze vragen wordt door de Minister als volgt geantwoord: 
1) Volgens de heer Van Wambeke zou het aangewezen zijn het 

wettelijk maximum bedrag voor het kostwinnerschap en voor de 
vrijlating op grond van een broederdienst opnieuw aan te passen. 

Enerzijds werd het bedrag van 240 000 frank inzake het kost 
winnerschap vastgesteld bij koninklijk besluit van 18 december 
1984 en was het voor de eerste maal toepasselijk op de dienst 
plichrip van de lichting 1986. Bedoeld bedrag kan slechts 
worden gewijzigd in directe verhouding tot de schommelingen 
van de kosren van het levensonderhoud. Vermits de inflatie in 
198S sledtu, 4 % en in 1986 slechts 0,6 % bedroeg. is het niet 
noodzakelijk dit bedrag thans op re trekken, te meer daar het 
voortaan jaarlijks zal worden geïndexeerd. 

Anderzijds staat het vast dat meer dan de helh van het totaal 
aantal vrijlatingen nog steeds wordt verleend omwille van een 
broederdienst. Een verhoging van het bedrag van 360 000 frank, 
bepaald bij artikel 12, S 1, Sbis, zal noodzakelijkerwijze het 
aantal vrijlatingen nog doen toenemen, hetgeen jammer genoeg 
niet kan worden aanvaard. 
2) Het is inderdaad zo dat de vrijlating op grond van één of 

twee broederdiensten voonaan nit't meer kan worden toegekend 
indien de ingeroepen diensr of diensten wordt of worden vol 
bracht door een broer of broers als vrijwilliger. Deze wijziging 
moet worden gezien in het licht van de algemene filosofie van het 
ontwerp. dat initieel elk voordeel inzake milit.ie wegens het 
uitoefenen van welbepaalde beroepsacriviteiten wou afschaffen. 
J) Men kan niet ontkennen dat de diverse militieraden het 

begrip • onm.isbare kostwinner" op verschillende wijze kunnen 
beoordelen. Dit is echter evenzeer het geval voor wat betreft de 
interpretatie door de rechtbanken van om het even welke bepa 
ling. ln ieder geval kan steeds beroep worden aangerekend bij de 
hoge militieraad, die een eenvormige rechtspraak ter zake kan 
creëren. 
4) Wat betreft de opheffing van de vrijlating ten aanzien van 

de Belgen die buiten Europa verbluven, dient erop te worden 
gewezen dat de Regering er bij het opmaken van het ontwerp in 
de eerste plaats naar heeft gesrreef d een grotere gelijkheid tussen 
de jongeren 101 srand te brengen. 
Mede met het oog op het realiseren van een groter verdelende 

rechtvaardigheid werd beslist de verblijfplaats van een dienst 
plichtige niet langer als criterium in aanmerking te nemen om al 
dan niet militaire dienst te vervullen. De Belgen die zich in het 
buitenland vestigen, zullen bijgevolg voortaan aan dezelfde ver 
plichtingen worden onderworpen als hun landgenoten, die in 
België verblijven. 
De jongeren die vóór de inwerkingtreding van de nieuwe 

bepalingen reeds ten minste één uitstel hebben genoten wegens 

4) Le projet prévoit de supprimer la dispense pour les Belges 
qui résident hors d'Europe. Cette mesure ne sera que d'un maigre 
profit en ce qui concerne la formation du contingent (gain d'envi 
ron 400 miliciens) et ne permettra certainement pas de réaliser 
des économies, vu les frais de déplacement très élevés auxquels 
il faut s'attendre. Nombre de ces miliciens n'auront d'ailleurs plus 
aucun parent en Belgique, de sorte qu'ils devront presque tou 
jours séjourner dans leur caserne. Ne pourrait-on pas revoir cette 
mesure? 
5) Le rapport du Sénat précise, dans sa version française, 

qu'« en 1987, le délai d'introduction des demandes de sursis ou 
de dispense auprès des administrations communales sera excep 
tionnellement prolongé», alors qu'on peut lire, dans sa version 
néerlandaise : « In 1987 zullen de termijnen voor het indienen van 
aanvragen tot uitstel of vrijlating bij de gemeentebesturen tot op 
28 februari worden verlengd » (... les délais ... seront prolongés 
jusqu'au 28 février). Quelle est la version exacte? 
Le Ministre répond comme suit aux questions posées : 
1) M. Van Wambeke a souligné qu'il conviendrait de réajuster 

le plafond légal en fonction duquel se détermine la qualité de 
soutien de famille et sur la base duquel la dispense pour service 
de frère est octroyée. 

D'une pan, le montant de 240 000 francs en fonction duquel 
se détermine la qualité de soutien de famille a été fixé par l'arrêté 
royal du 18 décembre 1984 et a été applicable pour la première 
fois aux miliciens de la levée 1986. Ce montant ne peut être 
modifié qu'en fonction de l'évolution du coût de la vie. Etant 
donné que l'inflation n'a été que de 4 % en 1985 et de 0,6 % en 
1986, il n'est pas nécessaire de relever ce montant, d'autant plus 
qu'il sera désormais indexé annuellement. 

D'autre pan, il est établi que plus de la moitié du nombre total 
de dispenses sont encore toujours octroyées en raison d'un service 
de frère. Le relèvement du montant de 360 000 francs prévu à 
l'article 12, § 1er, Sbis, ferait inévitablement augmenter le nom 
bre de dispenses, ce qui est malheureusement inadmissible. 

2) li est exact que la dispense accordée en raison d'un ou de 
deux services de frère ne pourra plus être octroyée si le ou les 
services invoqués sont accomplis par un ou des frères en tant que 
volontaire. Cette modification procède de la philosophie générale 
du projet, qui visait à l'origine à supprimer tout avantage en 
matière de milice découlant de l'exercice d'activités profesionnel 
les déterminées. 
3) li est indéniable que les divers conseils de milice peuvent 

donner une interprétation différente à la notion d'" indispensable 
soutien de son ménage •. Le même problème se pose toutefois 
également chaque fois qu'un tribunal doit interpréter une disposi 
tion légale quelconque. Quoi qu'il en soit, il sera toujours possi 
ble d'introduire un recours auprès du conseil supérieur de milice, 
qui pourra établir une jurisprudence uniforme. 
4) En ce qui concerne la suppression de la dispense accordée 

aux Belges qui résident hors d'Europe, il convient de souligner 
que lors de l'élaboration du projet, le Gouvernement s'est avant 
tout efforcé d'instaurer une plus grande égalité entre les jeunes. 

C'est notamment en vue de rendre la réglementation plus 
équitable qu'il a été décidé de ne plus tenir compte du lieu de 
résidence des inscrits pour l'octroi des dispenses. Les Belges qui 
s'établissent à l'étranger seront donc désormais soumis aux mê 
mes obligations que leurs compatriotes qui résident en Belgique. 

Toutefois, les jeunes qui auront bénéficié d'au moins un sursis 
avant l'entrée en vigueur des nouvelles dispositions pourront 
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hun verblijf buiten Europa, zullen niettemin in staat worden 
gesteld nog voldoende uitstellen te verkrijgen om uiteindelijk van 
dienst te worden vrijgelaten. 
5) Wat betreft het probleem in verband met het indienen van 

aanvragen om uitstel en om vrijlating, dient duidelijk gesteld dat 
de aanvragen, ingediend in de loop van de maand januari 1987, 
geldig blijven. Binnen een termijn van 30 dagen na publikatie van 
de wet in het Belgisch Staatsblad zullen zowel op grond van de 
nieuwe bepalingen als op grond van de nog bestaande bepalingen 
nieuwe aanvragen kunnen worden ingediend. 
Voor het overige werd de openingsdatum van de zittijd van de 

militierechtscolleges vastgesteld op 1 april 1987 (ministerieel be 
sluit van 13 februari 1987, gepubliceerd in het Belgisch Staats 
blad van 24 februari 1987, blz. 2542). 
De arrondissementscommissarissen werd via een omzendbrief 

van 24 februari 1987 opgedragen geen uitstellen vóór 1 april toe 
te kennen. 
Deze laatste twee maatregelen hebben enkel tot doel een onge 

lijke behandeling van de dienstplichtigen van de lichting 1988 te 
vermijden. 
Gezien de nog niet voltooide behandeling in het Parlement van 

dit wetsontwerp, werd nog een bijkomend ministerieel besluit 
genomen en een supplementaire omzendbrief naar de arrondisse 
mentscommissarissen verzonden, namelijk: 

htt ministerieel besluit van 26 maart 1987 (Belgisch Staats 
blad van 28 maart 1987, blz. 4669 ), waarbij de openingsda 
rum van de zittijd van de militierechtscolleges werd vastge 
Sltld op J mei 1987; 
de omzendbrief van 26 maan 1987 waarbij de arrondisse 
mentscommissarissen werd opgedragen geen uitStellen vóór 
1 mei toc te kennen. 

. . . 
De heer Tant geeft toe dat de C. V .P .-fractie zich vragen stelt 

nopens dit wetsontwerp en meer bepaald aangaande artikelen 8. 
10, 12, 17 en 4 J. Er werden voor de goedkeuring een aantal eisen 
gesteld die evenwel veel geld aan de Schatkist zu11en kosten. 

Misschien ware het beter een aantal concrete punten van de 
huidige wet te vrijwaren, voor zover ze de gezinsdimensie be 
klem1oncn. Op die manier zou cr tot geen bijkomende uitgaven 
dienen te worden besloten. 

. . . 
De heer Tobback verwijst naar het ministerieel besluit van 

17 december 1986 tot ,,ast.stelling van de categorieën van dienst 
plichngen van de lichting 1988 die zich in de zin van artikel 12, 
S 1, 5°1,is, van de gecoördineerde dienstplichtwetten op een 
broederdienst kunnen beroepen om de vrijlating van dienst in 
vredestijd op morele grond te verkrijgen (Belgisch Staatsblad van 
23 december 1986 ). 

Hierin wordt als één van deze categorieën genoemd, dienst 
plichtigen die deel uitmaken van een gezin dat ten minste vier 
kinderen in leven relt, op voorwaarde dat nog aan een aantal 
vereisten wordt. voldaan, 

Volgens de beer Tobback worden hiermee instructies gegeven 
aan de gemeentebesturen om een wet toe re passen die nog niet 
in beide Kamers werd gestemd. Het voorliggende wetsontwerp 
spreekt immers ook over gezinnen met ten minste vier kinderen 
in leven. 
De Minister va11 Binnenlandse Zaken betwist formeel dat hij 

enige instructie aan de gemeentebesturen heeft gegeven om de nog 
niet gestemde wet toe te passen. 
Wat het door de heer Tobback geciteerde ministerieel besluit 

betreft, gaat het om een door de Minister van Binnenlandse 

encore obtenir autant de sursis qu'il est nécessaire pour être 
finalement dispensés du service militaire. 

5) En ce qui concerne le problème du délai d'introduction des 
demandes de sursis et de dispense, il faut préciser clairement que 
les demandes introduites dans le courant du mois de janvier 1987 
restent valables. De nouvelles demandes fondées tant sur les 
nouvelles dispositions que sur les dispositions encore en vigueur 
pourront être introduites dans un délai de trente jours après la 
publication de la loi au Moniteur belge. 

Pour le reste, la date d'ouverture de la session des juridictions 
de milice a été fixée au 1er avril 1987 (arrêté ministériel du 
13 février 1987, Moniteur belge du 24 février 1987, p. 2542). 

U a été demandé aux commissaires d'arrondissement, par 
circulaire du 24 février 1987, de n'accorder aucun sursis avant 
le 1er avril. 

Ces deux dernières mesures visent uniquement à éviter toute 
discrimination entre les miliciens de la levée 1988. 

La discussion du projet n'étant pas terminée au Parlement, le 
Ministre a pris un arrêté complémentaire et une nouvelle circu 
laire a été envoyée aux commissaires d'arrondissement. Il s'agit 
respectivement de : 

l'arrêté ministériel du 26 mars 1987, par lequel l'ouverture 
des sessions des juridictions de milice a été fixée au 1er mai 
1987; 

la circulaire du 26 mars 1987 enjoignant aux commissaires 
d'arrondissement de ne pas accorder de sursis avant le 
1er mai. 

. . . 
M. Tant concède que le groupe C.V.P. se pose des questions 

à propos du projet de loi à l'examen, et plus particulièrement au 
sujet des articles 8, 10, 12, 17 et 41. L'approbation des disposi 
tions proposées a été subordonnée à un certain nombre de 
conditions dont la réalisation coûtera cependant cher au Trésor. 

Peut-être eût-il mieux valu maintenir un certain nombre de 
points concrets de la loi actuelle mettant l'accent sur la dimension 
familiale. On aurait ainsi pu éviter des dépenses supplémentaires. 

. .. 
M. Tobback renvoie à l'arrêté ministériel du 17 décembre 1986 

fixant les <catégories de miliciens de la levée de 1988 qui peuvent 
invoquer un service de frère au sens de l'article 12, S l'", 5°bis, 
des lois coordonnées sur la milice pour obtenir la dispense du 
service en temps de paix pour cause morale (Moniteur belge du 
23 décembre 1986). 

L'une de ces catégories est constituée par les miliciens apparte 
nam à une famille qui compte au moins quatre enfants en vie, 
à condition qu'il soit satisfait à un certain nombre d'autres 
exigences. 

M. Tobback estime que cet arrêté ministériel donne aux admi 
nistrations communales des instructions en vue d'appliquer une 
loi qui n'a pas encore été votée dans les deux Chambres. En effet, 
il est également question de familles comptant au moins quatre 
enfants en vie dans le projet à l'examen. 

Le M inistre de l'Intérieur dément formellement avoir donné la 
moindre instruction aux administrations communales en vue de 
l'application de la loi non encore votée. 

En ce qui concerne l'arrêté ministériel cité par M. Tobback, 
il s'agit d'une compétence régulièrement exercée par le Ministre 
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Zaken normaal uitgeoefende bevoegdheid in het kader van arti 
kel 12, § 1, 5°bis, van de gecoördineerde dienstplichtwetten. 
Een gelijkaardig ministerieel besluit verschijnt elk jaar in de loop 
van de maand december. 
De heer Van Wambeke is het eens met de Minister, doch merkt 

op dat sedert 1980 telkens als vereiste werd gesteld dat een 
dienstplichtige uit een gezin met ten minste twee kinderen in 
leven, onder bepaalde voorwaarden, reeds aanspraak zou kun 
nen maken op de vrijlating wegens een broederdienst. 
Nu wordt de drempel ineens verlegd naar een gezin met ten 

minste vier kinderen in leven, wat net het minimum is dat door 
de nieuwe wet zou worden gesteld. 
De heer Tobback stelt dat de Minister weliswaar formeel gelijk 

heeft, doch dat er, op politiek vlak, op de wet werd geanticipeerd. 
Hij merkt overigens nog op dat de indiening van het wetsontwerp 
op een zeer ongelegen tijdstip van het jaar is gebeurd, met als 
gevolg dat er thans een grote mate van rechtsonzekerheid bestaat 
wat de militiewetgeving betreft. 
Nog in verband hiermee, doet de heer Van Wambeke opmer 

ken dat er door de Minister van Landsverdediging blijkbaar nog 
geen beslissing is getroffen inzake de ontheffingen, overeen 
komstig artikel 87 van de gecoördineerde dienstplichtwetten. 
Nochtans maakt dit ieder jaar voorwerp uit van een negociatie 

met de Minister van Binnenlandse Zaken, die op zijn beurt 
bevoegd is het ministerieel besluit. te treffen over de diensrplichti 
~n die in aanmerking komen om te worden vrijgelaten wegens 
een bre>tdttdiensc·. Dit laatfite gebeurde dus reeds voor de lich 
ring 1988. 
Er wordt voor de ontheffingen klaarblijkelijk nog gewacht op 

Ml koninklijk besluit over de verlenging van de dienstplicht. 
Hierop antwoordt de Minister van Binnenlandse Zaken dat de 

beide zaken eigenlijk los van elkaar kunnen beslist worden. Er 
is uiteraard concertatie tussen de ministers, doch het koninklijk 
besluit over de vrijlatingen had de laatste maal betrekking op de 
lichting J 988, terwijl de beslissing over de ontheffingen zal 
betrekking hebben op de lichting 1987. 

. . . 
De heer M. Harmegnies doet opmerken dat een eventueel 

akkoord over de ontmanceling van de kernraketten in Europa, 
waarover thans in Genève tussen de grootmachten wordt onder 
handeld, als gevolg zou kunnen hebben dat het aantal troepen 
functin nog zal verhogen teneinde de conventionele strijdkrach 
ten te versterken. Kan dit wetsontwerp op deze eventuele behoef 
ten inspelen ? 

Volgens de Minister bestaat inderdaad de mogdijkheid dat de 
traditione~ wapens en de conventionele strijdkrachten opnieuw 
meer op de voorgrond zullen worden geplaatst. Deze evolutie is 
evenwel moeilijk te voorzien. 
Het wetsontwerp biedt echter de nodige soepelheid om op de 

behoeften in te spelen. 

De heer Pepermans meent een tegenstrijdigheid te ontdekken 
in enerzijds de politiek die erin bestaat vreemdelingen te stimule 
ren om Belg te worden, en anderzijds dit ontwerp dat de leeftijds 
grens voor genaruraliseerde vreemdelingen om te worden vrijge 
laten van legerdienst, verhoogt van 25 jaar rot 32 jaar. De heer 
Pepennans wenst overigens te vernemen hoeveel personen door 
deze maatregel zullen worden getroffen. 
Hierop antwoord de Minister dat, wat het aantal vreemdelin 

gen betreft waarop deze maatregel toepasselijk is, er in 1985 in 
totaal 565 vrijlatingen werden toegekend aan personen die Belg 
geworden waren na de leeftijd van 25 jaar. Hieruit mag men 
besluiten dat de nieuwe maatregel maximaal 500 vreemdelingen 
zal treffen. 

de l'Intérieur dans le cadre de l'article 12, § 1er, 5°bis, des lois 
coordonnées sur la milice. Un arrêté ministériel analogue est 
publié chaque année dans le courant du mois de décembre. 

M. Van Wambeke se rallie à l'avis du Ministre, mais fait 
néanmoins observer que depuis 1980, il a chaque fois été deman 
dé qu'un milicien appartenant à une famille comptant au moins 
deux enfants en vie puisse déjà, à certaines conditions, prétendre 
à la dispense pour service de frère. 
Or, voilà que le seuil est porté en une fois à quatre enfants en 

vie, ce qui serait précisément le minimum fixé par la nouvelle loi. 

M. Tobback note que si le Ministre a sans doute raison sur le 
plan formel, il n'en a pas moins anticipé sur le vote de la loi au 
plan politique. Il fait en outre observer que le projet de loi a été 
déposé à un très mauvais moment de l'année, ce qui engendre une 
grande insécurité juridique quant à l'application des lois sur la 
milice. 
M. Van Wambeke fait également observer à ce propos qu'ap 

paremment, le Ministre de la Défense nationale n'a encore pris 
aucune décision en matière de libérations conformément à l'arti 
cle 87 des lois coordonnées sur la milice. 

Pourtant, ce point fait chaque année l'objet de négociations 
avec le Ministre de 1 'Intérieur, à qui il appartient de prendre un 
arrêté ministériel déterminant les miliciens qui entrent en ligne de 
compte pour bénéficier d'une dispense de frère. Cet arrêté a donc 
déjà été pris pour la levée de 1988. 

Pour les libérations, on attend manifestement la publication de 
l'arrêté royal sur l'allongement du terme de service. 
Le Ministre répond que les décisions relatives à ces deux points 

peuvent être prises séparément. nest évident qu'une concertation 
a lieu entre les ministres, mais le dernier arrêté royal concernant 
les dispenses portait sur la levée de 1988, alors que la décision 
concernant les libérations portera sur la levée de 1987. 

M. M. Harmegnies fait observer que si les négociations que les 
grandes puissances mènent actuellement à Genève aboutissaient 
à un accord sur le démantèlement des missiles nucléaires en 
Europe, il pourrait en résulter un accroissement du nombre de 
fonctions de troupe destiné à renforcer les forces conventionnel 
les. Le projet à l'examen permettrait-il de répondre à ce besoin 
supplémentaire ? 
Le Ministre reconnaît que les armes et les forces conventionnel 

les pourraient effectivement reprendre de l'importance. Cette 
évolution est toutefois difficile à prévoir. 

Quoi qu'il en soit, le projet de loi offre une souplesse suffisante 
pour répondre à d'éventuels besoins nouveaux. 

M. Pepermans croit déceler une contradiction entre la politique 
qui consiste à inciter les étrangers à prendre la nationalité belge 
et le fait que le projet à l'examen porte de 25 à 32 ans, la limite 
d'âge pour la dispense de service militaire accordée aux étrangers 
naturalisés. M. Pepermans demande, en outre, combien de per 
sonnes seronr touchées par cette mesure. 

Le Ministre répond à cette dernière question qu'au total, 565 
dispenses ont été accordées en 1985 à des personnes qui avaient 
acquis la nationalité belge, alors qu'elles étaient âgées de plus de 
25 ans. On peut donc en déduire que la nouvelle mesure touchera 
tout au plus 500 étrangers. 
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D. Gedachtenwisseling over het onderhavige wetsontwerp met 
de Minister van Landsverdediging en van het Brusselse Gewest 

De heer Tobback betwist de uitgangspunten die aan dit wets 
ontwerp ten grondslag liggen. De hervorming van de dienstplicht 
en de militiewetten zouden o.m. tot doel hebben het leger meer 
operationeel te maken en de dienstplicht billijker te verdelen 
tussen de jongeren. 
Het blijkt evenwel dat deze doelstelling in de regeringsverkla 

ring voorkomt onder het hoofdstuk dat over de overheidsfinan 
ciën handelt. De echte bekommernis is er dus één van financiële 
aard : men wil de « dure » beroepsvrijwilligers vervangen door 
« goedkopere » miliciens. Daarenboven wordt van de gelegenheid 
gebruik gemaakt om de tendens tot professionalisering van het 
leger terug te schroeven, onder andere door een verlenging van 
de dienstplicht. 
Vanuit regeringsstandpunt is het inderdaad niet alleen op 

financieel vlak voordeliger om miliciens i.p.v. beroepsvrijwilli 
gers in dienst te hebben : over miliciens kan men namelijk 24 uur 
op 24 beschikken en ze zijn niet gesyndiceerd zoals vele beroeps 
vri jwilligers. 
De heer T obback wijst vervolgens op de cijfers van het beschik 

bare contingent miliciens, zoals gepubliceerd in bijlage. 
Hieruit blijkt dat er zich, ook zonder dit wetsontwerp, tot 

1991 of 1992 geen problemen zouden voordoen om over vol 
doende miliciens te beschikken, ten minste indien men het sys 
teem van de vrijwillige verlenging van legerdienst, opgezet door 
de vorige Minister van Landsverdediging, onveranderd zou blij 
ven toepas1en. Dit zou evenwel ook het behoud van het huidige 
aantal bttocpsvrijwilligers impliceren. 
De Minister van l..andsverdediging en van het Brusselse Gewest 

geeft toc dat, buiten de noodzaak van een meer operationeel 
lcgn, ook de sanering van de overheidsfinanciën een rol heeft 
gespeeld bij de concq,t~ van de hervorming van de dienstplicht 
en van de militieweeœn. Het budgettaire aspect is echter niet her 
belangrijkste gewttSt. Vooral overwegingen van efficiëntie en 
meer rechtvaardighrid in de verdeling van de lasten tussen de 
jongeren hebben meegespeeld. 
Er werd inckrda::1-' beslist het systeem van de vrijwillige verlen 

ging van l~rdienst re beperken, hetgeen tot een besparing van 
:t 100 miljoen frank per jaar zal leiden, hierbij rekening houdend 
met de supplffllffltaire kost voor de 2 maanden verplichte verlen 
ging van dienstplicht. 
De beslissing om her aantal beroepsvriiwilligers over een perio 

de van J jaar te verminderen van 28 200 rot 24 000, is een 
politieke keuze geweest. 
Volgens de huidige N.A.V.O.-verplichtingen van België. die 

voorziffl in het in stand houden van 50 135 functies-troep, kan 
men echter niet beneden de 24 000 beroepsvrijwilligers dalen, 
omdat dit aantal minimaal vereist is om de functies te bezetten 
die meer dan 3 maanden opleiding vergen. 

Gezien de vermindering, enerzijds, van het aantal beroepsvrij 
willigcrs en, anderzijds. van het beschikbare contingent miliciens 
als gevolg van de demografische evolutie, drong de noodzaak zich 
voor de Regering op om de dienstplicht re verlengen en via een 
wijziging \'30 de mihriewctten her aantal vrijlatingen en onthef 
fingen te beperken. 
Men mag zich in deze nier blind staren op de gegevens betref 

fende het contingent voor de lichting 1986, dat een overschot van 
J 370 miliciens veroont, Dit is enkel en alleen te wijten aan het 
grote aantal jongeren dat zijn uitstel heeft ingetrokken teneinde 
aan de verlenging van de dienstplicht te ontsnappen. 

De maatregelen die thans in her vooruitzicht worden gesteld, 
kunnen ervoor zorgen dat zich tot 1990 geen problemen zullen 
voordoen met het recrureren van voldoende miliciens. Vanaf 1 990 
zou er, volgens de Minister, weer een deficit ontstaan, zodat nieu 
we maatregelen zich zouden opdringen. Deze maatregelen zouden 

D. Echange de vues au sujet du projet de loi à l'examen avec le 
Ministre de la Défense nationale et de la Région bruxelloise 

M. Tobback conteste les principes qui sont à la base du projet 
de loi. La réforme du service militaire et des lois sur la milice 
viserait notamment à rendre l'armée plus opérationnelle et à 
répartir plus équitablement le service militaire entre les jeunes. 

Cet objectif est toutefois énoncé dans la déclaration gouverne 
mentale, sous le chapitre consacré aux finances publiques. La 
véritable préoccupation est donc d'ordre financier: il s'agit de 
remplacer les volontaires de carrière « coûteux » par des miliciens 
« meilleur marché», en profitant en outre de l'occasion pour 
renverser la tendance à la professionnalisation de l'armée, notam 
ment par la prolongation du service militaire. 

Pour le Gouvernement, l'avantage d'avoir des miliciens en 
service plutôt que des volontaires de carrière n'est pas seulement 
financier: les miliciens sont en effet disponibles 24 heures sur 24 
et ils ne sont pas syndiqués comme le sont bon nombre de 
volontaires de carrière. 
M. Tobback attire ensuite l'attention sur les chiffres du contin 

gent disponible de miliciens, tels qu'ils figurent en annexe. 
li en ressort que, même sans le projet de loi à l'examen, il serait 

possible de disposer d'un nombre suffisant de miliciens sans 
aucun problème jusqu'en 1991 ou 1992, à condition cependant 
de maintenir le système de la prolongation volontaire du service 
militaire, instauré par le précédent Ministre de la Défense natio 
nale, ce qui impliquerait toutefois aussi le maintien du nombre 
actuel de volontaires de carrière. 

Le Ministre de la Défense nationale et de la Région Bruxelloise 
reconnaît qu'outre la nécessité de rendre l'armée plus opération 
nelle, l'assainissement des finances publiques a également joué un 
rôle lors de la mise au point de la réforme du service militaire et 
des lois sur la milice. L'aspect budgétaire n'a cependant pas été 
le plus important. li s'est agi avant tout d'accroitre l'efficacité 
ainsi que l'équité dans la répartition des charges entre les jeunes. 

li a effectivement été décidé de limiter le système de la prolon 
gation volontaire du service militaire, ce qui permettra une éco 
nomie annuelle de quelque 100 millions de francs, compte tenu 
des dépenses supplémentaires résultant de la prolongation obliga 
toire de deux mois du service militaire. 

La décision de ramener le nombre de volontaires de carrière de 
28 200 à 24 000 unités en trois ans a été un choix politique. 

Eu égard aux obligations actuelles de la Belgique dans le cadre 
de l'O.T.A.N., qui prévoient le maintien de 50 135 fonctions de 
troupe, on ne peut descendre sous ce nombre de 24 000 volontai 
res de carrière, étant donné que celui-ci constitue le minimum 
requis pour pourvoir aux fonctions nécessitant une instruction de 
plus de 3 mois. 

Vu la diminution, d'une pan, du nombre de volontaires de 
carrière et, d'autre part, du contingent disponible de miliciens par 
suite de l'évolution démographique, le Gouvernement s'est vu 
contraint de prolonger le service militaire et de limiter, en modi 
fiant les lois sur la milice, le nombre de dispenses et d'exemptions. 

li ne faut pas se leurrer sur les données relatives au contingent 
pour la levée de 1986, qui présente un excédent de 3 370 mili 
ciens. Ce phénomène est dû uniquement au grand nombre de 
jeunes qui ont cassé leur sursis pour échapper à la prolongation 
du service militaire. 

Les mesures envisagées actuellement peuvent permettre d'éviter 
tout problème, d'ici à 1990, quant au recrutement d'un nombre 
suffisant de miliciens. Un déficit réapparaîtrait, selon le Ministre, 
dès 1990, de sorte qu'il faudrait alors prendre de nouvelles 
mesures. Ces mesures n'iraient toutefois pas dans le sens d'une 
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evenwel niet in de richting gaan van een verdere verlenging van de 
dienstplicht of een hernieuwde wijziging van de militiewetten. 

Er wordt eerder gedacht aan een vermindering van het aantal 
troepen-functies, waarvoor nu reeds gesprekken aan de gang zijn 
in het kader van de N.A.V.O. Men hoopt aldus tot een ontman 
teling te kunnen overgaan van de Nike-missielen van de Lucht 
macht tegen 1990. In geval van een vervanging door de Patriot 
raketten zou men op een besparing van 500 miliciens en 
± 1 300 beroepsmilitairen kunnen rekenen. Daarenboven zou 
den een aantal herstructureringen worden doorgevoerd in de 
periode 1990-199 5. Ten slotte is het de verwachting dat vanaf 
1995 de demografische evolutie zal worden gestabiliseerd. 
De Minister van Landsverdediging begrijpt dat het eigenaardig 

lijkt dat net in deze periode van besparingen wordt overgegaan 
tot de recrutering van ± 4 200 beroepsmilitairen. Dit betekent 
echter geenszins dat het totale aantal beroepsmilitairen wordt 
verhoogd. 
Zo zouden er 3 000 beroepsvrijwilligers moeten worden gere 

cruteerd om hun aantal op het huidige peil te bewaren. Thans 
worden er echter slechts 1 500 vakatures voorzien, zodat de 
afbouw daadwerkelijk wordt ingezet. 

Verder zal er plaats vrijkomen voor 2 660 onderofficieren. Het 
betreft hier de vervanging van gepensioneerden en is vereist om het 
kader intact re behouden, hetgeen van essentieel belang is om de 
plannen tot revalorisatie van de legerdienst te waarborgen.Wat de 
o(ficieren betreft, deze worden binnen kader gerecruteerd. 

Samenvattend kan gesreld worden dar 6 200 aanwervingen 
zouden nodig geweest zijn om htt huidige potentieel aan beroeps 
militairen te behou(kn : dir is 2 000 meer dan het thans voorop 
gnrelde aanral aanwervingen. 
De heer Tobback dringt er-vervolgens op aan om ten minste 

de nieuwe dienstplichtwetgeving uit te stellen. Indien in de cijfers 
van het noodzakelijk contingent miliciens rekening wordt gehou 
den met het verminderde aantal beroepsvrijwilligers, en in de 
cijfers van het beschikbare contingent met de verlenging van de 
legerdienst, dan doet er zich geen tekort aan miliciens voor tot 
en met de lichting l 988. 
T evens is h,.• onbetamelijk maatregelen te nemen op een 

moment dar nog niet geweten is hoe de N.A. V .0.-onderhande 
lingen betreffende ~ troepen-functies zullen aflopen. Het niet 
vervangen van de Nike-on~rdelen op ons niveau zou tot een 
besparing van 4 000 personeelsleden kunnen leiden. 
Hierop preciseert de Minister dat men momenteel nog maar in 

het stadium is van de bilaterale gesprekken met N.A.V.0.-part 
ners en met de secretaris-generaal van deze organisatie. 
Hierover wordt omtreeks 15 mei e.k, een rapport voor de 

Regering opgemaakr, waarna kan beslist worden tot officiële 
onderhandelingen in N.A.V.0.-verband. 

De Minister waarschuwt echter voor overdreven optimisme en 
vreest dat een eventuele ontmanteling van de Nike-rakenen Bel 
gië reeds kwalij~ zou worden genomen. 
De heer Tobback is evenwel de mening toegedaan dat de haast 

waarmee men dit wetsontwerp wenst goedgekeurd te zien, een 
politiek probleem van een bedenkelijk niveau verbergt. 

Aangezien de liberale coalitiepartners hebben toegegeven op 
het principe van de verlenging \',10 de dienstplicht, wordt ver 
wacht dat vooral de C. V .P. nu ook het voorliggende wetsont 
werp goedkeurt. 
Dit kan ook worden afgeleid uit het feit dat, noch het overeen 

komstig artikel 66, S 1, van de gecoördineerde diensrplichrwer 
ten in ministerraad overlegde koninklijk besluit rot verlenging - 
juridisch gezien eigenlijk verkorting - van de legerdienst werd 
gepubliceerd, noch een beslissing over de verhoging van de soldij 
werd bekend gemaakt. Dit duidt er op dat dit één geheel vormt 
met het wetsontwerp tot wijziging van de dienstplichtwetten. 

nouvelle prolongation du service militaire ou d'une nouvelle 
modification des lois sur la milice. 
On songe plutôt à une réduction du nombre de fonctions de 

troupe, qui fait déjà l'objet de discussions dans le cadre de 
l'O.T.A.N. On espère notamment procéder au démantèlement 
des missiles Nike de la Force aérienne d'ici 1990. Leur remplace 
ment par des fusées Patriot permettrait de faire l'économie de 
500 miliciens et d'environ 1 300 militaires de carrière. Un cer 
tain nombre de restructurations seraient en outre opérées au 
cours de la période 1990-1995. Enfin, l'on s'attend à ce que 
l'évolution démographique se stabilise à partir de 1995. 

Le Ministre de la Défense nationale comprend que le recrute 
ment de quelque 4 200 militaires de carrière puisse paraître 
surprenant à un moment où il faut réaliser des économies. Ce 
recrutement n'entraîne toutefois aucune augmentation du nom 
bre total de militaires de carrière. 
Il faudrait en effet recruter 3000 volontaires de carrière pour 

maintenir leur nombre au niveau actuel. Or, le nombre de postes 
vacants est limité à 1 500. La réduction de ce cadre est donc bel 
et bien entamée. 

Par ailleurs, 2 660 fonctions de sous-officiers vont être décla 
rées vacantes par suite de départs à la retraite. li est nécessaire de 
remplacer ces retraités afin de maintenir ie cadre intact et d'assurer 
l'exécution des plans de revalorisation du service militaire. Les of 
ficiers seront quant à eux recrutés à l'intérieur du cadre. 
En bref, on peut dire que 6 200 engagements auraient été 

nécessaires afin de maintenir le potentiel actuel de militaires de 
carrière, soit 2 000 de plus que le nombre d'engagements prévus 
actuellement. 
M. Tobback insiste pour que l'entrée en vigueur de la nouvelle 

législation sur la milice soit au moins reportée. Si l'on tient 
compte de la réduction du nombre de volontaires de carrière dans 
le calcul du contingent nécessaire de miliciens, et de la prolonga 
tion du service militaire dans le calcul du contingent disponible, 
le nombre de miliciens ne sera insuffisant qu'après la levée de 
1988. 
li est par ailleurs malvenu de prendre des mesures alors que l'on 

ne sait pas encore comment se termineront les négociations dans 
le cadre de l'O.T.A.N. au sujet des fonctions de troupe. Le 
non-remplacement des unités Nike à notre niveau pourrait repré 
senter une économie de 4 000 hommes. 
Le Ministre précise qu'on n'en est toutefois qu'au stade de 

discussions bilatérales avec les partenaires de 1'0.T.A.N. et le 
Secrétaire général de cette organisation. 

Un rapport sera présenté au Gouvernement aux environs du 
15 mai prochain, et ce n'est qu'à partir de ce moment-là que des 
négociations officielles pourront être entamées dans le cadre de 
l'O.T.A.N. 

Le Ministre précise toutefois qu'il ne faut pas se montrer 
exagérément optimiste et craint qu'un démantèlement éventuel 
des missiles Nike belges soit déjà mal accueilli. 
M. Tobback a le sentiment que la hâte avec laquelle on 

souhaite faire adopter ce projet dissimule un problème politique 
de nature douteuse. 

Etant donné que les partenaires libéraux de la coalition ont fair 
des concessions en ce qui concerne l'allongement du service 
militaire, on tient à présent tout spécialement à ce que le C. V .P. 
approuve le projet à l'examen. 
Cela ressort également du fait que l'arrêté royal prolongeant 

le service militaire (d'un point de vue juridique, il s'agit en fait 
d'un abrégement), délibéré en Conseil des ministres conformé 
ment à l'article 66, § 1~', des lois coordonnées sur la milice, n'a 
pas encore été publié et qu'aucune décision concernant l'augmen 
tation de la solde n'a encore été rendue publique. Ces constata 
tions prouvent bien que ces deux points forment un tout avec le 
projet de loi modifiant les lois sur la milice. 
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Het is inderdaad wel zo dat een koninklijk besluit tot verlen 
ging van de legerdienst ook toepasselijk kan zijn op miliciens die 
inmiddels reeds hun diensttijd aanvatten, doch dit zou alleszins 
een onbetamelijke manier van werken zijn en de rechtszekerheid 
aantasten. . . . 
De heer Henry vraagt zich af of er geen evolutie in onze 

defensiepolitiek te verwachten is in functie van de Oost-West-ver 
houdingen. 
Hij wenst ook te weten wie de schatting doet van de militaire 

behoeften van elk N.A.V .0.-Jand. Is dit de N.A.V.O. of elk land 
afzonderlijk ? 
En wie beslist in ons land over de militaire structuren ? Zijn 

het de generale staven of is het de burgerlijke overheid ? 

Ten slotte pleit de heer Henry voor een grotere selectiviteit wat 
de militaire investeringen betreft. Dit zou namelijk tot belangrijke 
besparingen kunnen leiden. 
De Minister van Landsverdediging antwoordt dat de militaire ver 

bintenissen niet worden aangegaan ten opzichte van de N.A. V .O., 
doch wel ten opzichte van elke N.A.V.0.-partner afzonderlijk. 
Wat de bezuinigingen betreft, is het niet mogelijk in I jaar tijd 

4,6 miljard frank op de begroting te besparen zonder aan de 
personeelsuitgaven te raken. 

. . . 
Dr. beer M. flarmegnies stelt vast dat de Regering zich vooral 

beroept op budgettaire overwegingen om de verlaging van het 
aantal beroc:psvrijwilligers re rechtvaardigen over een periode 
van 3 jaar. 
Toch betwist spreker de onmiddellijke budgettaire nood om 

deze maatregel door te voeren, en wel om de volgende redenen : 
ln 1985 heeft het departement van Landsverdediging om het 
actieve personeel te vergoeden niet alle begrotingsmiddelen 
aangewend die door het Parlement waren goedgekeurd en de 
dankzij de vertraagde recrureringsprocedure gerecupereerde 
bedragen "'-• Jen op de begroting van het departement terug 
gestort voor aankopen en investeringen en onder onredelijke 
voorwendsels (stijging van de olieprijzen en stijgende dollar 
koers) (sic); 
ln 1986 beschikte Landsverdediging over 3 a 4 miljard meer 
dan war het departement strikt genomen nodig had om dezelf 
de structuren en hetzelfde activiteitsniveau re handhaven : 
dankzij die middelen heeft het één jaar uitstel gekregen. 
Uitgerekend op die tijd werd besloten de dienstplicht te 
verlengen en het aantal vrijwilligers in te krimpen. binnen een 
klaarblijkelijk uitzonderlijk lage enveloppe ( 105 miljard in 
1987); 
Het argument als zouden dienstplichtigen minder kosten dan 
\lrijwilligers is niet langer steekhoudend indien men van de 
verschillen russen de vergoedingen (soldij/wedde) van die 
twee categorieën. de schommelingen aftrekt van de werkings 
kosten die gekoppeld zijn aan de opleiding en training die 
vereist zijn ingevolge een radicale: wijziging van de aanwer 
ving van het soldatenpersoneel van de strijdkrachten (om nog 
te zwijgen van de macro-economische gevolgen van een der 
gelijke keuze op de werkgelegenheid en her inkomenspeil ... 
die door de militaire overheid en door de Regering nooit 
werden ingeschat). 
Tot slot is de niet-vervanging van de vrijwilligers gespreid tor 
in 1989, dus na het verstrijken van de begrotingsbeslissingen 
van de Regering, die er aldus blijkt van uit te gaan dat 
Landsverdediging tor die datum onvoldoende budgettaire 
middelen zal hebben. ln werkelijkheid wil men een zodanige 
situatie in het leven roepen dat een tweede dienstplichrverlen 
ging ( 1990) onvermijdelijk wordt en men definitief tot een 
leger van dienstplichtigen terugkeert. 

Il est exact qu'un arrêté royal prolongeant le terme de service 
pourrait également être rendu applicable aux miliciens qui sont 
déjà sous les drapeaux, mais ce serait un procédé incorrect qui 
porterait atteinte à la sécurité juridique . 

. . . 
M. Henry se demande s'il ne faut pas s'attendre à ce que notre 

politique de défense évolue en fonction des rapports Est-Ouest. 

Il demande également qui évalue les besoins militaires de 
chacun des pays de l'O.T.A.N. Est-ce l'O.T.A.N. ou chacun des 
membres de cette organisation ? 

D voudrait en outre savoir qui, dans notre pays, prend les 
décisions en ce qui concerne les structures militaires ? Sont-ce les 
états-majors généraux ou Jes autorités civiles ? 

Enfin, M. Henry réclame une plus grande sélectivité en matière 
d'investissements militaires. Une telle sélectivité permettrait de 
réaliser d'importantes économies. 
Le Ministre de la Défense nationale répond que Jes engage 

ments militaires ne sont pas pris envers l'O.T.A.N., mais envers 
chacun des partenaires de l'O.T.A.N. 

En ce qui concerne les économies, il est impossible de réduire 
le budget de 4,6 milliards de francs en un an sans toucher aux 
dépenses de personnel. 

. .. 
M. M. Harmegnies constate que ce sont essentiellement des 

considérations budgétaires qui ont amené le Gouvernement à 
réduire le nombre de volontaires de carrière sur une période de 
trois ans. 

L'intervenant conteste cependant la nécessité budgétaire immé- 
diate de cette mesure, et ce, pour les raisons suivantes: 

En 1985, le département de la Défense nationale n'a pas 
employé tous les moyens budgétaires votés par le Parlement 
pour rémunérer le personnel d'active, et les montants récupé 
rés du fait du ralentissement de la procédure de recrutement 
ont été ristournés au budget du département au profit des 
achats et investissements, et sous des prétextes indus (hausse 
des prix pétroliers et hausse du cours du dollar) (sic); 

La Défense nationale dispose en 1986 de 3 à 4 milliards de 
plus que ce qui lui était strictement nécessaire pour maintenir 
les mêmes structures et le même niveau d'activité: ces moyens 
lui ont laisse un sursis d'un an. Le temps de décider et de 
mettre en route l'allongement du service militaire et la diminu 
tion du nombre de volontaires, dans le contexte d'une enve 
loppe apparemment au profil exceptionnellement bas 
( 105 milliards de 1987); 
L • argument d'un coût moins élevé des miliciens que des volon 
taires ne tient plus si l'on soustrait des différences de rémuné 
rations (solde/traitement) entre ces deux catégories, la varia 
tion des frais de fonctionnement liés a la formation et à 
l'entrainement qu'implique une modification radicale de la 
nature du recrutement du personnel troupe des forces armées 
(sans parler des conséquences macro-économiques d'un tel 
choix sur l'emploi er le niveau des revenus ... qui n'ont jamais 
été appréciées par les autorités militaires et le Gouvernement); 

Enfin, le non-remplacement des volontaires s'étale jusqu'en 
1989, donc au-delà du terme des décisions budgétaires du 
Gouvernement qui semble préjuger ainsi d'un manque de 
moyens budgétaires pour la Défense nationale jusqu'à cette 
date. En réalité, l'objectif est de créer une situation telle qu'un 
second allongement du service militaire (1990) soit inélucta 
ble, et le retour à l'armée de milice définitif. 



[ 27 l - 768/9 -- 86/87 

Wat het argument betreft als zouden dienstplichtigen minder 
kosten dan beroepsvrijwilligers (B.V.), verwijst de heer M. Har 
megnies naar de studie van kapitein Marcel Danau van de pant 
sertroepen. Het gaat om een proefschrift tot het behalen van het 
diploma van licentiaat in de economische wetenschappen. De 
titel ervan luidt : « Het kostenverschil tussen een dienstplichtige 
en een vrijwilliger voor de Belgische gemeenschap in 1982. » 

Sinds de aanvang van de professionalisering (1974) is het 
standpunt van de Generale Staf steeds hetzelfde gebleven : een 
B.V. is erg duur, een dienstplichtige kost haast niets {soldij + voe 
ding+ kleding): indien men het aantal B. V.'s zou kunnen verla 
gen en meer dienstplichtigen zou kunnen hebben, zou de begro 
ting van Landsverdediging minder zwaar uitvallen en zouden 
meer middelen voor de werking en de investeringen kunnen 
uitgetrokken worden. 
De Danau-studie, gebaseerd op objectieve criteria, heeft de grote 

verdienste dat het macro-budgettaire aspect wordt aangesneden, 
en niet langer de vergelijkende analyse van de kostprijs van een 
dienstplichtige ten opzichte van die van een beroepsvrijwilliger 
binnen het beperkte kader van de begroting van Landsverdediging. 
V oor 1982 leidde die studie tot de volgende conclusies (samen 

vatting): 
a) Totale kostprijs van een vrijwilliger voor het jaar 1982: 

1) ren laste van de begroting van Landsverdedi- 
ging ... .. . ... ... .. . .. . F S90 821 

2) af re trekken ten voordele van h~ Ministerie 
van financiën (belastingen, indirecte belasnn 
gtn) en van de Sociale Zekerheid (bijdragen+ 
gem werkloosheidsuitkering) ... ... ... . .. - 381 715 

J) netto-kostprijs van een B.V. voor de Staat F 209 106 
b} Totale kostprijs van een "functie" dienstplichtige in 1982: 

1) ten laste van de begroting van Landsverdedi- 
ging ... ... ... ... . .. ... ... ... F 20S 769 

2) voor de Ministtties en volgende overheidsdien 
sten : steden en gemeenten, arrondissementen, 
provincies, Ministerie van Binnenlandse Za 
ken, Buitenli:: Ise Zaken, Justitie 

3) Sociale Zekerheid en Financiën 
32 081 
77 346 

4) Totale kostprijs van de functie dienstplicht- 
ige ... ... ... •.. ... ... ... F 315 196 
c) Besparing VOOf' de Staat wanneer een B.V. in dienst wordt 

gehouden in plaats van een dienstplichtige: 106 090 frank, of 
ongeveer 110 000 frank; 
d) De vermindering met 4 000 jobs die thans door 8. V :s (84) 

worden vervuld (daling van 28 200 naar 24 000 in 1989) zal de 
personeelspost op de begroting van Landsverdediging merkbaar 
doen dalen, maar voor de Staat zal een en ander bijkomende 
kosten meebrengen ten belope van 110 000 x 4 000 = 440 mil 
joen, of ongeveer 450 miljoen. 

Bovendien toont de Danau-srudie aan dat van de 
10 000 B. V.'s die naar het burgerleven terugkeren, er 7 137 in 
de werkloosheid terechtkomen. De totale kosten voor de gemeen 
schap welke de besluiten van Hertoginnedal voor die nieuwe 
werklozen hebben, vloeien automatisch voort uit het wegvallen 
van inkomsten bij het Ministerie van Financiën en bij de Sociale 
Zekerheid, die overeenstemmen met wat een 8. V. rechtstreeks en 
onrechtstreeks bijdraagt: 381 715 frank (zie a, 1, supra). Bijge 
volg: 381 715 frank x 4 000x0,7137 = 1 089 809 000 frank, 
of zowat 1 100 miljoen. 

e) Eindconclusie: de macro-economische kostprijs bedraagt 
1 100 miljoen + 440 miljoen = 1 540 miljoen, of zowat 1 500 
miljoen. 

De psychologische weerslag (ontgoocheling van jongeren, nog 
grotere ongelijkheid inzake dienstplicht, werkloos maken van 
B.V. 's die bereid zijn bij te tekenen, sterk afgeremde aanwerving 

En ce qui concerne l'argument d'un coût moins élevé des 
miliciens que des volontaires de carrière (V.C.), M. M. Harme 
gnies fait appel à l'étude effectuée par le capitaine Marcel Danau, 
corps des blindés. Cette étude constitue le mémoire établi pour 
l'obtention du diplôme de licencié en sciences économiques à la 
Vrije Universiteit van Brussel, mémoire intitulé « Het Kostenver 
schil tussen een dienstplichtige en een vrijwilliger voor de Belgi 
sche gemeenschap in 1982 ». 
Depuis le début de la professionnalisation (1974), le point de 

vue de l'état-major général a toujours été le même: le V.C. est 
très cher, le milicien ne coûte pratiquement rien (solde+vi 
vres + habillement); si on pouvait diminuer le nombre de V.C. et 
avoir plus de miliciens, le budget de la Défense nationale serait 
moins alourdi et permettrait de dégager des moyens plus élevés 
pour le fonctionnement et l'investissement. 

L'étude Danau, faite sur base de critères objectifs, a le grand 
mérite d'aborder l'aspect macro-budgétaire du problème et non 
plus l'analyse comparative du coût du milicien par rapport à celui 
du V.C. dans Je cadre limité du budget de la Défense nationale. 

Les conclusions de cette étude pour 1982 sont les suivantes 
(synthèse): 
a) Coût total du volontaire pour l'année 1982: 

1 ) à charge du budget de la Défense nationale F 590 821 

2) à défalquer au profit du Ministère des Finances 
(impôts, taxation indirecte) et de la sécurité 
sociale (cotisations+ le fait de ne pas émarger 
du chômage) ... ... ... ... ... ... ... -381 715 

3) coût net du V.C. au niveau de l'Etat ... F 
b) Coût total d'une «fonction" milicien en 1982: 

1 ) à charge du budget de la Défense nationale F 

2) pour les Ministères et services publics suivants : 
Villes et Communes, arrondissements, provin 
ces, Ministère de l'Intérieur, Relations extérieu 
res, justice ... 

3) Sécurité sociale et Finances 

209 106 

205 769 

32 081 
n 346 

4) Coût total de la fonction milicien ... F 315 196 

c) Economie réalisée au niveau de l'Etat par Ic maintien d'un 
V.C. en lieu et place du milicien: 106 090 francs, soit 
± 110 000 francs; 
d) La diminution de 4 000 fonctions occupées actuellement 

par des V.C. (B4) (passage de 28 200 à 24 000 en 1989) va 
permettre une diminution assez sensible du poste personnel du 
budget de la Défense nationale, mais au niveau de l'Etat, il va 
constituer une charge supplémentaire égale à 110 000 x 4 000 
= 440 millions, soit ± 450 millions. 
De plus, l'étude Danau indique que sur 10 000 V.C. rendus 

à la vie civile, 7 137 vont gonfler les rangs des chômeurs. Le 
montant total à charge de la collectivité, généré par les décisions 
de Val-Duchesse pour ces nouveaux chômeurs, se déduit automa 
tiquement par I' absence de rentrées au Ministère des Finances et 
à la sécurité sociale correspondant à ce qu'un V.C. contribue 
directement et indirectement, soit: 381 715 francs (voir a, 2, 
ci-avant). Dès lors: 381 715 francsx4 OOOx0,7137= 
l 089 809 000 francs soit ± 1 100 millions. 

e) Conclusion finale: le coût macro-budgétaire s'élève à 1 100 
millions + 440 millions = 1 540 millions, soit ± 1 500 millions. 

L'impact psychologique (déception des jeunes, inégalité renfor 
cée devant le service militaire, envoi au chômage de V.C. prêts 
à resigner , recrutement de V.C. fortement freiné alors qu'une 
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van B. V.'s hoewel thans reeds een aanzienlijke wachtlijst be 
staat ... ) valt niet te becijferen, maar is eveneens erg groot. 
Het standpunt van de heren M. Harmegnies en Cools aan 

gaande de evolutie van het contingent dienstplichtigen is in een 
in bijlage 8 gepubliceerde nota weergegeven. Die nota steunt op 
de cijfers van de Regering zelf. 

Inzake maatregelen tot herwaardering van de legerdienst, 
meent de heer M. Harmegnies dat het om een lofwaardige poging 
gaat, doch dat er in de praktijk een aantal struikelblokken zullen 
opduiken: zo mag de budgettaire weerslag van deze maatregelen 
niet uit het oog worden verloren, evenmin als de vaststelling dat 
de miliciens thans reeds ± 70 diensturen per week hebben. Waar 
zal de tijd voor bijkomende activiteiten worden gevonden ? 
Ten slotte vraagt spreker nog verduidelijkingen over de 

50 135 troepen-functies, over de precieze draagwijdte van de 
affectatie van 400 miliciens bij de rijkswacht en over de uitvoe 
ring van het plan-Segers tot reorganisatie van de landmacht. 
De Minister van Landsverdediging antwoordt als volgt: 
- Het is juist dat het departement van Landsverdediging in 

1985 niet alle voor personeelsuitgaven bestemde kredieten heeft 
aangewend. In het bijbl_ad worden daarvoor volgende redenen 
opgegeven : de zeer lage inflatie en het feit dat niet alle doelstellin 
gen inzake aanwerving werden bereikt. 
-·ln 1986 beschikt Landsverdediging voor personeelsuitgaven 

over 1,3 miljard meer dan de aangepaste bedragen voor 1985, 
maar de activiteiten zijn in omvang toegenomen ( = revalorisarie 
plan). 
- Op budgem1îr vlak is t:r wel nood aan een besparing op de 

penontchikosten. De begroting ,•an 1987 ligt 4,6 miljard lager 
dan deu van 1986. Hoewel de Regering nog niet overlegde over 
de begroting 1988, mag redelijkerwijze niet verwacht worden dat 
tot. een aanzienlijke verhoging zal worden beslist. 

De afvloeiing van 4 200 beroepsvriiwilligers zal tot een bespa 
ring leiden van 2,4 miljard frank. Wat de weerslag un de afvloei 
ingen op de begrotingen van andere departementen betreft, 
meent de Minister dat dir moeilijk te berekenen valt. Daartoe 
dient immers met nog andere factoren rekening te worden gehou 
den, zoals de verlenging van de legerdienst, die zal leiden rot een 
besparing in de werkloosheidsuitkeringen. 
- Dt- studie van de heer Danau is niet als dusdanig gekend op 

het departement Landsverdediging. 
De cijfers waaraan het kabinet zich dan ook houdt, zijn de 

volgende: 
a) Kosr van een milicien (inclusief soldij, voeding en kledij: 

88 670 frank. Kost van een beroepsvrijwilliger: 581 330 frank. 

b} Voor de vrijwilligers moet daarvan maximum 33 % afge 
trokken worden (belastingen en bijdragen); het gehele bedrag is 
echter niet belast, dus: ± J 90 000 frank. 

c) Werkloosheid: daarmee moet rekening worden gehouden 
voor beide categorieën (vrijwilligers en dienstplichtigen) ofwel 
voor geen van beide. 
Voor de begroting van Landsverdediging mag het verschil 

tussen een beroepsvrijwilliger en een dienstplichtige op 
± 500 000 frank worden geraamd. Zelfs wanneer men rekening 
houdt met macro-economische factoren - maar in hoever is dar 
verantwoord ? - liggen de aan een bcroepsvriiwilhger verbonden 
kosten aanzienlijker hoger dan die voor een diensrplichrige. 
De vervanging van B.V. 's door miliciens zal uiteraard niet 

kosteloos kunnen worden doorgevoerd. Samen met de kost van 
het revalorisarieplan, waardoor onder meer het contingent 
K.R.O:s en K.R.O.O.'s zal stijgen van 2 600 tot 5 019 eenhe 
den, rekent men op een uitgave van ± 750 miljoen frank. 

Dit bedrag dient bijgevolg in mindering te worden gebracht van 
de 2,4 miljard frank voorziene besparingen. 

importante liste d'attente existe déjà actuellement ... ) n'est pas 
chiffrable mais sera également élevé. 

Le point de vue de MM. M. Harmegnies et Cools quant à 
l'évolution du contingent de milice, est reproduit dans une note, 
publiée en annexe 8. Cette note se base sur des chiffres du 
Gouvernement même. 
M. M. Harmegnies estime que les mesures visant à revaloriser 

le service militaire représentent un effort louable, mais que dans 
la pratique un certain nombre d'écueils surgiront: c'est ainsi qu'il 
ne faut pas perdre de vue l'incidence budgétaire de ces mesures, 
pas plus que le fait que les miliciens prestent actuellement quelque 
70 heures par semaine. Où trouvera-t-on le temps pour les activi 
tés supplémentaires ? 

L'intervenant demande enfin des précisions sur les 50 135 
fonctions de troupe, sur la portée exacte de l'affectation de 
400 miliciens à la gendarmerie et sur l'exécution du plan Segers 
relatif à Ja réorganisation de la force terrestre. 

Le Ministre de la Défense nationale fournit les réponses suivantes: 
- Il est vrai qu'en 1985 la Défense nationale n'a pas employé 

tous les moyens budgétaires prévus pour le personnel. Les rai 
sons, données dans le feuilleton 1985, en étaient : inflation mini 
me et non-réalisation des objectifs en matière de recrutement. 

- En 1986, la Défense nationale dispose de 1,3 miJJiard de 
plus pour les dépenses « personnel » (comparé aux montants 
adaptés de 1985) mais le niveau d'activité a augmenté ~ = plan de 
revalorisation). 
- Les économies sur le plan des dépenses de personnel répon 

dent bel et bien à une nécessité budgétaire. Le budget de 1987 
est inférieur de 4,6 milliards à celui de 1986. Bien que le Gouver 
nement ne se soit pas encore penché sur le budget pour 1988, on 
ne peut raisonnablement s'attendre à une augmentation considé 
rable. 

Le non-remplacement de 4 200 volontaires de carrière permet 
tra une économie de 2,4 milliards. Le Ministre estime qu'il est 
difficile de calculer l'incidence de cette mesure sur les budgets des 
autres départements. U faudrait en effet tenir compte d'autres 
facteurs, tels que la prolongation du service militaire, qui entraî 
nera une économie sur le plan des allocations de chômage. 

- Le département de la Défense nationale n'a pas connais 
sance de l'étude de M. Danau. 

Les chiffres retenus par le cabinet sont dès lors les suivants: 

a) Coût d'un milicien (y compris la solde, la nourriture et 
l'habillement): 88 670 francs. Coût d'un volontaire de carrière: 
581 330 francs. 
b) A défalquer pour les volontaires (impôts et cotisations): 

33 % maximum mais tout n'est pas imposé, donc: ± 190 000 
francs. 
c) Chômage: doit être compté pour les deux catégories (volon 

taires et miliciens; ou pour aucune des deux. 

Pour le budget de la Défense nationale, la différence volontaire 
milicien peur être estimée à ± 500 000 francs. Même en tenant 
compte d'éléments macro-économiques (justifiables ?), le coût 
d'un volontaire reste sensiblement supérieur au coût d'un mili 
cien. 

Le remplacement de volontaires de carrière par des miliciens 
ne sera évidemment pas une opération gratuite. Si l'on y ajoute 
le coût du plan de revalorisation, qui entraînera notamment une 
augmentation du contingent de candidats officiers et sous-offi 
ciers de réserve de 2 600 à 5 019 unités, on peut prévoir une 
dépense d'environ 750 millions de francs. 

Il convient dès lors de déduire ce montant des 2,4 milliards 
1 d'économies prévues. 
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De afschaffing van een aantal vrijlatingen zal evenwel geen 
budgettaire impact hebben. 
- De in bijlage gepubliceerde nota van de heren M. Harme 

gnies en Cools is zeer technisch. 
Het lijkt evenwel overdreven te stellen dat de deprofessionalise 

ring en de eruit voortvloeiende verlenging van legerdienst, zal 
leiden tot de recuperatie van 10 300 miliciens. Een meer realis 
tisch cijfer in dit verband is 6 300. 
Een meer gedetailleerd antwoord wordt verstrekt in een nota, 

gepubliceerd als bijlage 9. 
- De herwaardering van de legerdienst is een belangrijk pro 

ject; daartoe zal in 7 tot 9 piloot-kazernes bij wijze van proef 
worden gestart met de maatregel die erin bestaat de algemene 
vorming en de talenkennis aan te vullen. 
- De vragen over de 50 135 troepen-functies en de affectatie 

van 400 miliciens bij de rijkswacht, werden reeds uitvoerig be 
antwoord, respectievelijk tijdens de bespreking van het wetsont 
werp op het jaarlijkse contingent en van het wetsontwerp tot 
wijziging van de wet op de rijkswacht. 
- Het plan-Segers tot reorganisatie van de landmacht wordt 

verder uitgevoerd, omdat niemand de Minister ervan heeft kun 
nen overtuigen dat het plan tot bepaalde niet-gewenste gevolgen 
zou leiden. . . . 
De heer V.ir, Wambelte stele vervolgens een aantal concrete 

punten aan de orde : 
l. Er zullen door de verlenging van de legerdienst reeds 

:t 8 000 eenheden kunnen worden bespaard. Wanneer men deze 
maatregel cumuleert met een wijliging van de dienstplichtwetten. 
zal er een overtal aan miliciens ontstaan. 
De dienstplichtigen in overtal zouden, overeenkomstig het 

voorgestelde artikel 87 van de dienstplichtwetten, kunnen wor 
den aangewezen voor de Dienst van de Civiele Bescherming 
(hoogstens enkele t.ientallen) of voor andere taken van algemeen 
belang. Deze taken worden in de memorie van toelichting om 
schreven als opdrachten in veiligheidsdiensten, brandweerdien 
sten of gemeen; •. !:jke politiediensten. 
Deze interpretatie van taken van algemeen belang is voor de 

heer Van Wambcke onaanvaardbaar, voor wat de toewijzing der 
miliciens betreft. 
2. ln de hypothese dat de Nike-missielen niet zouden worden 

vervangen door Patriot-raketten, welke is dan de invloed daarvan 
op het aantal aan België toegewezen troepenfuncties? 

.J. Wat de humanisering van de legerdienst betreft. komt het 
er vooral op aan de dienstplichtigen zinvolle taken te laten 
vervullen. Teneinde een betere encadrering van de miliciens 
mogelijk te maken, wordt cr ook voorzien in meer plaatsen voor 
K..R.O.'s en K.R.O.O.'s. Voor de lichting 1987. zou hun aantal 
4 600 bedragen. Zullen deze dit jaar nog daadwerkelijk worden 
opgeroepen ? 
4. De maatregel om Belgen die in het buitenland wonen ook 

hun dienstplicht te laten vervullen, is niet aanbevelenswaardig, 
zeker niet wanneer z,: buiten Europa gedomicilieerd zijn. Niet 
alleen is de kostprijs om deze jong,:rc:n naar België te brengen zeer 
hoog, maar zeer vaak zullen ze hier ook geen enkele familiale 
basis meer hebben. Zullen ze aanspraak kunnen maken op een 
militie,·ergocding en op welke financiële plafonds zal men zich 
in voorkomend geval baseren? 
5. Hoe ver staat het met de koninklijke besluiten tot verlenging 

van de legerdienst en de verhoging van de soldij? :.~ ieder geval 
zou het niet fair zijn om de verlenging thans nog toe te passen 
op reeds onder de wapens geroepen miliciens. 
6. Ten slotte wordt nogmaals gepeild naar het Regeringsstand 

punt inzake sollicitatieverlof, de termijn die verloopt tussen het 
C.R.S. en de oproeping onder de wapens, het in rekening brengen 
van de militaire dienst voor de anciënniteit in het openbaar ambt 

La suppression d'un certain nombre de dispenses n'aura cepen 
dant aucune incidence budgétaire. 
- La note de MM. M. Harmegnies et Cools, qui est publiée 

en annexe, est très technique. 
Il paraît toutefois exagéré d'affirmer que la déprofessionnalisa 

tion de l'armée et la prolongation du service militaire qui en 
résulte permettront de récupérer 10 300 miliciens. Le chiffre de 
6 300 est à cet égard plus réaliste. 
On trouvera une réponse plus détaillée dans la note qui fait l'objet 
de l'annexe 9. 
- La revalorisation du service militaire est un projet impor 

tant : la mesure visant à parfaire la culture générale et la connais 
sance des langues sera mise en œuvre dans 7 à 9 casernes pilotes, 
à titre d'essai. 
- Les questions sur les 50 135 fonctions de troupe et sur 

l'affectation de 400 miliciens à la gendarmerie ont déjà fait l'objet 
de réponses détaillées, respectivement au cours de la discussion 
du projet de loi sur le contingent annuel et au cours de la 
discussion du projet de loi modifiant la loi sur la gendarmerie. 
- L'exécution du plan de réorganisation de la force terrestre 

(plan Segers) se poursuit, personne n'ayant convaincu le Ministre 
que le plan pourrait avoir des effets inopportuns. 

. . . 
M. Van Wambeke soulève ensuite un certain nombre de ques 

tions concrètes : 
1. La prolongation du service militaire permettra déjà d'écono 

miser environ 8 000 unités. Cette mesure, combinée à une modi 
fication des lois sur la milice, engendrera un excédent de mili 
ciens. 
Conformément à l'article 87 des lois sur la milice qui est 

proposé, les miliciens en excédent pourraient être affectés à la 
protection civile (tout au plus quelques dizaines) ou à d'autres 
tâches d'intérêt général. Ces tâches sont décrites dans l'exposé des 
motifs comme étant des missions dans des services de sécurité, 
d'incendie: ou de police communale. 

M. Van Wambeke estime que la manière dont ces «tâches 
d'intérêt général" sont interprétées est inacceptable, du moins 
dans la mesure où de telles tâches sont confiées à des miliciens. 

2. Si les missiles Nike ne sont pas remplacés par les fusées 
Patriot, dans quelle mesure cela aura-t-il une incidence sur le 
nombre de fonctions de troupe attribuées à la Belgique. 
3. En ce qui concerne l'humanisation du service militaire, il 

importe surtout de confier aux miliciens des missions qui ont un 
sens. Un accroissement du nombre de fonctions C.O.R. et 
C.S.O.R. est prévu afin d'assurer un meilleur encadrement des 
miliciens. Leur nombre s'élèverait à 4 600 pour la levée de 1987. 
Ces candidats seront-ils encore appelés cette année? 

4. li n 'est pas souhaitable d'obliger les Belges habitant à l'étran 
ger à accomplir leur service militaire, surtout lorsqu'ils sont 
domiciliés en dehors de l'Europe. Le coût du retour de ces jeunes 
sera élevé et ceux-ci n'auront bien souvent plus d'attaches familia 
les en Belgique. Percevront-ils une indemnité de milice et, si tel 
est le cas, quels seront les plafonds financiers pris en considéra 
tion? 

5. Où en som les arrêtés royaux qui prévoient l'allongement 
de la durée du service militaire et l'augmentation de la solde? li 
serait en tout cas injuste d'allonger le terme de service des 
miliciens qui ont déjà été appelés sous les drapeaux. 
6. Enfin, l'intervenant s'enquiert à nouveau de la position du 

Gouvernement au sujet de l'instauration d'un congé permettant 
au milicien de rechercher un emploi, à propos du délai qui sépare 
le passage au C.R.S. et l'appel sous les drapeaux et en ce qui 
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en ook voor de wachttijd in de sector van de werkloosheidsuitke 
ringen. 

Wat meer bepaald het tweede punt hiervan betreft (termijn 
tussen C.R.S. en oproeping onder de wapens), verduidelijkt de 
heer V an Wambeke dat, uit de tabel «Evolutie van het contingent 
dienstplichtigen», blijkt dat het beschikbaar contingent 38 947 
bedraagt voor de lichting 1987. Hiervan werden er op 1 april 
1987 nog maar 3 672 opgeroepen. 
Anderzijds waren er 4 231 miliciens die hun uitstel ingetrok 

ken hebben. Hiervan dienden er ook nog 1 286 te worden 
opgeroepen op 1 april. 

ln totaal moeten er dus nog 36 561 dienstplichtigen (35 275 
van de lichting 1987 en 1 286 van de vorige lichting) worden 
opgeroepen over een periode van tien maanden. Dit is een zeer 
groot aantal hetgeen er zal toe leiden dat vele miliciens lange tijd 
moeten wachten alvorens effectief onder de wapens te worden 
geroepen. 
Thans beloopt de termijn tussen C.R.S. en de oproeping onder 

de wapens voor een Nederlandstalige milicien reeds ± 6 maan 
den. En materieel gesproken kan het waarschijnlijk ook niet 
anders. Maar aan welke maatregelen wordt gedacht door de 
Minister van Landsverdediging ? 

Op deze punten wordt door de Minister van Binnenlandse 
Zalttn, na voorafgaa.nd overleg met de Minister van landsverde 
diging, d~ de besprekingen niet verder kan bijwonen, als volgt 
geantwoord : 

1. De heer Va.n Wambelce stele dat «n verlenging van de 
legerdienst 8 000 eenheden zal doen besparen en dat dus deze 
maatregel alleen al het probleem van het contingent zou oplossen. 
Eerst en vooral wijst de Minister erop dat door een verlenging 

van ex legerdienst het aantal miliciens niet zal verhogen, maar dat 
hierdoor wel het noodzakelijk contingent zal verkleinen. Een 
aanpassing van ex dienstplichtwmen daarentegen verhoogt wel 
het aantal miliciens. 
Teneinde de toestand te verduidelijken, volgt hierbij een tabel 

mtt het contingent miliciens voor de lichting I 988 en dit in 
verschillende hypothesen. 

concerne la prise en considération du service militaire pour le 
calcul de l'ancienneté dans la fonction publique ainsi que du stage 
d'attente dans le régime des allocations de chômage. 

En ce qui concerne le délai qui sépare le passage au C.R.S. et 
l'appel sous les drapeaux, M. Van Wambeke précise qu'il ressort 
du tableau « Evolution du contingent de miliciens» que, pour la 
levée 1987, le contingent disponible s'élève à 38 947 hommes, 
dont seulement 3 672 avaient été appelés au 1er avril 1987. 

Par ailleurs, 1 286 des 4 231 miliciens ayant renoncé à leur 
sursis devaient également être appelés au 1er avril. 

Au total, 36 561 miliciens (35 275 de la levée de 1987 et 1 286 
de la levée précédente) devront donc encore être appelés dans un 
délai de dix mois. Cela signifie qu'un grand nombre de miliciens 
devront encore patienter longuement avant d'être appelés effecti 
vement sous les drapeaux. 

A l'heure actuelle, le délai qui s'écoule entre le passage au 
C.R.S. et l'appel sous les drapeaux est d'environ six mois pour 
les miliciens néerlandophones. Sans doute est-il matériellement 
impossible de le réduire dans les circonstances présentes, mais 
quelles mesures le Ministre de la Défense nationale envisage-t-il 
de prendre pour remédier à cette situation ? 

Après s'être concerté avec le Ministre de la Défense nationale, 
qui ne peut participer plus longtemps à la discussion, le Ministre 
de l'Intérieur donne les réponses suivantes aux questions qui ont 
été soulevées : 

1. M. Van Wambeke a affirmé que la prolongation du service 
militaire permettrait d'épargner 8 000 unités et que cette mesure 
résoudrait donc déjà le problème du contingent. 
le Ministre précise tout d'abord que la prolongation du service 

militaire n'entraînera pas d'augmentation du nombre de mili 
ciens, mais qu'elle permettra de réduire le contingent nécessaire. 
Une adaptation des lois sur la milice entraîne par contre un 
accroissement du nombre de miliciens. 
le tableau suivant indique le niveau du contingent de miliciens 

pour la levée de 1988 en fonction de diverses hypothèses. 

.. 

H)lpA Hyp 8 HrpC 

Noodultelijlt co,,,i,,gent: Contingent nécessaire: 
Functies Tp • 1 maand ... ... ... ... ... 16 422 20 528 16 422 Fonctions Tp • 1 mois. 

• J maand ... ... ... . .. ... 15 675 16 500 15 675 • 3 mois . 
K.R.O.IK.R.0.0 .... ... ... ... ... ... 5 019 2 600 S 019 C.O.R./C.S.0.R. 
GCTcfonnttrdm ... ... ... ... ... .. . 1 762 1 762 1 762 Réformés. 
Rijkiwacht ... ... . .. ... . .. .. . ... 400 -400 ..fOO Gendarmerie, 

Tocul ... ... ... 39178 41 790 39 278 Total. 

&uh1ltl>aJr cun11nger.1: Cor.tingent disponible: 
ln funaic, un geboorren ... ... ... ... 38 947 38 947 38 947 En fonction des naissances. 
lnrnkkrn uimtl ... ... ... ·•· ·•· ... -1 500 - 1 50<) -1 500 Renonciation sursis. 
Vrijwillig<" ,-alcnging ... ... ... ... ... .. 300 - + 300 Prolongation volontaire, 
Aanpauing D.P.'I'. ... ... ... ... ... +2 802 - - Adaptation t.C.M. 

Tot.ial ... ... ... 40 549 .P 447 37 747 Total. 

Bilan ... ... ... ... . .. ... . .. . .. •·· "1 271 - 4 .l43 -1 531 Bilan. 

Hyp1>1htesrn: Hypothèses : 
Dienstplicht + 2 rn . .und ... ... ... ... . .. " - " Service nuliraire + 2 mois 
\lrijwilligC'n. .-an 28 200 naar 24 000 ... l( - " Volontaires de 28 200 à 24 000. 
Aantal K.R.0.IK.R.0.0. verhoogd ... ... X - X Nombre C.O.R.IC.S.O.R. augmenté. 
Vrijwilligr verlengmg ... ... ... ... ... X - " Prolongation volontaire. 
Aanpamng D.P.'IX'. op 1 1anuan 1987 ... X - - Adaptation L.C.M. au l"' janvier 1987. 

Indien alle maatregelen vermeld in het document • Evolutie 
van het contingent miliciens" worden gerealiseerd (dit wil zeggen 
verlenging legerdienst, aanpassing dienstplichrwerten, verminde 
ring van het aantal vrijwilligers en uitvoering van het revalorisa- 

Si toutes les mesures énoncées dans le document « Evolution 
du contingent de miliciens" sont réalisées (c'est-à-dire prolonga 
tion du terme de service, adaptation des lois sur la milice, 
réduction du nombre de volontaires et exécution du plan de 
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tieplan) wordt voor 1988 een overschot van 1 271 man voor 
speld. 
Dit is de hypothese A van het document. Dit is niet zoveel, als 

men bedenkt dat het hier toch om een prognose gaat en dat men 
er moet van uitgaan dat het contingent in geen geval deficitair 
mag zijn. 
De hypothese B geeft de toestand die zou ontstaan indien men 

het status quo zou behouden, dit wil zeggen geen verlenging, geen 
aanpassing van de wet en eenzelfde aantal vrijwilligers als einde 
1986 (nl. 28 200). Er zou dan een onaanvaardbaar deficit van 
méér dan 4 300 man ontstaan. 
De hypothese C ten slotte veronderstelt dat alle maatregelen, 

behalve de aanpassing van de dienstplichtwetten, zouden uitge 
voerd worden. Men komt dan ook tot een deficit. 

Bovendien is deze hypothese onaanvaardbaar omdat zij in 
tegenspraak is met de regeringsbeslissing om gezamenlijk een 
verlenging van de legerdienst en een aanpassing van de dienst 
plichtwetten door te voeren, onder meer uit zorg voor een grotere 
rechtvaardigheid tussen zij die wel en zij die hun dienstplicht niet 
moeten volbrengen. 
Men kan natuurlijk nog andere modellen opbouwen door in te 

spelen op het aantal vrijwilligers. Ook hier wijst de Minister er ech 
ter op dat een afbouw van het aantal vrijwilligers van 28 200 tot 
24 000 deel uitmaakte van de regeringsbeslissing en dar de winst 
die door deze operatie gerealiseerd wordt, noodzakelijk is om het 
revalorisatieplan van Landsverdediging te kunnen uitvoeren. 
De hypothese A blijft dus de enig mogelijke. 

2. ~ a(schaffing van de Nike-ttnheden zou inderdaad een 
aanpassing van de 50 135 functies tot gevolg kunnen hebben. 
Vermits deze afschaffing niet voor 1991 is gepland, is het echter 
nog te vroeg om er nu reeds rekening mee te kunnen houden. 

3. Wat de opmerkingen met betrekking tot de humanisering 
van de legttdienst betreft, deelt de Minister van Landsverdedi 
ging volledig de mening dat de miliciens zinvolle taken moeren 
vervullen tijdens de diensturen. 
De inspanning die: iiij geleverd heeft om de nodige middelen ter 

beschikking te: stellen om de militaire training te verbeteren en re 
intensifiëren is daarvan het bewijs. Nochtans is hij tevens de 
fflffling toegedaan dat ook na de diensturen activiteiten moeren 
voorzien worden (zoals b.v. taalcursussen of sportmanifestaties) 
om enerzijds de dienstpl.ichtigen roe te laren kennissen op te doen 
die hen in het burgerleven van nut kunnen zijn en om hen 
andenijds een alternatief te bieden voor het nietsdoen of de 
kantine. 
Voor al deze activiteiten is kaderpersoneel nodig en dat is de 

reden waarom het aantal K.R.0.IK.R.0.0. werd opgetrokken. 
De recrutering van de 4 600 man in 1987 stelt a priori geen 
problemen : er zijn meer aanvragen dan beschikbare plaatsen 
zodat een zekere selectie mogelijk is. 

4. Er werd ook gesproken van de moeilijkheden voor diegenen 
die resideren buiten Europa en toch hun dienstplicht zouden 
moeren volbrengen. 
Vooreerst wordt opgemerkt dat hier ook veel misbruiken 

werden vastgesteld, waaraan om redenen van rechtvaardigheid 
een eind moet worden gesteld. Het nieuwe principe is de eenvou 
dige toepassing van het meer algmene beginsel, namelijk dat van 
de gelijkheid van de Belgen voor de wet. Men heeft dus ieder 
voordeel, voortvloeiend uit het verblijf in het buitenland, willen 
afschaffen. 

Volgens de huidige wetgeving kan een militievergoeding echter 
slechts worden toegekend aan diegenen die wees zijn van vader 
en moeder of aan hen die wees zijn van vader of moeder en door 
de overlevende ouder verlaten zijn. Indien sommige enkelingen 
inderdaad geen familie meer zouden hebben - of ze niet meer 

revalorisation), on peut prévoir un excédent de 1 271 hommes 
pour 1988. 
C'est l'hypothèse A du document. Ce nombre n'est pas excessif, 

si l'on considère qu'il s'agit de prévisions et que le contingent ne 
peut en aucun cas être déficitaire. 

L'hypothèse Best celle du statu quo: pas de prolongation, pas 
d'adaptation de la loi et maintien du nombre de volontaires au 
même niveau qu'à la fin de 1986 (28 200). Cette hypothèse laisse 
prévoir un déficit inacceptable de plus de 4 300 hommes. 

Enfin, l'hypothèse C prévoit l'exécution de toutes les mesures 
à l'exception de l'adaptation des lois sur la milice. Dans ce cas, 
aussi on arrive à un déficit. 

Cette hypothèse est par ailleurs inacceptable du fait qu'elle est 
contraire à la décision du Gouvernement de procéder simultané 
ment à une prolongation du service militaire et à une adaptation 
des lois sur la milice, dans le souci notamment d'une plus grande 
équité entre ceux qui doivent et ceux qui ne doivent pas accomplir 
le service militaire. 

Il est évidemment possible d'imaginer d'autres hypothèses en 
jouant sur le nombre de volontaires. Le Ministre tient toutefois 
à souligner que la réduction du nombre de volontaires de 28 200 
à 24 000 est prévue dans la décision du Gouvernement et que 
l'économie inhérente à cette opération est indispensable pour 
exécuter le plan de revalorisation de l'armée. 

L'hypothèse A est donc la seule qui soit acceptable. 

2. La suppression des unités Nike entraînerait en effet une 
adaptation des 50 135 fonctions de troupe. Toutefois, cette sup 
pression n'étant envisagée que pour 1991, il est encore trop tôt 
pour en tenir compte. 

3. En ce qui concerne les remarques relatives à l'humanisation 
du service militaire, le Ministre de la Défense nationale partage 
entièrement Ic point de vue selon lequel les miliciens doivent 
accomplir des tâches utiles pendant les heures de service. 

L'effort qu'il a consenti pour fournir les moyens nécessaires 
afin d'améliorer et d'intensifier l'entraînement militaire en est la 
preuve. li estime néanmoins que des activités doivent également 
être prévues après les heures de service (par exemple, des cours 
de langue ou des manifestations sportives), afin de permettre aux 
miliciens d'acquérir des connaissances qui peuvent leur être utiles 
dans le civil et afin de leur proposer une alternative à l'oisiveté 
ou aux soirées passées à la cantine. 

Toutes ces activités nécessitent un personnel d'encadrement; 
c'est la raison pour laquelle le nombre de C.O.R./C.S.O.R. a été 
augmenté. Le recrutement de ces 4 600 hommes en 1987 ne pose 
a priori aucun problème: la demande excède l'offre, de sorte 
qu'une certaine sélection est possible. 

4. li a aussi été question des problèmes que posera l'accomplis 
sement obligatoire du service militaire par les jeunes qui résident 
hors d'Europe. 

li convient tour d'abord de souligner que beaucoup d'abus ont 
été constatés dans ce domaine et qu'il fallait y mettre fin pour des 
raisons d'équité. Le nouveau principe constitue l'application pure 
et simple du principe plus général selon lequel tous les Belges sont 
égaux devant la loi. On a donc voulu supprimer tout avantage 
résultant du séjour à l'étranger. 

En vertu de la législation actuelle, l'indemnité de milice ne peut 
cependant être octroyée qu'aux orphelins de père et de mère et 
aux orphelins de père ou de mère abandonnés par leur parent 
survivant. S'il s'avère que certains n'ont plus de famille - ou ne 
la connaissent plus -, ils pourront certainement s'adresser au 
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zouden kennen - zullen zij zeker kunnen opgevangen worden 
door de sociale dienst van het leger die geval per geval kan 
onderzoeken en eventueel financiële steun kan verlenen. 
Men kan bovendien de dienst van deze jonge Belgen ook anders 

zien en stellen dat het voor hen een unieke gelegenheid is om 
vervreemding tegen te gaan. Zij kunnen namelijk van hun leger 
dienst gebruik maken om hun vaderland beter te leren kennen en 
om eventuele familieleden op te zoeken. 
5. Wat het koninklijk besluit tot verlenging van de legerdienst 

betreft, heeft de Minister van Landsverdediging reeds herhaalde 
lijk op de samenhang met de herziening van de militiewetten 
gewezen. Bovendien sluit het niet-aanpassen van deze wetten het 
afvloeien van vrijwilligers uit, waardoor de budgettaire basis 
voor het revalorisatieplan - één van de zwaanepunten van zijn 
beleid - verdwijnt. 
Het koninklijk besluit ter verhoging van de soldij verwijst naar 

de verlengde legerdienst in bepaalde bijlagen en moet dus om 
technische redenen samen met het koninklijk besluit -verlen 
ging• gepubliœerd worden. Deze verhoging is tot nog toe steeds 
voorzien vanaf 1 maan 1987 en zal dus met terugwerkende 
kracht uitbetaald worden. 
6. a) Wat de mogelijkheden betreft voor de miliciens om te 

solliciteren voor een betrekking, wordt gemeld dat de Minister 
van Landsverdediging op 20 februari 1987 richtlijnen gegeven 
heeft aan de generale stafom vanaf l mei 1987 voor elke milicien 
die wenst te solliciteren drie dagen vergunning re voorzien (geen 
verlof!). 
Htt vooezlen van verlof zou inderdaad een aanpassing van 

anilcel 72 van de dimi.rplichtwetten vergen wat uiteraard veel 
rijd kan kosten. 
Vergunningen daarentegen zijn afwezigheden vastgesteld door 

de Minister van Landsverdediging in een reglement en toegekend 
door de bevoegde militaire overheid. 
Dit komt meer tegemoet aan de bedoeling van de voorgestelde 

maacregel. Innrssen heeft de generale staf reeds een voorlopige 
richdijn verspreid in afwachting dat het • Reglement over de 
Verloven en Vergunningen" zal worden aangepast. 
b) ~ heer Van ·\\- ambeke had nog een vraag over de termijn 

die verloopt tussen het C.R.S. en de oproeping onder de wapens. 
Hieromtrenr wordt meegedeeld dat de richtlijnen die de Minister 
van Landsverdediging heeft gegeven om deze cermijn zo kon 
mogelijk te maken, aanleiding heeft gegeven tot een doorgedre 
ven Audic van de generale staf waarvan de resultaten onlangs 
werden voorgelegd. 
Er wordc een aanpassing voorgesteld van het informaticapro 

gramma dat de aanduiding van de miliciens regelt. zodat het 
mogelijk zou worden, in grotere mare als nu het geval is. rekening 
1e houden met de uitgedrukte voorkeur van de toekomstige 
miliciens. Zo zal voor diegenen die in eerste prioriteit vragen zo 
snel mogelijk opgeroepen te worden in principe een periode van 
drie maanden tussen C.R.S. en oproeping niet overschreden 
worden. Eventueel kunnen zich moeilijkheden voordoen op het 
einde van het jaar indien cr veel intrekkingen van uitstel zijn, 
maar die zullen minder uitgesproken en minder frekwenr zijn dan 
dit nu het geval is. 
Het nieuwe systeem zal getest worden in de maand juni 1987 

om, als alles normaal verloopt, operationeel te worden voor de 
aanduidingen vanaf augustus 1987. 
c) ln de in bijlage gepubliceerde nota werd aangetoond dat er 

geen discriminatie bestaat tussen jongeren die een loopbaan 
willen uitbouwen in het openbaar ambt, in functie van het al dan 
niet vervullen van hun legerdienst. 

Rekening houden met de militaire dienst vervuld vóór de 
indiensttreding in het openbaar ambt zou inderdaad toelaten die 
dienst te valoriseren. Maar naast de kostprijs van deze maatregel 
moet de vraag gesteld worden of deze niet discriminerend zou zijn 
ren opzichte van diegenen die werden vrijgesteld op lichamelijke 

service social de l'armée, qui pourra examiner chaque cas indi 
viduel et accorder éventuellement une aide financière. 

On peut en outre considérer le service de ces jeunes Belges sous 
un autre angle, en estimant qu'il constitue pour eux une occasion 
unique de combattre le déracinement. Ils pourront en effet profi 
ter de leur service militaire pour apprendre à mieux connaître leur 
pays natal et pour rendre visite à des parents. 

5. En ce qui concerne l'arrêté prolongeant le service militaire, 
le Ministre de la Défense nationale a déjà souligné à plusieurs 
reprises la corrélation entre cet arrêté et la révision des lois sur 
la milice. De plus, la non-adaptation de ces lois exclut le départ 
de volontaires de carrière et supprime dès lors le fondement sur 
lequel doit s'appuyer la mise en œuvre du plan de revalorisation, 
qui est un des éléments essentiels de sa politique. 

L'arrêté royal portant augmentation de la solde fait référence, 
dans certaines annexes, à la prolongation du service militaire et 
doit dès lors, pour des raisons d'ordre technique, être publié en 
même temps que l'arrêté royal prolongeant le service. Il est à ce 
jour toujours prévu que cette augmentation prenne cours le 
1er mars 1987, de sorte qu'elle sera payée avec effet rétroactif. 
6. a) En ce qui concerne les difficultés que rencontrent les 

miliciens lorsqu'ils désirent solliciter un emploi, le Ministre de la 
Défense nationale a donné, le 20 février 1987, des directives à 
l'état-major général afin que celui-ci prévoie trois jours de permis 
sion {pas de congé) à partir du l" mai 1987 pour les miliciens 
qui souhaitent se présenter chez un employeur. 

La fixation d'un congé exigerait en effet une adaptation de 
l'article 72 des lois sur la milice, ce qui pourrait évidemment 
prendre beaucoup de temps. 

Par contre, les permissions constituent des absences prévues 
par le Ministre de la Défense nationale dans un règlement et elles 
sont accordées par l'autorité militaire. 
Cette formule correspond mieux à l'objectif des mesures pro 

posées. L'état-major général a diffusé une directive provisoire en 
anendant l'adaptation des" Instructions sur les congés et permis 
sions ». 
b) M. Van Wambeke a également posé une question au sujet 

du délai qui s'écoule entre le passage au Centre de recrutement 
et de sélection {C.R.S.) et l'appel sous les armes. Le Ministre 
répond qu'il avait donné les directives afin que ce délai soit réduit 
au minimum et que l'état-major général, dès lors, procède à une 
étude approfondie; les résultats en ont été communiqués récem 
ment. 
li est proposé d'adapter le programme informatique qui règle 

I' affectation des miliciens, de manière à mieux pouvoir tenir 
compte des préférences des futurs miliciens. Ainsi, pour ceux qui 
souhaitent éne appelés au plus tôt, le délai d'attente entre le 
passage au C.R.S. et l'appel sous les armes n'excédera en principe 
pas trois mois. Des difficultés pourraient se présenter à la fin de 
l'année au cas où de nombreux sursis seraient annulés, mais elles 
seront moins graves et moins fréquentes qu'actuellement. 

Le nouveau système sera testé en 1um 1987 et deviendra 
opérationnel, si tout va bien, à partir d'août 1987. 

c) La note publiée en annexe montre qu'il n'existe pas de 
discrimination entre les jeunes qui veulent faire carrière dans la 
fonction publique selon qu'ils ont accompli ou non leur service 
militaire. 

La prise en compte du service militaire accompli avant l'entrée 
en service dans la fonction publique permettrait effectivement de 
revaloriser ce service. Abstraction faite du coût de cette mesure, 
il convient toutefois de se demander si celle-ci ne serait pas 
discriminatoire à l'égard de ceux qui ont été exemptés pour cause 
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grond, die werden ontheven - bijvoorbeeld de jonge vaders - 
of die werden vrijgelaten van dienstplicht. 
d) De militaire dienst in rekening brengen voor de wachttijd 

voor werkloosheidsuitkering zou zeker de goedkeuring van de 
Regering kunnen wegdragen indien er geen onoverkomelijke 
hindernis zou bestaan, namelijk deze van de financiering. De 
maatregel kost op jaarbasis namelijk 170 à 200 miljoen frank. 
Momenteel, in het licht van de budgettaire beperkingen, zal dit 
punt waarschijnlijk niet kunnen gerealiseerd worden. 
Nochtans hebben onderhandelingen met de syndicaten geleid 

tot het voorstel om de legerdienst in rekening te brengen voor de 
berekening van het vakantiegeld. Indien dit zou aanvaard wor 
den, zou de militaire dienst dus in de toekomst voor de bereke 
ning ervan meegeteld worden . 
De Ministers van Binnenlandse Zaken en van Landsverdedi 

ging zijn dit voorstel alleszins genegen, doch het akkoord van de 
Regering zal waarschijnlijk afhangen van het vinden van een 
compenserende maatregel op een andere begrotingspost, zodat 
het een financieel neutrale operatie wordt. 

. .. 
Op deze tussenkomst van de Minister wordt gerepliceerd door 

de heer Van Hee/te: 
1. De door de Minister aangehaalde tabel in verband met het 

contingent miliciens voor de lichting J988. behandelt slechts 
extreme hypotht'St'n. 

Er zijn evenwel nog andere veronderstellingen mogelijk. Zo 
zou het interessana zijn om weten welke de weerslag is op de 
lichting 1988 van een vrijlating wegens broederdienst voor gezin 
nen met 3 kinderen (in plaats van 4 kinderen. zoals in het ont 
werp wordt vermeld). 
2. Rond enkele van de vier door de C. V .P.-fractie gestelde 

voorwaarden rot goedkeuring van het wetsontwerp, blijven even 
wel een aantal vraagtekens bestaan : 
- Inzake de mogelijkheden voor de miliciens om te solliciteren 

voor een betrekkin, rijdens hun diensttermijn, werden nieuwe en 
belangrijke roezqgingen gedaan, 
Toch steh zich de vraag of het niet verkieslijk zou zijn het door 

de heer Ansoms ingediende wetsvoorstel • tot invoering van het 
sollicitatieverlof voor dienstplichtigen tijdens hun legerdienst of 
vervangende dienst• (Stuk nr. 142/1) aan te nemen, omdat 
hierdoor een recht op drie dagen verlof zou ontstaan, hetgeen 
meer zekerheden biedt dan een vergunningenstelsel. 

De Minisrer van Landsverdediging bleek overigens niet nega 
tief te staan tegenover dit wetsvoorstel en de Raad van State 
bracht een gunstig advies uit. 
- Er werd ook een zekere voldoening geschonken inzake de 

eis om de termijn die verstrijkt russen het C.R.S. en de oproeping 
onder de wapens, zo kort mogelijk re houden, vooral dan voor 
de dienstplichtigen die dit als eerste prioriteit vroegen. 
- Het laren meetellen van de legerdienst voor de berekening 

van de anciënniteit in het openbaar ambt, blijkt nog een té dure 
maatregel te zijn. Hoe zulke maatregel evenwel discriminerend 
zou kunnen zijn tegenover diegenen die vrijgelaten. vrijgesteld of 
ontheven werden van militaire dienst, hetgeen door de Minister 
werd gesuggereerd, is helemaal niet duidelijk. Het tegendeel is 
eerder waar: momenteel worden de dienstplichtigen gediscrimi 
neerd. 
- Ook het in rekening brengen van de militaire dienst voor 

de wachttijd in de werkloosheidsuitkering, is financieel blijkbaar 
niet haalbaar. Toch zou de Minister er niet negatief tegenover 
staan, evenmin als tegenover de maatregel om de diensttijd te 
laten meetellen voor de berekening van het vakantiegeld. 

physique, qui ont été libérés - par exemple les jeunes pères de 
famille - ou qui ont été dispensés de service. 
d) Le Gouvernement pourrait certainement admettre que le 

service militaire soit pris en compte dans le calcul du stage 
d'attente des chômeurs s'il n'y avait un obstacle insurmontable, 
à savoir celui du financement. La mesure coûterait en effet 170 
à 200 millions de francs par an. Cette mesure ne pourra probable 
ment pas être prise dans l'immédiat, étant donné les restrictions 
budgétaires. 

La prise en compte du service militaire pour le calcul du pécule 
de vacances a toutefois été proposée dans le cadre de négociations 
avec les syndicats. Le service militaire serait donc désormais 
valorisé dans le calcul de ce pécule, si cette proposition était 
acceptée. 

Les ministres de l'Intérieur et de la Défense nationale sont en 
tout cas favorables à cette proposition, mais l'accord du Gouver 
nement dépendra probablement de la possibilité de trouver une 
compensation sur un autre poste budgétaire, de manière à ce qu'il 
s'agisse d'une opération blanche. 

. . . 
M. Van Hecke formule ensuite les répliques suivantes en 

réponse à l'intervention du Ministre: 
1. Le tableau auquel le Ministre se réfère, concernant le contin 

gent de miliciens pour la levée 1988, ne retient que des hypothèses 
extrêmes. 

li est possible d'en émettre d'autres. Ainsi, il serait intéressant 
de savoir quelle serait l'incidence sur la levée 1988 d'une dispense 
pour service de frère dans les familles comptant 3 enfants (au lieu 
de 4 enfants, comme le prévoit le projet). 

2. U subsiste cependant quelques points d'interrogation con 
cernant certaines des quatre conditions auxquelles le groupe 
C.V.P. a subordonné son adhésion au projet: 
- En ce qui concerne les possibilités pour les miliciens de 

postuler un emploi au cours de leur service, de nouvelles et 
importantes promesses ont été faites. 
On peut toutefois se demander s'il ne serait pas préférable 

d'adopter la proposition de loi de M. Ansoms "instaurant un 
congé afin de permettre aux miliciens effectuant leur service 
militaire ou un service de remplacement de rechercher un premier 
emploi • {Doc. n° 142/ l ), étant donné que celle-ci donnerait 
droit à trois jours de congé et offrirait donc plus de garanties 
qu'un système de permissions. 
le Ministre de la Défense nationale n'était d'ailleurs pas hostile 

à cette proposition de loi, au sujet de laquelle le Conseil d'Etat 
a rendu un avis favorable. 
- li a également été satisfait dans une certaine mesure à 

l'exigence de réduire au minimum le délai s'écoulant entre le 
passage au C.R.S. er l'appel sous les armes, surcout pour les 
miliciens qui l'ont demandé comme première priorité. 
- li s'avère encore trop onéreux de prendre le service militaire 

en considération pour le calcul de l'ancienneté dans la fonction 
publique. li n'est cependant pas du tout évident que cette mesure 
soit discriminatoire pour ceux qui ont été dispensés, exemptés ou 
libérés du service militaire, comme le Ministre l'a laissé entendre. 
C'est plutôt le contraire qui est vrai pour l'instant : ce sont les 
miliciens qui font l'objet d'une discrimination. 

- La prise en compte du service militaire pour le calcul du 
stage dans le régime des allocations de chômage n'est apparem 
ment pas faisable du point de vue financier. le Ministre n'y serait 
cependant pas hostile, pas plus qu'à la proposition visant à 
prendre en compte la durée du service pour le calcul du pécule 
de vacances. 
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Goede intenties van de Minister in deze zijn echter niet vol 
doende. Er zouden concrete beslissingen moeten worden geno 
men in de richting van het meer in aanmerking nemen van de 
diensttijd voor de globale berekening van de sociale zekerheid. 
Het zal uiteraard wel enige tijd vergen om dit op alle domeinen 
te realiseren. 
De heer De Beul vraagt zich in dit verband af waarom de 

Regering, tot financiering van deze maatregelen, geen geld vrij 
maakt dat bestemd is voor diegenen die thans geen legerdienst 
doen. Op dit moment komen immers alle lasten terecht op de 
schouders van hen die legerdienst moeten verrichten. 
De Minister herhaalt dat het op dit ogenblik budgettair niet 

haalbaar is om aan de eisen in verband met de anciënniteit in 
openbare dienst en de wachttijd in de sector werkloosheidsuitke 
ringen, te voldoen. Hij is er evenwel ook van overtuigd dat de 
legerdienst in de toekomst moet worden gevaloriseerd voor de 
sociale zekerheid. 
Wat de opmerking van de heer De Beul bc+efr, wordt er op 

gewezen dat het wettelijk kader bestaat om ter compensatie een 
militaire taks te heffen op diegenen die geen legerdienst hoeven 
te verrichten (wet van 10 januari 1940 tot instelling van een 
militaire belasting, Belgisch Staatsblad van 14 januari 1940). 
Geen enkele regering heeft het evenwel aangedurfd de nodige 

uitvoeringsmaatregelen te nemen wegens de sociale verwikkelin 
gen die: dit met zich zou brengen. 
Ten51cme werden in de: tabel met het contingent miliciens 

slechts extreme hypmhescm hernomen, omdat er binnen de Rege 
ring ten politiek akkoord bestaat dat alle maatregelen die betrek 
king hebben op de: dien!litplicht, gelijktijdig moeten worden door 
gevoerd. Dit bevordert ook het gelijkheidsprincipe. 

. . . 
De heer Cbeualier srelr zich vragen nopens de opvang van de 

miliciens, vooral wanneer er een overtal zou ontstaan. Deze 
opvang is nu reeds ontoereikend en er zouden zich alsdan onge 
twijfeld nog meer problemen stellen, zowel qua behoorlijke huis 
vesting als qua militaire uitrusting. 
De Minister van Bi: -enlandse Zaken, antwoordend voor zijn 

collega van Landsverdediging, verklaart niet op de hoogte te zijn 
van moeilijkheden om iedereen op te vangen of van het feit dat 
de kazernes te klein zouden zijn om iedereen een plaats ce geven. 
Ook wat betreft het afgeven van miliraire uitrustingsstukken 

is cr bij zijn weten niets veranderd. Bij het afzwaaien moeten 
bepaalde uitrustingsstukken en kledingssrukken worden afgege 
ven maar in principe behouden alle miliciens een volledige mili 
taire kledij. Wel is het 1.0 dat de landmacht en de dienstplichtigen 
die in de operationele eenheden dienen, geen uicgangstenue ( • ser 
vice-dress ») meer krijgen, maar in de plaats daarvan een supple 
mentaire oefenkledii ontvangen . 

. . . 
ln het licht van de beweerde noodzaak rot verlenging van de 

legerdienst, stelt de uoorzittcr; niet zonder verwondering, vast 
dat talrijke miliciens, die in West-Duitsland hun dienstplicht 
vervullen, bijna ieder weekeinde thuis doorbrengen. 

Daarbii komt her niet zelden voor dat ze, net vóór het afzwaaien, 
voor een periode van rwee weken in verlof worden gezonden. 
Deze dienstplichtigen maken uireraard optimaal gebruik van 

de mogelijkheden die hen worden gegeven, maar in die omstan 
digheden kan men zich de vraag stellen of de huidige rnankracht 
in het leger wel optimaal wordt aangewend en of al de thans 
voorgestelde maatregelen niet zouden kunnen worden vermeden 
mits een betere organisatie. 

Spreker vermoedt dat hier allicht motieven van besparing op 
voeding e.d. spelen. Een gemiddelde van bijvoorbeeld 10 of 
20 extra verlofdagen voor enkele tienduizenden miliciens zal wel 
een gevoelige besparing op het budget van de respectieve regimen- 

li ne suffit cependant pas que le Ministre ait de bonnes inten 
tions en la matière. Des décisions concrètes devraient être prises 
et elles devraient aller dans le sens d'une meilleure valorisation 
de la durée du service pour le calcul global des prestations 
sociales. La réalisation de cet objectif dans tous les secteurs 
prendra évidemment un certain temps. 
M. De Beul se demande à cet égard pourquoi le Gouvernement 

ne libère pas, en vue de financer ces mesures, les fonds destinés 
à ceux qui n'effectuent pas de service militaire actuellement. A 
l'heure actuelle, toutes les charges sont en effet supportées par 
ceux qui doivent accomplir un service militaire. 
Le Ministre répète que pour l'instant, il est impossible, du point 

de vue budgétaire, de satisfaire aux exigences relatives à l'ancien 
neté dans Ie secteur public et au stage dans le secteur des alloca 
tions de chômage. Toutefois, il est également convaincu qu'à 
l'avenir, le service militaire devra être valorisé sur le plan de la 
sécurité sociale. 

En ce qui concerne la remarque de M. De Beul, il est souligné 
qu'il existe un cadre légal permettant de percevoir, à titre de com 
pensation, une raxe militaire dans le chef de ceux qui ne doivent pas 
accomplir de service militaire (loi du 10 janvier 1940 instituant 
une taxe militaire, Moniteur belge du 14 janvier 1940 ). 

Aucun gouvernement n'a cependant osé prendre les mesures 
d'exécution nécessaires, en raison de leurs implications sociales. 

Enfin, seules des hypothèses extrêmes ont été retenues dans le 
tableau relatif au contingent des miliciens, parce qu'il existe au 
sein du Gouvernement un accord politique en vertu duquel toutes 
les mesures ayant trait au service militaire doivent être exécutées 
simultanément, dans le respect du principe de l'égalité. 

M. Chevalier pose le problème de l'accueil des miliciens, no 
tamment au cas où leur nombre deviendrait excédentaire. Cet 
accueil est dès à présent insuffisant et les problèmes deviendraient 
plus nombreux encore, tant au niveau du logement que de 
l'équipement militaire. 

Répondant au nom de son collègue de la Défense nationale, le 
Ministre de l'intérieur déclare qu'il n'a pas connaissance de 
difficultés au niveau de l'accueil, ni du fait que la capacité 
d'hébergement des casernes serait insuffisante. 

li n'a également connaissance d'aucune modification en ce qui 
concerne la restitution de pièces d'équipement militaire. Certai 
nes pièces d'équipement et d'habillement doivent être restituées 
lors de la démobilisation, mais en principe, tous les miliciens 
conservent une tenue militaire complète. li est vrai que les mili 
ciens appartenant à la force terrestre et servant dans les unités 
opérationnelles ne reçoivent plus de tenue de sortie («service 
dress » ), mais ils reçoivent en lieu et place une tenue d'exercice 
supplémentaire. 

A propos de la nécessité de prolonger le service militaire, le 
président constate, non sans étonnement, que de nombreux 
miliciens qui accomplissent leur service militaire en Allemagne de 
l'Ouest rentrent chez eux pratiquement chaque week-end. 

Par ailleurs, il n'est pas rare qu'ils bénéficient d'un congé de 
deux semaines iuste avant leur démobilisation. 

Ces miliciens exploitent bien sûr au maximum les possibilités 
qui leur sont offertes, mais on peut se demander si, dans ces 
conditions, l'effectif actuel de l'année est utilisé de manière opti 
male, et si toutes les mesures proposées actuellement ne pourrai 
ent pas être évitées moyennant une meilleure organisation. 

L'intervenant suppose que cette situation s'explique par le 
souci de réaliser des économies, par exemple sur la nourriture. 
Une moyenne de 10 à 20 jours de congé supplémentaires pour 
quelques dizaines de milliers de miliciens doit en effet représenter 
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ten opleveren. Dit staat evenwel in tegenstelling met de theorie 
over verlenging van de legerdienst en noodzaak van het aantal 
troep functies. 

. . . 
Volgens de Minister hebben alle dienstplichtigen recht op één 

dag verlof per maand. De miliciens in Duitsland krijgen daarbij 
nog één dag vergunning en één reisdag per maand, evenals de 
toelating om minstens één weekeinde in België door te brengen 
indien ze dat wensen. V anaf l mei 1987 komen daar nog 3 dagen 
sollicitatievergunning bij die door sommigen absoluut noodzake 
lijk werden geacht. 
Het is moeilijk te oordelen over het specifieke geval dat hier 

werd aangehaald, maar het is uiteraard mogelijk dat in bepaalde 
gevallen al deze vrije dagen worden opgespaard zodat een afwe 
zigheid uit de eenheid van 14 dagen mogelijk is. 

. . . 
Tot besluit beklemtoont de heer Desseyn de grote rechtsonze 

kerheid die momenteel bestaat. 
De miliciens van de lichting 1987 die reeds werden opgeroe 

pen, weten niet hoelang ze onder de wapens zullen blijven en 
kennen het ~rag van hun soldij niet. 
Daarbij leven grote gezinnm in het ongewisse nopens de moge 

lijkheden lot vrijlating van legerdienst voor sommige van hun 
kinderen. Dit kan de kansen op tewerkstelling van deze laatsten 
hypothturen. 
De heer De.sseyn pleit dan ook voor een uitstel met minstens 

l jaar van de wijziging van de dienstplichtwetten, wat ook de 
mogelijkheid zou bieden er een meer fundamenteel debat aan te 
wijden dan thans het geval is. 
De Minister antwoordt met de bedenking dat hij meent aange 

toond te hebben dat een uitstel met l jaar van de aanpassingen van 
de militiewetten niet mogelijk is. Hij wijst er tevens op dat her wees 
ontwerp werd neergelegd in oktober 1986 en dat her in de Senaat 
gedurende ettelijl•'.' maanden grondig werd besproken en geanaly 
seerd. Sprc-ken van overhaasting is daarom niet helemaal correct. 

Vl. - Bespreking van de anikckn 

Artikel 1. 

Dit anikel geeft geen aanleiding tor verdere bespreking en wordt 
ongewijzigd aangenomen mer 11 stemmen en 4 onthoudingen. 

An. 2 en 3. 
Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere bespreking en 

worden ongewijzigd aangenomen met J 1 regen I stern en 3 ont 
houdingen. 

An. 4, 5 en 6. 
Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere bespreking en 

worden ongewijzigd aangenomen mer 11 stemmen en 4 onthou 
dingen. 

An. 7. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere bespreking en 
wordt ongewijzigd aangenomen met 11 tegen I stem en 3 ont 
houdingen. 

An. 8. 
a) Bespreking 

De heer Tobback wenst enige verduidelijking bij 2 bepalingen 
die voorkomen in S 1. 1 °, c, van het voorgestelde artikel 10 van 
de gecoördineerde diensrplichrwetren. 

une économie très appréciable pour le budget de la Défense 
nationale, mais une telle politique va à l'encontre des thèses 
défendues en ce qui concerne la prolongation du service militaire 
et la nécessité d'assurer les fonctions de troupe . 

. . . 
Le Ministre déclare que tous les miliciens ont droit à un jour 

de congé par mois. Les miliciens qui effectuent leur service en 
Allemagne bénéficient en outre d'un jour de permission et d'un 
jour de voyage par mois, ainsi que de la permission de passer au 
moins un week-end en Belgique s'ils le souhaitent. A partir du 
1 cr mai 1987, s'y ajoutent 3 jours de permission pour rechercher 
un emploi, que certains ont estimé absolument nécessaires. 
ll est difficile de porter un jugement sur le cas précis qui a été 

évoqué, mais il est évidemment possible que certains cumulent 
tous ces jours de congé de sorte qu'une absence de l'unité pendant 
14 jours est possible. 

. . . 
M. Desseyn mer l'accent sur la grande insécurité juridique qui 

règne actuellement. 
Les miliciens de la levée 1987 qui ont déjà été appelés sous les 

drapeau ne connaissent ni la durée de leur service ni le montant 
de leur solde. 

En outre, les familles nombreuses vivent dans l'incertitude en 
ce qui concerne les possibilités de dispense de service militaire 
pour certains de leurs enfants, ce qui peut hypothéquer leurs 
chances de trouver un emploi. 
M. Desseyn demande dès lors que les lois sur la milice ne soient 

modifiées que dans un an au plus tôt, ce qui permettrait aussi d'en 
débattre de manière plus approfondie qu'actuellement. 

Le Ministre répond qu'il estime avoir démontré qu'il était 
impossible de reporter d'un an les adaptations apportées aux lois 
sur la milice. Il souligne également que le projet de loi a été déposé 
en octobre 1986 et qu'il a été examiné et analysé pendant de longs 
mois au Sénat. li n'est dès lors guère pertinent de parler de 
précipitation. 

Vl. - Discussion des articles 

Article l '". 
Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté, sans 

modification, par 11 voix et 4 abstentions. 

Art. 2 er 3. 
Ces articles ne donnent lieu à aucune discussion et sont adop 

tés, sans modification, par 11 voix contre une et 3 abstentions. 

Art. 4, 5 et 6. 
Ces articles ne donnent lieu à aucune discussion et sont adop 

tés, sans modification, par 11 voix et 4 abstentions. 

An. 7. 
Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté, sans 

modification, par 11 voix contre une et 3 abstentions. 

An. 8. 
a) Discussion 
M. Tobback demande quelques précisions à propos de deux 

dispositions du § l "', 1 °, c, de I' article 10 proposé des lois 
coordonnées sur la milice. 
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ln beide gevallen handelt het over de vaststelling van het 
samengevoegd inkomen van een gezin (vader, moeder of even 
tueel grootouders), in de veronderstelling dat een ingeschrevene 
meent onmisbare kostwinner voor dat gezin te zijn. 
- Het vijfde lid bepaalt : « de Minister van Binnenlandse 

Zaken bepaalt de vorm van de inkomstenaangifte, welke tot 
staving van de aanvragen dient te worden overgelegd, zomede de 
maatregelen om de waarachtigheid ervan te controleren. » 
Deze formulering lijkt op het verlenen van een volmacht op de 

controle van de inkomsten. Tot waar reiken de mogelijkheden 
van de Minister in dit verband ? 
- Het laatste lid bepaalt : "de inkomsten van hen die hun 

werkelijke en gewone verblijfplaats in het buitenland hebben, 
mogen geraamd worden, rekening houdende met het verschil van 
koopkracht van de munt. » 
Wat wordt verstaan onder de term « verschil van koopkracht 

van de munt » ? Betreft het enkel maar het gewone wisselkoers 
verschil van de munt of wordt er integendeel rekening gehouden 
met specifieke factoren van levensduurte? Het antwoord hierop 
is zeker geen bijkomstigheid voor hen wier inkomsten zich in de 
buun van het wettelijk bepaalde plafond bevinden. 

Indien slechts rekening wordt gehouden met de wisselkoersen 
van de munt, kan dit ertoe leiden dat men zich het ene jaar wel 
in de voorwaarden bevindt om uitstel en vrijlating van legerdienst 
te krijgen en het volgende jaar niet meer. 
Oit is niet de filosofie van de wetgeving op de uitstellen en de 

vrijlatingen van dienstplicht. Het is de bedoeling de economische 
last, die een legerdienst betekent voor de gezinnen en voor 
kOHWinMrs, weg te nemen voor diegenen die er te (el onder 
lijden. 

Een loutere stijging of daling van de wisselkoers van een buiten 
landse munt ten overstaan van de Belgische frank heeft echter geen 
wijziging van koopkracht in het land waar de dienstplichtige is 
gedomicilittrd, tot gevolg. Er treedt dus ook geen verandering op 
in de grootte van de economische last voor de gezinnen. 

Aansluitend hierbij vraagt de heer Tobback r.og of. voor de 
zetting van de belastingen, rekening wordt gehouden met het 
Belgisch systeem of met het systeem van het land waar de inge 
schrevene is gedomicilieerd, 
De Minister uan Binnenlandse Zaken verwijst naar een vaste 

rechtspraak van de militierechtscolleges. die slechts rekening 
houden met de wissclkoerstn van de munt, indien inkomsten van 
~lgen die in het buitenland wonen, moeten in aanmerking 
worden genomen. ln verband met de zetting \'3n de belastingen 
worden de Belgische regels naar analogie toegepast. 

Aansluitend informeert de heer T obback nog naar de wijze 
waarop de inkomsten van Europese ambtenaren worden vastge 
steld. Strikt genomen hebben zij immers geen belastbare inkom 
sten, zodat het niet ondenkbaar is dat hun kinderen als onmisbare 
kostwinner worden gekwalificeerd. 
Volgens de Minister kunnen de militieraden souverein consta 

teren dat de inkomsten van de kinderen niet onmisbaar zijn voor 
het gezin, zodat geen uitstel of vrijlating op deze grond wordt 
verleend. 
Omgekeerd kunnen de militieraden ook een aanvraag tot uit 

stel of vrijlating verwijzen naar de hoge militieraad, indien zij 
menen dat er speciale omstandigheden zijn die voor inwilliging 
pleiten, hoewel nier alle voorwaarden formeel werden vervuld 
(an. 28. S 4 "an de gecoördineerde diensrplichrwerten). 

De heer Chevalier vraagt wat in het voorgestelde artikel 10, 
§ 1, 2°, bedoeld wordt met "hij die onmisbaar is voor een 
Iandbouw-, niiverheids- of handelsbedrijf, dat hij uitoefent ». 

Ces deux dispositions ont trait à la fixation des ressources 
cumulées de la famille (père, mère ou éventuellement les aïeuls) 
dans le cas où un inscrit estime être indispensable soutien de 
famille. 
- Le cinquième alinéa prévoit que « le Ministre de l'Intérieur 

détermine la forme de la déclaration des ressources à produire à 
l'appui des demandes, ainsi que les mesures à prendre pour en 
contrôler l'exactitude ». 
Cette formulation fait penser à l'octroi de pleins pouvoirs pour 

le contrôle des revenus. jusqu'où vont les pouvoirs du Ministre 
en cette matière ? 
- Le dernier alinéa prévoit que « les ressources de ceux qui ont 

leur résidence effective et habituelle à l'étranger peuvent être 
évalués en tenant compte de la différence du pouvoir d'achat de 
la monnaie». 
Qu'entend-on par « différence du pouvoir d'achat de la mon 

naie»? S'agit-il simplement de la différence de cours des monnai 
es ou tiendra-t-on compte de facteurs spécifiques relatifs au coût 
de la vie ? La réponse à cette question a certainement son impor 
tance pour ceux dont les ressources sont proches du plafond fixé 
par la loi. 

S'il n'est tenu compte que des cours des monnaies, il se peut 
qu'un inscrit remplisse les conditions pour obtenir un sursis ou 
être dispensé de service militaire au cours d'une année donnée et 
qu'il ne les remplisse plus l'année suivante. 

Une telle option serait totalement étrangère à la philosophie 
dont procèdent les dispositions légales en matière de sursis et de 
dispense du service militaire. Cette philosophie consiste en effet 
à éviter que des familles et des soutiens de famille doivent 
supporter une charge économique trop lourde du fait de l'accom 
plissement du service militaire. 
Une simple hausse ou baisse de cours d'une monnaie étrangère 

par rapport au franc belge ne modifie toutefois pas le pouvoir 
d'achat dans le pays où le milicien est domicilié. Elle n'a donc pas 
non plus d'incidence sur I'importance de la charge économique 
supportée par les familles. 
M. T obback demande encore à ce propos s'il sera tenu compte 

du système belge ou du système appliqué dans le pays où l'inscrit 
est domicilié pour le calcul de l'impôt. 

Le Ministre de l'Intérieur renvoie à une jurisprudence constante 
des juridictions de milice, qui ne tiennent compte que du cours 
des monnaies s'il y a lieu de prendre en considération des revenus 
de Belges qui séjournent à l'étranger. Les règles belges sont 
appliquées par analogie pour la fixation du montant de l'impôt. 

M. T obback demande encore de quelle manière les revenus des 
fonctionnaires européens sont déterminés. Ils n'ont en effet pas, 
à proprement parler. de revenus imposables, de sorte que leurs 
enfants pourraient être considérés comme indispensable soutien 
de famille. 

Le Ministre estime que les conseils de milice peuvent constater 
souverainement que les revenus des enfants ne sont pas indispen 
sables pour assurer l'entretien de la famille et qu'il n'y a donc pas 
lieu d'accorder un sursis ou une dispense à ce titre. 

Inversement, les conseils de milice peuvent également déférer 
une demande de sursis ou de dispense au Conseil supérieur de 
milice s'ils estiment que des circonstances spéciales militent en 
faveur de l'accueil de la demande. bien que routes les conditions 
prévues ne soient pas remplies (art. 28, § 4, des lois coordonnées 
sur la milice). 

M. Chevalier demande ce qu'il y a lieu d'entendre, à l'arti 
cle 10, § l ", 2°, proposé, par « celui qui est indispensable aux 
besoins d'une exploitation agricole, industrielle ou commerciale, 
à laquelle il se livre ". 
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De Minister antwoordt dat liet vereist is dat men onmisbaar 
is voor een bedrijf dat men in persoonlijke naam uitoefent en dat 
het dus geen vennootschappen (b.v.b.a's, n.v.'s, enz.) mag be 
treffen. Dit blijkt trouwens uit een constante rechtspraak van de 
militierechtscolleges en zelfs het Hof van Cassatie . 

. . . 
Vervolgens wordt overgegaan tot de toelichting en bespreking 

van de op dit artikel ingediende amendementen. 
De heer Pepermans wenst door zijn amendement nr. 10 (Stuk 

nr. 768/4), dat hij indiende samen met de heren Chevalier en 
Daras, de wetgeving minder complex te maken door aan elke 
ingeschrevene de mogelijkheid te bieden vijf opeenvolgende uit 
stellen te bekomen. Op die manier wordt ook discriminatie 
voorkomen tussen werkende en studerende jongeren. 
De heer De Batselier, die het amendement nr. 23 indiende 

(Stuk nr. 768/6), verwijst naar de toelichting, gegeven bij zijn 
wetsvoorstel tot wijziging van het koninklijk besluit van 30 april 
1962 tot coördinatie der dienstplichtwetten. 
De rapporteur diende een amendement nr. 36 in (Stuk 

nr. 768/6)teneinde, bij het bepalen van het samengevoegd inko 
men vermeld in anikel JO, S 1, 1°, c, van de gecoördineerde 
dienstplichtwmen, te vermijden dat bedragen die in mindering 
werden gebrac.ht in toepassing van de bijzondere maatregelen tot 
aanmoediging van het pensioensparen, in aanmerking zouden 
worden gtnomcn. 

Volgens de indiener van het amendement is het van dezelfde 
strekking als dat van de heer De Batselier, Het is namelijk de 
bedoeling een neutralisering te bewerkstelligen van de gevolgen 
van bepaalde fiscale ingrepen. 

De heer Bosmans is evenwel bereid zijn amendement in te 
trekken omdat de Regering het voornemen heeft te kennen gege 
ven het beoogde doel te bereiken bij wiju van een algemene 
maatregel. 

ln een brochure over het " Pensioensparen " van de hand van 
de heer V. Saliên, adjunct-Kabinc:tschef bij de Minister van 
Financiën, staat namelijk het volgende te leun: 

• ln hetzelfde wetsontwerp waarvan sprake bierooor ( = het 
door de Ministerraad besproken wetsontwerp tot bevordering 
van de modernisering van de economie, eerlang in te dienen bij 
het Parlement) zal un bepaling worden opgenomen waardoor de 
in het kader van het pensioensparen r,rijgestelde stortingen, als 
mede ook andere sommen die van een belastbaar inkomen wor 
den a/getrokken, buiten beschouwing moeten worden gelaten 
wanneer moet worden nagegaan of het belastbaar inkomen al 
dan niet het maximum inkomen bereikt tot waar bepaalde ,,oor 
delen van economische en sociale aard k:mne,z urorden uer 
leend.» 

De heer Tobback begrijpt niet welke algemene maatregel de 
Regering in dit verband zou kunnen nemen. Op sommige gebie 
den, zoals de sector van de studietoelagen en de sociale huisves 
ting, is de Regering zelfs helemaal niet bevoegd. aangezien dit 
gemeenschapsmareries betreft. 

Aansluitend vraagt hij of de Minister zich soms wenst te 
engageren om het wetsontwerp waarover de heer Bosmans heeft 
gesproken, zo snel mogelijk in te dienen. 

ln ieder geval wenst de heer T obback het door de rapporreu 
ingediende amendement over te nemen, omdat aldus reeds aan 
één probleem zou verholpen zijn. Het betreft hier overigens geen 
fiscale aangelegenheid en de Minister van Binnenlandse Zaken is 
volledig bevoegd om dit amendement te beoordelen. 
De Minister verzoekt om de verwerping van het amendement, 

omdat gans deze problematiek bij voorkeur wordt geregeld door 
een fiscaal wetsontwerp, dat tot de bevoegdheid behoort van de 
Minister van Financiën. 

Le Ministre répond qu'il faut que l'intéressé soit indispensable 
à une entreprise qu'il exploite en son nom propre et qu'il ne peut 
donc s'agir de sociétés (s.p.r.l., s.a., etc.). Cela ressort d'ailleurs 
d'une jurisprudence constante des juridictions de milice et même 
de la Cour de cassation. 

. . . 
La commission procède ensuite à l'examen des amendements 

présentés à cet article. 
En présentant leur amendement n° 10 (Doc. n° 768/4), 

MM. Pepermans, Chevalier et Daras souhaitent simplifier la 
législation en permettant à chaque inscrit d'obtenir cinq sursis 
successifs. Cet amendement permettrait également d'éviter toute 
discrimination entre les jeunes qui travaillent et ceux qui poursui 
vent Jeurs études. 

M. De Batselier; qui présente l'amendement n° 23 (Doc. 
n° 76816), renvoie aux développements de sa proposition de Joi 
modifiant l'arrêté royal du 30 avril 1962 portant coordination 
des lois sur la milice. 

Le rapporteur présente un amendement (n° 36, Doc. 
n° 768/6) afin d'éviter que les montants qui ont été déduits en 
application des mesures particulières prises pour encourager 
l'épargne-pension soient pris en considération lors de la fixation 
des ressources cumulées visées à l'article 10, S 1er, JO• c, des lois 
coordonnées sur la milice. 

L'auteur déclare que son amendement a le même objet que celui 
de M. De Batselier. Le but est de neutraliser les effets de certaines 
mesures fiscales. 

M. Bosmans est toutefois disposé à retirer son amendement, 
étant donné que le Gouvernement a manifesté l'intention d'attein 
dre cet objectif par le biais d'une mesure générale. 

Dans une brochure sur l'épargne-pension, rédigée par M. Sa 
liën, chef de cabinet adjoint du Ministre des Finances, on peut 
lire ce qui suit : 
• Ce même projet de loi dont question ci-avant (le projet de loi 

d'encouragement de la modernisation de l'économie qui a été 
discuté en Conseil des ministres et qui sera soumis d'ici peu au 
Parkmenr) renfermera une clause selon laquelle les versements 
déduits dans le cadre de l'épargne-pension ainsi que d'autres 
sommes déduites d'un revenu imposable ne doivent pas être prises 
en considération lorsqu'il faut vérifier si le revenu imposable 
atteint ou non le revenu maximum à concurrence duquel certains 
avantages d'ordre économique et social peuvent être octroyés. » 

M. Tobback ne voit pas quelle mesure générale le Gouverne 
ment pourrait prendre à ce propos. Dans certains domaines, tels 
que le secteur des allocations d'études et des logements sociaux, 
le Gouvernement n'a aucun pouvoir, puisqu'il s'agit de matières 
communautaires. 

L'intervenant demande au Ministre s'il est disposé à s'engager 
à déposer le plus rapidement possible le projet de loi évoqué par 
M. Bosmans. 
M. Tobback souhaite en tout cas reprendre l'amendement 

présenté par le rapporteur, car il permet déjà de résoudre un des 
problèmes. li nes' agit d'ailleurs pas, en l'occurrence, d'une matiè 
re fiscale et le Ministre de l'Intérieur est compétent pour se 
prononcer sur cet amendement. 

Le Ministre demande le rejet de l'amendement, parce que toute 
cette problématique doit être réglée de préférence par un projet 
de loi fiscal, qui relève de la compétence du Ministre des Finan 
ces. 
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De heer Chevalier pleit er in het amendement nr. 31 (Stuk 
nr. 768/6) voor om, wat het in aanmerking te nemen samenge 
voegd inkomen van een gezin betreft, in het voorgestelde art. 10, 
§ 1, 1 °, c, te bepalen dat het handelt om het gemiddelde inkomen 
van de vijf kalenderjaren voorafgaand aan het jaar vóór dat 
waarin de uitstelaanvraag als onmisbaar kostwinner wordt inge 
diend. 
Het berekenen van het samengevoegd inkomen aan de hand 

van een referteperiode zou beter zijn, teneinde de invloed van 
fiscale fraude en van voorbijgaande toestanden op te vangen. 
De heer Desseyn doet hierbij wel opmerken dat de door dit 

amendement voorgestelde oplossing wel tot ingewikkelde conse 
quenties aanleiding zou kunnen geven. De toestand op fiscaal 
vlak kan op vijf jaar tijd inderdaad ingrijpend wijzigen, bijvoor 
beeld voor wat betreft het aantal personen ten laste. Het zou 
daarom moeilijk zijn te weten welke bedragen precies in aanmer 
king moeten worden genomen. 
De Minister is er tegen gekant de wetgeving nodeloos ingewik 

kelder te maken. De militieraden hebben overigens een vrij grote 
appreciatiebevoegdheid in dit soort zaken; in bepaalde gevallen 
worden zelfs de inkomsten van het lopende jaar in aanmerking 
genomen, indien de situatie op financieel vlak voor een bepaald 
gezin in ongunstige zin is gewijzigd. 
Er werden $ amendementen ingediend om de in het voorgestel 

de artikel JO, S 1, van de gecoördineerde dic:nstplichtwetten 
aangeduide: c.ittgorieën van ingc:sc:hrevenc:n die recht hebben op 
vijf uiucellen, uit re breiden. 

1) H~ amendement nr. l van de heren Desseyn en De Beul 
(Stuit nr. 768/ 2): "de ingeschrevene die behoon tot een gezin 
mec ten min~e vijf kinderen in leven ,. . 

Volgens de heer Desseyn is deze bepaling nuttig om de maxi 
male toepassing te waarborgen van het voorgestelde: artikel 12, 
S J , 3°, dat de ,·rij lating regelt voor ingeschrevenen van gezinnen 
met 6 kinderen. Deze tekst is trouwens ook in de huidige wet 
opgenomen en is een bescherming voor de grote gezinnen. 

Uit de door de Minister van Sociale Zaken gepubliceerde 
beleidsnota. getiteld • Demografische evolutie en sociale zeker 
heid », blijkt trouwens Jat er maatregelen moeten worden geno 
men om het geboortencnfer opnieuw te verhogen. 
Dit amendement kan reeds een eerste stap in de goede richting 

zijn. 
2) Het amendement nr. S van de heer Desseyn (Stuk 

nr. 768/ J): •• Hij die in het buitenland verblijfr ». 
3) Het amendement nr. 30 van de heer De Loor (Stuk 

nr. 768/6), dat in hoofdorde ook de rijbmijningenieurs en het 
ondergronds mijnpersonecl wil toevoegen aan de voorziene care 
gorieên. ln bijkomende orde wordt een overgangsmaatregel 
voorzien. 

De Minister vraagt de verwerping van het amendement in 
hoofdorde, omdat men de mensen niet mag aanmoedigen te gaan 
werken in een sector die geen enkele toekomst meer biedt. 

Er werden in de Senaat evenwel overgangsmaatregelen inge 
voegd in het wetsontwerp (art. 34) voor personen die reeds een 
uitstel verkregen hadden op basis van de huidige wetgeving, 
4) Het amendement nr. 32 van de heer De Loor (Stuk 

nr. 7 6816) : er worden overgangsmaatregelen voorgesteld voor 
personen die werkelijk en gewoonlijk verblijf houden buiten 
Europa. 
Ook hier antwoordt de Mimster dat daarin werd voorzien in 

artikel 34 van het wetsontwerp, op dezelfde manier als voor het 
mijnpersoneel. 
5) Het amendement nr. 29 van de heer De Loor (Stuk 

nr. 768/6): 

M. Chevalier demande (dans son amendement n° 31, Doc. 
n° 768/6) qu'il soit précisé à l'article 10, § 1er, 1°, c, proposé 
que les ressources cumulées à envisager sont les ressources 
moyennes des cinq années civiles antérieures à celle qui précède 
la date de l'introduction de la demande de sursis en tant qu'indis 
pensable soutien de famille. 

Il serait préférable de calculer les ressources cumulées sur la 
base d'une période de référence, afin de gommer les répercussions 
de la fraude fiscale et de situations passagères. · 
M. Desseyn fait toutefois remarquer à ce propos que la solu 

tion proposée dans cet amendement pourrait avoir des consé 
quences complexes. La situation fiscale peut en effet se modifier 
profondément en l'espace de cinq ans, par exemple en ce qui 
concerne le nombre de personnes à charge. Il serait dès lors 
difficile de savoir quels montants doivent précisément être pris 
en considération. 
Le Ministre est adversaire d'une complexification inutile de la 

législation. Les conseils de milice sont d'ailleurs dotés d'un pou 
voir d'appréciation assez étendu pour ce genre de problèmes; il 
arrive même qu'ils envisagent les revenus de l'année en cours, si 
la situation financière d'une famille s'est détériorée. 

Cinq amendements sont présentés en vue d'étendre les catégo 
ries d'inscrits qui ont droit à cinq sursis, mentionnées à l'arti 
cle 10, S 1'", proposé des lois coordonnées sur la milice. 

1) L'amendement n° 1 de MM. Desseyn et De Beul (Doc. 
n° 768/2): « l'inscrit qui provient d'une famille comptant au 
moins cinq enfants en vie », 
M. Desseyn estime que cette disposition est utile parce qu'elle 

garantit au maximum l'application de l'article 12, S 1er, 3°, 
proposé, qui règle la dispense pour les inscrits provenant de 
familles comptant six enfants. Ce texte figure d'ailleurs aussi dans 
la loi actuelle et constitue une protection pour les familles nom 
breuses. 

li ressort d'ailleurs de la note de politique du Ministre des 
Affaires sociales intitulée" Evolution démographique et sécurité 
sociale" qu'il y a lieu de prendre des mesures pour accroitre la 
natalité. 
Cet amendement peut constituer un premier pas dans la bonne 

direction. 
2) L'amendement n° 5 de M. Desseyn (Doc. n° 768/3): «Ce 

lui qui réside à l'étranger». 
3) L'amendement n° 30 de M. De Loor (Doc. n° 768/6) qui 

tend, en ordre principal, à inclure les ingénieurs des mines et les 
mineurs de fond dans les catégories prévues. Une mesure transi 
toire est prévue en ordre subsidiaire. 

Le Mi,iistre demande le rejet de l'amendement en ordre princi 
pal pour le motif que l'on ne doit pas encourager les jeunes à 
s'engager dans un secteur qui n'offre plus aucune perspective 
d'avenir. 
le Sénat a toutefois inséré dans le projet de loi (art. 34) des 

mesures transitoires applicables aux personnes qui avaient déjà 
obtenu un sursis en venu de la législation actuelle. 
4) l'amendement n° 32 de M. De loor (Doc. n° 768/6) 

propose des mesures transitoires pour les personnes qui ont leur 
résidence effective et habituelle hors d'Europe. 

Le M intstre répond que cette éventualité a également été prévue 
à l'article 34 du projet de loi, de la même manière que pour le 
personnel de l'industrie minière. 
5) L'amendement n° 29 de M. De Loor (Doc. n° 768/6) 

prévoit que peuvent obtenir un sursis : 
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« hij wiens broeder behoort tot dezelfde lichting of tot de 
vorige lichting. Ingeval er geen overeenkomst tussen beide 
partijen bestaat, heeft de jongste voorrang»; 
« de eerstopgeroepene uit een gezin met ten minste vijf kinde 
ren in leven ». 
Het amendement nr. 37 van de heer M. Harmegnies (Stuk 

nr. 768/6) is erop gericht de tekst van de huidige wet terug in 
te voegen. 

b) Stemmingen 

Het amendement nr. 10 van de heren Pepermans, Chevalier en 
Daras wordt verworpen met 11 tegen 6 stemmen. 
Het amendement nr. 23 van de heer De Batselier wordt ver 

worpen met 11 tegen 6 stemmen. 
Het amendement nr. 36 van de heer Bosmans, overgenomen 

door de heer T obback, wordt verworpen met 11 tegen 8 stem 
men en 1 onthouding. 
Het amendement nr. 31 van de heer Chevalier wordt verwor 

pen met 11 tegen 6 stemmen en 2 onthoudingen. 
Het amendement nr. 1 van de heer Desseyn wordt verworpen 

met 12 tegen 6 stemmen en l onthouding. 
Het amendement nr. S van de heren Desseyn en De Beul wordt 

verworpen met 12 tegen 6 stemmen. 
Het amendemenr nr .. 10 in hoofdorde van de heer De Loor 

wordt verworpen met 13 regen 6 stemmen. 
De amendementtn nr .• 10 in bijkomende orde en nr. 32 van de 

hur De Loor worden ingetrokken, tengevolge van de verduidelij 
kingen gegeven door de Minister van Binnenlandse Zaken. 
Het amendement nr. 29 van de heer De Loor wordt in zijn 

beide onderdelen verworpen met l3 tegen 7 stemmen. 
Het amendement nr. 37 van de heer M. Harmegnies wordt 

verworpen met 12 tegen 6 stemmen en 2 onthoudingen. 
Artikel 8 wordt ongewijzigd aangenomen met 10 tegen 6 stem 

men en 2 onthoudingen. 

. . . 
Het amendement nr . .l8 van de heer Desseyn (Stuk nr. 76817) 

werd laattijdig ingediend en derhalve niet ter stemming voorge 
legd. 

An. 9. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere bespreking en 
wordt ongewijzigd aangenomen met 10 tegen 5 stemmen. 

An. IO. 

a) Bespreking 

Er werden drie amendementen ingediend op het voorgestelde 
artikel 12, S 1. 2°. van de gecoördineerde dienstplichtwetten. 
l) Het amendement nr. 2 is van de heren Desseyn en De Beul 

(Stuk nr. 768/ 2}, en tevens het meest verstrekkend. 
De indiener van het amendement vindt het niet opponuun 

jonge vaders op te roepen voor het vervullen van militaire dienst, 
gelet op de verontrustende demografische evolutie. Hij wenst dus 
een vrijlating van legerdienst voor personen die zich in dit geval 
bevinden. zonder verdere voorwaarden. 
De heer Van Wambeke kan zich niet eens verklaren met dit 

amendement. doch wijst nogmaals op de problemen die zich 
kunnen stellen bij de interpretatie van het begrip "onmisbare 
kostwinner van zijn gezin». 

« celui dont le frère fait partie de la même levée ou de la levée 
précédente. En cas de désaccord entre les deux parties, le 
droit du plus jeune l'emporte»; 
« le premier appelé d'une famille qui compte au moins cinq 
enfants en vie ». 

L'amendement n° 37 de M. M. Harmegnies (Doc. n° 768/6) 
tend à réinsérer le texte actuel de la loi. 

b) Votes 

L'amendement n° 10 de MM. Pepermans, Chevalier et Daras 
est rejeté par 11 voix contre 6. 

L'amendement n° 23 de M. De Batselier est rejeté par 11 voix 
contre 6. 

L'amendement n° 36 de M. Bosmans, repris par M. Tobback, 
est rejeté par 11 voix contre 8 et une abstention. 

L'amendement n° 31 de M. Chevalier est rejeté par 11 voix 
contre 6 et 2 abstentions. 

L'amendement n° 1 de M. Desseyn est rejeté par 12 voix 
contre 6 et une abstention. 

L'amendement n° 5 de MM. Desseyn er De Beul est rejeté par 
12 voix contre 6. 
L'amendement n° 30 en ordre principal de M. De Loor est 

rejeté par 13 voix contre 6. 
Les amendements n° 30 en ordre subsidiaire et n° 32 de 

M. De Loor sont retirés à la suite des précisions fournies par le 
Ministre de l'Intérieur. 

Les deux parties de l'amendement n° 29 de M. De Loor sont 
rejetés par 13 voix contre 7. 

L'amendement n ° 37 de M. M. Harmegnies est rejeté par 12 
voix contre 6 et 2 abstentions. 

L'article 8 est adopté, sans modification, par 10 voix contre 6 
et 2 abstentions. 

. . . 
L'amendement n° 38 de M. Desseyn (Doc. n° 76817) a été 

présenté tardivement et n'a dès lors pas été soumis au vote. 

An. 9. 

Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté sans 
modification par to voix contre 5_ 

• An. 10. 

a) Discussion 

Trois amendements ont été présentés à l'article 12, § 1er, 2°, 
proposé des lois coordonnées sur la milice. 

1) L'amendement de MM. Desseyn et De Beul (n° 2, Doc. 
n° 768/ 2) est le plus radical. 
L 'auteur de l'amendement estime qu'eu égard à l'évolution 

démographique inquiétante, il est inopponun d'appeler de jeunes 
pères à accomplir le service militaire. li souhaite donc que les 
personnes qui se trouvent dans ce cas soient dispensées du service 
militaire sans autres conditions. 

M. Van Wambeke ne peut se rallier à cet amendement, mais 
souligne une fois encore les problèmes que peut poser l'interpréta 
tion de la notion d'« indispensable soutien de son ménage». 



- 768/9 - 86/87 [ 40 l 

Het is immers niet denkbeelclig dat de verschillende militiera 
den andere normen zullen hanteren bij de behandeling van aan 
vragen om vrijlating op basis van dit artikel. Er wordt dan ook 
bij de Minister van Binnenlandse Zaken op aangedrongen dat 
richtlijnen zouden worden verspreid teneinde een gelijke behan 
deling van alle ingeschrevenen te waarborgen. 

2) Het amendement nr. 17, ingediend door de heren M. Har 
megnies en Henry (Stuk nr. 768/5). 
De heer M. Harmegnies merkt op dat, in het thans nog 

bestaande stelsel van ontheffingen, ingeschrevenen met minstens 
één kind ten laste vóór de leeftijd van 24 jaar, van deze maatregel 
kunnen genieten. 
Thans wordt deze ontheffing overgeheveld naar het stelsel van 

de vrijlatingen, doch mits bijkomende voorwaarden. Het zijn 
deze bijkomende voorwaarden die uit het ontwerp zouden dienen 
te worden geschrapt. 

3) Het amendement nr. 40, ingediend door de heer De Loor 
(Stuk nr. 768/8). 

Dit amendement is erop gericht de voorwaarde, dat men geen 
houder mag zijn van het diploma van kandidaat in de geneeskun 
dige wetenschappen om de vrijlating te kunnen bekomen, uit de 
tekst te schrappen. 
De heer Tobback meent dat dit amendement kan worden 

verre.chtvaardigd om verschillende redenen. 
ln de eerste plaats is de ratio legis van deze opgelegde beperking 

dat het legu dicnsrplichrigen-dokters nodig heeft om geen beroep 
hoeven re doen op bur~rJokters, wat een zware financiële last 
zou betekenen. 

De beperking gaat evenwel veel verder, aangezien ook houders 
van het diploma van kandidaat in de geneeskundige wetenschap 
pen. (uitgereikt na drie kandidaturen geneeskunde), die hun stu 
dies later niet verder meer zetten of mislukken, evenmin deze 
vrijlaring kunnen bekomen. Toch zullen ze geen geneesheer wor 
den en in die hoedanigheid dus ook nooit dienen in het leger. 

Vervolgens is het totaal ongehoord dat men een uitzondering 
tot het bekomen van deze vrijlating wenst in te voeren voor één 
bepaalde professionele groep. Op die manier legt een gezin dat 
een zoon geneeskunde laat studeren. zichzelf van bij de aanvang 
een veel zwaardere maatschappelijke last op. Heeft het leger dan 
geen advocaten of ingenieurs nodig? 

ln de context van het ganse an:ikel 12, S t. 2°. is het ten slotte 
volkomen onaanvaardbaar dat een geneesheer van wie het bewe 
zen is dat hij de onmisbare kostwinner voor zijn gezin is, toch 
geen beroep zal kunnen dom op deze vrijlating. Hieruit dient 
men te besluiten dat de onmisbaarheid voor de Staat voorrang 
heeft op de onmisbaarheid voor het gezin. 

Van de andere kant kan een dokter wel een vrijlating bekomen 
omwille van zijn onmisbaarheid als kostwinner voor zijn ouders 
of grootouders. Waar zit de logica achter dit alles ? 

De heer T obback verklaart zich zelfs bereid om. indien dit 
mogelijk zou zijn. het wegwerken van deze anomalie als techni 
sche correctie te aanvaarden. 

ln bijkomende orde zou het alleszins taalkundig meer aangewe 
zen zijn de negatieve bepaling "die geen houder is van her 
diploma van kandidaat in de geneeskundige wetenschappen ~ te 
vervangen door de bepaling" met uitsluiting van houders van het 
diploma van kandidaat in de geneeskundige wetenschappen » , 
De heer Van Wambeke benadrukt dat het de bedoeling van de 

Regering is geweest de rechtszekerheid te dienen door de moge 
lijke ontheffing voor de jonge vaders om te zenen in een recht op 
vrijlating, weliswaar met bijkomende voorwaarden. 

Spreker is het evenwel met de heer T obback eens dat de 
voorgestelde tekst tot onduidelijkheden aanleiding kan geven. ln 

Il n'est pas déraisonnable de craindre que les demandes de 
dispense introduites en vertu de cet article soient examinées selon 
des critères différents par les différents conseils de milice. Aussi 
serait-il souhaitable que le Ministre de l'Intérieur donne des 
instructions afin de garantir que tous les inscrits soient traités sur 
le même pied. o- 

2) L'amendement n° 17, présenté par MM. M. Harmegnies et 
Henry (Doé. n° 768/ 5). 
M. M. Harmegnies fait observer que, dans le régime actuel de 

libérations, les inscrits ayant au moins un enfant à charge avant 
l'âge de 24 ans peuvent bénéficier de cette mesure. 

Le projet fait entrer cette libération dans le régime des dispen 
ses, mais en ajoutant des conditions. Ce sont ces conditions 
supplémentaires qu'il faudrait supprimer du projet. 

3) L'amendement n° 40, présenté par M. De Loor (Doc. 
n° 768/8). 

Cet amendement vise à supprimer la condition selon laquelle 
l'inscrit ne peut pas être porteur du diplôme de candidat en 
sciences médicales pour pouvoir obtenir la dispense. 

M. Tobback estime que l'adoption de cet amendement se 
justifierait pour plusieurs raisons. 
Tout d'abord, cette limitation trouve son fondement dans le 

fait que l'armée a besoin de miliciens-médecins pour ne pas devoir 
faire appel à des médecins civils, ce qui représenterait une lourde 
charge financière. 

La limitation va cependant beaucoup plus loin, puisque le 
bénéfice de cette dispense est même refusé aux porteurs du 
diplôme de candidat en sciences médicales ( délivré après trois 
candidatures en médecine), qui ne poursuivront plus leurs études 
ou qui échoueront. Ils ne seront pourtant jamais médecin et ils 
ne serviront jamais à l'armée en cette qualité. 

Ensuite, il est absolument inconcevable que l'on veuille instau 
rer une exception à l'obtention de cette dispense pour un groupe 
professionnel déterminé. Une telle exception signifierait en effet 
qu'un ménage qui ferait suivre à son enfant des études de méde 
cine s'imposerait dès le départ une charge sociale beaucoup plus 
Jourde. L'année n'a-t-elle donc pas besoin d'avocats ou d'ingé 
nieurs? 

Dans Ic contexte de l'article 12, S 1 cr, 2°, il est enfin totalement 
inadmissible qu'un médecin dont il est prouvé qu'il est l'indispen 
sable soutien de son ménage ne puisse bénéficier de cette dispen 
se. On ne peut qu'en déduire que l'Etat a la priorité sur la famille. 

Par ailleurs, un médecin peut obtenir la dispense parce qu'il est 
l'indispensable soutien de ses parents ou grands-parents. Où est 
la logique dans tout cela ? 
M. T obback se déclare même prêt à accepter que cette anoma 

lie soit corrigée, si cela était possible, par le biais d'une correction 
technique. 

En ordre subsidiaire, il s'indiquerait en tout cas, du point de 
vue linguistique, de remplacer la disposition négative « qui n'est 
pas porteur du diplôme de candidat en sciences médicales " par 
la disposition • à l'exclusion des porteurs du diplôme de candidat 
en sciences médicales ,. . 

M. V an W .ambeke souligne que l'intention du Gouvernement 
a été d'assurer la sécurité juridique en transformant la libération 
dont les jeunes pères peuvent éventuellement bénéficier en ce 
moment en un droit à la dispense, reconnu moyennant certaines 
conditions, il est vrai. 

L'intervenant partage cependant l'avis de M. Tobback selon 
lequel le texte proposé peut prêter à confusion. Le Ministre a 
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de Senaat werd evenwel door de Minister verklaard dat het 
geneesheren zijn die van de vrijlating van artikel 12, § 1, zo, 
worden uitgesloten. 
Hierop repliceert de heer Tobback dat deze verklaring in ieder 

geval haaks op de wettekst staat. 
De heer M. Harmegnies verzoekt de Minister aansluitend 

cijfers te verstrekken omtrent het aantal geneesheren of kandida 
ten in de geneeskundige wetenschappen die niet van deze vrijla 
ting zullen kunnen genieten. 
Volgens de Minister is het onmogelijk hierover precieze cijfers 

te geven, omdat deze cijfers worden beïnvloed door factoren die 
afhankelijk zijn van een vrije beslissing van de ingeschrevenen 
(huwelijk en kinderen). 
De heer Desseyn vindt het eveneens onredelijk dat kandidaten 

in de geneeskundige wetenschappen slachtoffer kunnen zijn van 
deze bepaling, zelfs indien ze achteraf hun studies van geneesheer 
hebben stopgezet. Dit is des te onredelijker omdat bepaalde 
personen kunnen worden gedwongen hun studies stop te zetten 
om in de mogelijkheid te zijn hun gezin te onderhouden. 
De voorzitter wijst erop dat een eventuele oplossing voor de 

aangehaalde problemen kan gelegen zijn in een goedkeuring van 
het bij deze bespreking gevoegde wetsvoorstel • tot invoering, 
voor de afgestudeerden van medische srudierichtingen, van de 
zelfde maatregelen tot vrijstelling van legerdienst als die welke 
gelden voor de overige diensrplichrigen ", ingediend door de heer 
Petifîean (Stuk nr. 36/ l ). 
Dt! heer Van Wambtl:e verklaart hierop dat zijn fractie her 

wetsvoorstel van de heer Petitjean niet zal goedkeuren. Hij legt 
er tevens de nadruk op dat geneesheren meestal een vrij comforta 
bele dienst kunnen uitoefenen, waarbij u: ruimte hebben om hun 
eigen praktijk op te zetten. 

De heer Tobback doet opmerken dat men in die hypothese nier 
kan spreken van een onmisbaar kostwinner. Men mag overigens 
ook niet vergeten dat jonge geneesheren het meestal op financieel 
vl:alc niet erg breed hebben bij her begin van hun carrière. 

. . . 
Door zijn amendement nr. 12 (Stuk nr. 768/ 5) wenst de heer 

Pepermans te bekomen dat een vrijstelling op basis van artikel 16 
van de gecoördineerde dienstplichtwetten ( = prestatie in een 
on1wikkelingsland), wordt beschouwd als een • werkelijke 
dienst" en dus ook in aanmerking kan komen als broederdienst. 
ln tiiden van crisis ontsnappen de personen die vrijstelling kregen 
op basis van artikel 16 overigens niet aan hun militaire dienst. 
De heer Af. Harmegnies sluit zich aan bij dit standpunt, vooral 

omdat zulke vervangende dienst in een ontwikkelingsland niet 
mag worden onderschat, vooral in Afrika niet. Daarenboven 
verkeren degenen die zich in deze toestand bevinden. niet zelden 
in een moeilijke financiële situatie en hebben ze slechts sporadisch 
de mogelijkheid om op vakantie naar België te komen. Uiteraard 
dient wel een onderscheid te worden gemaakt tussen een vervan 
gende dienst in een privé-organisatie en één in een gouvernemen 
tele organisatie. 
De heer Van Wambeke vindt dat men onderscheid moet maken 

al naargelang het land waar men terechtkomt. Hij stelt zich 
hierbij overigens de vraag of het wel te verantwoorden is dat een 
land als Israël wordt beschouwd als ontwikkelingsland. 
Tevens dient men vast re stellen dat vele van de personen, die 

een vervangende dienst in het buitenland vervullen, in een vrij 
comfortabele situatie terechtkomen. 

De heer Tobback vreest ook dar op dit domein vele misbruiken 
bestaan en vooral dan wat betreft de appreciatie van wat een 
ontwikkelingsland is. Er is een onderzoek en een vrijstellingsbe 
slissing van de Minister van Binnenlandse Zaken, doch uit de lijst 

toutefois déclaré au Sénat que ce sont les médecins qui sont exclus 
du bénéfice de la dispense prévue à l'article 12, § 1er, Z0• 

M. Tobback lui réplique que cette déclaration est en tout cas 
en contradiction totale avec le texte de la loi. 
M. M. Harmegnies demande à cet égard que le Ministre 

communique le nombre de médecins ou de candidats en sciences 
médicales qui ne pourront pas bénéficier de cette dispense. 

Le Ministre estime qu'il est impossible de donner des chiffres 
précis à ce sujet, du fait que ces chiffres sont influencés par des 
facteurs qui dépendent du libre choix des inscrits (mariage et 
enfants). 
M. Desseyn estime également illogique que les candidats en 

sciences médicales puissent être victimes de cette disposition, 
même s'ils ont arrêté leurs études de médecine ultérieurement. 
C'est d'autant plus absurde que certaines personnes peuvent être 
obligées d'arrêter leurs études pour subvenir aux besoins de leur 
famille. 
Le président souligne que la proposition de loi accordant les 

mêmes mesures d'exemption du service militaire aux diplômés 
dans des disciplines médicales qu'aux autres appelés, qui a été 
déposée par M. Petitjean (Doc. n° 36 / l) et Jont la discussion est 
jointe à celle du projet à l'examen, pourrait apporter une solution 
aux problèmes exposés. 

M. Van Wambeke déclare que son groupe politique ne votera 
pas la proposition de loi de M. Petitjean. Il fait également obser 
ver que les médecins peuvent généralement effectuer leur service 
militaire dans de bonnes conditions, qui leur permettent de se 
consacrer à leur cabinet privé. 
M. Tobback fait remarquer que l'on ne peut, dans cette 

hypothèse, parler d'un soutien indispensable.Une faut d'ailleurs 
pas oublier que les jeunes médecins ne gagnent généralement pas 
des fortunes au début de leur carrière. 

L'amendement n° 12 de M. Pepermans (Doc. n° 768/S) tend 
à assimiler une exemption accordée sur la base de l'article 16 des 
lois coordonnées sur la milice (prestations dans un pays en voie 
de développement) à un service actif, de sorte qu'elle puisse aussi 
être prise m considération comme service de frère. Les personnes 
qui ont été exemptées en venu de l'anicle 16 n'échappent d'ail 
leurs pas au service militaire en temps de crise. 
M. M. Harmegnies partage cc point de vue, d'autant plus qu'il 

ne faut pas sous-estimer un tel service de remplacement dans un 
pays en voie de développement, surtout s'il est effectué en Afri 
que. De plus, il n'est pas rare que les personnes qui ont fait ce 
choix se trouvent dans une situation financière difficile, de sorte 
qu'elles n'ont que rarement la possibilité de revenir en vacances 
en Belgique. li convient toutefois de faire la distinction entre un 
service de remplacement dans une organisation privée et dans une 
organisation gouvernementale. 
M. Va,1 \X1ambeke estime qu'il faut faire une distinction selon 

le pays où le service est effectué. li se demande d'ailleurs à ce 
propos s'il est justifiable qu'un pays comme Israël soit considéré 
comme pays en voie de développement. 

Force est par ailleurs de constater que beaucoup de ceux qui 
accomplissent un service de remplacement à l'étranger y vivent 
assez confortablement. 
M. Tobback craint également qu'il y ait de nombreux abus 

dans ce domaine, surtout en ce qui concerne l'appréciation de ce 
qu'est un pays en voie de développement. li y a certes enquête et 
décision d'exemption du Ministre de l'Intérieur, mais la liste des 
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van de aanvaarde ontwikkelingslanden kan men wel besluiten dat 
dikwijls op een nogal arbitaire wijze wordt te werk gegaan . 

. . . 
Het amendement nr. 3 van de heren Desseyn en De Beul (Stuk 

nr. 768/2) is erop gericht de vrijlatingen te verruimen voor 
gezinnen met zes of meer kinderen . 
Het amendement nr. 18 van de heren M. Harmegnies en 

Henry (Stuk nr. 768/ 5) is van dezelfde strekking. 
De heer Van Wambeke verklaart dat deze twee amendementen 

de C. V .P.-fractie niet ongenegen zijn. Daarom ook werd er op 
artikel 34 van het wetsontwerp een amendement ingediend, dat 
een overgangsmaatregel impliceert voor de jongeren uit een zeer 
groot gezin, die op basis van de vigerende wetgeving een onthef 
fing van legerdienst hadden kunnen bekomen in 1988 en 1989, 
en zich daar beroepshalve reeds hadden op ingesteld. 

. .. 
Door zijn amendement nr. 6 (Stuk nr. 768/3) wenst de heer 

Desseyn de thans bestaande wetgeving m.b.t, de vrijlatingen voor 
jonge Belgen die in het buitenland, en meer bepaald buiten 
Europa, hun werkelijke en gewone verblijfplaats hebben of had 
den. ook in dit wetsontwerp in te schrijven. De invloed op het 
te rccruterm contingent zou overigens te verwaarlozen zijn. 

~ heer V 1111 Wamb,dte herinnert de Minister er in dit verband 
ook aan dat het afschaffen van deze vrijlatingen niet te onder 
schatten gevolgen met zich zal brengen. Zo zullen de verplaat 
singskosten voor deze miliciens zeer hoog oplopen en velen zullen 
in België in mooli1ke sociale omstandigheden terechtkomen. 
Daarenboven is het niet ondenkbaar dat vele van deze jonge 

Belgen geen kennis hebben van één der landstalen, hetgeen de 
morilijkheden nog zal aanscherpen. 
De Minister geeft toe dat de mogelijkheid bestaat dat in sommi 

ge gevallen alle contact met één der landstalen verloren is. Maar 
in zulke omstandiglit;.:cn zou het misschien beter zijn voor deze 
jongeren om zich te laten naturaliseren tot staatsburger van het 
land waar tt verblijven. De kenms van een andere taal kan 
overigens een voordeel betekenen; zoals de kennis van het Engels 
in ~ luchtmacht. 
Doen er zich toch onoverkomelijke problemen voor, dan kan 

de Minister van Landsverdediging een spoedverlof toekennen om 
gewichtige redenen, overeenkomstig artikel 72, S 1, 1°, van de 
gecoördineerde dienstplichtwetten. Dit dienr echter individueel te 
worden onderzocht. 
De heer Van Wambeke is evenwel de mening toegedaan dar dit 

soort situaties beter preventief wordt opgelost via her stelsel van 
de vrijlatingen, zodat het tot de bevoegdheid behoort van de 
Minister van Binnenlandse Zaken. Artikel 71 wordt overigens 
zelden toegepast door de Minister van Landsverdediging en dan 
uiteraard op een moment dat de dienstplichtige reeds in het leger 
werd ingelijfd. 
Ook de beer Desseyn vindt dat het een verspilling van geld en 

energie zou betekenen om de miliciens eerst naar ons land te doen 
komen en hen dan op verlof te zenden op basis van het artikel i 2. 
Dit is een verminking van wat het amendement eigenlijk beoogt. 

- . 
Het amendement nr. 13 van de heren Henry en M. Harrne 

gnies (Stuk nr. 768/ 5) is erop gericht alle ingeschrevenen, be 
doeld in S 1 van artikel 12, de gelegenheid te bieden een laarrijdi 
ge aanvraag in te dienen, en niet enkel de ingeschrevenen, be 
doeld in de S 1, 2°, 3° en 4°. 

pays en voie de développement reconnus n'est pas sans révéler un 
certain arbitraire. 

. . . 
L'amendement n° 3 de MM. Desseyn en De Beul (Doc. 

n° 768/2) vise à élargir les dispenses pour les familles de six 
enfants ou plus. 

L'amendement n° 18 de MM. M. Harmegnies et Henry a le 
même objet. 
M. Van Wambeke déclare que le groupe C.V.P. n'est pas 

opposé à ces deux amendements. C'est pourquoi l'article 34 du 
projet de loi a fait l'objet d'un amendement prévoyant une mesure 
transitoire pour les jeunes issus d'une famille très nombreuse qui, 
en vertu de la législation en vigueur, auraient pu obtenir une 
libération du service militaire en 1988 et 1989, et qui ont déjà 
pris leurs dispositions sur le plan professionnel en fonction de 
cette libération. 

. . . 
L'amendement n° 6 de M. Desseyn (Doc. n° 768/5) vise à 

faire figurer également dans le projet de loi les dispositions légales 
en vigueur relatives aux dispenses accordées aux jeunes Belges qui 
ont ou avaient leur résidence effective et habituelle à l'étranger 
et, plus particulièrement, hors d'Europe. L'incidence de cet 
amendement sur le contingent à recruter serait du reste négligea 
ble. 
M. Van Wambeke rappelle aussi au Ministre que la suppres 

sion de ces dispenses aura des conséquences qu'il ne faut pas 
sous-estimer. Ainsi, les frais de voyage de ces miliciens seront très 
élevés et nombre de ceux-ci se retrouveront dans une situation 
sociale difficile en Belgique. 

En outre, il se peut que beaucoup de ces jeunes Belges ne 
connaissent aucune de nos langues nationales, ce qui accroîtra 
encore les difficultés. 
Le Ministre reconnaît que certaines personnes risquent de 

perdre tout contact avec une des langues nationales. Mais dans 
de telles circonstances, il serait peut-être préférable que ces jeunes 
sollicitent la citoyenneté du pays où ils résident. La connaissance 
d'une autre langue peut d'ailleurs être un atout, par exemple la 
connaissance de l'anglais dans la force aérienne. 

Au cas où des problèmes insurmontables surgiraient malgré 
tout, le Ministre de la Défense nationale peut accorder un congé 
d'urgence pour motifs graves conformément à l'article 72, S 1 cr, 
1 °, des lois coordonnées sur la milice. Chaque cas devra cepen 
dant être examiné séparément. 

M. Va,r \t'ambeke estime néanmoins qu'il vaut mieux résou 
dre de tels problèmes de façon préventive par le biais des dispen 
ses, qui peuvent être accordées par le Ministre de l'Intérieur. Le 
Ministre de la Défense nationale n'applique d'ailleurs que rare 
ment l'article 72 et il le fait alors que le milicien a déjà été 
incorporé. 

M. Desseyn estime aussi que ce serait gaspiller de l'argent et 
de l'énergie que de faire venir les miliciens en Belgique et de les 
mettre ensuite en congé sur base de l'article 71. Telle n'est pas 
la portée de l'amendement. 

L'amendement n° 13 de MM. Henry et M. Hannegnies (Doc. 
n° 7 68 / 5) vise à permettre à tous les inscrits visés au § 1 cr de 
l'article 12 (et non pas seulement aux inscrits visés au§ 1er, 2°, 
3° et 4°) à introduire une demande tardive. 
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b) Stemmingen 

Het amendement nr. 2 van de heren Desseyn en De Beul wordt 
verworpen met 11 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 17 van de heren M. Harmegnies en 

Henry wordt verworpen met 11 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 40 van de heer De Loor wordt verworpen 

met 13 tegen 7 stemmen. 
Het amendement nr. 12 van de heer Pepermans wordt verwor 

pen met 10 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 3 van de heren Desseyn en De Beul wordt 

verworpen met 12 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 18 van de heren M. Harmegnies en Hen 

ry wordt verworpen met 13 tegen 9 stemmen. 
Het amendement nr. 6 van de heer Desseyn wordt verworpen 

met 11 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 13 van de heren Henry en M. Harme 

gnies wordt verworpen met 10 tegen 8 stemmen. 
Artikel 10 wordt ongewijzigd aangenomen met 13 tegen 

7 stemmen. 

An. 11. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere bespreking en 
wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 7 stemmen. 

Art. 12. 

a} Besprding 

Er werden 6 amendementen ingediend op littera e van het 
voorgestelde anikcl 13 van de gecoördineerde dienstplichtwet 
ten. 
De amendementen betreffen hoofdzakelijk het aantal kinderen 

dat een gezin moet tellen opdat een ingeschrevene die tot dat gezin 
behoort, in aanmerking zou kunnen komen voor een vrijlating 
wegens een broederdienst. 
De heer Chevalier wenst dat ingeschrevenen uit een gezin met 

ten minsre twee kinderen in leven, reeds in aanmerking komen 
voor zulke vrijlating (amendement nr. 34, Stuk nr. 768/6). 
Het gaat om de herbevestiging van een toestand die onder de 

huidige wetgeving gegroeid is. 
De heren Henry tn M. Harmegnits stellen eigenlijk hetzelfde 

voor (amendement nr. 14, Stuk nr. 768/S)doch mits de formu 
lering van de vigerende wetgeving: • ingeschrevenen die tot een 
gezin behoren dat het grootste aantal kinderen telt ". 
Zo dit laatste voorstel niet kan worden aanvaard, wensen de 

heren M. Harmegnies en Temmerman dat ingeschrevenen uit 
gezinnen met 3 kinderen zeker moeten in aanmerking komen 
voor de in artikel 13 bedoelde vrijlating. tenminste voor zover het 
jaarlijkse koninklijk besluit de categorie bedoeld onder littera e 
weerhoudt. Dit minimumaantal van 3 kinderen zou onverander 
lijk moeten zijn en derhalve mag er geen sprake zijn van ten 
minste 3 kinderen (amendement nr. 41, Stuk nr. ï68l8). 
De amendementen nrs. 4 van de heren Desseyn en De Beul 

(Stuk nr. 768/ 2), 24 van de heer Van Wambeke en 33 van de 
heer Chevalier (Stuk nr. 768/6) hebben alle tot doel de woorden 
• ren minste vier kinderen " te vervangen door de woorden • ren 
minste drie kinderen .•. 
De heer Chevalier wijst erop dat zijn amendement uiteraard 

subsidiair is op het amendement nr. 34, dat meer verstrekkend 
is. Daarenboven gaat her minder ver dan de amendementen 
nrs. 4 en 24, aangezien daarin eveneens wordt bepaald dat het 
bedrag van de samengevoegde inkomsten van de vader en moeder 
of de met hen gelijkgestelden, ieder jaar zou worden aangepast 
aan het algemeen indexcijfer der consumptieprijzen. 

b) Votes 

L'amendement n° 2 de MM. Desseyn et De Beul est rejeté par 
11 voix contre 8. 
L'amendement n° 17 de MM. M. Harmegnies et Henry est 

rejeté par 11 voix contre 8. 
L'amendement n° 40 de M. De Loor est rejeté par 13 voix 

contre 7. 
L'amendement n° 12 de M. Pepermans est rejeté par 10 voix 

contre 8. 
L'amendement n° 3 de MM. Desseyn et De Beul est rejeté par 

12 voix contre 8. 
L'amendement n° 18 de MM. M. Harmegnies et Henry est 

rejeté par 13 voix contre 9. 
L'amendement n° 6 de M. Desseyn est rejeté par 11 voix con 

tre 8. 
L'amendement n° 13 de MM. Henry et M. Hannegnies est 

rejeté par 10 voix contre 8. 
L'article 10 est adopté, sans modification, par 13 voix con 

tre 7. 

An. ll. 

Cet article ne fait l'objet d'aucune discussion et est adopté, sans 
modification, par 12 voix contre 7. 

An. 12. 

a) Discussion 

Six amendements ont été présentés au Iittera ede l'article 13 
proposé des lois coordonnées sur la milice. · 

Ils concernent essentiellement le nombre d'enfants que doit 
compter une famille pour qu'un inscrit faisant partie de celle-ci 
puisse prétendre à une dispense pour service de frère. 

M. Chevalier souhaite que les inscrits d'une famille comptant 
au moins deux enfants en vie puissent déjà bénéficier d'une telle 
dispense (amendement n° 34, Doc. n° 768/6}. 

li entend par là entériner une pratique qui est devenue peu à 
peu la règle sous la législation actuelle. 
MM. Henry et M. Harmegnies formulent une proposition 

similaire (amendement n° 14, Doc. n° 768/ 5), mais en repre 
nant la formulation de la législation actuelle : « inscrit qui appar 
tient à une famille qui compte le plus grand nombre d'enfants». 

Si cette proposition ne peut être acceptée, MM. Af. Harme 
gnies et T emmerman souhaitent que l'inscrit d'une famille comp 
tant trois enfants puisse certainement entrer en ligne de compte 
pour l'obtention de la dispense visée à l'article 13, du moins si 
l'arrêté royal annuel retient la catégorie visée au littera e. Ce 
nombre de trois enfants devrait constituer un minimum invaria 
ble, de sorte qu'il ne faudrait pas fixer le seuil à au moins trois 
enfants (amendement n° 41, Doc. n° 768/8). 
les amendements n° 4 de MM. Desseyn et De Beul (Doc. 

n° 768/2),n° 24deM. VanWambekeetn° 33deM. Chevalier 
(Doc. n° 768/6) visent tous à remplacer les mots « au moins 
quatre enfants" par les mots « au moins trois enfants». 

M. Chevalier fait observer que son amendement vient évidem 
ment en ordre subsidiaire par rapport à l'amendement n° 34, qui 
va plus loin. Cet amendement est en outre moins radical que les 
amendements n°' 4 et 24, étant donné que ceux-ci visent égale 
ment à adapter chaque année le montant des ressources cumulées 

1 

des père et mère ou des personnes qui y sont assimilées sur la base 
de l'indice général des prix à la consommation. 
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De heer Van Wambeke meent dat zijn amendement een redelijk 
compromisvoorstel behelst tussen enerzijds de bestaande toe 
stand, waarbij ingeschrevenen uit een gezin met 2 kinderen reeds 
in aanmerking kunnen komen voor een vrijlating wegens een 
broederdienst, en anderzijds de bepaling in het wetsontwerp die 
voor de toekomst een minimumaantal kinderen van vier voorop 
stelt. 
Dit amendement is vooral geïnspireerd door de belangen van 

de gezinnen en als dusdanig gesteund door de B.G.J.G. 

Een gezin met 3 kinderen wordt overigens algemeen aanvaard 
als een groot gezin, waarbij kan verwezen worden naar de 
reductie op het spoor en de goedkopere leningen verstrekt door 
het Vlaams en Waals Woningfonds. 
Het aanvaarden van dit voorstel zou overigens slechts een 

kleine toegeving van de Regering vergen, aangezien de weerslag 
op het beschikbare contingent miniem zou zijn. 
Daarenboven had de heer Van Wambeke liever een forfaitair 

en elk jaar geïndexeerd bedrag der samengevoegde inkomsten 
van vader en moeder of de ermee gelijkgestelde personen in het 
ontwerp ingeschreven gezien, omdat dit bedrag thans elk jaar zal 
dienen te worden vastgesteld bij in Ministerraad overlegd ko 
ninklijk besluit, op voorstel van de Ministers van Binnenlandse 
Zaken en van Landsverdediging. Deze appreciatiebevoegdheid 
van de Ministers zou eveneueel tot een zekere willekeur aanlei 
ding kunnen geven. 
ln ieder geval stelr de heer Van Wambeke voor om het bedrag. 

ook al wordt het niet forfairair vasrgesreld in het ontwerp. ieder 
jaar te inde,ceren. 

. . . 
De Minister van Birrrrenlandse Zaken verzoekt om de intrek 

king van d~ zes amendementen. 
ln naam van de Regering geeft hij overigens lezing van een in 

Ministerraad goedgekeurde nota over de militieproblematiek. 
Deze nota luidt als volgt : 

" 1. Af~rakm rc_p,;.~rakkoord en Sint-AnnapJan_: 
1) Vanaf de lichting 1987 ui de militaire dienst met 2 maan 

den verlengd worden. 
2) Een hervorming van de wet op de dienstplichtigen zal vanaf 

1 januari 198ï in werking treden en voor de eerste maal toege 
past worden op de miliciens van de lichting 1988. 
J) De gewetensbezwaarden zullen uitsluitend voor maat 

schappelijk nuttige taken ingezet worden. 
4) De vorming. de taken en het statuut van de dienstplichtigen 

zullen worden verbeterd. 

?• Stand van zaken - uitvoe!i!'JL~f!P..~_?k~-= 
De Regering beschouwt de vier voorgaande punten als één 

geheel. ~ uitvoering van dk onderdeel kent volgend verloop : 
1) Het koninkJijk besluit tot verlenging van de legerdienst 

werd goedgekeurd door de Ministerraad op 13 juni 1986. Het 
werd nog niet gepubliceerd in het Belgisch Staatsblad. 

2) Her wetsontwerp tot wijziging \'30 de militiewetten werd 
op 12 februari 1987 goedgekeurd door de Senaat. Het is momen 
teel in bespreking in de Kamercommissie. 
3) Met betrekking tot de wijziging van de affectarieregelmg 

voor de gewetensbezwaarden werden reeds tijdens de vorige 
legislatuur de koninklijke besluiten van 23 juli 1985 uitgevaar 
digd. ln uitvoering hiervan heeft de Ministerraad van 19 septem 
ber 1986 een nieuwe reglementering uitgewerkt. 
4) Ook de vorming, de taken en het statuut van de dienstplich 

tigen worden systematisch verbeterd. 
Zo zal de soldij met 50 % worden verhoogd, worden er meer 

sportmogelijkheden voorzien voor de vrije tijd van de miliciens 

M. Van Wambeke estime que son amendement tend à réaliser 
un compromis raisonnable entre la situation actuelle, dans la 
quelle les inscrits issus d'une famille de deux enfants peuvent déjà 
bénéficier d'une dispense pour service de frère, et la disposition 
du projet de loi, qui fixe le nombre d'enfants minimum à quatre. 

Cet amendement vise surtout à préserver les intérêts des famil 
les et est dès lors soutenu par le « Bond van Grote en Jonge 
Gezinnen». 

Une famille de trois enfants est généralement considérée com 
me une famille nombreuse et peut bénéficier de tarifs réduits sur 
les chemins de fer et des meilleures conditions d'emprunt accor 
dées par les fonds du logement wallon et flamand. 

Accepter cette proposition ne serait d'ailleurs qu'une petite 
concession de la pan du Gouvernement, puisque la répercussion 
sur le contingent disponible serait négligeable. 
M. Van Wambeke aurait en outre préféré que le projet fixe les 

ressources cumulées des père et mère ou des personnes y assimi 
lées à un montant forfaitaire, indexé annuellement, étant donné 
que selon la disposition proposée, le montant de ces ressources 
devra être fixé chaque année par arrêté royal délibéré en Conseil 
des ministres, sur proposition des Ministres de l'Intérieur et de 
la Défense nationale. Ce pouvoir d'appréciation laissé aux minis 
tres risque en effet d'être source d'arbitraire. 

M. Van W ambeke propose en tout cas d'indexer chaque année 
le montant en question, même s'il n'est pas fixé forfaitairement 
dans le projet de loi. 

. .. 
Le .Ministre de l'Intérieur demande que ces six amendements 

soient retirés. 
li donne lecture, au nom du Gouvernement, d'une note concer 

nant la problématique de la milice qui a été approuvée en Conseil 
des ministres et dont voici le texte : 

.• l. Accord de _ _g_ou~rnemen~ plan de V al-Duchesse: 
1) A partir de la levée de 1987, le service militaire sera 

prolongé de 2 mois. 
2) Une réforme de la loi sur la milice entrera en vigueur le 

1er janvier 1987 et sera appliquée pour la première fois aux 
miliciens de la levée de 1988. 

3) Les objecteurs de conscience seront affectés exclusivement 
à des tâches d'utilité sociale. 
4) La formation, les tâches et le statut des miliciens seront 

améliorés. 
2. _ Situation -. respect des accords: 

Le Gouvernement considère que les quatre points précités 
constituent un ensemble. Leur exécution se déroule comme suit: 

1 ) L'arrêté royal prolongeant le service militaire a été approu 
vé en Conseil des Ministres le 13 juin 1986. D n'a pas encore été 
publié au 1\fonite11r belge. 

2) Le projet de loi modifiant les lois sur la milice a été adopté 
par le Sénat le 12 février 1987. li est actuellement examiné en 
Commission de la Chambre. 

3) Les arrêtés royaux concernant la modification du règlement 
d'affectation des objecteurs de conscience ont déjà été pris au 
cours de la législature précédente. li s'agit des arrêtés royaux du 
23 juillet 1985, en exécution desquels le Conseil des ministres du 
19 septembre 1986 a élaboré une nouvelle réglementation. 
4) La formation, les missions et le statut des miliciens sont 

également améliorés sysrémariquement. 
Ainsi, la solde sera augmentée de 50 % , davantage d'activités 

sportives seront organisées au cours des périodes de temps libre 
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en is men in enkele kazernes gestart met pilootprojecten inzake 
cursussen Nederlands, Frans en automechanica. Het aantal 
K.R.O.'s en K.R.0.0.'s werd nagenoeg verdubbeld, het omka 
deringspersoneel en de middelen voor de training gevoelig ver 
hoogd. 

Vanaf 1 mei 1987 beschikken dienstplichtigen over drie dagen 
sollicitatieverlof. 
Er werden tevens maatregelen uitgewerkt om de termijn tussen 

het verschijnen in het C.R.S. en de oproeping in te korten. 
Omwille van het grote aantal afstanden van uitstel om aan de 
verlenging van legerdienst te ontsnappen, zal het resultaat van 
deze maatregelen slechts op termijn merkbaar zijn. 
V oor de ambtenaren die op het ogenblik van hun militaire 

dienst stagedoend en benoemd zijn, geldt de regel dat de leger 
dienst meetelt voor de diensr-, niveau-, graad- en geldelijke 
anciënniteit. 
ln het kader van de onderhandelingen met de vakbonden van 

het overheidspersoneel werd beloofd om de militaire dienst te 
laten meetellen in de berekening van het vakantiegeld. 
Recentelijk werd in de reglementering opgenomen dat de mili 

cien die als stagiair in een openbare dienst wordt opgeroepen, 
fictief in dienst wordt genomen en onmiddelijk met verlof ge 
stuurd. Aldus telt zijn resterende legerdiensttermijn mede voor 
zijn ancimniteit. 
Ten slotte zal de Rtgering met ingang van 1 januari 1988 voor 

de milicien, vanaf de lichting 1987, de passage uit het regeerak 
koord die bc:p.talr dar de wachmiden zullen worden geharmoni 
seerd om bescaandc diKtiminaties tussen jongeren weg te wer 
ken, uitvoeren. • 
De heer Van \i'ambeke vindt de laatste passage van deze nota 

nogal vaag. Hij wensr duidelijk te vernemen of, voor de dienst 
plichtigen va.n de lichting J 987, de diensttijd ook daadwerkelijk 
zal meetellen als wachttijd in de sector van de werkloosheidsuit 
keringen, 
De heer M. Harmegnies vraagt zich af of deze vooropgestelde 

harmonisering van de wachttijden eveneens zal gelden voor de 
gewetensbezwaarden ~ ··oor diegenen die van legerdienst werden 
vrijgesteld in het kader van artikel 16 van de dienstplichtwetten. 
De heer Che,,alier meent dat de Minister een duidelijke verkla 

ring dient af te leggen inzake de wachnijden. zodat de Regering 
juridisch wordt gebonden om de dienstperiode van de dienst 
plichtigen van de lichting J 987 in aanmerking te nemen als 
wachttijd voor de werkloosheidsuitkering. 
De heer De Loor drukt zijn bezorgdheid uit over de weerslag 

van de verlenging van de legerdienst op de dienstplichtigen van 
de lichting 1987 die inmiddels reeds onder Je wapens werden 
geroepen. Zullen zij allen twee maanden langer in dienst blijven? 

De Minister geeft aansluitend de volgende verduidelijkingen : 

a) Wat betreft de wachttijden dient men zich scrupuleus te 
houden aan de tekst van de voorgelezen nota, zoals door de 
Regering goedgekeurd. Het is evenwel zijn persoonlijke interpre 
tatie dat. voor de dienstplichtigen van de lichting 1987, de 
diensrriid zal meetellen als wachttijd in de sector werkloosheids 
uitkeringen. De maatregel dient uiteraard slechts in te gaan op 
1 januari 1988, aangezien deze dienstplichtigen toch niet eerder 
zullen afzwaaien. De wetgeving zal ook in die zin dienen te 
worden aangepast. 

Er is overigens nog een supplementaire voordelige regeling te 
verwachten voor dienstplichtigen die, wegens hun gebrekkige 
scholing, normaal geen recht zouden hebben op werkloosheids 
uitkering. Zij zullen namelijk de gelegenheid krijgen om, tijdens 
hun legerdienst, de nodige scholing te volgen teneinde later op 
werkloosheidsvergoeding aanspraak te kunnen maken. 

dont disposent les miliciens et, dans quelques casernes, des cours 
de néerlandais, de français et de mécanique automobile seront 
donnés à titre expérimental. Le nombre de C.O.R. et de 
C.S.O.R. a pratiquement été doublé, le personnel d'encadrement 
et les moyens affectés à l'entraînement ont été sensiblement 
accrus. 

Depuis le 1er mai 1987, les miliciens disposent de trois jours 
de congé pour postuler un emploi. 
Des mesures ont également été prises en vue de réduire le délai 

entre le passage au C.R.S. et l'appel sous les armes. L'effet de ces 
mesures ne sera cependant perceptible qu'à terme, en raison du 
grand nombre de renonciations au sursis en vue d'échapper à 
l'allongement du service militaire. 

En ce qui concerne les fonctionnaires stagiaires ou nommés au 
moment où ils effectuent leur service militaire, le service militaire 
entre en ligne de compte pour le calcul de l'ancienneté de service, 
de niveau, de grade et de traitement. 
Dans le cadre des négociations avec les syndicats de la Fonction 

publique, il a été promis de prendre en compte le service militaire 
pour le calcul du pécule de vacances. 

Il a été prévu récemment dans la réglementation que le milicien 
appelé en stage dans un service public serait engagé fictivement 
et mis immédiatement en congé. La durée de service militaire qu'il 
lui reste à accomplir est ainsi prise en compte pour le calcul de 
son ancienneté. 

Enfin, à partir du 1 cr janvier 1988, le Gouvernement exécutera 
pour les miliciens de la levée de 1987 le passage de l'accord de 
gouvernement qui prévoit que les stages d'attente seront harmo 
nisés pour supprimer les discriminations existant entre les 
jeunes." 
M. Van Wambeke estime que le dernier passage de cette note 

est plutôt vague. n demande qu'il soit clairement précisé si le 
terme de service comptera vraiment pour l'accomplissement du 
stage dans le secteur des allocations de chômage pour les miliciens 
de la levée de 1987. 
M. M. Harmegnies demande si l'harmonisation des stages 

d'attente que le Gouvernement compte réaliser vaudra également 
pour les objecteurs de conscience et pour ceux qui sont exemptés 
du service en venu de l'article 16 des lois sur la milice. 

M. Chevalier estime que le Ministre doit faire une déclaration 
claire à propos des stages d'attente, afin que le Gouvernement soit 
juridiquement tenu de faire compter le terme de service effectué 
par les miliciens de la levée de 1987 pour l'accomplissement du 
stage préalable à l'octroi des allocations de chômage. 
M. De Loo, fait pan de son inquiétude à propos des conséquen 
ces de l'allongement du service militaire pour les miliciens de la 
levée de 1987 qui, entre-temps, ont déjà été appelés sous les 
drapeaux. Resteront-ils tous deux mois de plus à l'année? 

En réponse à ces questions, le Ministre fournit les précisions 
suivantes: 

a} En ce qui concerne les stages d'attente, il y a lieu de s'en tenir 
scrupuleusement au texte de la note dont il a été donné lecture 
et qui a été approuvée par le Gouvernement. l'interprétation 
personnelle du Ministre est cependant que le service militaire 
comptera pour l'accomplissement du stage d'attente dans le sec 
teur des allocations de chômage pour les miliciens de la levée de 
1987. Cette mesure ne devra évidemment encrer en vigueur que 
le 1 ~• janvier 1988 du fait que les miliciens concernés ne seront 
pas démobilisés avant cette date. li conviendra aussi de modifier 
la législation dans ce sens. 

Du reste, le Gouvernement se propose d'élaborer une régle 
mentation supplémentaire qui profitera aux miliciens qui seraient 
normalement exclus du droit aux allocations de chômage en 
raison de leur manque de formation. Ceux-ci auront la possibilité 
de suivre, pendant leur service militaire, la formation qui leur 
permettra d'avoir ultérieurement droit aux allocations de chô 
mage. 
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schriftelijke vraag van senator De Pauw-Deveen (vraag 
nr. 70 dd. 10 februari 1987, gepubliceerd in het bulletin van 
Vragen en Antwoorden, Senaat, nr. 23 van 3 maart 1987, 
blz. 1359, e.v.). 
De Minister antwoordt dat de lijst van de landen waarop de 

bepaling van toepassing is, in gemeen overleg door verschillende 
Ministers wordt opgesteld en dat dit in de toekomst ook zo zal 
blijven. 
De lijst van ontwikkelingslanden zal echter binnen enkele 

weken grondig worden herzien. 

. . . 
De amendementen ors. 9 van de heer Desseyn en 11 van de 

heren Pepermans, Chevalier en Daras (Stuk nr. 768/4) zijn van 
dezelfde strekking. 
Volgens de heer Desseyn liggen drie argumenten ten grondslag 

aan deze amendementen : 
verhinderen dat prestaties in bedrijven die winstoogmerken 
nastreven, tot vrijstelling zouden leiden; 

het Staatssecretariaat voor Ontwikkelingssamenwerking bij 
het ministerieel overleg betrekken; 
de rechtszekerheid be-vorderen door alle modaliteiten in een 
koninklijk btsluit samen te vatten. 

Het 11ubamendcment nr. 39 van de heer Desseyn (Stuk 
nr. 76817) op iijn amendement nr. 9 beoogt enkel de rechtzet 
ting van een marerifle fout. 

b) Stemmingen 
Het subamendement nr. 39 op amendement nr. 9 van de heer 

Desseyn en het amendement nr. 9 van dezelfde auteur worden 
verworpen met 13 t~ 8 stemmen. 
Het amendement nr. 11 van de heren Pepennans, Chevalier en 

Daras wordt verworpen met I 3 regen 8 stemmen. 
Artikel l 4 wordt ongrwijzigd aangenomen met 13 tegen 

8 stemmen. 

An. 15. 

a) Bespreking 
Naa.r aanleiding van de voorgestelde vervanging van de woor 

den • de la famille " door de woorden • du minage " in de Franse 
tekst van artikel 17, S l, van de gecoördineerde diensq,lichrwet 
ten, merkt de heer De Beul op dat er geen officiële definitie bestaat 
,,a.n het begrip " gezin •. 

De heer M. Harmegnies vindt het woord " ménage " nogal 
restrictief. Hij wenst dan ook een duidelijke interpretatie van dit 
begrip. 
Volgens de Minister heeft de vervanging van het woord " famil 

le" door het woord "ménage" in artikel 17, S 1 van de dienst 
plichtwetten niet alleen tot doel de Franse tekst in overeenstem 
ming te brengen met de Nederlandse, doch beoogt tevens de 
beperkte draagwijdte, die aan dit artikel moet worden gegeven, 
beter te doen uitkomen. 
De toepassing van bedoeld artikel moet immers worden gelimi 

teerd tot de personen die normalerwijze gesproken een gezin 
vormen, dat wil zeggen in beginsel tot de ouders en de kinderen. 
Deze interpretatie wordt bijgevolg beter vertaald in het woord 
" ménage " dan in de notie • famille " die een veel ruimere beteke 
nis kan hebben. 

b) Stemming 

Artikel 15 wordt ongewijzigd aangenomen met 13 tegen 
8 stemmen. 

Ministre de l'Intérieur à une question écrite de Mme le Sénateur 
De Pauw-Deveen (question n° 70 du 10 février 1987, publiée 
dans le bulletin des Questions et réponses du Sénat, n° 23 du 
3 mars 1987, p. 1359 e.s.). 

Le Ministre répond que la liste des pays auxquels s'applique 
la • disposition est arrêtée de commun accord par différents 
Ministres et qu'il en sera encore ainsi à l'avenir. 

La liste des pays en voie de développement sera toutefois 
fondamentalement revue d'ici quelques semaines . 

. . . 
Les amendements n° 9 de M. Desseyn et n° 11 de MM. Peper 

mans, Chevalier et Daras (Doc. n° 768/4) procèdent des mêmes 
préoccupations. 

Selon M. Desseyn, ces amendements se fondent sur trois argu- 
ments: 

empêcher qu'un inscrit puisse être exempté du service mili 
taire en raison de l'accomplissement de prestations dans une 
entreprise à but lucratif; 
associer le Secrétariat d'Etat à la Coopération au Développe 
ment à la concertation ministérielle; 
renforcer la sécurité juridique en fixant l'ensemble des moda 
lités dans un arrêté royal. 

Le sous-amendement n° 39 de M. Desseyn (Doc. n° 76817) à 
son amendement n° 9 vise simplement à rectifier une erreur 
matérielle. 

b) Votes 

Le sous-amendement n° 39 à l'amendement n° 9 de M. Des 
seyn et l'amendement n° 9 du même auteur sont rejetés par 
13 voix contre 8. 
L'amendement n° 1 Ide MM. Pepermans, Chevalier et Daras 

est rejeté par 13 voix contre 8. 
L'article 14 est adopté, sans modification, par 13 voix con 

tre 8. 

An. 15. 

aj Discussion 
En cc qui concerne la proposition de remplacer les mots « de 

la famille " par les mots " du ménage » dans le texte français de 
I' anicle 17, S 1 rr, des lois coordonnées sur la milice, M. De Beul 
fait observer qu'il n'existe aucune définition officielle de la notion 
de •ménage ••. 
M. M. Harmegnies estime que le terme «ménage» est trop 

restrictif. C'est pourquoi il souhaite que ce terme soit clairement 
défini. 

Le Ministre précise que le remplacement du mot" famille» par 
le mot " ménage • à I'article I 7. S 1 cr, des lois sur la milice n'a 
pas seulement pour but de mettre le texte français en concordance 
avec le texte néerlandais, mais qu'il vise également à faire ressor 
tir plus clairement la portée limitée que doit avoir cet article. 

l'application de l'article \•i~ doit en effet être limitée aux 
personnes qui constituent normalement un ménage, c'est-à-dire, 
en principe, aux parents et aux enfants. Il est dès lors préférable 
d'utiliser le mot " ménage ,. , plutôt que le mot " famille », qui peut 
avoir un sens beaucoup plus large. 

b) Vote 

L'article 15 est adopté, sans modification, par 13 voix con 
tre 8. 



- 768/9 - 86/87 [ 46 ] . 

b) Voor de gewetensbezwaarden bestaat er een volledig paral 
lellisme. Dit is niet zo voor de vrijgestelden in het kader van 
artikel 16 van de dienstplichtwetten. 

c) De verlenging van de legerdienst zal inderdaad ook van 
toepassing zijn op reeds in dienst zijnde miliciens van de lich 
ting 1987. 

Tengevolge van de regeringsnota en de verklaringen van de 
Minister van Binnenlandse Zaken, trekt de heer Van Wambeke 
het amendement nr. 24 in. 
Hetzelfde amendement wordt evenwel onmiddellijk hernomen 

door de heer M. Harmegnies. 
b) Stemmingen 

Het amendement nr. 34 van de heer Chevalier wordt verwor 
pen met 10 tegen 2 stemmen en 2 onthoudingen. 
Het amendement nr. 14 van de heren Henry en M. Harmegnies 

wordt verworpen met 13 tegen 6 stemmen en 2 onthoudingen. 
Het amendement nr. 41 van de heren M. Harmegnies en 

T emmerman wordt verworpen met 11 tegen 6 stemmen en 
2 onthoudingen. 
De amendementen nrs. 4 van de heren Desseyn en De Beul 

(beide onderdelen), 24 van de heer Van Wambeke, hernomen 
door de heer M. Harmegnies (beide onderdelen) en 33 van de 
httr Chevalier, worden verworpen met 12 tegen 8 stemmen. 

Artikel 12 wordt ongewijzigd aangenomen met 13 tegen 
8 stemmen. 

An. 13. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tor verdere bespreking en 
wordr ongewijzigd aangenomen met 13 tegen 8 stemmen. 

Art. 14. 
a) Bespreking 
De heer M. Harmegnies wijst erop dat de lijst van de ontwikke 

lingslanden wordt opgemaakt door de U.N.C.T.A.D. België 
baseert zich hierop voor het vaststellen van de landen buiten 
Europa waar prestaties in de zin van artikel 16, S 1, 2°. van de 
gecoördineerde diensrplichrwctten mogen worden vervuld door 
ingeschrevenen, die hiervoor een vrijstelling van legerdienst kun 
nen bekomen, 
Aldus kregen in 1986 ± 70 dienstplichtigen een \·rijstelling 

wegens ontwikkelingssamenwerking voor presraries in Zaïre. 

Wat evenwel meer verwonderlijk is, is dat ook 30 dienstplichti 
gen een gelijkaardige vrijstelling bekwamen omwille van ontwik 
kelingshulp in Israël. Het is toch moeilijk vol te houden Israël als 
een ontwikkelingsland te kwalificeren. 
Zo zijn ook de meeste Zuidoost-Aziatische landen geen ont 

wikkelingslanden meer op economisch gebied. 
De heer Van Wambeke is de mening toegedaan dat moet 

worden vermeden om personen, in het kader van de ontwikke 
lingssamenwerking, naar niet-ontwikkelingslanden te zenden, en 
evenmin naar landen 'die in een conflict zijn gewikkeld - zoals 
Afghanistan - of waarmee de diplomatieke betrekkingen niet ce 
best zijn - zoals Chili. 
Voor de volledige lijst van vrijstellingen van dienstplicht in he: 

kader van de ontwikkelingssamenwerking (landen van tewerk 
stelling, totaal aantal ingeschrevenen met verdeling per taal 
groep, categorieën van beroep) verwijst spreker ten slotte naar 
het antwoord van de Minister van Binnenlandse Zaken op een 

b) Les mesures applicabies aux objecteurs de conscience sont 
absolument similaires. Il n'en va toutefois pas de même pour les 
bénéficiaires d'une exemption accordée sur base de l'article 16 
des lois sur la milice. 

c) La mesure de prolongation du service militaire s'appliquera 
en effet également aux miliciens de la levée de 1987 qui sont déjà 
sous les armes. 

. . . 
M. Van Wambeke retire son amendement n° 24 compte tenu 

de la note du Gouvernement et des explications fournies par le 
Ministre de l'Intérieur. 
M. M. Harmegnies reprend toutefois immédiatement cet 

amendement. 
b) Votes 

L'amendement n° 34 de M. Chevalier est rejeté par 10 voix 
contre 2 et 2 abstentions. 

L'amendement n° 14 de MM. Henry et M. Harmegnies est 
rejeté par 13 voix contre 6 et 2 abstentions. 

L'amendement n° 41 de MM. M. Harmegnies et Temmerman 
est rejeté par 11 voix contre 6 et 2 abstentions. 

Les amendements n° 4 de MM. Desscyn et De Beul (Jes deux 
parties), n° 24 de M. Van Wambeke, repris par M. M. Harme 
gnies (les deux panics), et n° 33 de M. Chevalier sont rejetés par 
12 voix contre 8. 
L'article 12 est adopté, sans modification, par 13 voix con 

tre 8. 

Art. 13. 

Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté, sans 
modification, par 13 voix contre 8. 

Art. 14. 
a) Discussion 

M. M. Harmegnies fait observer que la liste des pays en voie 
de développement est établie par la CNUCED. La Belgique se 
base sur cette liste pour déterminer IC'S pays non européens où des 
inscrits peuvent accomplir des prestations au sens de l'article 16, 
§ la, 2°, des lois coordonnées sur la milice et obtenir à cc titre 
une exemption de service militaire. 

CeSI ainsi qu'en 1986, environ 70 miliciens ont été exemptés 
de service en raison de prestations effectuées au Zaïre dans le 
cadre de la coopération au développement. 
Ce qui est par contre plus étonnant, c'est que 30 miliciens ont 

également été exemptés sur la base de prestations de ce type 
effectuées en Israël, alors que l'on peut difficilement considérer 
Israel comme un pays en voie de développement. 
De même, la plupart des pays du Sud-Est asiatique ne sont plus 

des pays en voie de développement d'un point de vue économique. 
M. Van Wambeke estime qu'il convient d'éviter d'envoyer des 

personnes, dans le cadre de la coopération au développement, 
dans des pays qui ne sont pas en voie de développement ainsi que 
dans des pays impliqués dans un conflit (comme l'Afghanistan) 
ou avec lesquels les relations diplomatiques ne sont pas des 
meilleures (comme le Chili). 
En ce qui concerne la liste complète des exemptions de service 

militaire accordées dans le cadre de la coopération au développe 
ment (pays où les prestations sont accomplies, nombre total 
d'inscrits avec répartition par groupe linguistique, catégories 
professionnelles), l'intervenant renvoie enfin à la réponse du 
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Art. 16. 

a) Bespreking 

De amendementen nrs, 42 van de heer Temmerman en 43 van 
de heren Desseyn en De Beul (Stuk nr. 768/8) zijn beide van 
dezelfde strekking. 
Volgens de Voorzitter is het vooral de bedoeling te vermijden 

dat dienstplichtigen, van wie een broer of een zuster overleden 
is nà de door dezen vermelde diensttijd, maar tengevolge van een 
feit dat zich heeft voorgedaan tijdens hun dienstperiode, zouden 
worden gediscrimineerd. 
De heer De Beul wijst er ook op dat dienstplichtigen aan wie 

een zwaar ongeval overkomt tijdens de diensttijd, vaak een 
verklaring ondenekenen in het militair hospitaal, waarbij ze de 
militaire overheid van elke verantwoordelijkheid ontslaan. Op 
die manier kunnen ze dan vlugger afzwaaien. 
Mochten ze evenwel nadien komen te overlijden tengevolge 

van dit ongeval, is het twijfelachtig dat hun broers en zusters dit 
artikel nog zouden kunnen inroepen. Vandaar het voorgestelde 
amendement. 
De heer M. Harmegnies vraagt zich af of de woorden "in 

bevolen dienst • ook toepasselijk zijn wanneer een dienstplichtige 
is overleden tengevolge van het opvolgen van een bevel dat 
onrechtmatig was. 

En wat met een milicien die vri] kwartier he-eft? Heefr deze ook 
nog een zendingsbevel nodig teneinde gedekt te zijn tegen onge 
vallen? En is de milicien ook steeds gedekt op de weg tussen 
woonst· en kattrne? 
ln ieder geval meent hij dat door de Minister een duidelijke 

omschrijving moet worden gegeven van de begrippen "in 
dienst •, • ten gevolge van de dienst • en • in bevolen dienst •. 
Op de vraag van de heer M. Harmegnies inzake de noodzaak 

van een zendingsbc,,el voor een milicien met vrij kwartier, ant 
woordt de Minister ontkennend. 
De Minister verwijst vervolgens naar een nota van de Minister 

van Landsverdediging i.v.m. de definir~ van de begrippen "in 
werkdijke diensa • c:n " gedurende de dienst en door de dienst ,. . 
Deze nota, die refereert naar definities uit het militair reglement, 
luidt als volgt : 

•• De bedoeling van de vervanging van de woorden "' in werke 
lijke dienst " door de woorden " in bevolen dienst " was alleen 
vrijlating te verlenen wanneer een familielid als militair gestorven 
is bij de uitvoering van een bc,,olen opdracht. 

• Het begrip " in bevolen dienst " heeft dezelfde betekenis als 
het begrip • gedurende de dienst en door de dienst " en wordt als 
volgt gedefinieerd : 
••Tijdens de uitvoering van een verstrekking of van een 

dienst, welke door een reglement of door een chef voorgeschreven 
is ». 
"Met de uitvoering van een dienst die door de reglementen 

voorgeschreven is, wordt gelijkgesteld de door een militair in 
dienstactiviteit normale afgelegde weg om zich van zijn verblijf 
plaats te begeven naar de plaats waar hij zijn betrekking uitoefent 
en omgekeerd. 

" De begrippen • in bevolen dienst • en " gedurende de dienst 
en door de dienst " hebben een beperkte draagwijdte in vergelij 
king met het begrip " in werkelijke dienst .•. 

» Zowel de dienstplichtigen als de militairen van de actieve 
kaders zijn immers op onafgebroken wijze in werkelijke dienst, 
tenzij bij non-activiteit : 

,. - op aanvraag (om persoonlijke aangelegenheden, bij tucht 
maatregel); 

,. - van rechtswege (onwettige afwezigheid, bij uitzitten van 
een vrijheidsstraf); 

Art. 16. 

a) Discussion 

Les amendements n° 42 de M. Temmerman et n° 43 de 
MM. DesseynetDeBeul(Doc. n° 768/8)onttousdeuxlemême 
objet. 

Ils visent surtout, selon le président, à éviter que ne soient lésés 
les miliciens dont un frère ou une sœur est décédé(e) après le 
service, mais à la suite d'un fait survenu pendant le service. 

M. De Beul souligne également que souvent les miliciens qui 
sont victimes d'un grave accident pendant Je service signent, 
durant leur séjour à l'hôpital militaire, une déclaration qui dé 
charge les autorités militaires de toute responsabilité et qui leur 
permet d'être démobilisés plus rapidement. 

S'ils venaient cependant à décéder ultérieurement par suite de 
cet accident, il est douteux que leurs frères et sœurs puissent 
encore invoquer cet article. L'amendement leur donne cette possi 
bilité. 
M. M. Harmegnies se demande si les mots « en service com 

mandé " visent également le cas où un milicien décède pour avoir 
obéi à un ordre irrégulier. 

Et qu'en est-il du milicien qui a quartier libre? Doit-il égale 
ment être en possession d'un ordre de mission pour être couvert 
en cas d'accident? Et est-il également couvert sur Je chemin de 
la caserne? 

L'intervenant estime que le Ministre doit donner une définition 
précise des expressions • en service», "par le fait du service» et 
"en service commandé». 
Le Ministre répond par la négative à la question de 

M. M. Harmegnies concernant l'obligation éventuelle pour le 
milicien d'être en possession d'un ordre de mission. 

Le Ministre renvoie ensuite à une noce du Ministre de la 
Défense nationale relative à la définition des expressions « en 
service effectif" et « durant le service et par le fait du service». 
Cette note, qui se réfère à des définirions du règlement militaire, 
est libellée comme suit : 

" Le remplacement des mors • en service effectif" par les mots 
"en service commandé" répondait au souhait de n'accorder la 
dispense que lorsqu'un membre de la famille est mon en qualité 
de militaire en effectuant une mission commandée. 

" La notion « en service commandé" a la même signification 
que l'expression "durant le service et par le fait du service " er 
se définit de la manière suivante : 

• Au cours de l'exécution d'une prestation ou d'un service 
prescrit par un règlement ou par un chef -. 

• A l'exécution d'un service prescrit par les règlements, on 
assimille le trajet normal effectué par un militaire en activité de 
service pour se rendre du lieu de sa résidence au lieu d'exécution 
de son service et inversement. 

" Les expressions " en service commandé " er « durant le service 
et par le fait du service " ont une portée plus limitée que la notion 
,, en service effectif ., . 

"En effet, tant les miliciens que les militaires des cadres actifs 
sont, de manière ininterrompue, en service effectif, sauf en cas 
de non-activité : 

., - sur demande (pour convenance personnelle, en cas de 
mesure disciplinaire), 

» - d'office (absence injustifiée, en cas de peine privative de 
liberté); 
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» wat betreft de militairen van de actieve kaders, of bij afwezig 
heid (art. 73 G.D.W.) wat betreft de dienstplichtigen. 

» Uit deze definities blijkt dat de notie « in bevolen dienst » in 
artikel 16 van het ontwerp voldoende weergeeft wat wordt be 
doeld en dat dus geen aanvullingen noodzakelijk zijn.» 
De Minister benadrukt nog dat de militierechtscolleges ter zake 

evenwel een belangrijke functie ter beoordeling van de feitelijke 
omstandigheden hebben; dit geldt ook wanneer een dienstplich 
tige overlijdt nà de diensttijd tengevolge van een tijdens de 
diensttermijn voorgekomen feit. 

In ieder geval is het geenszins de bedoeling om voorheen 
toegekende rechten thans te beperken. 

Ingevolge de verklaringen van de Minister en om geen aan het 
streef doel van de amendementen tegengesteld resultaat te beko 
men, trekken de heren Temmennan, Desseyn en De Beul hun 
amendementen in. 

b) Stemmingen 
De amendementen nrs. 42 van de heer Temmerman en 43 van 

de heren Desseyn en De Beul worden ingetrokken. 
Anikel 16 wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 

8 stemmen. 

Art. 17 tot en met 26. 

Deze anikelen geven ~n aanleiding tot verdere bespreking en 
worden ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 8 stemmen. 

An. l6bis {nieuw). 

a) Bespreking 
Het amendement nr. 19 van J" heren M. Harmegnies en Henry 

(Stuk nr. 768/S) strekt ertoe een artikel 26bis (nieuw) in te 
voegen, waarbij artikel 63, S 1, van de gecoördineerde dienst 
plichtwetten zou worden vervangen als volgt: 
• An. 61. - S 1. Het contingent wordt volgens de uitslagen 

van de selectie verdeeld over de eenheden van de landmacht, de 
luchtmacht, de zeemacht en de geneeskundige dienst.• 
Volgens de heer M. Harmegnies zou op die manier kunnen 

worden vermeden dat 400 miliciens bij de rijkswacht worden 
ingedeeld. Zulke indeling van miliciens bij de rijkswacht is inder 
daad niet wenselijk, enerziids omdat de demografische evolutie 
het niet toelaat en anderzijds omdat het niet duidelijk is welke 
taken aan deze dienstplichtigen zullen worden toebedeeld. 
De Minister merkt op dat deze affectatie bij de rijkswacht van 

400 miliciens onlangs werd vastgelegd in de wet op de rijkswacht 
en hier derhalve niet ter sprake komt. 

. .. 
Het amendement nr. 35 van de heer Chevalier (Stuk 

nr. 768/6) strekt er eveneens toe een artikel 26bis in te voegen. 
waarbij in artikel 66, S 1, van de gecoördineerde dienstplicht 
wenen de werkelijke diensuermijn op één jaar i.p.v. twee jaar 
zou worden gebracht. 
De heer Van Wambeke is het niet cens met dit amendement. 

omdat het best mogelijk is dat binnen een tiental jaren de termijn 
van de legerdienst weer zal dienen te worden aangepast in functie 
van de demografische evolutie. 

Men zal alsdan inderdaad veel moeilijker kunnen snoeien in her 
aantal vrijlatingen, omdat thans een grondige hervorming wordt 
doorgevoerd. 

» en ce qui concerne les militaires des cadres actifs, ou en cas 
d'absence (art. 73, L.C.M.) en ce qui concerne les miliciens. 

» Il ressort de ces définitions que l'expression « en service 
commandé», utilisée à l'article 16 du projet, traduit suffisam 
ment le sens recherché, de sorte que tout ajout serait superflu. 

Le Ministre ajoute qu'à cet égard, les juridictions de milice 
jouent cependant un rôle important de par leur appréciation des 
circonstances de fait. C'est également le cas lorsqu'un milicien 
décède après son terme de service, à la suite d'un fait survenu 
pendant celui-ci. 

L'intention n'est en tout cas nullement de restreindre des droits 
accordés précédemment. 

Suite aux déclarations du Ministre et pour ne pas obtenir un 
résultat contraire aux objectifs poursuivis, MM. Temmerman, 
Desseyn et De Beul retirent leurs amendements. 

b) Votes 
Les amendements n° 42 de M. Temmerman et n° 43 de 

MM. Desseyn et De Beul sont retirés. 
L'article 16 est adopté, sans modification, par 12 voix con 

tre 8. 

Art. 17 à 26. 

Ces articles ne donnent lieu à aucune discussion et sont adop 
tés, sans modification, par 12 voix contre 8. 

An. 26bis (nouveau). 

a) Discussion 
L'amendemenr n? 19deMM. M. HarmegniesetHenry(Doc. 

n° 768/ 5) vise à insérer un article 26bis (nouveau) tendant à 
remplacer l'anicle 63, S 1'", des lois coordonnées sur la milice 
par la disposition suivante : 

• An. 63. - S 1'". Le contingent est réparti entre les unités des 
foras terrestre, aérienne, navale et du service médicale d'après 
les résultats de la sélection ,. . 
M. M. Harmegnies estime que cette disposition permettrait 

d'éviter que 400 miliciens soient détachés à la gendarmerie. Un 
tel détachement n'est en effet pas souhaitable, d'une pan parce 
que l'évolution démographique ne le permet pas et, d'autre pan, 
parce que les tâches qui seront confiées à ces miliciens, ne sont 
pas clairement définies. 

Le Ministre fait remarquer que l'affectation de 400 miliciens 
à la gendarmerie a été prévue il y a peu par une modification de 
la loi sur la gendarmerie et qu'elle est donc étrangère à l'objet de 
la présente discussion. 

l'amendement n° 35 de M. Chevalier (Doc. n° 768/6) vise 
également à insérer un article 26bis (nouveau), en venu duquel 
le terme réel de service prévu à l'article 66, S 1 ~•, des lois coor 
données sur la milice serait ramené de deux ans à un an. 

M. Van Wambeke n'approuve pas cet amendement, parce 
qu'il est très possible que le terme du service militaire doive à 
nouveau être adapté d'ici une dizaine d'années en fonction de 
l'évolution démographique. 

En effet, eu égard à la profonde réforme qui est opérée pour 
l'instant, il se peur qu'il soit à ce moment beaucoup plus difficile 
de réduire le nombre de dispenses. 
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b) Stemmingen 

De amendementen nrs. 19 van de heren M. Harmegnies en 
Henry en 35 van de heer Chevalier, beiden ertoe strekkende een 
artikel 26bis (nieuw) in te voegen, worden verworpen met 11 
tegen 8 stemmen. 

Art. 27. 

a) Bespreking 

Het amendement nr. 20 van de heren M. Harmegnies en Henry 
(Stuk nr. 768/5) strekt ertoe de wekelijkse prestaties van de 
dienstplichtigen in werkelijke dienst en van de wederopgeroepe 
nen gelijk te schakelen met de prestaties van de militairen van het 
actieve kader met dezelfde graad als waartoe zij behoren. 
Volgens de heer M. Harmegnies is een grondige revalorisatie 

van de legerdienst onmogelijk, indien de dienstplichtigen 70 uren 
per week van dienst zijn. 
Aangezien deze materie bij wet dient te worden geregeld, kan 

zulks bij voorkeur geschieden in artikel 72 van de gecoördineerde 
dienstplichtwetten, waarin wordt gehandeld over de verloven 
voor de dienstplichtigen in werkelijke dienst. 
Ook de heer De Beul meent dat artikel 118 van de Grondwet 

ter zake duidelijk is. Daarin wordt onder meer bepaald dat de wet 
de rechten en de verplichtingen van de militairen regelt. Onder 
deze rechten en verplichtingen kunnen de wekelijkse prestaties 
worden gerangschikt. 
~ Minister is evenwel van oordeel dar dit amendement niet 

ter zake doend is bij de behandeling van dit wetsontwerp over 
de diensrplichtwetgeving. 
De regeling inzake prestaties dient te gebeuren bij koninklijk 

besluit en niet bij wet. Dit bliikt uit een arrest van de Raad van 
State van 30 juli 1985 (arrcst-Wauthier, nr. 25.595), waarbij een 
beroepsmilitair die een procedure had ingesteld omdat de presta 
ties van de beroepsmilitairen werden geregeld bij algemeen order, 
in het gelijk werd gesteld. 
Als gevolg van dit arrest werden de nodige konil'lklijke beslui 

ten getroffen betrenende het administratieve en pecuniaire sta 
tuut van de militairen van de actieve kaders beneden de rang van 
officier van de land-, de lucht- en de zeemacht en van de medische 
difflst. 
ln het advies van de Raad van State dd. 5 november 1986, werd 

als wettelijke grondslag van deze koninklijke besluiten artikel 5, 
SS 1 en 2, van de wet van 19 december 1980 " betreffende de 
geldelijke rechten van de militairen ,. (Belgisch Staatsblad van 
16 januari 1 981 ), aangehaald. 
Er dient wel te worden aan toe gevoegd dat de betrokken 

militair opnieuw een beroep heeft ingesteld bij de Raad van State. 

. . . 
Het amendement nr. 21 van de heren M. Harmegniesen Henry 

(Stuk nr. 768/5) strekt ertoe een sollicitatieverlof in te schrijven 
in artikel 72 van de gecoördineerde dienstplichtwetten. 

Hiermee zou volgens de heer M. Harmegntes tegemoet worden 
gekomen aan de opmerkingen. geformuleerd in het advies van de 
Raad van State dd. 17 februari J 987 over het door de heer 
Ansoms ingediende wetsvoorstel" tot invoering van het sollicita 
tieverlof voor dienstplichtigen tijdens hun legerdienst of vervan 
gende dienst ••. 

ln dit advies staat letterlijk het volgende te lezen : " De voorge 
stelde tekst doet zich voor als een autonome bepaling, terwijl het 
eerste lid ervan artikel 72, § 1, van de op 30 april 1962 gecoördi 
neerde dienstplichtwetten ten gronde wijzigt. Het zou beter zijn 
er een wijzigende tekst van te maken, met dien verstande dat de 
wijziging van de verlofregeling van de dienstplichtigen automa- 

b) Votes 

Les amendements n° 19 de MM. M. Harmegnies et Henry et 
n° 35 de M. Chevalier, visant à insérer un article 16bis (nou 
veau), sont rejetés par 11 voix contre 8. 

Art. 27. 

a) Discussion 

L'amendement n° 20 de MM. M. Harmegnies et Henry (Doc. 
n° 768/5) vise à aligner les prestations hebdomadaires des mili 
ciens au service actif sur les prestations des militaires des cadres 
actifs du grade auquel ils appartiennent. 

Selon M. M. Harmegnies, il est impossible de revaloriser réel 
lement le service militaire si les miliciens sont astreints à des 
prestations de 70 heures par semaine. 

Etant donné que cette matière doit être réglée par la loi, il 
s'indiquerait de modifier l'article 72 des lois coordonnées sur la 
milice, qui traite des congés des miliciens au service actif. 

M. De Beul estime également que l'article 118 de la Constitu 
tion est très clair à ce sujet. Cet article dispose notamment que 
la loi règle les droits et les obligations des militaires. Or, les 
prestations hebdomadaires des miliciens peuvent être rangées 
dans cette catégorie. 

Le Ministre estime toutefois que cet amendement n'a pas sa 
place dans l'examen du projet de loi modifiant les lois sur la 
milice. 
Le régime des prestations doit être réglé par arrêté royal, et non 

par la loi. C'est ce qui ressort d'un arrêt du Conseil d'Etat du 
30 juillet 1985 (arrêt Wauthier, n° 25.595), par lequel un mili 
taire de carrière, qui avait introduit une procédure parce que les 
prestations des militaires de carrière étaient réglées par un ordre 
général, a obtenu gain de cause. 

A la suite de cet arrêt, des arrêtés royaux ont été pris afin de 
régler le statut administratif et pécuniaire des militaires des cadres 
actifs sous le rang d'officier des forces terrestre, aérienne et navale 
et du service médical. 

Dans son avis du 5 novembre 1986, le Conseil d'Etat a estimé 
que ces arrêtés royaux se fondent sur l'article 5, SS 1er et 2, de 
la loi du 19 décembre 1980 relative aux droits pécuniaires des 
militaires (Moniteur belge du 16 janvier 1981). 

Il convient toutefois d'ajouter que le militaire concerné a de 
nouveau interjeté appel auprès du Conseil d'Etat . 

. . . 
L'amendement n° 21 de MM. M. Harmegnies et Henry (Doc. 

n° 768/ 5) vise à prévoir à l'article 72 des lois coordonnées sur 
la milice la possibilité pour le milicien d'obtenir un congé pour 
rechercher un emploi. 

Selon M. M. Harmegnies; cette disposition permettrait de ré 
pondre aux remarques formulées par le Conseil d'Etat dans son 
avis du 17 février 1987 sur la proposition de loi de M. Ansoms 
instaurant un congé afin de permettre aux miliciens effectuant 
leur service militaire ou un service de remplacement de rechercher 
un emploi. 
Dans cet avis, on peut en effet lire : « le texte proposé se 

présente comme une disposition autonome, alors qu'en son pre 
mier alinéa, il modifie, quant au fond, l'article 72, § 1er, des lois 
sur la milice, coordonnées le 30 avril 1962. Mieux vaut lui 
donner la forme d'un texte modificatif, étant entendu que la 
modification du régime de congés des miliciens sera automatique- 
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tisch toepassing zal vinden op de gewetensbezwaarden, ingevolge 
de artikelen 18, vierde lid, en 19, derde lid, van de op 20 februari 
1980 gecoördineerde wetten houdende het statuut van de gewe 
rensbezwaarden.» (Stuk nr. 142/2, blz. 2). 
De Minister wijst er evenwel nogmaals op dat zijn collega, de 

Minister van Landsverdediging, vanaf 1 mei een stelsel heeft 
ingevoerd waarbij voor miliciens die wensen te solliciteren, drie 
dagen vergunning wordt voorzien. 

b} Stemmingen 
Het amendement nr. 20 van de heren M. Harmegnies en Henry 

wordt verworpen met 11 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 21 van de heren M. Harmegnies en Henry 

wordt verworpen met 12 tegen 8 stemmen. 
Artikel 27 wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 

8 stemmen. 

Art. 28. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere bespreking en 
wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 8 stemmen. 

Art. 29. 

a) Bespreking 
Dehetr Van Wambelte heeft een amendement nr. 26 ingediend 

(Stuk nr. 768/6). waarbij wordt voorgesteld dit artikel weg te 
laren. 
Hij vraagt zich inderdaad af waar de miliciens in overtal 

zouden worden naaroe gezonden. Er is in dit verband sprake 
gewttSt om onda- •• taken van algemeen belang» ook taken bij 
de politie of de rijkswacht te rangschikken. 
Wat de aanduiding voor de civiele bescherming betreft, kan er 

een probleem van coördinatie rijzen met de wetten houdende het 
statuut van de gewetensbezwaarden, gecoördineerd op 10 febru 
ari 1980. 
Het lijkt inderu.t.:d niet erg logisch dat «n persoon als gewe 

tensbezwaarde 18 maanden vervangende dienSl zou moeten doen 
bij de civiele bescherming. terwijl dezelfde persoon als dienst 
plichtige in overtal voor dezelfde civiele bescherming zou kunnen 
worden aangewezen, en dan slechts een termijn van 12 maanden 
zou moeten vervullen. 
Ten slotte kan er ook nog sprake zijn van discriminatie tussen 

dienstplichtigen van dezelfde lichting, omdat het slechts in de 
laatste periode van een lichting zal voorkomen dat er miliciens 
in overtal zijn. 
De heer Van Wambeke verklaart zich evenwel bereid zijn 

amendement in te trekken. ingC\·olge de eerdere verklaring van 
de Minister van Binnenlandse Zaken (zie bespreking an. 12). 
Hierop verklaren de heren ,\,f. Harmegnies en Henry het amen 

dement over te nemen. 
De Minister verklaart zich niet al 1c veel illusies ce maken 

nopens het aantal overtollige miliciens dat te zijner beschikking 
zal worden gesteld. ln ieder geval is het uitgesloten dat deze 
miliciens aan de politie of de rijkswacht zouden worden toegewe 
zen. Met II taken van algemeen belang" wordt eerder gedacht aan 
het hospiraalwezen en dergelijke. 
Tengevolge van deze verklaring van de Minister, stelt de heer 

De Beul in zijn amendement nr. 44 (Stuk nr. 76818) voor om in 
het voorgestelde artikel 87 deze toewijzing aan politie en rijks 
wacht uitdrukkelijk uit te sluiten. 

. . . 
De beren Henry en M. Harmegnies dienden een amendement 

nr. 15 in (St11k nr. 768/ 5). 

ment applicable aux objecteurs de conscience, par le jeu des 
articles 18, quatrième alinéa, et 19, troisième alinéa, des lois 
portant le statut des objecteurs de conscience, coordonnées le 
20 février 1980. » (Doc. n° 142/2, p. 2). 
Le Ministre rappelle toutefois que le Ministre de la Défense 

nationale a instauré, depuis le 1er mai, un régime permettant aux 
miliciens qui souhaitent solliciter un emploi d'obtenir trois jours 
de permission. 

b) Votes 

L'amendement n° 20 de MM. M. Hannegnies et Henry est 
rejeté par 11 voix contre 8. 

L'amendement n° 21 de MM. M. Harmegnies et Henry est 
rejeté par 12 voix contre 8. 

L'article 27 est adopté, sans modification, par 12 voix 
contre 8. 

Art. 28. 

Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté, sans 
modification, par 12 voix contre 8. 

An. 29. 

a) Discussion 
M. Van Wambeke présente un amendement n° 26 (Doc. 

n° 768/6) qui vise à supprimer cet anicle. 

li se demande en effet où les miliciens en excédent seraient 
envoyés. A ce propos, il a été question de considérer également 
certaines missions à la police ou à la gendarmerie comme des 
., tâches d'intérêt général ••. 
En ce qui concerne l'affectation au service de la protection 

civile, un problème de coordination avec les lois ponant le statut 
des objecteurs de conscience, coordonnées le 20 février 1980, 
risque de se poser. 
li ne paraît en effet pas très logique qu'un objecteur de con 

science: soit obligé d'accomplir un service de remplacement de 
18 mois à la protection civile, alors qu'il pourrait, en tant que 
milicien en excédent, être affecté au service de cette même protec 
tion civile pour une durée de douze mois seulement. 

Enfin, le projet introduit également une discrimination entre 
les miliciens de la même levée, puisque l'excédent de miliciens 
n'apparaît que durant la dernière période de la levée. 

M. Van Wambeke se dit néanmoins disposé à retirer son 
amendement, eu égard à une déclaration que le Ministre de 
l'Intérieur a faite antérieurement (voir discussion de l'article 12). 
MM. M. Harmegnies et Chevalier reprennent l'amendement. 

Le Ministre déclare qu'il ne se fait pas trop d'illusions quant 
au nombre de miliciens en excédent qui seront mis à sa disposi 
tion. Il est en tout cas hors de question d'affecter ces miliciens au 
service de la police ou de la gendarmerie. Par « tâches d'intérêt 
général •• , il faut plutôt entendre des tâches dans des services 
hospitaliers ou des tâches analogues. 

Suite à cette déclaration du Ministre, M. De Beul propose par 
son amendement n° 44 (Doc. n° 768/8) d'exclure explicitement 
dans l'article 87 proposé, toute possibilité d'affectation au service 
de la police ou de la gendarmerie . 

MM. Henry et M. Harmegnies présentent un amendement 
n° 15 (Doc. n° 768/ 5). 
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De heer M. Harmegnies meent immers dat uit de memorie van 
toelichting van dit ontwerp (art. 12) blijkt dat de vrijlating van 
de tweede broer, overeenkomstig het voorgestelde artikel 13 van 
de gecoördineerde dienstplichtwetten, lange tijd niet zal kunnen 
worden toegepast. 
Er staat immers dat het gaat om een «vrijlating», die slechts 

geheel of gedeeltelijk zal verleend worden aan de opgesomde 
categorieën wanneer het aantal dienstplichtigen van. een klasse 
het contingent zal overschrijden en voor zover er geen toepassing 
gemaakt wordt van artikel 87 (herwerkte versie van het vroegere 
art. 87bis) (Stuk Senaat, nr. 370/1, blz. 8). 
De Minister benadrukt dat in de memorie van toelichting 

inderdaad een verkeerde interpretatie voorkomt, die dan ook 
dient te worden verbeterd. Hij herhaalt in dit verband wat bij 
hieromtrent in de senaatscommissie verklaarde : 

« leder jaar worden de toepassingsvoorwaarden van artikel 13 
immers bij koninklijk besluit bepaald op grond van de schattin 
gen inzake het aantal dienstplichtigen. ln december 1987 zal dus 
een koninklijk besluit verschijnen dat van toepassing is op dienst 
plichtigen van de lichting 1989, die hun aanvraag tot vrijlating 
moeten indienen in januari 1988. 

,. De toepassing van artikel 87 (nieuw) is daarentegen verbon 
den aan de vereiste dat de Minister van Landsverdediging moet 
vasmellen dat het aantal dienstplichtigen van eenzelfde klasse de 
behoeften overschrijdt. Indien dus in 1989 blijkt dat er meer 
opgeroepenen zijn dan nodig, worden de dienstplichtigen in 
ovenal met hun akkoord ondergebracht bij de ci\·iele bescher 
ming of btstemd voor andere taken van algemeen belang, onge 
acht het besluit dar in december 1987 bekendgemaakt zal zijn ..• 
(Stuit Senaat, nr. 370/ J, blz. 42). 

b) Stemmingen 

Het amendement nr. 26 van de heer Van Wambeke, overgeno 
men door de het-en M. Harmegnies en Chevalier, wordt verwor 
pen met 12 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 15 van de heren Henry en M. Harmegnies 

wordt verworpen met 12 tegen 8 stemmen. 
Het amendnnen: .. •. 44 van de heer De Beul wordt verworpen 

met 12 tegen 8 stemmen. 
Anikel 29 wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 8- 

stemmen, 

Art. 30 en Jl. 

One artikelen geven geen aanleiding tot verdere bespreking en 
worden ongewijzigd aangenomen met 11 tegen 8 stemmen. 

An. 3lbis (nieuw). 

a) Bespreking 

Het amendement nr. 16 van de heren Henry en M. Harmegnies 
(Stuk nr. 768/S) strekt ertoe om in artikel 98, § 1, van de 
gecoördineerde- dienstplichtwetten, aan de daarin opgesomde 
militairen het recht toc te kennen om zdf hun aanvraag tot 
ontslag bij reform ingevolge een beslissing van ongeschiktheid 
uitgesproken door een commissie inzake geschiktheid en reform, 
in te dienen. 
Volgens de heer M. Harmegmes bestaat momenteel een lacune 

ter zake in de wetgeving. Daarenboven beoogt het amendement 
aan de dienstplichtigen de mogelijkheid te bieden hun aanvraag 
in te dienen na hun verschijning in het C.R.S. en nier langer nadat 
zij hun werkelijke dienst zijn begonnen. 

ln zijn antwoord verwijst de Mi11ister naar een nota, hem 
overhandigd door zijn collega, de Minister van Landsverdedi 
ging. Deze nota luidt als volgt : 

M. M. Harmegnies estime en effet qu'il ressort de l'exposé des 
motifs du projet de loi (art. 12) que la dispense de service du 
deuxième frère, conformément à l'article 13 proposé des lois 
coordonnées sur la milice, sera longtemps inapplicable. 

U est en effet précisé qu'il s'agit d'une faculté de «dispense», 
laquelle n'interviendra pour tout ou partie des catégories énumé 
rées que lorsque le nombre de miliciens d'une classe sera supérieur 
au contingent et pour autant qu'il ne soit pas fait application de 
l'article 87 (version remaniée de l'ancien article 87bis) (Doc. 
Sénat, n° 370/1, p. 8). 
Le Ministre souligne que l'exposé des motifs contient effective 

ment une interprétation erronée, qu'il convient dès lors de recti 
fier. U répète à cet égard ce qu'il a déclaré à ce sujet en commission 
du Sénat: 

« En effet, c'est sur la base des prévisions en matière du nombre 
de miliciens que chaque année un arrêté royal détermine les 
conditions d'application de l'article 13. Ainsi, paraîtra en décem 
bre 1987, un arrêté royal qui sera d'application aux miliciens de 
la levée de 1989, ceux-ci devant introduire leur demande de 
dispense en janvier 1988. 
"Par contre, l'application du nouvel article 87 est liée à une 

constatation : celle faite par le Ministre de la Défense nationale 
que le nombre de miliciens d'une même classe dépasse les nécessi 
tés. Ainsi, si en 1989, il appen que le nombre d'appelés en service 
dépasse les besoins, les miliciens en excédent seront, avec leur 
accord, affectés à la Protection civile ou à d'autres tâches d'intérêt 
général, et ce malgré l'arrêté qui aura été publié en décembre 
1987.,. (Doc. Sénat, n° 370/ 3, p. 42). 

b) Votes 

L'amendement n° 26 de M. Van Wambeke, repris par 
MM. M. Harmegnies et Chevalier, est rejeté par 12 voix con 
tre 8. 

L'amendement n° 15 de MM. Henry et M. Harmegnies est 
rejeté par 12 voix contre 8. 

L'amendement n° 44 de M. De Beul est rejeté par 12 voix 
contre 8. 
l'article 29 est adopté, sans modification, par 12 voix 

contre 8. 

An. 30 et 31. 

Ces articles ne donnent lieu à aucune discussion et sont adop 
tés, sans modification, par 11 voix contre 8. 

An. 3lbis (nouveau). 

a) Discussion 
L'amendement n° 16 de MM. Henry et M. Hannegnies (Doc. 

n° ï68/ 5) tend à reconnaitre aux militaires visés à l'article 98, 
~ 1 cr, des lois coordonnées sur la milice le droit d'introduire 
eux-mêmes une demande en vue d'être licenciés par réforme à la 
suite d'une décision d'inaptitude prononcée .- !" une commission 
d'aptitude et de réforme. 

M. M. Harmegnies estime que la législation présente actuelle 
ment une lacune sur ce point. L'amendement vise en outre à 
permettre aux miliciens d'introduire leur demande après leur 
passage au Centre de recrutement et de sélection, et non plus 
après leur entrée au service actif. 
Le Ministre répond en donnant lecture de la note suivante qui 

lui a été transmise par le Ministre de la Défense nationale: 



[ 53 l - 768/9 - 86/87 

« Overeenkomstig de bepalingen van het koninklijk besluit van 
5 oktober 1959 is de Militaire Commissie voor geschiktheid en 
reform gelast uitspraak te doen over de definitieve lichamelijke 
ongeschiktheid van dienstplichtigen. De door het Recrurerings 
en Selectiecentrum uitgesproken beslissing is onherroepelijk. Dat 
werd besloten om te vermijden dat al te veel dossiers worden 
ingediend bij de commissie, die thans al overbelast is. 

» Een dienstplichtige die na geschikt te zijn verklaard door het 
Recruterings- en Selectiecentrum van mening is dat hij lichamelijk 
ongeschikt is op het ogenblik van zijn inlijving, kan de procedure 
inzetten die is vermeld op de keerzijde van zijn bevel tot het zich 
voegen bij zijn eenheid en die voorziet in de tussenkomst van de 
plaatselijke commandant of van de commandant van de rijks 
wachtbrigade. 

" Indien die procedure wordt ingezet, kan de dienstplichtige 
worden onderzocht door de Militaire Commissie voor geschikt 
heid en reform, welke eventueel kan beslissen hem op reform te 
stellen. Indien die procedure wordt gewijzigd, zouden niet alleen 
de werkzaamheden van de Commissie, maar ook de bevolking 
van de eenheden in het gedrang kunnen komen. Het is immers 
niet uitgesloten dat dossiers worden ingediend om te ontkomen 
aan een dienst die de dienstplichtige niet bevalt. ,. 

b) Stemming 
Het amendement nr. 16 van de heren Henry en M. Harme 

gnies, ertoe strekkende een artikel 31bis (nieutv) in te voegen, 
wordr verworpen mer 11 tegen 8 stemmen. 

Art. 32. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere bespreking en 
wordt ongewijzigd aangenomen met 11 tegen 8 stemmen. 

Art. 33. 

a) &spreking 

De heren M. Harmegnies en Henry dienden een amendement 
nr. 22 {Stuk nr. 768/5) in, ertoe strekkende dit artikel weg te 
laten. 
De heer M. Harmegnics verantwoordt dit voorstel door te 

verwijzen naar het advies dd. 7 juli 1986 van de Raad van State 
betreffende dit wetsontwerp. 
De Minister van Binnenlandse Zalzen verklaart dat aan de 

opmerkingen van de Raad van State werd tegemoet gekomen. 

b} Stemmingen 
Het amendement nr. 22 van de heren M. Harmegnies en Henry 

wordt verworpen met 11 tegen 8 stemmen. 
Artikel 33 wordt ongewijzigd aangenomen met 11 tegen 

8 stemmen. 

An. 34. 

a) Bespreking 

Het amendement nr. 27 van de heer Dhoore (Stuk nr. 768/6) 
heeft tot doel de zekerheid te bieden a;111 jonge mijnwerkers, die 
Je mijnnijverheid verlaten in het kader van het saneringsplan 
voor de Kempense Steenkolenmijnen, dat ze de vnjlanng van 
legerdienst zullen bekomen. 
De Minister antwoorde dat de tekst van het amendement 

ruimte laat voor interpretatie. Men zou kunnen van oordeel zijn 
dat het toepasselijk is op alle ingeschrevenen die hun bedrijf - 
om het even welk - wegens de vermindering van activiteiten 
verlaten. 

Voor het overige verwijst de Minister naar een eerder gegeven 
antwoord, waarbij gemeld werd dat de Minister van Landsverde 
diging bereid zou zijn toepassing te maken van artikel 72, § 1, 

« Conformément aux dispositions de l'arrêté royal du 5 octobre 
1959, la Commission militaire d'aptitude et de réforme est char 
gée de se prononcer sur l'inaptitude physique définitive de mili 
ciens. La décision d'aptitude prononcée par le Centre de recrute 
ment et de sélection est irrévocable. Ceci a été décidé ainsi pour 
éviter que trop de dossiers soient introduits auprès de la commis 
sion, déjà surchargée actuellement. 

» Toutefois, le milicien qui estime, après avoir été reconnu apte 
au Centre de recrutement et de sélection, être physiquement 
inapte au moment de son incorporation, peut appliquer la procé 
dure expliquée au verso de son ordre de rejoindre et qui prévoit 
l'intervention du commandant de la place ou du commandant de 
la brigade de gendarmerie. 

» Par la procédure entamée, le milicien pourrait être examiné 
par la Commission militaire d'aptitude et de réforme en vue d'une 
réforme éventuelle. Un changement de cette procédure risquerait 
de troubler non seulement le travail de la commission, mais aussi 
le ravitaillement des unités. Il n'est en effet pas exclu qu'un dossier 
soit introduit afin d'échapper à un service qui ne convient pas. » 

b) Vote 
L'amendement n° 16 de MM. Henry et M. Harmegnies, vi 

sant à insérer un article 31bis (nouveau), est rejeté par 11 voix 
contre 8. 

Art. 32. 

Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté, sans 
modification, par 11 voix contre 8. 

An. 33. 

a) Discussion 

MM. M. Hannegnies et Henry présentent un amendement 
n° 22 (Doc. n° 768/ 5} qui tend à supprimer cet anicle. 

M. M. Harmegnies justifie cet amendement en renvoyant à 
l'avis que le Conseil d'Etat a rendu le 7 juillet 1986 à propos du 
projet de loi à l'examen. 
Le Ministre de l'Intérieur explique qu'il a été tenu compte des 

observations du Conseil d'Etat. 

b) Votes 
L'amendement n° 12 de MM. M. Harmegnies et Henry est 

rejeté par 11 voix contre 8. 
L'article 33 est adopté, sans modification, par 11 voix con 

tre 8. 

An. 34. 

a) Discussion 

L'amendement n° 27 de M. Dhoore (Doc. n° 768/6) vise à 
donner aux jeunes mineurs qui abandonnent le secteur minier 
dans le cadre du plan d'assainissement des charbonnages de 
Campine l'assurance qu'ils obtiendront une dispense de service. 

Le Mi11istre répond que le texte de l'amendement est sujet à 
interprétation. On pourrait en effet estimer qu'il s'applique à tous 
les inscrits qui quittent leur entreprise - qu'elle qu'elle soit - 
par suite de la réduction de ses activités. 

Le Ministre renvoie pour le reste à une réponse donnée précé 
demment, dont il ressort que le Ministre de la Défense nationale 
serait disposé à appliquer l'article 72, § l '", 1 °, des lois coordon- 
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1 °, van de gecoördineerde dienstplichtwetten, en de jonge mijn 
werkers derhalve een spoedverlof zou verlenen om gewichtige 
redenen. 
Aansluitend hierop vraagt de heer Vangronsveld hoeveel jonge 

mijnwerkers zijn ingegaan op het aanbod om de mijn te verlaten 
en hoeveel er in aanmerking zouden kunnen komen voor de 
toepassing van voormeld artikel 72. 
Teneinde elke verkeerde interpretatie van het amendement van 

de heer Dhoore te vermijden, dient de heer Vangronsveld het 
subamendement nr. 45 in (Stuk nr. 768/8). 
De heer Van Wambeke wenst door zijn amendement nr. 28 

(Stuk nr. 768/6) in een overgangsmaatregel voor 1988 en 1989 
te voorzien ten voordele van jongeren uit een zeer groot gezin die 
onder de vigerende wetgeving konden rekenen op een ontheffing. 

ln 1970 konden nog 4 300 dienstplichtigen op het desbetref 
fende artikel een beroep doen, terwijl dit in 1985 reeds was 
gedaald tot 1 081 dienstplichtigen. Grote gezinnen worden in 
derdaad steeds meer de uitzondering en de maatregel zal dus 
waarschijnlijk geen enorme weerslag hebben op het contingent. 
ln 1988 en 1989 zullen er overigens dienstplichtigen genoeg zijn. 
De Minister is evenwel de mening toegedaan dat de weerslag 

op het contingent té belangrijk zou zijn om dit amendement te 
kunnen aanvaarden. 

b) Stemmingen 
Het iubamendement nr. 45 van de heer Vangronsveld op het 

amendemcnr nr. 27, m de amendementen nrs. 27 van de heer 
Dboore en 28 van de heer Van Wambeke, worden ingetrokken 
inge-volge de eerdere verklaringen van de Minister van Binnen 
landse Zaken (zie bespreking an. 12). 

Anikel 34 wordt ongewijzigd aangenomen met 11 tegen 
8 stemmen. 

Art. 35 . 

a) &sprelting 

Door zijn amendement nr. 7 (Stuk nr. 768/ 3), is het de 
bedoeling van de heer Desseyn de mogelijkheden tot ontheffing 
voor de dienstplichtigen van dt lichting 1987 te verruimen tot de 
categorie van jongeren uit een zeer groot gezin. 
De heer Van Wam~ke sluit zich aan bij de filosofie van dit 

amendement. Hij is overigens bereid om stappen te ondernemen 
bij de Minister van Landsverdediging teneinde voor de lichting 
1987 nog een ontheffing voor de bedoelde categorie jongeren 
mogelijk te maken. 
De Minister betwijfelt of zijn collega daar nog zal op ingaan 

vóór deze wet gepubliceerd wordt. Na de publicatie zal het in 
ieder geval niet meer mogelijk zijn. 

. . . 
De heer De Beul wijst op de gebrekkige redactie van dit artikel, 

aangezien nog verwezen wordt naar een wetsartikel dat in hetzelf 
de ontwerp wordt opgeheven. 
De Mi,ristcr wijst er in dit verband op dat letterlijk dezelfde 

redactie als deze voorgesteld door de Raad van State. werd 
overgenomen. 

b) Stemmingen 

Het amendement nr. 7 van de heer Desseyn wordt verworpen 
met 12 tegen 8 stemmen. 

Artikel 35 wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 
8 stemmen. 

nées sur la milice et à octroyer aux jeunes mineurs un congé 
d'urgence pour motifs graves. 

M. V an Gronsveld demande à ce propos combien de jeunes 
mineurs ont accepté l'offre de quitter la mine et combien d'entre 
eux pourraient entrer en ligne de compte pour l'application de 
l'article 72 précité. 

En vue d'éviter toute interprétation erronée de l'amendement 
de M. Dhoore, M. Van Gronsveld présente le sous-amendement 
n° 45 (Doc. n° 768/8). 

L'amendement n° 28 de M. Van Wambeke (Doc. n° 768/6) 
vise à prévoir pour 1988 et 1989 une mesure transitoire en faveur 
des jeunes appartenant à une famille très nombreuse et qui 
pouvaient compter sur une libération en vertu de la législation en 
vigueur. 

Alors que 4 300 miliciens avaient encore pu invoquer l'article 
en question en 1970, œ nombre n'était déjà plus que de 1 081 
en 1985. Les familles très nombreuses se font en effet de plus en 
plus rares, de sorte que la mesure proposée n'aura vraisemblable 
ment qu'une incidence limitée sur le contingent. Le nombre de 
miliciens sera d'ailleurs suffisant en 1988 et 1989. 
Le Ministre estime toutefois que l'incidence de cette mesure sur 

le contingent serait trop importante, si bier. qu'il ne peut accepter 
l'amendement. 

b) Votes 

Le sous-amendement n° 45 de M. Vangronsveld à l'amende 
ment n° 27 et les amendements n° 27 de M. Dhoore et n° 18 de 
M. Van Wambeke sont retirés compte tenu des déclarations 
faites précédemment par le Ministre de l'Intérieur { voir discussion 
de l'article 12). 

L'article 34 est adopté, sans modification, par 11 voix con 
tre 8. 

Art. 35. 

a) Discussion 

L'amendement n° 7 de M. Desseyn (Doc. n° 768/3) vise à 
étendre les possibilités de libération qui sont accordées aux 
miliciens de la levée de 1987 aux ieunes qui sont issus d'une 
famille nombreuse. 
M. Van Wambeke se rallie à la philosophie de cet amende 

ment. li est d'ailleurs disposé à faire des démarches auprès du 
Ministre de la Défense nationale pour que les jeunes concernés 
puissent encore bénéficier d'une libération pour la levée de 1987. 

Le Ministre doute que son collègue fasse droit à une telle 
démarche avant que la loi à l'examen soit publiée. Ce ne sera de 
toute manière plus possible après la publication. 

. .. 
M. De Beul fait observer que cet article est mal rédigé, étant 

donné qu'il fait encore référence à un article qui est abrogé par 
un autre article du projet. 

Le Ministre souligne à cet égard qu'il s'agit textuellement en 
l'occurrence de la formulation proposée par le Conseil d'Etat. 

b) Votes 

L'amendement n° 7 de M. Desseyn est rejeté par 12 voix 
contre 8. 

L'article 35 est adopté, sans modification, par 12 voix con 
tre 8. 
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Art. 36 tot en met 40. 

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere bespreking en 
worden ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 8 stemmen. 

Art. 41. 

a) Bespreking 
Voor de verantwoording van de amendementen nr. 8 van de 

heer Desseyn (Stuk nr. 768/3) en nr. 25 van de heer Van 
W ambeke (Stuk nr. 768 / 6) wordt verwezen naar de commentaar 
gegeven ter gelegenheid van de bespreking van hun respectievelij 
ke amendementen nrs. 4 en 24 bij artikel 12 van het wetsont 
werp. 
De Minister benadrukt dat dit artikel slechts bij amendement 

in het ontwerp werd ingevoegd als een soort bewarende maatre 
gel, omdat het koninklijk besluit waarin de categorieën van 
dienstplichtigen van de lichting 1988 zouden worden aangeduid 
die zich op een broederdienst kunnen beroepen om vrijlating van 
dienst te verkrijgen, niet tijdig kon worden genomen en gepubli 
ceerd in het Belgisch Staatsblad. 
Dit in Ministerraad overlegd koninklijk besluit wordt verplich 

tend gesteld luidens artikel 13, ingevoegd in de dienstplichtwet 
ten bij artikel 12 van dit ontwerp. 
Er werd wel nog een ministerieel besluit terzake gepubliceerd, 

in uitvoering van artikel 12, S l, 5°bis, van de thans nog 
vigerende dienstplichtwetten (ministerieel besluit van 17 decem 
ber 1986, gepubliceerd in het &rlgisch Staatsblad van 23 cecem 
ber 1986). 
b) Jtemminge" 
Het amendement nr. 8 van de heer Desseyn wordt verworpen 

met 12 tegen 8 stemmen. 
Het amendement nr. 25 van de heer Van W ambeke wordt 

ingetrokken ingevolge de eerdere verklaringen van de Minister 
van Binnenlandse Zaken {zie bespreking art. 12). 

Artikel 41 wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 
8 stemmen. 

Art. 42. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere bespreking en 
wordt ongewijzigd aangenomen met 12 tegen 8 stemmen. 

. . . 
Het gehele wetsontwerp wordt vervolgens ongewijzigd aange 

nomen mer 12 tegen 8 stemmen. 

VII. - Stemmingen over de bijgevoegde wetsvoomdlen 

l. Het wetsvoorstel van de heer Désir wordt verworpen met 
10 stemmen en 7 onthoudingen. 
2. Het wetsvoorstel van de heer Petitjean wordt verworpen met 

7 tegen 3 stemmen en 2 onthoudingen. 
3. Het wetsvoorstel van de heer De Barselier wordt verworpen 

met 9 tegen 4 stemmen. 
Het verslag wordt eenparig goedgekeurd. 

De Rapporteur, 
F. BOSMANS. 

De Voorzitter, 
G. TEMMERMAN. 

Art. 36 à 40. 

Ces articles ne donnent lieu à aucune discussion et sont adop 
tés, sans modification, par 12 voix contre 8. 

Art. 41. 

a) Discussion 
En ce qui concerne la justification des amendements n° 8 de 

M. Desseyn (Doc. n° 768/3) et n° 25 de M. Van Wambeke 
(Doc. n° 768/6), il est renvoyé au commentaire donné lors de la 
discussion de leurs amendements respectifs (n°5 4 et 24) à l'arti 
cle 12 du projet de loi. 

Le Ministre précise que cet article a été inséré dans le projet 
par voie d'amendement à titre de mesure conservatoire, parce que 
l'arrêté royal désignant les catégories de miliciens de la levée de 
1988 qui peuvent invoquer un service de frère pour obtenir une 
dispense du service n'a pas pu être pris ni publié en temps utile 
au Moniteur belge. 

Cet arrêté délibéré en Conseil des ministres est rendu obligatoi 
re par l'article 13, inséré dans les lois sur la milice par l'article 12 
du projet à l'examen. 

Un arrêté ministériel a également été publié à ce sujet en 
application de l'article 12, S 1n-, 5°, des lois sur la milice encore 
en vigueur (arrêté ministériel du 17 décembre 1986 publié au 
Moniteur belge du 23 décembre 1986). 

b) Votes 
L'amendement n° 8 de M. Desseyn est rejeté par 12 voix 

contre 8. 
L'amendement n° 25 de M. Van Wambeke est retiré à la suite 

des précisions fournies par le Ministre de l'Intérieur ( voir discus 
sion de l'article 12). 

L'article 41 est adopté, sans modification, par 12 voix con 
tre 8. 

Art. 42. 

Cet article ne donne lieu à aucune discussion et est adopté, sans 
modification, par 12 voix contre 8. 

. . . 
L'ensemble du projet de loi est ensuite adopté, sans modifica 

tion, par 12 voix contre 8. 

VII. - Votes sur les propositions de loi iointes 

l. La proposition de loi de M. Désir est rejetée par 10 voix et 
7 abstentions. 
2. La proposition de loi de M. Petitjean est rejetée par 7 voix 

contre 3 et 2 abstentions. 
J. La proposition de loi de M. De Batselier est rejetée par 

9 voix contre 4. 
Le rapport est approuvé à l'unanimité. 

Le Rapporteur, 
F. BOSMANS. 

Le Président, 
G. TEMMERMAN. 
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ERRATA 

Artikel 1. 

In artikel 1, 13°, op de derde regel, dient de komma na de 
woorden « als militair van de actieve kaders " te worden weggela 
ten. 

Art. 4. 

In de Franse tekst van artikel 4, S 2, op de derde en de vijfde 
regel, dienen tussen de woorden « les listes" en de woorden "'de 
la levée ,. , de woorden "de milice " te worden ingevoegd. 

Art. 5. 

1) ln artikel 7, S 2, eerste lid, op de tweede regel, dient het 
woord • kunnen " te worden vervangen door het woord « kan ••. 

2) ln de Franse tekst van dezelfde S 2, derde lid, op de tweede 
regel, dienen tussen de woorden • les listes • en de woorden " de 
la levée», de woorden "de milice" te worden ingevoegd. 

Art. 8. 

J) ln artikel 10, S 1, 1", tweede lid, op de derde regel, dient 
de komma na de woorden "een zijnen laste heeft " te worden 
weggelaten . 
2) ln heœelfde artikel 10, S 1, 3°, op de derde regel, dient de 

verwijzing " S 2 " te worden vervangen door de verwijzing • s 2, ••••. 
Art. 11. 

Op de eerste rtl;:-1 dient het cijfer " li " te worden vervangen 
door het cijfer • IV "· 

An. 12. 

1) Op de eerste regel dimt het cijft-r " Il " te worden vervangen 
door het cijfer " IV "· 
2) ln artikel 13, laatste lid, Iinera e,-op de eerste regel, dient 

het woord " behoorr « te worden vervangen door het woord 
•behoren"· 
3) ln hetzelfde artikel 13, laatste lid, htrera e, op de derde 

regel, dient her woord •zijn• te worden vervangen door het 
woord « hun », 

An. 13. 

Op dt- eerste regel dient het cijfer - JI " te worden vervangen 
door het cijfer "IV .•. 

Art. 14. 

ln de Franse tekst van artikel 16, S 4, vierde regel, dienen 
tussen de woorden « les listes" en de woorden "de la levée», de 
woorden "de milice» te worden ingevoegd. 

An. 16. 

Op de eerste regel dient het woord " gewijzigd » te worden 
vervangen door her woord «mgevoegd ». 

ERRATA 

Dans le texte néerlandais de l'article 1, 13°, troisième ligne, il 
y a lieu de supprimer la virgule après les mots « als militair van 
de actieve kaders». 

Art. 4. 

A l'article 4, § 2, troisième et cinquième lignes, il y a lieu 
d'insérer les mots « de milice " entre les mots « les listes » et les 
mots « de la levée ,. . 

Art. 5. 

1) Dans le texte néerlandais de l'article 7, S 2, premier alinéa, 
deuxième ligne, il y a lieu de remplacer le mot « kunnen " par le 
mot «kan». 
2) Dans le même S 2, troisième alinéa, deuxième ligne, il y a 

lieu d'insérer les mots " de milice " entre les mots « les listes » et 
les mots " de la levée ". 

An. 8. 

1) Dans le texte néerlandais de l'article 10, S 1, 1 °, deuxième 
alinéa, troisième ligne, il y a lieu de supprimer la virgule après 
les mots « ten zijnen laste heeft ,. . 

2) Dans le même article 10, S 1, 3°, troisième ligne, il y a lieu 
de remplacer la référence « S 2 » par la référence « S 2, 1° ». 

Art. 11. 

A la première ligne, il y a lieu de remplacer le chiffre « Il " par 
le chiffre " IV ,. . 

An. 12. 

1} A la première ligne, il y a lieu de remplacer le chiffre « li " 
par le chiffre « IV ,. • 

2) Dans le texte néerlandais de l'article 13, dernier alinéa, 
littera e, première ligne, il y a lieu de remplacer Ic mot« behoort" 
par Ic mot " behoren •. 
3) Dans le texte néerlandais du même article 13, dernier ali 

néa, littera e, troisième ligne, il y a lieu de remplacer le mot 
"zijn" par Ic mot «hun,._ 

An. 13. 

A la première ligne, il y a lieu de remplacer le chiffre « li " par 
le chiffre " IV ". 

An. 14. 

Dans l'article 16, § 4, quatrième ligne, il y a lieu d'insérer les 
mots • de milice " entre les mots « les listes » et les mots « de la 
levée». 

Art. 16. 

A la première ligne, il y a lieu de remplacer le mor « modifié» 
par les mots " y inséré ". 
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Art. 28. 

Op de eerste regel dienen tussen het woord « wetten » en het 
woord «wordt», de woorden « gewijzigd bij de wetten van 
15 juli 1974, 30 juli 1974, l december 1976 en 10 januari 
1978 » te worden ingevoegd. 

Art. 32. 

Het 2° dient als volgt te worden gelezen : 
« 2° de woorden « ontheffing of aanwijzing voor het speciaal 

contingent» worden geschrapt». 

Art. 39. 

l) ln S l, 2°, op de eerste regel, dient het woord « Paragraaf" 
te worden vervangen door " S ». 
2) ln de Franse tekst van S 1, 2°, op de vijfde regel, dient tussen 

het w;oord «militaire» en het woord «et», het woord «actif" te 
worden ingevoegd. 

Art. 40. 

Op de tweede regel dient het woord « vrijstelling " te worden 
vervangen door het woord • vrijlating ». 

An. 42. 

ln hei laatsce lid, op de tweede regel, dient het cijfer" 39 • te 
worden vervangen door het cijfer • 29 "· 

Art. 28. 

A la première ligne, il y a lieu d'insérer les mots « modifié par 
les lois des 15 juillet 197 4, 30 juillet 197 4, 1er décembre 197 6 
et l 0 janvier 1978 » entre le mot « lois » et le mot « est». 

Art. 32. 

Dans le texte néerlandais, il y a lieu de lire le 2° comme suit : 
« 2° de woorden « ontheffing of aanwijzing voor het speciaal 

contingent» worden geschrapt ». 

Art. 39. 

1) Dans le texte néerlandais du S 1, 2°, première ligne, il y a 
lieu de remplacer le mot « Paragraaf» par « S ». 
2) Au S 1, 2°, cinquième ligne, il y a lieu d'insérer le mot 

« actif » entre le mot « militaire » et Ie mot « et ». 

Art. 40. 

Dans le texte néerlandais, deuxième ligne, il y a lieu de rempla 
cer le mot « vrijstelling » par Je mot « vrijlating ». 

An. 42. 

Dans le dernier alinéa, deuxième ligne, il y a Iieu de remplacer 
le chiffre " 39 " par le chiffre « 29 ». 
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BIJLAGE 1 

Kabinet van de 
Minister van Binnenlandse Zaken, 
Openbaar Ambt en Decentralisatie 

Betreft: Wetsontwerp tot wijziging van de gecoördineerde dienstplichtwetten. 

De ontworpen wijzigingen betreffen hoofdzakelijk het uitstel en de vrijlating. 

1. Uiwel (huidig an. 10 - an. 8 van het ontwerp). 

Huidig systeem V oorgesteld systeem 

A. - Toc 23 jaar (5 uitstellen) 
1. De kostWinner. 
Voorwaarden: geboden is dat: 
- het ingebrachte inkomen orunis 

baar is; 
- de vader of de grootvader overle 

den is of 60 jaar oud geworden is; 
- het samengevoegd inkomen van 

het gnin niff metr bedrugt dan 
240 000 frank verhoogd met één 
vierde p« persoon ten lnte. 

2. De vader wtduwnur met cm o{ 
mea lcindettn. 

. 1. De rîjlcnijnîn,itnieun + het 
ondetponcl1e mijnpmGllftl. 

◄. Broeder ondtt de wa~t ,.If vi&n 
Jt.ulfdc liduina. 

.S. De œntops,rrocpmc ui, C'ffl 
FZin 111ft vijf lcindtmi. 
6. De le«IÎ"lffl m srudmlffl + 
~ ondu l«fkonnûr. 
7. Onmilba.v woor cm land 

bouw-, nijvcrháds-, o( h.1ndel1- 
bcdrijf. 
8. ln htt bui1mland verblij,·en . 

1. De 1tudtrt1en .un de uni"enifrit 
en de ho9rtt ondtrwi~inridatintm 
met Cffl twdi«ydus van ten minMC 
Jj.ur. 
2. z.edicdffl ffl ViMfff. 

Scuckntm in de i;nienkunde, de 
vttanwnijlcundc, mijningeniain, 
nudeaire wttmsduppm. 

5. Personen die bui1m Europa ver 
blij,·en. 

Onveranderd. 

+ Moeder en grootmoeder. 

+ Jaarlijkse en automatische aanpas 
sing van het bedrag volgens het ver 
loop van het indexcijfer. 

Onmiddelijke vrijlaring. 

A(plchaf1. 

AftHchaft. 

Afgnchaft. 

tt. - Tot 2.S jaar (7 uiuullen) 

Voon.·aardc van J jaar afgeschaft. 

C. - Tot 21 jaar (10 uitscellm} 

Alle univenitrinstudentm, ,·an het 
hoger ~-ijs wun·an de studie 
cyclus 6 jaar i1, hicrinbcgrepen de 
specialiu1~. 

D. - IOC .JO jaar (12 uitKellen) 

1. Eindejun.1tudtrt1en in de Afgnchaft: cf. punr E. 
(lfflfflkunde o( ~ die zich 
wen- 1e specialiwren. 
2. Rijlcsmijningmiain. of inge- Afgeschaft. 

nieun. die zjch ,,oorbereiden tol het 
mijnwezen. 
J. Miuionari1,.wn. 
◄. Gnlttsheren die in de oncwiklcf• 

ling,landen "·ilien in,:nchalcelJ -..·or• 
den. 

On,·eranderd. 
Afgeschah. 

:\fgcsch.1h. 

ANNEXE 1 

Cabinet du 
Ministre de l'Intérieur, 
de la Fonction publique et de la Décentralisation 

Objet: Projet de loi modifiant les lois coordonnées sur la milice. 

les modifications projetées concernent principalement les sursis et les dispen 
ses. 

1. Sursis (an. 10 actuel - an. 8 du projet). 

Système actuel 

A. - Jusqu'à 23 ans (5 sursis) 

1. Indispensable soutien de famille. 
Conditions: il faut que: 
- l'appoint des ressources soit 

indispensable; 
- le père ou l'aïeul soit déoédé ou ait 

plus de 60 ans; 
- l'ensemble des ressources de la 

famille soit inférieur à 
240 000 francs, augmenté d'un 
quan par penonne à charge. 
2.- Père veuf avec un ou plusieurs 

en(anu. 
J. Ingénieur du corps des mines + 

penonnel du fond de la mine. 
4. Frtre sous les armes ou de. la 

máM levée. 
S. Pmnier appelé d'une famille de 

cinq mfants. 
6. Etudiants + apprmtis. 

7. lndispenuble à une exploitation 
agricole, indusmellc ou commer 
ciale. 

8. Risidents à l'étranga. 

B. - Jusqu'à 25 ans (7 sursis) 
1. Etudiants d'unil·enité ou d"en 

seignement supérieur, comptant un 
cyde d'études de J ans au moins. 

2. Marins et pêcheurs. 

C. - Jusqu'à 28 ans (10 sursis) 

Etudwtu m mNecine, mrdecine 
\'étérinaire, ingénieurs des mines, 
sciences nudiaires. 

3. Missionn.1ires . 
4. MNecins desir,1nt faire de la 

cooperanon. 

5. Résidents hors d'Europe. 

Système proposé 

Inchangé. 

+ Mère et aïeule. 

+ Adaptation annuelle et automati 
que du montant à l'évolution de 
l'index. 

Dispense immédiate. 

Supprimé. 

Supprimé. 

Supprimé. 

Inchangé. 

Inchangé. 

Supprimé. 

Condition de J ans supprimée. 

Inchangé. 

Tous les étudiann d'université ou 
d'ensrignement supérieur dont le 
cycle d'erudes est de 6 ans, m œ 
compris les spécialisations. 

D. - Jusqu'à 30 ans (12 sursis) 

1. Erudianuenfflédecine(demitte Supprimé: cf. point E. 
année] ou médecins dniram se spé- 
cialiset. 
2. Ingénieur,; des mines ou se dcsti- Supprimé. 

n.1nt à l.1 mine. 

Inchangé. 
Supprimé. 

Supprimé. 
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E. - Tot 32 jaar (14 uitstellen) 

Geneesheren die zich specialiseren. 

2. Vrijlacingen (huidig an. 12 - an. 10 van het ontwerp) 

Huidig systeem 

1. Verblijfplaats buiten Europa 
tijdens 5 jaar na de leeftijd van 
18 jaar. 
2. Het mijnpersoneel. 
3. Zeelieden en vissers. 
4. Lid van een groot gezin 

(5 broers of zusters in leven). 
5. Twee broederdiensten. 

6. Een broederdienst ( + ministe 
rieel besluit tot vasmdling van bijko 
mende voorwaarden): 
- een familielid hd,bm met vader 

landslievende houding; 
- deel uitmalcm van een gezin met 

X kindem,. 
en: 

of 
- pbuwd 1jjn m« kindtrluc; 
- kolcwinner .an em pn; 
- pen undid.t11 z.ijn in de fflfdi• 

Kfle wetmldiappm; 

ol 
WMtllffl' hef W'llffllCV. inltomm 
van de vader en de moeder ffll 
bepaald bedrag niet ownduijdc 
(bedrag nlllff(dd bij koninklijk 
betluit}. 
7. Belg 111 25 jaar. 
8. d) Onmilba.re koMwinner van 

hel ,rzin, 
b) Vadtr weduwnur 111ft kinde- 

ren. 
,) Cie-val II of b in.!:.'11 O\'mijdm 

tijdcm de dÎffllt. 
9. Ptnonm • buiten Europa ver 

blij\'m. vóór de ltdtijd van 18 jaar. 
10. Omaitbaat zijn voor ttn land· 

bouw•, nij~ of hanclehbedrijf 
voo, álf/n rdming of voor rebning 
van zijn ouden op voorwaarde dat : 

- hij CWft' voor~ uillfdlm 
uit dim hoofde vcrkfflffl hffft; 

- hij Wftl van vader~. moeder is. 

.3. Ovcrpaprcpne. 

Voorgesteld systeem I Système actuel 

Afgeschaft. 1. Résidence hors d'Europe pen- 
dant 5 ans après l'âge de 18 ans. 

Afgeschaft. 2. Personnel des mines. 
Onveranderd. 3. Marins et pêcheurs. 
Onveranderd. 4. Membre d'une famille nom- 

breuse (5 frères ou sœurs en vie). 
Onveranderd, maar de dienst moet 5. Deux services de frère. 
als gesoldeerde dienstplichtige ver- 
vuld worden (en niet meer als vrijwil- 
liger of bij de rijkswacht). 

6. Un service de frère (+arrêté 
ministériel fixant des conditions sup 
plémentaires): 
- avoir un membre de la famille 

ayant une qualité patriotique; 
Minimum 4 kinderen in leven. 1 - appanenir à une famille de x en- 

fants. 
et: 

ou 
- être marH! avec charge d'enfant; 
- èttt seul soutien de famille; 
- n'èttt pas candidat en scienœs 

médicales; 

Onveranderd. 

Belg 11.1 32 jaar. 
Onveranderd. 

Onveranderd: maar vooruan zon 
der voor.afpand uitstel. 
Onveranderd. 

AfgitSChaft. 

Onmisbaar zijn voor «n landbouw•, 
nijvrrhrids- of handelsbedrijf: 

a) dar hij drijft voor agm rrkening: 

b) dat hij drijft voor rekening van zijn 
ouders, op voorw.aarJe da1 hij wees 
,·an ,·ader ~ van moNCr is. 

11. Een kind hebben voor 24 j.ur, 
onmisbaar kosn.;nner van het gezin 
en gcm kandidaat in de geneeskunde 
zijn. 

Vooegeschreven ten voordele van de 
Belgen die buiten Europa verblijven 
en van de mijnwerkers die een minste 
een uusrel bekomen hebben. 

E. - Jusqu'à 32 ans (14 sursis) 

Médecins qui se spécialisent. 

2. Dispenses (an. 12 actuel - an. 10 du projet) 

ou 
lorsque ln res50Urces cumulées du 
père et de la mère sonr inférieures à 
un certain montant (fixé par arrhé 
royal). 

i. Belgr après 25 ans. 
8. a) lncliipensable soutien de 

famille. 
b) Père veuf avec mfants. 

c) Cas a ou b quand déds en cours 
de servicr. 
9. Rèsidents hors d'Europe avant 

rágl: de 18 ans. 
10. Erre indi$pensable à une 

exploitation agricole, indusuielle ou 
commerciale â laquelle il se livre pour 
son compce ou pour le compœ de ses 
parents à condition : 

- qu'il ai1 obtmu deux sursis pria 
i.ables à ce tiue; 

- qu'il soit orphelin de père~ de 
mère. 

Système proposé 

Supprimé. 

Supprimé. 
Inchangé. 
Inchangé. 

Inchangé, mais le service doit être fait 
comme milicien soldé (et non plus 
comme volontaire à l'armée ou à la 
gendarmerie). 

Minimum 4 enfants en vie. 

}- 
Inchangé. 

Belge ap~ 32 ans. 
Inchangé. 

Inchangé: mais désormais sans sursis 
préalable. 
Inchangé. 

Supprimé. 

E tre indispensable à une exploitation 
agricole, industrielle ou commeràa• 
le: 

a) à laquelle iJ se livrr pour son comp 
te: 

b) à laquelle il se livrr pour le compte 
de ses parents, à condition qu'il soit 
orphelin de père ou de mère. 

11. A,·oir un enfant avant 24 ans, 
être l'indispensable soutien de son 
ménage et n'être pas candidat en 
sciences médicales. 

3. Régime transitoire. 

Prévu en faveur des Belges hors d'Eu 
rope er des mineurs qui ont obtenu au 
moins un sursis. 
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4. Ontheffing. 1 4. Libération. 

a) Tweede lid van een gez.in van 
6 kinderen indien een broer, als lid 
van een groot gezin, vroeger werd 
ontheven of een onbeperkt uitstel 
heeft verkregen, ten minste vijf jaar 
voordien. 

b) Een kind hebben vóór de leeftijd 
van 24 jaar. 

Afgeschaft. 

Afgeschaft. 

a) Deuxième d'une famille de 6 en 
fants, si un frère, comme membre 
d'une grande famille, a été précédem 
ment libéré, dispensé ou a obtenu un 
sursis illimité, au moins cinq ans 
auparavant. 

b) Avoir un enfant avant 24 ans. 

Supprimé. 

Supprimé. 

5. la geval van accdenr. 5. En cas d'excédent 
Het principe vervat in het huidig artikel 87bis blijft bestaan: de dienstplichti- le principe contenu à l'acruel article 87bis subsiste: les miliciens excédentaires 

gen in overtal ten overstaan van de behoeften aan her contingent zullen bij de par rappon aux nécessités du contingent seront affectés à la protection civile ou 
civiele bescherming of voor andere taken van algemeen nut aangewezen worden. à d'autres tâches d'intérêt général. 
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BIJLAGE 2 

EVOLUTIE V AN HET CONTINGENT MILICIENS 
(Schatting 1987-1995) 

Voorafgaande opmerkingen 

Dit document geeft een gedetailleerde uiteenzetting van en commentaar op de 
berekening van de evolutie van het contingent miliciens voor her eerstvolgend 
decennium om alle twijfels over de naar voren gebrachte cijfers uit de wereld te 
helpen. 
Midden 1986 werd deze evolutie reeds berekend door de departementen van 

Landsverdediging en Binnenlandse Zaken. De tabel werd gepubliœerd, onder 
andere in het verslag van de Senaatscommissie voor Binnenlandse Zaken over het 
wnsontwerp houdende wijziging van de gecoördinttrde diensq,lichtwmen (Stuk 
nr. 37013, blz. 76). 
De berekening van deze tabei was gebaseerd op de gegevens van de lichting 

1986 die op dat ogenblik nog niet exact gekend waren. Deze gegevens zijn 
ondertuMen beschikbaar geworden en de tabel kan dan ook aangq>a.K en verbe 
terd worden. U vindt de nieuwe tabel in bijlage. 

Bij de berekening van de n-olutie van ba cooringenc werd rekening gehouden 
met volsmde hypotheses: 
a) her aanral funaies •niveau troep• blijft constant op 50 135; 
b) de duur van de lqtrdiensc wordt verlengd mer 2 m.aanden vanaf lichting 

1987 (gemiddtlde duur van 11 maanden); 
c) het un1:al vrijwiUi&ff, wordt ,mi..,t,racht van 28 200 naar 24 ()()(lin J jaar 

(Uli 1987 IOC 1989); 
4) v.,,.f 1917 wordm jurlijh 400 miJic:icM gedetacheerd bij de rijkswacht; 
1) hn Hnral K.R.O.'t en IC.R.().O. •• wotdt opgeuoliken zoal, voor1.im in htt 

rn11oriW11ieplan; 
/) ck wiµipna,m van de mifüiewenen worden van kracht op I januari 1987 

voor de milicieM nn de lid!rint 19118. 
De volgende p.ar,g,afen htbben deulfde nummering als de rubrieken van dr 

1,ijlag,r. 

I. F11tterin 11an ""1ruch11/J~": 
.r} 50 IJS functies, mer name: 
- 13 68.S functies mer ffll opleiding un l maand; 
- 36 450 functin mt~ ·-:n oplejding van 3 maanden lin prinape zijn dett 

voorbehouden voor vrijwilligen maar wannttr er een tekort is, .,.-orden ze 
ver,,.1~ door milicinu). 
b) ln functie van de duur nn de ~M moeren roëfficiènren COC"gq>aR 

w,orden om re bffâmm ~cel miliciens nodig zijn om de voorziene funa~ 
pumllllfflt 1e bcttuen. 

Voor Ml duur van 11 munden zijn die coëffiàmcm bij\'oorbeeld: 

1 1
1: 1 " 1,2 voor de functia • opleiding 1 maand •; 

11
1: j': l ,S voo, de functin • opleiding J maanden •. 

V oor 1987 - dat fffl overgangsjaar is mer miliciens wan 9 en 11 maanden - 
mon ttn a:angepaMe coëfficim1 gebruikr worden. 
c) De behocftm zijn ook afhankelijk van her .aamal bnuandr ni1willigers 

(nu 28 200). 
Het dod is her a.amai ,·riji.•illi(lffl 1erug te brengen van 28 200 naar .?4 00() 

over een pttiode ,·an J jaar. Het aantal •·rij"'·illigers ui bedragen: 
26 750 eind 1987; 
.?S 2SO eind 1988; 
.?4 000 eind 19119. 

Bij de berekening ,·an Jr behoeften, m~r men cr rd,enmg mee houden dar de 
,·enrekkcn 1ich over her ganse jaar zullen spmden. Men m.rg slechts met de hdh 
un de venrekken rekening houden; aldus komt men 101 : 

27 47S voor 1987; 
26 000 voor 1988; 
2◄ 625 voor 1989. 

ANNEXE 2 

EVOLUTION DU CONTINGENT DE MILICIENS 
(Estimation 1987-1995) 

Remarques préliminaires 

Le présent document explique et commente en détail Je calcul de l'évolution 
du contingent de miliciens pour Ja prochaine décennie afin de ne plus laisser aucun 
doute sur les chiffres avancés. 

Mi-1986, acte évolution a déjà été calculée par Jes départements de la Défense 
nationale et de l'lnrérieur, Le tableau récapitulatif a été publié encre autres dans 
le rapport de la commission de l'Intérieur au Sénat sur Ic projet de loi modifiant 
Jes lois coordonnées de milice (Doc. n° 370/ 3, p. 76). 

T ouœfois, le calcul de ce tableau était basé sur les données de la levée 1986, 
qui à ce moment n'étaient pas encore connues avec exactitude. Entre-temps, 
toutes œs données sont disponibles et le tableau peut donc être adapté et amélioré. 
Vous crouverez a: nouveau tableau en annexe. 

L'évolution du contingent a été calculée dans les hypothèses suivantes: 

al Ic nombre de fonctions • niveau troupe- demeure constant à SO 135; 
b) la dutte du service militaire est prolongée de 2 mors à partir de la levée 1987 

(durée moyenne de 11 mois); 
c) le nombre de volontaires est ramené de 28 200 à 24 000 en 3 ans (de 1987 

à 1989); 
d) ,4()() miliciens par an seront détachés à la gendarmerie à partir de 1987; 
i!) le nombre de C.O.R. et de C.S.O.R. sera augmenté comme prévu dans le 

plan de rnalorisation; 
/) les modifications des lois de milice entreront en vigueur le l" janvier 1987 

pour les miliciens de la levée 1988. 
La numérourion des paragraphes suivants est la même que celle des rubriques 

du tableau en annexe. 

A. Calad des besoins (coatingcnt nécessaire) 

l. Fonaions troupe: 
4) 50 135 fonctions, nocamment: 
- 13 685 functions à formation l mois; 
- 36 450 fonaions à formation 3 mois (en principe prévues pour volontaires, 

mais s'il y a un déficit, remplacées par des miliciens). 

br En fonaion de b durée du service militaire, il faut appliquer des coefficients 
pour calculer le nombre de miliciens nécessaires pour occuper en permanence les 
fonctions pttvucs. 
Pour une dutte dr 11 mois, ces coefficienrs sont par exemple: 

1 1
1: 1 = 1,2 pour les fonctions • formation I mois•; 

1 /: J = l ,S pour les fonctions • formation 3 mois •. 

Pour l'année 1987 - qui est une année transitoire avec des miliciens de 9 et 
de 11 mois - un coefficient adapté doit èrre appliqué. 
,) Les besoins dépendent aussi du nombre de volontaires existanrs (actuelle 

menr .?8 200). 
l'objectif étanr de ramener Ic nombre de volontaires, de 28 200 à 24 000 en 

3 ans. k niveau des volontaires sera de : 
16 750 fin 1987; 
25 250 fin 1988; 
24 000 fin 1989. 

Pour Ic calcul des besoins, il faut tenir compte que les départs se répartissent 
sur route l'année. On ne peut compter que la moitié des départs; ainsi on 
arrive à : 

.?7 475 pour 1987; 
26 000 pour 1988; 
24 615 pour 1989. 
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d) Berekening van de behoeften · 
(1) Voor 1986: 13685xl,5=20258 

(36 450-28 200)x2= 16 500 
(coëfficiënten « 9 maanden», dit wil zeggen /} 1 = 1,5 en /} 3 = 2.) 

(2) Voor 1987: 13685xl,3(•) ... ... ... 17790 
(36450-27475)xl,6(•) ... ... ... ... 14360 

32 150 
(3) Voor 1988: 13 685 x 1,2 ... ... . .. 

(36 450- 26 000) X 1,5 

(4) Voor 1989: 13 685 x 1,2 ... ... . .. 
(36 450-24 625)x 1,5 

(5) Voor 1990: 13 685 x 1,2 ... ... . .. 
(36 450-24 OOO)x 1,5 

l. Behoeften aan miliciens voor het lulder (K.R.O. en K.R.O.O.}: 
a) T « nu we voorug de wet houdende vasurdling van het contingmt dk jaar 

in een comingmt van 2 600 miliáms voor de functies van K.R.O. en K.R.0.0. 
b) Em wezenlijk elemenr van het revalorisaáeplan is het verhogm van het 

aantal K.R.O.'s/K.R.0.0.'s om de beroepsoffiáeren en -onderofficieren die in 
de eenheden onrbreMD ie kunnen vervalll!lffl en om de miliciens op die manier 
behoorlijk ie kuMffl omkaderen. Het aamal re begeven funaia ui 857 bfdragen 
voor K.R.O.', en 2 070 voor K.R.O.O.'s. 
, ) Betekening van de behotftm : 
l(.R.O. 8S7ic~

6
■ I "'70 (5 munclen opleiding in school; 1 maand in 

1., - • emheid); 

K.R.0.0. 2 07(hc Ill~"'•·) .~"'9 ("' maanden oplricling). 

VOCK het bc-uum van clir verhoogd aanul functies hedt men dus 5 019 mili 
ciens nodig. 

Opmerking: ln 1987 - overpnpjur - IChat men de behoeften slech" op 
"' 600 miliciffli, wat ~eremsremr 111ft 758 functies IC.R.O. en 1 650 functies 
IC.R.0.0. 
J. wrefo-mk11 1111 mt C.R.S.: 
a} Het handelt zich hier om miliciens die ~ikt verklaard werden in het 

C.R.S., maar l'f~M'fflffl'd worden bij de aanvang van hun legrrdiensr. Zij 
moc1en du~ vervaf11t11 worden. ln 1986 "·mien er 1 820 gettgimeerc!. 
b) Voor de volgende jaren is hn aantal aangcpasr aan de daling van het aantal 

ingctduennm. 

d) Calcul des besoins: 
(1) Pour 1986: 13 68Sxl,5=20 528 

(36 450- 28 200) X 2 = 16 500 
(coefficients «9 mois», c'est-à-dire 91}:1 =1,5 et 91}3=2.) 

(2) Pour 1987: 13 685xl,3 (•) . 
(36 450- 27 475) X 1,6 ( •) ... ... ... . .. 

16 422 1 (3) Pour 1988: 13 685 x 1,2 ... ... . .. 
15 675 (36 450-26 OOO)xl,5 

32 097 
16 422 1 (4) Pour 1989: 13 685 x 1,2 ... ... . .. 
17 738 (36 450-24 625)xl,5 

34150 
16 4221 (5) Pour 1990: 13 685 x 1,2 ... ... . .. 
18 675 (36 450-24 OOO)x 1,5 

35 097 

17 790 
14 360 

32 150 
16 422 
15 675 

32 097 
16 422 
17 738 

34150 
16 422 

· 18 675 

35 097 

2. Besoins en cadre miliciens (C.O.R. et C.S.O.R.}: 
a} jusque maintenant la loi sur le contingent prévoyait chaque année un 

contingent de 2 600 miliciens pour des fonctions C.O.R.IC.S.O.R. 
b) Un élément essentiel du plan de revalorisation est l'augmentation du nombre 

de C.O.R.IC.S.O.R. à partir de 1987 pour pouvoir remplaœr les officiers et les 
sous-officiers d'active manquant dans les unités et pour pouvoir encadrer ainsi 
les miliciens convenablement. Le nombre de fonctions ouvertes serait de 857 pour 
C.O.R. er 2 070 pour C.S.O.R. 

c) Calcul des besoins: 
C.O.R. 857 x 1J:,6 = 1 470 (S mois formation en école; 1 mois en unité); 
C.S.O.R. 2 070x 1::4=3 549 (4 mois de formation). 

li faudra donc, pour remplir ce nombre acau de fonaions, 5 019 miliciens. 

RemArq11e: En 1987 - annœ transitoire - on estime que les besoins ne 
s'élèveron1 qu'à 4 600 miliciens, correspondant à 758 fonaions C.O.R. et 
1 6S0 fonaions C.S.O.R. 

3. Riformis après k passage JU C.R.S.: 
a) Il s"agit de miliciens déclarés aptes au C.R.S. et réformés en début de service, 

n doivent donc être mnplaœs. En 1986 on en a enrqistré 1 820. 

b) Pour les annttS suivantes, a: chiffre est adapté à la décroissance des inscrits. 

Gebooneja.v 
Wendijke en onwmi~ 
mannelijke gd,oonen 

Na~sances légilimes et 
ilUgirimes garçons 

Classe d'age 

Ingeschreven met de lichting 
op 31 deœinber van het jaar 

der leeftijdsklasse 

Inscrits en levée 
au 31 décembre 
de la dasse 

1966 
1967 
1968 
1969 
1970 
1971 
1972 
1973 
1974 
)975 
1976 
1977 
1978 
1979 

77 503 
75 364 
72 947 
72 966 
73 171 
72 753 
70014 
66 576 
63 595 
61 574 
61228 
62 455 
62 947 
64 093 

1985 
1986 
1987 
1988 
1989 
1990 
1991 
1992 
1993 
1994 
1995 
1996 
1997 
1998 

72 387 
70 389 
68 132 
68 150 
68 341 
67 951 
65 393 
62 181 
59 397 
57 510 
58 120 
58 332 
58 806 
59 760 

( •) Aangrpaste coëfficiënt die rekening houdt mrt de • gemengde lichtingen • 1 ( • ) Coefficient adapté pour tenir compte des levées • mixtes • ( 9 mois et 
(9 en 11 maanden). 11 mois). 
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Voorbeeld: Voor 1988 -~~!!0, ( = ~~~~~~~,~~- i~~~>,., 0,968. 

De gebruikte coëfficiënten zijn dus : 
1987 0,968 
1988 0,968 
1989 0,965 
1990 0,971 
1991 0,929 
1992 0,883 
1993 0,844 
1994 0,817 
1995 0,826 

4. Detachering van miliciens bij de rijkswacht: 400/jaar van 1987 tot 1996 
(10 jaar). 
5. De totale behoefte schommelt dus tussen ±39 000 in 1987 rot ±42 000 

vanaf 1990. 

B. Bcsdûkbaar conliagmt 

6. ln 1986 werden 43 208 miliciens gcsdùkt en bcschiltbaar bevonden. Er moer 
evenwel rekening gehouden worden met het frit dar veel meer verzakingen aan 
het uilsœl genaagd werden clan de voorgaande jaren, om op die manier œ 
ontsnappen aan de verlenging van de legerdienst (33 843 in 1986 œgen 29 612 
in 1985, dus 4 231 mtt.r dan normaal). 
Ma dit uitzonderlijk feil werd rekening gehouden in rubriek 11. Inderdaad, 

die mauale verhoging van het conlingau 1986 zal de volgende jaren moeten 
ger«uptrftl'd worden. Bovaidien moet cr rekening mee gehouden worden dar 
in 1986 onrhd'fingen roepkmd werden (1 258). 
De lichlina 1986 wu du, als volp sammgesreld: 
., Normtal • pidillcr en bachikbur conrinpt zoadcr ontfaef. 

fin,eta ,.. ••• ••• ••• ••• . •• ••• .•• •. • .•• ••• . .• ... 40 23S 
" Nonnul • phikt en bachikbur contingem met ontheffin• 

llftl••· ... ... ... .•. ... ... ... ... ... ... . .. 
Vfffwsin, ten gn-1"9e van de verukinsm aan uihCel 

38 977 
4 2.ll 

Totaal lidiring 1986 ••• ... ••• . .. .. . ..• ..• . .. ... 43 208 
Bij toeptiling van de vmninderinpa,êffiaëntm badtrevm in punt 3, b, 

zullen de continsmlffl voor de vol,mde jamt zijn: 
1987 1988 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1.995 
nwnwnm~~nmumn~nmn~ 
7. De nieuwe IHI op de ,utiona/itnt ,,oor vr«mdelinp zal het continsrnt 

vergrocen vanaf 1989. De verhoging wordt geschat op mbk honderden. 
8. ln 1986 werden 1 258 ontheffingen toqt'Slaan. 
9. Hd #Nubiltbu, cuntingmt zal verminderen van :t 39 000 in 1987 toc 

:.t 33 000 in 1994. 

C. T.,_. 
10. Wann«r men de behoeften met het beschikbaar contingent vergelijkt, is 

er duidelijk ffll rekon dat -i groeit 1ot :1: 8 700 in 1994. 

D.ee.o.ca •.•••••••• 
11. De ffflmging van de duur van de~ leidde ertoe dat mrcr jongcrm 

hel 11itite/ dat u ,,,,,ugd bllliden IIOOr 1986 in110:Ckm {4 231: zit punt 6), Dit 
ui ftft invloed hebben op de volgende lichtingen. 
Opmnlting: Her groot aamal verzakingen aan uitstel (meer dan de helft \·an 

alk Dlffllffl die in het C.R.S. l'erKhijMn) geeft ~ jaar C'ffl ovcnchot aan 
miliciens op het tinde van her jaar, Mm is daarom \'trplicht cm zebr aantal 
milic:iens nn c-en bepaalde lichting onder de wapens te roq,en in de loop van het 
tffMf: lrimnter wan hrt \'Olgcnde jaar. Zolang het aantal venakingm aan uirsœl 
niet afnttmt, is die proctdure onvtrmijdelijk om het ovff'Sehot 111,·tg re werkm. 

12. ln 1986 wtrdm J 220 1•ri1willige verlengingen van d~nslliJd gmotttrd, 
waardoor 1 610 miliciens uitgnpaard kunnen worden (1 milicien geeft een ren 
danent van 6 maanden, cr zijn dus 2 ,·trlmgingen \•an 3 maanden nodig om 
1 milicim 1c kunntn uitsparen), ln de toekomse zullen alleen 
K.R.O.'stK.R.O.O:s van deze m.utregtl kunnen gtnieten. 

Indien men aanneemt dar 12 % van de milioens K.R.O.IICR.O,O. een 
\lerlcnging van 3 maanden zulkn rekenen, kan men j.1arlijks rekenen op 
± 600 vtrlcngingm (winst van :t 300 miliciens). 
Voor 1987 zullen de gevolgen hiervan zich nog niet laten voelen maar ander 

zijds zal een deel van de miliciens die in 1986 getekend hebben, hun verbinren.s 
in 1987 bttindigcn (winst geschal op 1 200 milicims voor 1987). 

13, Dt hcroening van de militiewetten zal het beschikbaar contingent vergroten 
ren gevolge van de afschaffing van bepaalde categorieën vrijlatingen. 

E 1 988 68 150 (=année considérée) 
xemp e: pour 1 70 389 (=année de référence 1986) 0•968· 

Les coefficients employés sont donc: 
1987 0,968 
1988 0,968 
1989 0,965 
1990 0,971 
1991 0,929 
1992 0,883 
1993 0,844 
1994 0,817 
1995 0,826 

4. Détachement de miliciens à la gendarmerie: 400/an de 1987 à 1996 
(10 ans). 

5. Le total des besoins varie donc de ± 39 000 en 1987 à ±42 000 à partir 
de 1990. 

B.Contingmtdisponible 

6. En 1986, 43108 miliàens ont été déclarés aptes et disponibles, Toutefois, 
il faut tenir compte du fait qu'en 1986 beaucoup plus de n:nonàations au sursis 
om été demandées que les années précédeares, pour échapper ainsi à la prolonga 
tion du service militaire (33 843 en 1986 contre 29 612 en 1985 soit 4 231 de 
plus qu'en temps normal). 
Ce fait extraordinaire a été pris en compte dans la rubrique 11. En effet, cette 

augmentation massive du contingent 1986 devra être récupérée dans les prochai 
nes années. En plus il faut tenir compte du fait qu'en 1986 des libérations ont 
été accordées (1 258), 

La levée 1986 était donc composée comme suit: 
Conlingmt « normal • apte et disponible sans libérations 

Contingmt « normal • apte et disponible avec libérations 

Surplus suite aux rmonàations au sursis 

Tocal levée 1986 •.. ... ... ... . •. 

40 235 

38 977 

4 231 

43 208 
En appliquant les coefficients de déaoissanœ décrits au point 3, b, les contin• 

gents pour les années suivantes seront : 
1987 1988 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 
n~n~"m~~Dmllranmnmn~ 
7. La nouvelle loi s11, LI natioMÜté des á:rangus va augmenter le contingent 

à panir de 1989. L'augmentation est cstimér à quelques centaines. 
8. En 1986, 1 258 libérations ont été aaordites. 
9. Le·c:ontingmt disponible diminuera de :;t:39 000 en 1987 à ±33 000 en 

1994, 

C.Dtficic 

10. Quand oo compare les besoins au continsmt disponible, il existe manifeste.. 
ment un déficit qui aoir rapidement jusque ±8 700 en 1994. 

D. Aaions prises 
11. La prolongation de la durée du service militaire a provoqué une augmenta• 

tion de ,eno,,u:i4tions d11 s11rsis de,n,znd«s en 1986 (4 231: voir point 6). Ceci 
aura une in0uence sur les levées suivantes. 

Remarque: Le nombre important de renonciations au sursis (plus que la moitié 
du nombrt total des comparus au C.R.S.) provoque chaque année un excédent 
m miliciens m 6n d'année. On est donc obligé d'appeler un bon nombre de 
miliciens d'une levtt détcrmintt sous les armes dans k courant du premier 
trimestre de l'annèe suivan1e. Tant que le nombre de renonciations au sursis ne 
diminue pas, œne procédutt est inévitable pour absorber l'exádent. 

J 2. En 1986 3 220 prolongations volontaires du service dt trois mois ànt été 
enregistrées qui permettent de gagner 1 610 miliciens ( 1 miliàen a un rendement 
de 6 mois, il faut donc deux prolongations de 3 mois pour pouvoir récupérer un 
milicien). Dans l'avenir uniquement les C.O,RJC.S.O,R, pourront encore béné 
ficier de cette mesure. 

Si on admet que 12 % des miliciens C.O.R. /C.S.O.R. vont signer une prolon 
gation de 3 mois, on peur compter sur ± 600 prolongations chaque année (gain 
de ± 300 miliciens), 

Pour 1987. les effcrs ne se feront pas encore sentir mais d'autre pan une partie 
des miliciens qui se sont engagés en 1986 finiront leut engagement en cette année 
(gain estimé à 1 200 miliciens pour 1987), 

J 3. La révision des lois de milice augmentera le contingent disponible suite à 
la suppression de certaines catégories de dispenses. 
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Artikel 12, S 1, van de huidige gecoördineerde 
dienstplichtwetten 

Article 12, S 1, des lois coordonnées actuelles 
sur la milice 

Wijzigingen - Changements 

1° Verblijf buiten Europa na 18 jaar. - Résidents hors Europe 
après 18 ans. 

2° Mijnwerkers. - Mineurs. 
3° Zeelieden. - Marins. 
4° 6 kinderen in leven. - 6 en/ ants en vie. 
5° 2 broederdiensten. - 2 services de frère. 

5"bis I broederdienst + voorwaarden. - J service de frère + 
conditions. 

6° Belg na 25 jaar. - Belge après 25 ans. 

1° OnmisbaR steun voor de familie. - lndüpensable soutien de 
famille . 

8° Vrrblijf buiten Europa vóór 18 jaar. - Résidents hors Europe 
avant 18 ans. 

9" Wen van vadtr m moeder + onmitbur voor ci,m bedrijf. - 
Orpbtilin ~ et min + indùpenuble propre exploit41ion. 

NIEUW. - NOUVEAU 
- Wea vin v,dtr o/ mOfder • onmiib1.1r voor f11miliebcdrijf. - 

Orp~U,, pjrt! ou ,wre + irtdilpe,rubk proptt! exp/oildtion 
./"""""1#. 
- Jun,e vackr•, onmilb.lre tu11n voor hun FZin. - Jeunes pires 

i,ulilpe,su,bl, IOiltint de /IUllille. 

Afgeschaft maar overgangsmaatregelen. 
Supprimé, mais mesures transitoires. 

Idem. 
Ongewijzigd. - inchangé. 
Ongewijzigd. - Inchangé. 
Aangepast • dienst als milicien. - Adapté - 

service comme milicien. 
Aangepast - dienst als milicien. - Adapté - 

service comme milicien. 
Aangepast - gezin met 4 kinderen. - Adapté 

- famille de 4 enfants. 
Aangepast: na 32 jaar. - Adapté: après 

32 ans. 
Ongewijzigd. - Inchangé. 

Afgeschaft, maar overgangsmaatregelen. 
Supprimé mais mesures transitoires. 

Ongewijzigd. - Inchangé. 

Aantal Geschatte 
in 1985 (1) winst 

- 
Nombre Gain 

en 1985 (') estimé 

83 (2) 

236 
1 

(2) 

119 
1 001 
3 716 

1 

1 000 

7 200 3 000 

566 200(3) 

409 

307 

11 

±500 
(ontheffinsen - 
libb-ations) 

Totaal. - Total ... ... ... 3 S00 

(1) 198S i, l,n luCKe jaar waarvan de cindttsultatm bekmd zijn. 
(2) Gcett Oftffliddrllijke winst. 
( 1) Gtdedcdijli g«ompmlCUd door de wet-Go!. 
(
4
) Dac maacrrgelen verhqpm de vrijla1ingffl. 

WaMeff we aannmwnda1 de,eschanf winM niet ttvoeligzal wijzigen ,·oor 1986 
(rcfttt11tiejur voor de~}. kan mm de wimt voor de volamde j.aren 
betdcfflm. 
Er moctewnwel rekeninggehouden worden mrt bec feit dar die .3 500 joneeml 

lanp bec C.R.S. moeten plHttCII m dat ongeveer 20"" vrijgesteld tullen worden 
voor lidlamelijke rtdenm. De wmdijke winr.t bedraagt dus :t 2 895 milicimi; 
(batis 1986). 
Door de cc>iffKifflren van pum .3.b. te sd,naiken m door rdœning te houden 

me, deO\-crganpmaanqdcn (winM van SO man/jaar SNfurmde 6 jaar) bekomt 
men de getallen van de tabel. 

1 ◄. De g1nome11 """'tl't"gelen betekenen cm winlit ,·an 1 600 miliciens in 1987, 
de volsmJe jaren van 2 600 tot .1 100. 

E.Aa,c-bralaas 

IS. De globale bal.ans belooft «n ovff5Chot voor 19811 en 1989. Vanaf 1990, 
nif, met ttn hef'iiening van dr milineweuen, 1al het .:onringc,11 .1an miliciens een 
1elion vmonen en zullen ninlwe mutregelen moeten genomm worden. 

a) De Kh.attingen van midden 1986 bleken verkeerd te zijn op drie belangrijke 
punten: 
- het beschikbaar contingent werd onderschat ( :t 1 300 eenheden); 
- de verukingen van uitstel werden ook onderschat ( ± 2 000 eenheden); 
- de invloed van de wijzigingen aan de milinewerten is minder belangrijk (te 

wijten aan de aanvaarde amendementen en aan het feit dat mm rekening moet 
houden met CC'f1 verlies njdens het onderzoek in het C.R.S. van deze nieuwe 
kandidaten). 

(1) 1985 est la daniffe année pour laquelle les'résultats finaux sont connus. 
{1) Pas de gain immédiat. eJ Comperué p.utieUanent par la loi Gol. 
(4) Ces mesures augmentmt les dispenses. 

En admeaarn que le gain estimé ne changiera pas sensiblement pour 1986 
(année de réfirmœ pour les calculs), on peut cakuler le gain pour les années 
suivantes. 
Toutefois., il faut tenir compœ du fait que ces 3 500 jeunes doivent encore 

puser au C.R.S. et qu'environ 20°.4 seront exemptés pour cause physique. Le 
gain réel s'elh-e donc à :t2 895 miliciens (base 1986). 

En appliquant les cocfficicnts du point 3.b. et en tenant oompte des mesures 
tTanwtoires (gain de 50 hommes/ an pendant 6 ans) on arrive aux chiffres du 
u~au. 

14. Les actio,u prises font gagner 1 600 miliciens en 1987, les années suivances 
de 2 600 à .3 100. 

E. Bilan ténér.11 

IS. Dans Ic bilan rotai on peul remarquer qu'il s'annonce un excédent en 1988 
et 1989. A partir de 1990, mfflle avec une révision des lois de milia, Ic conrinsmt 
de miliciens sera dmciuire et de nouvelles mesures devront me prises. 

a) Les estimations de mi-1986 se sont avérées erronées sur trois points impor- 
tants: 

Ic connngenr disponible a été sous-estimé ( ± 1 300 unités); 
les renonciations au sursis ont aussi été sous-estimées ( ± 2 000 unités); 
l'mfleence de la modificanon aux lois de miliœ esr moins importante (duc aux 
amendements acceptés et au fait qu'on doit tenir compte d'une perte lors du 
passage au C.R.S. de ces nouveaux candidats). 
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b) Nochtans zijn de verschillen russen de eindresultaten van de twee tabellen 
miniem. 
Men mag eveneens niet vergeten dat het hier om een prognose gaat! Om zeker 

te zijn van een voldoende contingent, is het beter een klein overschot te voorzien 
dan een klein deficit. 

Evolutie van her contingent dienstplichtigen 

b) Toutefois, la différence entre les résultats finaux des deux tableaux est 
minime. 
On ne doit pourtant pas oublier qu'il s'agit ici d'un pronostic! Pour être certain 

d'avoir un contingent suffisant, il vaut donc mieux prévoir un petit excédent, 
plutôt qu'un petit déficit. 

Evolution du contingent miliciens 

1986 1987 1988 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 

A. Noodzakelijk c.ontingent: - Contin- 
gent nécessaire: 

1. Functies troep: - Fonction troupe: 
- vonning van 1 maand. - à formation 

de 1 mois ... ... ... ... ... . .. 20528 17 790 16 422 16 422 16 422 16 422 16 422 16 422 16 422 16 422 
- vonning van 3 maanden. - à forma- 

lion de 3 mois ••• ....... ... . .. 16 500 14 360 15 675 17 738 18 675 18 675 18 675 18 675 18 675 18 675 
2. Functies K.R.O.-K.R.0.0. - 

Fonctions C.O.R.IC.S.O.R .... ... ... 2600 4600 5 019 5 019 5 019 5019 5 019 S 019 5 019 5 019 
3. Gcráormeerd na C.R.S. - Ré/or- 

mis après le passage 1111 C.R.S. ... . .. 1 820 1 762 1 762 1 756 1 767 1 691 1 607 1 536 1487 1 503 
4. Ventming rijkswacht. - Renfort 

po,,r la gmdarmtrie ... ... ... ... - 400 400 400 400 400 400 400 400 400 
S. Totaal. - Totlll ••• ... ... ... 41 448 38 912 39 278 41 335 42 283 42 207 42 123 4205~ 42003 42 019 

8. Betdlillbu, ~: - Contin- 
p,,t tlupo,,i/N,: 
6. Badtillb,ar c»miapm tondff OIII• 

hd(lllfDffl. - <:011li"1tttl dispó#ibk""" 
libJrMiotu... ••• • •. ... ... ... ... 40235 38 947 38 947 38 Ili 39 068 37 378 35 528 33 958 32872 33 234 
7. Wet n.triolulirril (Wft-Ciol). - loi 

nMion4lili (loi Col) ... ... ... ... - - - 200 200(•) 300(·) 400(·) 400(·) 400(·) 400(•) 
ll. T or,,etUnC Olldieffinem. - Libba- 

bOlfl .CCOf'tlhs ... ... . .. ... ... l 258 - - - - - - - - - 
9. Toual. - Totlll •.• ... ... ... 38977 38 947 38 947 39027 39 268 37 678 35 928 34358 33 272 33 634 

C. T tl,on : - Di/itit: 

JO. 9·5 ......... ... ... . .. . .. -2471 +35 -331 -2 308 -3015 -4 529 -6195 -7694 -8 731 -8 385 

I>. Gc1IOIIICII actits: - Acti<ms prius: 

11. I1111t1rolckm uiutd. - lt.fflancùt- 
f1'>1U li# illt'IIS , ., ... ... .... ... ... 4 231 -1 731('; -1 500(") - SOO(") -500(") - - - - - 

12. Vrijwill;,t vulfflciag van de 
dienst. - "'°'°"'atio,r l'Olotrtllirt d11 ser- 
a.-ice ••• ........... ... ... . .. . .. 1610 1 200(·) 300(•) 300(•) 300{·) 300(•) 300(·) 300(•) 300(•) 300(·) 

J J. Herziening ditnttplicluwtttm (;1f- 
tdiaffffl Uli vrijbcÏll9NI). - Rn'ISN111 
lois ik ,,.;Jit,. (s11ppresfio,rs de dispe..usi - - 2802 2 842 2')08 2829 2 733 2654 2610 2639 

14. Tocul. - Totlll •.• ... ... ... 5141 - 531 1602 2642 2 708 3 129 3033 2954 2 910 2 939 

E. Altmimi bibn 110+ I◄). - Bdt,n 
Qur11I (10+ l.fJ ..• ... ... ... . .. 3370 . -496 l 271 334 -307 -1400 -3 162 -4740 -5 821 -5 446 

( • i Esnmanon. 
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BIJLAGE 3 

VERDELING MILITAIREN OVER DE GARNIZOENEN 
IN DE DUITSE BONDSREPUBLIEK (B.S.D.) 

ANNEXE 3 

REPARTITION DES MILITAIRES DANS LES GARNISONS 
DE LA REPUBLIQUE FEDERALE D'ALLEMAGNE (F.B.A.) 

Officieren Onderofficieren Vrijwilligers Total 
Garnizoen - Garnison - - - Miliciens - 

Officiers Sous-officiers Volontaires Totaal 

Düren ... ... ... ... ... .. . .. . 34 357 211 236 838 
Aachen ... ... ... ... ... ... ... 33 242 320 339 934 
Probsteierwald ... ... ... ... ... 19 126 228 290 663 
Menbrück ... ... ... ... ... ... 14 60 51 47 172 
Stockheim ... ... ... ... ... ... 3 12 32 151 198 
Geilenltirchen ... ... ... ... ... 21 18 10 2 51 
Vogelung ... ... ... ... ... ... 9 26 28 17 80 
Blankenheim ... ... ... ... ... 7 89 91 142 329 
Köln ... ... ... .. . ... . .. ... 32 62 79 180 353 
Bûtzweilerhof ... ... ... ... ... 17 154 93 80 344 
Weiden ... ... ... ... ... ... ... 178 394 561 511 1 644 
Dellbrûck ... ... ... ... ... .. . 46 241 581 471 1 339 
Niehl ... ... ... .. . ... ... ... li 45 159 123 338 
Ossendorl ... ... ... ... ... . .. 65 232 346 312 856 
Spich ... ... ... ... ... .. . ... 96 415 965 729 2 205 
Altmraih ... ... ... ... . .. ... 43 150 471 304 968 
Wesdmven ... ... ... ... ... . .. 65 261 761 563 1 650 
X,uum-Sond>cck ... ... ... ... ... 7 96 91 155 349 
<.~refrath ... ... ... ... ... .. . 16 191 138 169 514 
M.önthffl-Gladhac:h .•. ... ... ... - 3 10 2 15 
God, ... ... ... . .. .. . ... ... - 4 4 2 10 
Sankt• Tönil ... ... ... ... ... ... 3 41 62 26 132 
Rheindalen ... ... ... ... ... ... 47 43 55 53 198 
UNml ... ... ... ... ... . .. . .. 14 8 4 - 26 
Mülheim ... ... ... ... ... .. . - - 1 2 3 
5'JeM ... ... ... ... ... ... . .. 147 514 1 261 1 517 3 439 
Bùn:n ... ... ... ... ... . .. . .. lO 33 106 112 261 
Wed ... ... ... .. . ... . .. ... 71 369 508 691 1639 
Brakel ... ... ... . . ... ... ... 40 175 2il 314 802 
fafoffltho ... ... ... ... . .. ... 42 178 273 313 806 
Lüdcru.:heid ... ··• ... ... .. . ... 66 363 636 623 1 688 
Am~g ... ... ... ... . .. . .. 24 107 292 195 618 
Neheim ... ... ... ... ... ... ... 35 108 229 116 488 
Siegen ... ... ... ... ... ... ... 97 379 995 794 2 265 
Erntcbrück ... ... ... ... ... ... 6 7 - - 13 
ArolJffl ... ... ... ... ... ... ... 46 189 454 367 1 056 

Totaal. - Total ... ... ... 27 284 
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BIJLAGE 4 ANNEXE 4 

VRIJLATINGEN - ARTIKEL 12 DISPENSES - ARTICLE 12 

Totaal vrijgestelden 
- 

Total dispenses 
Lichting 

Contingent 
Uitgesrelden 10 zo 30 40 50 5bis 60 70 30 90 - - Internationale Levée Sursitaires conventie 

Art. 12 - 
Convention 

internationale 

1980 191 822 120 675 193 87 165 2 050 4 802 6 438 396 823 298 8 15 260 248 
1981 192 555 119 943 192 100 125 1 744 4 636 10 440 352 813 267 7 18 676 184 
1982 194 183 121 079 166 163 155 1 591 4 623 9 612 507 787 272 14 17 890 201 
1983 196 134 124 298 148 182 152 1 316 4 530 8 831 470 724 387 8 16 748 161 
1984 195 080 125 660 91 192 165 1153 4 265 8 500 538 646 318 18 15 886 160 
1985 83 236 106 J 001 3 716 7 110 565 396 307 23 13 531 
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BIJLAGE 5 

JEUGDRAAD VOOR DE VLAAMSE GEMEENSCHAP 

Advies U/lS 

Wruontwc-rp tot wijziging van de dienstplicbtwcnen 

De Jeugdraad vraagt het wetsontwerp tot wijziging van de dienstplichtwetten 
met de nodige zorg te bespreken. Er is inderdaad geen haast om de nieuwe wet 
te stemmen, aangezien zij niet noodzakelijk is voor de lichting 1988, die reeds 
een overtal aan dienstplichtigen vertoont. De Jeugdraad vraagt dat de parlements 
leden zich eveneens zouden uitspreken over de toewijzing van het overtal dienst 
plichtigen aan de burgerlijke besd,enning of andere taken van algemeen belang. 
De Jeugdraad vraagt een evaluatie van het aantal functies in het kader van de 

NA VO-vc-rplichtingen. 
De herziening van de dienstplichtwetten m de verlenging van de dienstplicht 

worden meestal voorgesteld als gevolgen van de gcboorttdaling. De Jeugdraad 
is ervan overnûgd dat dit eerder betrekking hœft op v~ noden re wijten 
aan de besparingsmaatregelen en aan een verhoging van het aantal functies. Het 
is daarom noodzakdijk ernstig werk te maken van de overdracht ,·an een aantal 
militaire taken naar de burgerlijke l«tor (b.v. hospitalisatiezorgffl). 

Oc,k een aani,I • lu,cc-lunaiCi • dienen Fl(.hrapt (b.v. ch.iuffeurs voor officie• 
rm ururf «n bep..alde graad, ttn re groot .aantal fflfftft en bars in de ku.cr• 
nn, ... J. 

De J~raad vttdedÏI' het principe 11an de individuele dienstplicht van dt 
ion!ICft'II en f,tffl bij de bcocwdcling 11an 11iH1d, vrijlatingen vrijAelling voorrang 
un tOCiale (lfflMandipedm. ttrder dan un familiale. 

StllllClpaatea ,, •• de~ 

1. Vimel. 
1. Uiutd om s:udiffrdmen. 
De Jeupaad vraaai uitbmding ,,an de aregori«n die in aanmerking komen 

,,,,or uiutel om 11uditttdenen (avondonderwijs dat leidt roc een diploma univeni• 
tair en ~ nitl-univem1air onderwijs, doaor.aat •... ). 

2. Uiutel op een11oud~ aannaag. 
Orn de, dilCriminaüe tuswn wnkende en .iudettnde iongerm te vcnninderm, 

wdc de Jeugdraad ,,oor de mogelijkheid in te bou-·en om toc S maal uitstel op 
ttnv~ aanvraag te Vffkrip. Hïndoor zouden de jongnm de kans krijgen 
om tijdelijke contracten af le sluiten of""' uitAd te krijgm omwille van motin·en 
van ptnoonlijke aard. 

3. Uit~I als kostWinner. 
Indien hn voorsid voor 5 ui111ellen op ttnvoud~ aan\·raag niet ingewilligd 

word,, cbn ildt de Jrugdra,d ,·oor de inkomensgreM voor kOS1Winnenchap op 
te 1tdtken toc 12.S 000 frank + J /4 ptr penoon tm !.ure + indexering. 

◄. lli1.siel ,·oor mijm,-,·trkcn m z«lui. 
Vt'fflli1s hel berorp van de mijn-·t:rkcn nog z-•aardn 1s cbn d:11 un de zeelui, 

en vermits hun loopb.un veel kontt is. ziel: de Jeugdraad nier in waarom de 
facililei1en ,·oor de mijn-·erken worden .1fgcschan. 

S. Uitstel voor ttn van rwee broers van cmzcl(de lichting. 
Indien hel bc-ginsd van uitsrcl op basis van de broederdaenstm behouden blijft, 

stch de Jeugdraad voor de \'roq;erc regeling in ,·erband met rwee brœrs un 
cen1.clfde lichting 1c behouden. 

li. V rtJ/atingrn. 
1. Vrijlating ,-oor 1ongc vaders. 
lx Jcugdr.aad juicht de omvorming 1~ un onthdftng tot ,·rijlating un de 

jongt ,·ader. Noch1ans maakt de Jeugdraad zich ongerust over de versumging 
van de voorwaarden 101 vrijlaung. Zo 1.11 de jonge vader enige kostwinner moeten 
1ijn (de «hcgenoic mag over geen enkel inkomen beschikken). Dit zal her aantal 
rechthebbenden gevoelig verminderen, 

2. V rij lating voor broederdienst. 
lx Jeugdraad stelt mor prioriteit voor vrulaung te verlenen op basis van sociale 

redenen: kostwinnerschap, jonge vader, ... 

3. Vrijlating voor oudste zoon van 6 kinderen. 
Om dezelfde redenen van broederdienst pleit de jeugdr aad voor de afschaffing 

van dir privilege, 

ANNEXE 5 

TRADUCTION 

CONSEIL DE LA JEUNESSE DE LA COMMUNAUTE FLAMANDE 

Avis 11/15 

Projet de loi modifiant les lois sur la milice 

Introduction 

le Jeugdraad (Conseil de la Jeunesse) demande que le projet de loi modifiant 
les lois sur la milice soit examiné avec toute l'attention voulue er sans précipita 
tion, puisque la levée de 1988 est d'ores et déjà excédentaire. Le Jeugdraad 
demande également que les parlementaires se prononcent sur l'affectation des 
miliciens en surplus à la protection civile ou à d'autres tâches d'intérêt général. 

Le Jeugdraad demande qu•il soit procédé à une évaluation du nombre de 
fonaions nécessaires dans Ic cadre du respect de nos obligations envers l'OTAN. 
La révision des lois coordonnées sur la milice ainsi que l'allongement du temps 

de service sont souvent présentés comme les conséquences de la dénatalité. le 
Jeugdraad est convaincu qu'il s'agit plutôt de besoins accrus de contingent dus 
à des restriaions budgétaires et à une augmentation des fonctions attribuées aux 
soldats-miliciens. Cest la raison pour laquellc il convient d'étudier sérieusement 
le transferr d'une série de tâches du secteur militaire an secteur civil (d. les soins 
hospitaliers). 

li s•impose égaltment de supprimer un cenain nombre de fonctions de « luxe • 
{cf. chauffeurs d'officiers à panir d'un certain grade, multiplicité des mess et des 
bars au sein des casernes). 

Le Jeugdraad déknd le principe du service obligatoire individuel des jeunes er 
esiime que. pour a=der un sursis, une dispense ou une exemption, il faut se 
fonder davarmagc sur les conditions sociales que sur les conditions familiales. 

Poiau de vue du Jffl/ldnad 

1. Sursis. 
1. Sursi.s pour études. 
Le Jeugdraad demande l'élargissement des catégories de bénéficiaires de sursis 

pour études (cours du soir sanctionnés par un diplôme universritaire et enseigne 
ment supérieur non universitaire. doctorat, ... ). 

2. Sursis sur simple demande. 
Pour attmutt les discriminations entre jeunes travailleurs et jeunes étudiants, 

le Jeugdraad propose de permettre aux jeunes d'obtenir jusqu'à cinq sursis sur 
simple demande. Les jeunes seraient ainsi nowrunent en mesure de conclure des 
contrats temporaires ou de reponer leur service militaire pour des motifs d'ordre 
personnel. 

J. Sunis soutien de famille. 
Si la proposition des cinq sursis sur simple demande n'est pas approuvée, le 

Je11gdraad demande de ponu le plafond des revenus des soutiens de famille à 
325 000 &ancs + un quan de ce montant par personne à charge + indexation. 

◄. Sursis poar personnel des mines et de marine. 
Etant donné que la profession de mineur est encore plus pénible que œllc de 

marin er que la carrière d•un mineur est beaucoup plus courte, le Jeugdraad se 
demande pourquoi les facilités accordées aux mineurs sont supprimées. 

S. Sursis pour l'un de deux frères appanenanr à la mëmc levée. 
Si Ic principe du sursis sur base du service de frère est maintmu, Ic Jeugdraad 

propose de garder l"ancienne réglementation en ce qui concerne deux frères de 
la même levée. 

li. Dispenses. 

1 . Dispense pour les jeunes pères. 
Le Jeugdra.id approuve la uansformarion de la libuarion du jeune père en une 

dispense. Cependant, il s'ioqui<"te du durcissement des conditions d'occroi de cette 
dispense. C'est ainsi que Ic jeune père devra être soutien de famille unique 
(l'q,ousc ne pouvaar disposer d'aucun revenu ). Cerre mesure diminuera fortement 
Ic nombre de bénéficiaires. 

2. Dispenses pour service de frère. 
Le Jeugdraad propose d'accorder la dispense en priorité pour des motifs 

sociaux: soutien de famille, jeune père, ... 

3. Dispense pour Ic fils ainé de six enfants. 
Le [eugdraad préconise la suppression de cc privilège pour les mêmes raisons 

qui.' celles invoquées pour la dispense pour service de frère. 
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III. Vrijstelling als ontwikke/ingsu:erker. 
Indien het beginsel van uitstel op basis van de broederdiensten behouden blijft, 

vraagt de Jeugdraad dat ontwikkelingswerk zou beschouwd worden als broeder 
dienst. 
Contracten afgesloten met verenigingen of bedrijven met winstgevend doel zijn 

uitgesloten .. 

III. Exemption coopération au développement. 
Si le principe du sursis du service de frère est maintenu, le jeugdraad demande 

que la coopération au développement soit reconnue comme service de frère. 

Les contrats conclus avec des associations ou des entreprises à but lucratif 
seraient exclus. 
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BIJLAGE 6 

VERTALING 

FRANST AUGE JEUGDRAAD 

Brussel, 20 februari 1987. 

Naar aanleiding van de bespreking van het wetsontwerp tot wijziging van de 
dienstplichtwetten, wil de C.J.E.F. de aandacht van de parlementsleden vestigen 
op enkele kernvragen die de basis vormen van het debat. 
Het regeerakkoord koppelt de wijziging van de dienstplichtwetten aan de 

hervorming van de militaire dienst, de verminderde afhankelijkheid van beroeps 
vrijwilligers, de vabettting van de opleiding, de taken en het statuut van de 
dienstplichtigen en de herziening van de aansteUingsregeling voor gewetensbe 
zwaarden. 
ln de lijn van zijn vroegae standpunten en bij gebrek aan informatie over 

objectieve critma bij de vaSUttlling van de legersœrkte, blijft de C.J.E.F. sterk 
gekant regen de verlenging van de militaire dienst en de burgerdienst. De C.J.E.F. 
behoudt zich ook het recht voor om te gepasten tijd het fundameutele probleem 
aan te snijden van de verlenging van de lrgerdienst in het kader van een algemeen 
jeugdbeleid. De C.J.E.F. Stelt zich ooit heel wat vragen over de inhoud van de 
hervorming van de miliwre dienst en de verbetering van de opleiding, de taken 
en het staruut van de dienstplic:htigm. De Raad veroordeele de politisering 
waarmee nu ook al de aanueUing van de srweœnsbezwaarden is besmet. 
De globale aanpak un de problemm wurmtt de Regering te- koop loopt, is 

in werltelijkhnd een J!ftifio principii die enkel deugt voor wat ze echt beoogt : 
bnf,ami op lanck"ndtdiging door de jt11gd een bijkomende fy5ieke bel,uting op 
Il' legen. 
Tiîden• tet1 von, ondttttoud mn de- MiniRer van landJverdediging en op de 

wimenkomteen mer dt KamttcummiHÎN vc- de 8innenlandte 7.akcm en de 
l.ffldtver~na. hem dt C.J.E.f. de oprichting voorgei<dd van een gemengde 
C,Jfflm.itw voor de Binnenlanche Zakm m de Landsverdediging. die zou bestaan 
uil ledffl van Kafflff m Senaat, m die duidelijkhrid zou IIIOCfen verschaffen over 
de werlldijk noodukdijke legenTerkte, ,efct op de behotften van onu defensie. 
Dat idee werd gunilig omhuld en de Minister ,·a-klaarde zich bereid de 

parkfflenllleJen de nodigr toelichting te vCBdiaffen. Thans wordt het WetSORt· 
werp 101 wijzjging van de dienttplichtwettm bnproken, 1.onder dat er vooraf een 
dtba1 i1 gthouden o\'C'r de cldentie-bmomen. 
Ook al werd de daling un het gtboortencijfer aangewam als de belangrijkste 

ooruak van de groeiende nood aan dienstplichtigm, toch is het duidelijk dat ook 
voor andtre proj«tm 11eeds \'aker ttn beroep wordt gedun or diensrplichtigm. 
1.o iur dt un'!dling ,,.,. 400 dienwplichùgcn bij de rijkswacht. en de aansrelling 
""" diemtplic:tttip-n in O\'fflal bij de cimle betchcrming of voor andere taken 
un openb.ur btlang. Dat is Je,i; te c.mtrigff daar de bevoegdheid "an de Minister 
,·an Binnc:nlandAC ÜM'CI op bcpulde \"lakM'CI (de vrijlating ••• -cgms broedenlifflS( 
b.v.] teni;de wo,dt gtKhcwm ten gunste van een door Binnmlandte Zakm en 
Lindt11erdediging v~ld besluit. De M>Ciale 1talitnt die aan de vrijlatingen 
ten gronchug liga, moet aldus plaan ruimm voor de behoeften van de leger 
trerktC', waarover gceti verantwO<Wding wordt ventrekr. 
Tm tloctc httft de laanijd~ betpreking van het ontwerp ,·oor groce admini.- 

1r.a1ine probtcmm ~zorgd voor de jongeren die hun dienscplichdormaliteitm in 
januari monten vervullen. 
Ter~heid nndeuontmoningmn de parlemmts!C'dm, wil œC.J.E.F. 

ooit wijun op de ablurde toestand waarin de ge,.·etensbc:zwaarden werkeren. 
Tijdens zijn algemene vergadering ,•an 19 februari jl. heeft de C.J.E.F. uiting 
gegrvm aan r.ijn bc:tOr'l'iheid O\'ff de moalijkheden die de aanudlingsprocedure 
van de gewnrmbez •.. ,a.arden met zich meebrengt, z-·cl ,·oor de jongerm als voor 
de orpnisarits die hen 1itwerltscellen, in het bijzonder de jeugdorganiS3tin. 

De C.J.E.F. wijst erop dat hi1 gttn uandpunr innttml met betrekking 101 de 
grond wan de 1,3ak, aangezien 101 op heden geen ernsng antwoord werd gegeven 
op zijn ,·orige \'ragen. 

De C.J.F..F. mdedigt de volgende begin~len: 

1. U1tstd. 
- UitRtl om studieredenen: de C.j.E.F . .-raagt cm verruiming ,•.1n de catego 

rietn die, in aanmerking komen voor uitstel : doctoraatstudies, avondcursus 
sm voor hoge,, ondtrwijs ... 
Uiutel als kosrwinner : de C.J.E.F. is het eens met de door het wetsontwerp 
aangebrachte wijzigingen. 
Ui1stel voor mijnwerkers en zeelui : de-C.J.E.F. is het eens met dat puni. Naar 
zijn oordeel gaar het hier om een aan bepaalde beroepen verbonden voorrecht. 
Buuenge •• ·oon uitstel: de C.J.E.F. betreurt dat dn soort van uitsrel is omge 
vormd 101 een uusrel van oproeping, d.11 niet dezelfde waarborgen biedt. 

-ANNEXE 6 

CONSEIL DE LA JEUNESSE D'EXPRESSION FRANCAISE 

Bruxelles, le 20 février 1987. 

A l'occasion de la discussion du projet de loi modifiant les lois de milice, le 
C.J.E.F. voudrait attirer l'attention de Mesdames et Messieurs les parlementaires 
sur les questions de fond qui sous-tendent le débat. 

L'accord de gouvernement lie la modification des lois sur la milice à la réforme 
du service militaire, au moindre recours aux volontaires de carrière, à l'améliora 
tion de la formation, des tâches et du statut des miliciens, ainsi qu'à la révision 
du système d'affectation des objecteurs de conscience. 

Vu ses positions antérieures, dans l'ignorance des critères objectifs de détermi 
nation du contingent, se réservant le droit d'aborder à un moment la question 
de fond sur le principe de l'aUongement du service militaire dans le cadre d'une 
politique globale de la jeunesse, le C.J.E.F. reste vigoureusement opposé à 
l'aUongemen1 de la durée des services militaires et civils. Le C.J.E.F. s'interroge 
toujours sur ce que seront la réforme du service militaire et l'amélioration de la 
formation, des tâches et du statut des miliciens. D condamne la politisation dont 
est désormais entachée, I' affectation des objecteurs de conscience. 

la globalisation des problèmes, affichée par le Gouvernement, se révèle être 
une pétition de principe qui ne sert qu'à œ à quoi elle était destinée: réaliser des 
économies à la Défense nationale en levant un impôt physique supplémentaire 
5Ur la jeuncste. 

Lon d'une pricédcnte entrevue avec le Ministre de la Défense nationale, ainsi 
que Ion des rtnContres avec les Commissions de l'lnlérieur et de la Défense 
nationale de la Chambre, le C.J.E.F. avait lancé l'idée d'une commission mixte 
de 11ntérieur et de la Défense nationale, Chambre et Sénat réunis, pour que toute 
la clarté puisse être faite sur les besoins réels du contingent en fonaion des 
niœssiùs de la défense. 
Cette id« av.ait été bien reçue et le Ministre s'était dklaré prêt à fournir toutes 

ks explications aux parlementaires. Aujourd'hui, le projet de loi modifiant les 
lois sur la milice est en discussion sans que le débat sur les besoins de la défense 
air pu préalablement avoir lieu. 

Alon qu•on avançait la dénatalité comme cause principale du recours à un 
nombre, accru de miliciens, on s'aperçoit que, d"autreS projets justifiaient cette 
mesure: affectation de 400 miliciens à la gendarmerie et affectation de miliciens 
• en surplus• à la pr«eaion civile ou à d'autres tâches d'intérêt général. Cest 
d'autant plus grave qu'en certains domaines, comme par exemple la dispense pour 
service, de frère, la compétence du Ministre de l'lntmeur est rejetée au profit d'un 
ani:té proposé par 11ntérieur et la Défense nationale. Les réalités sociales qui 
jusri6ent la dispense àdent le pas aux besoins du rontingenr, sur lesquels on ne 
s'c,xpliquc, pas. 

Enfin, la discussion tardi"e du projet a entrainé des problèmes administratifs 
acaus pour les jeunes qui devaimt accomplir leurs formalités de milice~ janvier. 

le C.J.E.F. souhaite saisir !"opportunité de la rencontre avec Mesdames et 
Messic:urs les parlementaires pour leur exposer la situation aberrante de l'objec 
tion de conscience. le C.J.E.F. mini en assemblée plénim œ 19 fémer s'est 
inquiété des réels problèmes que pose la procédure cfaffea.ation des objecteurs 
de conscience. rant aux jeunes qu'aux organisations qui les emploient, et parncu 
litremenr aux organisations de jC'unesse. 

Noce tedmique sur la misioa des lois de milice 

Le C.j.E.F. tient à préciser qu'il ne prend pas position sur le fond, puisque 
jusqu•:, présent, aucune réponse sérieuse n'a été fournie suite à ses précédentes 
int~llations. 

Voici les principes défendus par le C.J.E.F.: 

1. Sursis (=report de service). 
Sursis pour études: le C.J.E.F. souhaite l'élargissement des catégories de 
bénéficiaires de sursis pour études, doctorats, cours du soir du niveau supé 
rieur ... 
Sursis pour soutien de famille: le C.J.E.F. accepte les modifications établies 
par le projet de loi. 
Sursis pour personnel des mines et de la marine: le C.J.E.F. marque son 
accord sur cc point qu'il considère comme des privilèges professionnels. 
Sursis extraordinaire: le C.J,E.F. déplore la transformation de ce rype de 
sursis en report d'appel qui n'offre pas les mêmes garanties. 
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li. V rij latingen. 
Vrijlating voor jonge gezinshoofden: de C.J.E.F. verheugt cr zich over dat de 

ontheffing ten behoeve van de jonge gezinshoofden (die een soms willekeurig 
verleende of geweigerde gunst was), is omgevormd tot een vrijlating waarvan de 
voorwaarden bij wet zijn bepaald. De Raad maakt evenwel voorbehoud voor de 
strengere voorwaarden die aan de vrijlating zijn verbonden. 

III. Vrijstelling als ontwikkelingswerker. 
De C.J.E.F. vraagt dat ontwikkelingswerk zou worden beschouwd als broeder 

dienst. Hij gaat ermee akkoord dat de vrijstelling voortaan wordt toegekend op 
grond van een contract dat rechtstreeks verband houdt met het ontwikkelings 
werk (b.v. de N.G.0.1.S.) Contracten van louter particuliere aard zouden aldus 
worden uitgesloten. 

IV. Taken van de soldaten-dienstplichtigen. 
De herziening van de gecoôrdineerde dienstplichtwetten en de verlenging van 

de diensttijd worden vaak voorgesteld als een gevolg van de daling van het 
geboortcoójfer. De C.J.E.F. is er zich van bewust dat het veeleer gaat om een 
grotere behoefte aan diensq,lichtigcn, die te wijten is aan de budgettaire beperkin 
gen en aan het groeiend aantal raken dat aan de soldaten-dienstplichtigen wordt 
opgelegd. 
Er moet dus snel en grondig worden nagegaan wclltc taken van de militaire 

naar de burgmijke sector kunnen worden ovcrgchcvcld (ziekenhuisverzorging). 
Er moet ook p:5l10cid worden in de c )uxc • taken (chauffeurs voor officieren 
vanaf «n bepaalde graad, grom aantal IDCS5CS en bars in de kazernes ... ). 

V. Onder:aek van Mt wetsoni-rp ~" eindstonming. 
De C.J.E.F. vraagt dat her ontwerp grondig en zonder overhaasting zou 

wordai oadttzocht, unttzicn cr in ieder gen! voor de legentcrktc van 1987 en 
Jff8 gccn tckon te VttUD valt. Voorts vtnackr hij de parlcmcnaledm zich te 
beraden Offl' de unttdling van dicnsq,lich1i(ICD in ovcnal bij de cividc beseber 
m,111 al bij talccn v,n aJ(oan«n bd,ng. 
Tot betluit verdedigt de Rucl hef individuali1~11,principc- van de jongrtt 111ft 

bftttlclcina "" zijn miliritve,plidttinacn rn bcYttlt un de voorkNr te gevm aan 
ll(J(.Îa~ ft'fclcr cbn aan familiaw mutrqrlm. 

ll. Dispenses (=exonération du service). 
Dispense pour le jeune père de famille: le C.J.E.F. approuve la transformation 

de la libération du jeune père de famille (faveur soumise à l'arbitraire) en une 
dispense dont les conditions sont fixées par la loi. Cependant, il s'inquiète du 
durcissement des conditions d'octroi de cette dispense. 

lil. Exemption coopération au développement. 
Le C.J.E.F. demande que la coopération au développement soit reconnue 

comme service de frère. U marque son accord pour que l'exemption soit doréna 
vant accordée sur base d'un contrat en rapport direct avec la coopération 
(exemple: Jes O.N.G.). Seraient ainsi écartés, les contrats de type purement 
privés. 

IV. Fonctions attribuées aux soldats-miliciens. 
La révision des lois coordonnées sur la milice ainsi que l'allongement du temps 

de service sont souvent présentés comme les conséquences de la dénatalité. Le 
C.J.E.F. esr conscient qu'il s'agit plutôt de besoins accrus du contingent dus à 
des restrictions budgétaires et à une augmentation des fonctions attribuées aux 
soldats miliciens. 

Il apparaît donc nécessaire d'étudier rapidement et sérieusement Ic transfert 
d'une série de tâches du secteur militaire au secteur civil (ex: les soins hospita 
liers). ll s'impose ~ent de faire un tri dans les fonctions de «luxe• 
(ex: chauffeurs d'officiers à partir d'un certain grade, multiplicité des mess et des 
bars au sein des cascmcs ... ). 

V. Examen du projet de loi et vote final. 
LcC.J.E.F. demande que Ic projet soit examiné avec toute l'attention nécessaire 

et sans précipitation puisque de toute façon, il u·y a plus de «trou• dans Ic 
contingcn1 1987 et 1988. U demande que la réftcxion des parlementaires porte 
aussi sur l'affectation des miliciens en surplus à la protection civile ou à des tâches 
d'inttrèr général. 

En conclusion, Ic Conseil défend Ic principe de l'individualité du jeune face à 
ses obliga1ions de milice et préconise la priorité aux mesures sociales plutôt que 
familiales. 
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BIJLAGE 7 

(VERTALING) 

MINISTERIE V AN BINNENLANDSE ZAKEN EN OPENBAAR AMBT 

Dienst Algemeen Bestuur 

Betreft: Diensrplichrwet. Invloed van de duur van de militaire dienst op de 
loopbaan van de ambtenaren. 

Met betrekking tot de in het opschrift vermelde nota, moeren volgende opmer 
kingen worden gemaakt. 
De administratieve positie van de Rijksambtenaren tijdens hun militaire dienst 

wordt geregeld door het koninklijk besluit van 1 juni 1964 tot vaststelling van 
de administratieve toestand van sommige ambtenaren van de Rijksbesturen, die 
in vll:destijd militaire prestaties verrichten of diensten ingevolge de wet van 3 juni 
1964 houdende het statuut van de gewetensbezwaarden. 

1. De ambtenaar wordt onder de wapens geroepen wanneer hij al definitief 
benoemd is. 

Tijdens zijn militaire dienst wordt de ambtenaar op non-aaiviteit gesteld: hij 
wordt niet bezoldigd, maar behoudt zijn aanspraak op bevordering en zijn rechten 
op bevordering r« een hogere wedde (arr. 4 en 5). 
Overeenkomstig de r~s mer betrekking roe de berekening van de statutaire 

anáënnireir van de Rijk.sambcmarm wordt de duur van de militaire dienst in 
aanmerking genomen voor het hfftkenen van de anciënniteit in de dienst, het 
niveau en de graad, evenals voor de bfttkening van de grldelijke anciënniteit. 
Er 1,ij ~t da1 indien de Rijkumbtenaat onder de wapen\ wordt 

ger..-pm "P «n andt-rT cl.arum dan de eerste d.ig van de maand, hij •·erlof krijgt 
~urmde het ~•e van ex maand waarin hij zijn militaire pratatits verricht 
(11n. l). G«duttnde die verlofpcriodt behoudt de ambtenaar al iijn rechten, met 
inbepip 11an t.ijn r«hr op WNde. 

2. l)t ambu,,.,.,, wordt onder Je u,apr.,u f.4'ror.pc-n te,w11I h11 statte loopt. 

Z.ijn militaire dimK wordt bnc:houwd .als «n periode un diensuchoning. 
(~rende dw periode WOl'dl de stagiair niet bezoldigd, maar hij behoud, zijn 
rtdtten op beYo,dering IOl em hogtre wedde (an. 6 en 1j. 
Nn zo.all in de vorige hn,o(hne wordt de duur "an de miliraitt dien!lt in 

a.Jnmffl(ing gffl(lfflffl voor de berdcening "an de adminiscu1ievr m grlddijke 
ancimnilri1 van de berrokkmr, m wel vanaf de «rttr dag van de sugr (1). 
Hft lJl'ftli1 unzelf da1 de milirairr dwnsc de 11age optehon, aangezien die een 

«hie opleiding tor het ambt vonn1. De definitieve benoeming vindr plaats nadat 
de lfagiair de \'ereiMt 11age h«ft doorlopen : u wOl'dt dus uirgnceld •·OOI' een 
periode srlijk .un die van de militaire diensc. 

Merk op cl.at indien de Magiair onder de wapms wordt ~oepen op een .indae 
Ja1um dan de: eenu dag ,,an de mund, hij "erJof krijgt gedurmdc hn ge.dttlre 
11an de ma.and •·.a.arin hij zijn miliraitt prnt,nits \'ffrichr. Gedurende die periode 
behoudt hij al zijn r«hcm, met inbrgnp van zi1n rc:d11 op w~. 

3. 1H 1111tbttn.ur U'Ordt ,w :ijn mil,rairr dir,utplicht tr bebbc« voll,rad,1 tot de 
stage t04'ge'41t'n. 

De .ambcmaar die op grond van het ftit Ja1 hij 'WOOI' een aanwerwing'ICUmen 
galaagd il, n.a zijn mililaire difflsc re hebben \'olb.-.ach1 in dienst geroepen wordr. 
kan die Jien,t niN ,·alnriKn:n : hij wordt op dezdfde wijze bchanJdd als dcgtne 
die voor hct7.C'lfde uamm gesb:1gd zou lijn en die gem milit.aire dien!lt monc 
\'errichcen. 

Volgens de th.am vigffmde reglcmcntering wordt de miliuire dirnsl die voor 
de aanv:1ng \'an de loopbaan ,·olbrach1 werd, immers nin in aanmerking genomen 
bij de berekening ,·an de ancifflnircir "an een Rijwmbrcna.:ir. 

ln 198.l hebben mijn dlCMlm een studie gn.ijd un de nloriS<'t'ing van die 
JICriodr "oor de bcrt-kming un de geldelijke anciënn11eir. Ui1 die: studie: blijkt dat 
IIK1 Ji<- ,·alorisane in het gn,.al van de .;1mbten.1n-n een bedrag van ongeveer 
1 miljud ren lu1r .-an de Rijlc.sbc:gToting gemoeid is. ln het rum van de 
inspanningen die de Regrring 1.ich getroost om hn aandee] van de loonmass.a in 
de Rijksbegroting 1c: "enninderc:n, ,ou een defitrlijke maatregel een aan1ic:nlijk 
bcj\rocin~robleem doen ri1zm. 

Vol~ni die: inlichtingm die mij door het M,mstc:ric van Onderwus werden 
nl<'~IJ. kan het lid v.;in het 1mderw11zcnd of niet-onderwijzend personeel 
J,n in de hocdamghc:id ,•.1n sugi.11r ol vas1 benoemd werd. zijn loopbaan 
onderbreken om onder dezelîde voorwaarden als de Rijh.1mbrt'narc:n zijn mili 
uirr dienst re volbrengen. 
Voor d1eul(de, njdelijk aangeworvc:n. personeelsleden wordt bij de vastsrelhng 

••.tn de btttuurli1ke en geldehjkc: ancrèanueir geen rekening gehouden mer de 
miliraire dienst. 

(1) Dit' consranre interpretatie van dt' zijde van de dienst voor Algemeen 
Bestuur werd door de Raad van State aangevochten. Een ontwerp van koninklijk 
besluit tor regularrsermg van die toestand werd onlangs door de Mimsterraad 
goedgekeurd en voor advies aan dt' Raad , an State voorgelegd. 

ANNEXE 7 

MINISTERE DE L'INTERIEUR ET DE LA FONCTION PUBLIQUE 

Service d' Administration générale 

Objet: Loi milice. Impact de la dureé du service militaire sur la carrière des 
fonctionnaires. 

La note rappelée en rubrique appelle les considérations ci-après. 

La situation administrative des agents de l'Etat pendant leur service militaire 
est réglée par l'arrêté royal du 1"' juin 1964 fixant la position administrative de 
certains agents des administrations de l'Etat qui accomplissent, en temps de paix, 
des prestations militaires ou des services en exécution de la loi du 3 juin 1964 
portant le statut des objecteurs de conscience. 

l. L'agent est appelé sous les drapeaux alors qu'il est déjà nommé à titre définitif 

Pendant la durée: de son service militaire, l'agent est placé en non-activité: il 
n'est pas rémunéré mais conserve ses titres à la promotion et ses droits à 
l'avancement de craimnent (an. 4 et 5). 
En application des règles qui régissent le calcul des anciennetés statutaires des 

agents de l'Etat, la durée: du service militaire est prise en considération pour le 
calcul des anoenneeés de service, de niveau et de grade ainsi que pour Ir calcul 
de l'anciennné pécuniaire. 

A noter que si l'agent de l'Ecar esr appelé sous les drapeaux à une dace qui ne 
correspond pas au premier jour d'un mois, il esc placé en congé pendant la fraction 
du mois au cours de laquelle il accomplir ses prestations militaires (an. 2). 
Pmdanr ce congé, l'agmr conserve tous ses droits, y compris Ic: droit au traite 
ment. 

2. 1. ilge,rt at appel; sous les drapeai,x pendant qu'il acccomplit son stage. 

Le service miliuire ese considéré comme une période de suspension de service . 
Pendant celle-ci, le scagiairt n'ese pas rémunéré mais conserve ses droits à 
l'avana:menr de traicemenr (an. 6 et 7). 
Comme dans l'h)·porhèse précédente, la durée: du service militaire ese prise en 

considération pour le calcul des ancimnetés adminiSlrative et pécuniaitt de 
l'intéressé et ce, à parnr de la date du début du stage (1). 

JI esc évident que: le service militaire représente une suspension du stage puisque 
celui-ci constitue un apprentissage réd de la fonction. La nomination à titre 
ddinicif inrervienr aptts que Ic: sugiaire aie réellemc:nr accompli le stage requis: 
die nt donc ttt.2rdtt d·uoe durée égaJc à celle du service milicaire. 

• , noter que si l'appel sous les drapeaux ne correspond pas au premier jour d'un 
mois. le sugiaitt est pl.aœ en congté pendant la fraction du mois au cours de 
laquelle il c:ffectue 1es prestations militaitts: il conserve tous ses droits, y compris 
cdui au traitc:ment. 

3. l'agent est .,,lmis au stage apris avoir accompli son service militaire. 

L'agent qui, sur base de sa réussite à un concours de rc:crucemenr, esc appelé 
en serviœ apr~ .noir effecrué soa serviet militaire, ne peur valoriser ce service: 
il esc traité de L'I mime façon que celui qui aurai, réussi le même concours et qui 
ne doit pas df«tuer son service militaire . 

En effet, dans l'état aauel de la n:glemencaóon, le service militaire accompli 
a,•ant le début de la carrière n'esc pas valorisé dans le calcul des anciennetés d'un 
.;igenr de l'Erar. 
la valonsauon de œne période pour le alcul de l'ancienneré pécuniaitt a fair 

l'objet d'une: mule au sein de mes services en 1983. De cette étude, il ressorr que: 
le coût de cene ,•,dorisarion pour les agents à charge du budgff de l'Etat se chiffre 
il environ un milliard. Dans le cadre des efforts entrepris par le Gouvereemenr 
pour rèduirT la pan de la masse salariale dans le budget de l'Etat, une telle mesure 
poserait un problème budgétaire: importanr. 

D'après dn renseignements qui m'ont éeé communiqués par le Minisci:re de 
l'Edacarion narionale, le membre: du personnel c:nseignanr ou non enseignant 
nommé en qualité de sugiaire ou à titre définitif peur interrompre sa carrière pour 
accomplir un service militaire, aux mêmes conditions que les agents de l'Etat. 

Pour ces mêmes membres du personnel recrutés à ntre temporaire, le service: 
mihtaire n'est pas valorisé dans les anciennerés admirnstrarive et pécuniaire. 

( 
1 
) Cerre mterprétatior, constante: du service d• Administration générale a été 

contestée par le Conseil d'Etat. Un projet d'arrêté royal régularisant cene situa 
tion a èré récemment approuvé par le Conseil des Ministres et est soumis à l'avis 
du Conseil d'Etat. 
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Het probleem van de militaire dienst is thans evenwel aan de orde in een bij 
her departement van Nationale Opvoeding opgerichte commissie ad hoc. 

De Directeur-Generaal, 

(get.) J. JASSOGNE. 

Toutefois, le problème du service militaire fait actuellement l'objet d'une étude 
au sein d'une commission ad hoc au sein du département de l'Education natio 
nale. 

Le Directeur général, 

(get.) J. JASSOGNE. 
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BIJLAGE 8 

NOTA V AN DE HEREN M. HARMEGNIES EN COOLS 
MET BETREKKING TOT DE ONTWIKKELING 

V AN HET MD..fTIECONTINGENT 

t. Indien de duur van de legerdienst ongewijzigd blijft (8 / l O maanden), zullen : 
a) de vmnindering van het aantal berocpsvrijwilligers, 
b) de stijging van het aantal dienstplichtigen die zijn opgeleid voor het reserveka 

der, van degenen die zullen worden ingedeeld bij de Rijkswacht en van degenen 
die zullen worden • afgekeurd - (dienstplichtigen buiten troepfuncries), 

een uitbreiding van het militiecontingent mèt i9,8 % noodzakelijk maken. 
2. Het dalende aantal beroepsvrijwilligers alleen äl, zal leiden tot een stijging 

van het aantal dienstplichtigen met 22,2 % • 
3. De stijging van het aantal dienstplichtigen buiten troepfuncries zal een 

uitbmding van datulfde contingent met 7 ,6 % noodzakelijk maken. 
4. Tussen 1985 en 1990 wordt die stijging gccompensœrd door een verlenging 

van de duur van de legerdimK met twee maanden, die een vermindering met 
19 ,6 % van het vereisu contingent van dienstplichtigen voor gevolg beeft. 
5. De veráste netto-uitbreiding van het contiugmt - d.w.z. de uitbreiding die 

te wijten is aan het gecombineerde cffea: van het dalende aantal berocpsvrijwilli 
gers en het Rijgende aantal diCDS<plii:htigen buiten troepfunaies, maar die 
gecompenseerd wordt door de verlmgjng van de dienstplic:ht met twee maanden 
- zal na11m 1985 en 1990 dcrbalve 4.3% bedraa,en. 
6. EERSTE GEVOLGTREICICING: ongracht de bijkomende invloed van het 

dalmde gd,oontneijkr op het unral diensq,lichtiam die bnchikbaar zijn na 
cucp1Bing v,n de gK06rdinecrde dienstplichtwetten; 
ontraclir de omvang van dt vete:iMe uitbreiding van het contingmr, die 

voonvloeit uit het lf(Otnbillffl'dt cffta van het dalende aantal beroepsvtijwilli• 
1tff tt1 het R.iilfflde uncal dim11plid11i(lffl buiten croq,Nnctin; twee maarrege 
len dit door de reprint opucwlijk in haar programma zijn CIJ'ICIIOfflCII; 

en orttrai:ht dt ,,e,lfnai"I van de miliraire dientt met tw« maanden, die 
,.111tocmlimd i• om bovenvermelde uitbreiding 1e c:ompememt door een gelijk• 
waarcfite daling .-an het vcmste conringmt, 
htdt undswrdedigiaa iidaulf enoe ,·crplichr: om nier aJleat de legerdienR re 
verlentm, uaaar aan die ft'rRC maatr'llfl mens em dicpgunde hervorming van 
de UfflffllCellina van het militi«onlingm1 roe ~ voqm. 

7. T ffllt"oi. vin het dalmcle bevolkinp:ijfer (daling van het aantal gd,om, 
jontenl) lllMffl 1966 m 1975, m de daaruit voortvloeiende daling van de 
lttfrijchltlaMCft 1915 roc l,,_. (19 ja.ar fata), 1.ou het volgens de huidige g«oördi• 
nea-de dimtqllïdla., •. m (indulief de rodienaiDg van onthcffingm) gachikt 
bevondm en badûkbare miJiri«ontingmr: 

.a) IIKWII 198.5 ffl 1990 met 6.2 % fflOftffl dalen; 
b) 111um 1'90 en 1994 mct. 1S,3o/e moetm daim; 
c) over de hde periode (191S-1994) 111ft 20,6% moeren daim; 
8. 1-WEEDE GEVOLCTREICICING: het dalende gd,oonmcijkr Mdt door 

z.ijn r«hcwedte invloed op het ge.chikte en bnchikbue militi«ontillgfflt niet 
aJlcm cm negatin-e uirwerlcing op de gcpropammttrde groei van het vereiste 
conrillgfflt, mur ook op het uldo 111um het vermte en het badukbare conrin• 
g,rru, d.w.z. op het penoncckpocemi«I van Landsverdediging. 
Noc:huns is de invloed v,n het dalende gtboonenc:ijfn op het bndiikbare 

contingm1 ( - 6,2 % ) .aanzienlijk kleiner dan het grzamenlijke effect van het 
daknde aantal beroepswrijwilligen m het Nijgende aamal dimsq,lidnigen buiten 
croepfunctia op het vereitle conri~ { +29,8%). 
9. Dat tr«n cc-kon is.aan dien11plich1igm, is dus te wijten .aan rwee oorzaken: 
a) dt inkrimping ,•an het ,:nc:hikte m betchikb.arr contingmr, die voomloeit 

UÎt het daJmde geboonmcijfer; 
b) dt uirbreiding van het vereiste contillgfflt, dit het gn·olg is zowel van het 

Jaknde aan1al beroepsvrij"'-ïlligen als van hn stijgende aantal dienstplichagen 
buirm rroepfunctirs. 

10. Om het rdion aan dienstplichtigen IC' doen verd"'-ijnen of eventueel een 
Ol'erw:hor (?) tor Sland re brengen, zi1n er ook nr.·ee oplossingen mogelijk: 
a) hetzij het ,·erci11e con1ingmt inkrimpen, onder meer ck,or de duur \·an de 

lcgrrdienM 1e vmmgm; 
b) het7.ij hn betchikbare conringm1 unbreiden, onder meer door een restric 

tieve hc-nonning van de gecoô,dineerde dimsq,lichrwerten. 
11. Bovenvermelde oplouingen zijn niet de mig denkbare, m er bestaan ook 

andere wijzen om het vnristc contingent te verminderen of her beschikb-re 
contingmt ui, te breiden. Maar het zijn wel de oplossingen die door de Regering 
m door Landsverdediging werden gekozen. 

12. Indien geen oplossing wordt gevonden om her aan het dalende geboorrencij 
fer te wijten naruurhjk tekort op te vangen, of om het uit het dalende aantal 
beroepsvrijwilligers voorrvloeiende geprogrammeerde tekort te compenseren. zal 
het nerto-tekorr aan dienstplichtigen 14 425 eenheden bedragen \'O0r her contin 
gent 1990 en 20 007 eenheden voor het contingent 1994. 

ANNEXE 8 

NOTE DEPOSEE PAR MM. M. HARMEGNIES ET COOLS 
QUANT A L'EVOLUTION 

DU CONTINGENT DE MILICE 

1. A durée de service militaire inchangée (8/10 mois), l'effet conjugué: 
a) de la déprofessionalisation, 
b) de l'augmentation du nombre de miliciens formés pour le cadre de réserve, 

destinés à être affectés à la gendarmerie, ou qu'il est prévu de licencier par 
réforme (miliciens hors-fonctions troupe), 

se traduit par une augmentation du contingent de miliciens nécessaire de 29 ,8 % . 

2. La déprofessionalisation, à elle seule, a pour effet d'acaoître le contingent 
de miliciens nécessaire de 22,2 % . 
3. L'augmentation du nombre des miliciens hors fonctions troupe a pour effet 

d'accroître ce même contingent nécessaire de 7,6%. 
4. Cette accroissement entre 1985 et 1990 est compensé par un allongement 

de deux mois de la durée du service militaire qui a pour effet une diminution du 
contingent de miliciens nécessaire de 19,6%. 

5. L'augmentation nette du contingent nécessaire- c'est-à-dire son augmenta 
tion due à l'effet conjugé de la dq,rofessionalisation et de l'augmentation du 
nombre des miliciens hors fonctions, mais compensée par l'allonptent de deux 
mbis de la dutte du service militaire - sera donc entre 1,ss et 1990 de 4,3 % . 

6. PREMIERE CONCLUSION: abstraction fair" de l'effet supplémentaire de 
la dénatalité sur Ic niveau du contingent de milice disponible après application 
des lois coordonnées sur la milice; 
du fait de l'imporrance de l'augmentation du contingent nécessaire qui résulte 

de l'effet conjugué de la déprofessionalisation et de l'augmenration du nombre 
de miliciens hors fonaions, deux mesures volè>nraimnent programmées par Ir 
gouvernement; 
et du fait de l'insuffisanœ des effets de l'allonsemmt de deux mois de la durée 

du service militaire à compenser la prmdcnte augmentation par une diminution 
corttlative du contingent nécessaire, 
la Défmse nationale s'esl, elle-même, mise daas l'obligation de ne pas se contenter 
seulement «racaoittt la durée du service militaire, mais d'adjoindre à eene 
pmniàe mesure UtlC' réfonne en profondeur de la formation du contingent de 
miliœ. 
7. En raison de la c:hute démographique (dénatalité masc:u.line) intavenue entre 

1966 et 1975, et de la diminution constc:utive des dasscs d'âge- de 198S à 1994 
(19 ans plus tard), le contingmt de milice apte et disponible en l'état aauel des 
lois coordonnées sur la milice et de leur application (y compris l'octroi des 
libérations), devrait diminuer: 

,1) de 6,2% entre 1985 et 1990; 
b) de 15,3 o/o entre 1990 et 1994; 
c) soit de 20,6% sur l'emanble de la période (1985-1994). 
8. DEUXIEME CONCLUSION: la dénatalité, par ses effets directs sur le 

contingent de milice apœ er disponible, a un effet négatif supplémentaire à 
l'acaoissemmt programmé du contingent néœssaire, sur Je solde entre contingent 
nécessaire a contingent disponible, c'esr:-à-dire sur les possibilités en persoMd 
de la Déferl5C' nationale. 
Toutefois, entre 1985 et 1990, son effet sur le contingent disponible ( - 6,2 % ) 

est nettffllfflt moindre que celui, conjugué, de la dq,rofessionalisation et de 
l'augmenution du nombtt de miliciens hoes fonctions sur le contingent nécessaire 
( +29,8%). 
9. les causes déficitaires du contingent sont ainsi de deux ordres: 
a) la diminution du contingent apœ et disponible qui résulte de la dénaraliré; 

b) l'augment.arion du contingent nécessaire qui résulte de l'efkt conjugué de la 
déprofessionalisation er de l'accroissement du nombre des miliciens hors fonc 
tions. 

10. les solutions pour résorber le déficit du contingent, ou pour le cas échéant 
créer un surplus{?), sont également de deux ordres: 
a) soit diminuer le contingent nécessaire, e.a. par l'allongement de la durée du 

service miliraire; 
b) soi1 accroitre Ic contingent disponible, e.a. par une réforme restrictive des 

lois coordonnées sur la milice. 
11. Ces solutions particulieres ne som pas les seules imaginables er qui peuvent 

permettre, soit de diminuer le contingent nécessaire, soit d'accroître Ic contingent 
disponible. Du moins sont-ce là principalement celles qui ont été choisies par le 
gouvernement n la Défense nationale. 

12. A supposer qu'aucune solution ne soir mise en œuvre soit pour résorber 
le déficit naturel dû à la dénatalité, ou pour compenser le déficit programmé que 
constitue la déprofessionalisation, Ic déficit net du contingent qui en résulterait 
se chiffrerait en 1990 à 14 425 unités. et en 1994 à 20 007 unités. 
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13. Op grond van die cijfers kan mer. het relatieve aandeel bepalen van beide 
oorzaken van het contingennekort, vóór opslorping of compensatie. 

Zo zal in 1990: 
a) het dalende geboortencijfer ten belope van 16,2 % de oorzaak zijn van het 

tekort op het netto-saldo van het contingent; 
b) het dalende aantal beroepsvrijwilligers en het stijgende aantal dienstplich 

tigen buiten troepfuncties ten belope van 83,8 % de oorzaak zijn van datzelfde 
negatieve saldo. 

14. DERDE GEVOLGTREKKING: wanneer men het relatieve aandeel on 
derzoekt van de oorzaken van het contingentrekort russen 1985 en 1990, met 
name de daling van het geboortencijfer (een natuurlijke oorzaak) enerzijds, en 
het dalende aantal beroepsmilitairen (een geprogrammeerde oorzaak) anderzijds, 
dan kan worden vastgesteld dat laatstgenoemde oorzaak verreweg de belangrijk 
ste is. Landsverdediging is dus in grote mate zélf de schuld van zijn personeelspro 
blcmen, in een periode waarin het dalende gcboonencijfer - dat nochtans te pas 
en te onpas wordt ingeroepen - eigenlijk slechts zeer beperkte gevolgen heefr, 

15. ln 1994: 

a) zal het dalende geboortencijfer ten belope van 41 % de oorzaak zijn van het 
deficitaire netto-saldo van het contingent; 
b) zal het dalende aantal beroepsvrijwilligrrs ten belope van het resterende deel 

(nog 59 % ) de oorzaak zijn van het deficitaire saldo. 
16. VIERDE GEVOLGTREKKING: wanneer men nog steeds het relatieve 

aandttl onderzoekt van beide oorzaken van het contingenttekon, maar dan voor 
de volledige periode 1985-1994, moet men wel constateren dat het dalende aantal 
beroepsvrijwilligers de voornaamste oorzaak blijh. Het relatieve aandeel van die 
oonaak neemt weli1Waar af, maar dat is alleen te wijten aan het feit dat het 
geboortencijfer in de periode l 990-1994 nog forser daalt dan morheen (zie onder 
punc 7) en dar zij in die ,•ijf jaar dt enige l'oorz.icne oorzaak van het tekort van 
het ,oncingmt is, aangetien de vmnindering van het aantal beroepsvrijwilligrrs 
omurcek1 htt begin un het volgmde decennium volJcodig zal zijn dootge'·oerd. 

1.7. ln 1990iou LandncrdediJingdu, 14 425 dimAplichrigm moeten vinden 
om Je. 111n ht1 daltnde 11tbuo11tneij(cr, mer lijd., en htt dalende aanral beroeps· 
~rijwillîant, 11nderzîjd1, te wij1m ,.<,ncingmncrlit.'tffl tt.' dtlC'R verdwijnm en re 
((Jlltpmtefffl, 

18. ln 1 ,94 ,011 Landtivt.'rdcdil,ing om dieulfde rNmm en mn hetulfde doel 
.ZO 007 dimMplichrigim moctffl vinden. Het ,·crldiil mt1 1990 is alleen te wijten 
aan de ttakcre daling van htt ~mcijfer. 

19. ~ wrlfflging ,·an dt duur van de lcgadienst mn rwee maanden, die in 
)987 van kr.Khl ui 11o·ordm, ui Landswerdediging in sta.at srellen om voor een 
vrijwîlligen:pcil V= .?4 000 {voorzxn voor 1990) een on,·cranderlijk aantal van 
JO 331 ffl!heden in ,e IChalit.'Jm. 

.ZO. 14 4.ZS-10 .BJ :4 094 dienstplichtigm die in 1990 moeten worden 
gn-on4en om op «n of ander 11,-jizr de "erlinen re wmpenseren of re doen 
vrrdwijnm. 

20 007- JO .Bl - 'J 616 cLenscplichtillffl die in 1994 mo«en worden 
gn·onden. 

21. N~ de •·ttlmging van de duur """ de legttdienst heef, de ~ng nog 
andere methodes m ac:ries gepland, die ,·olsms de ramingen toc de "olgtnde 
r«ulurm zouden moeten leidm : 

22. Al, alles 1•c,rloop1 wals i;q,bnd, 1.ou er in 1990 dus een conringemover 
sc:hoc moetm zijn ••an 1 0.12 eenbeden, die krKhrens he, nic,uwç arnkel 87 ,,3n 
de dienscplichrA·mm (ont,..·erp ,-an de Re-gering) zouden lmnllffl worden aange 
"'·ezffl vooe de cividr bescherming of \'OOI" .:andcrc, ukm van 3Jgnnttn belang. 

ZJ. ln 1994 d:uremcgen zou er ,>pni<:u"· een tekort un 4 'JI 3 eenheden zun. 

24. ALGEMEEN BE-SI.UIT: 

\land 1990 zal alles monm worden overgedaan: dezelfde personeelsproble 
m,uiek, dezelfde udenen lot ongenmhc1J en dezdfde oplossmgen zullen ,·,i.lr 
1994 opnieuw moeren besproken worden. Op dat ogenblik zal de oorzaak van 
het conringenuekorr vooral het dalende geboonencufer zijn. M.:iar zulks geldt 
enkel voor de periode 1990-1994. 

Thans is de belangrijkste oorzaak van alle moeilijkheden de vermindering , an 
het a.:imal beroepsvmwilhgers. W.:it de Regering echt wil, 1s rerruggrupen naar 
een leger van diensrplichugen, alvorens de demografische gegevens niet meer als 
voorwendsel kunnen dienen en de realisatie ervan onmogehik maken. 

Om dat doel te verwezenlnken is de: Regenng niet alleen van oordeel dar het 
aantal korporaals- en soldaren-beroepsvnjwilhgers vóór 1990 drasnsch moet 
worden beperkt, maar ook d.11 een leger van diensrphchugen niet denkbaar " 

13. Ces chiffres permettent de déterminer la part relative des deux causes 
déficitaires du contingent, avant résorption ou compensation. 

Ainsi, en 1990: 

a) la dénatalité interviendra à concurrence de 16,2 % comme cause déficitaire 
du solde net du contingent; 

b) la déprofessionalisation, quant à elle, accompagnée de l'augmentation du 
nombre des fonctions hors troupe, interviendra à concurrence de 83,8 % comme 
cause déficitaire de ce même solde. 

14. TROISIEME CONCLUSION: si on examine la part relative des causes 
de déficit du contingent entte 1985 et 1990, à savoir la dénatalité d'une pan (cause 
naturelle) et la déprofessionalisation d'autre pan (cause programmée), la seconde 
vient largement en tête; ce qui revient à dire que la Défense nationale crée 
elle-même, et pour l'essentiel, ses propres difficultés de personnel durant cette 
période pendant laquelle la dénatalité - tant invoquée pourtant - n'aura que 
des conséquences très relatives. 

15. En 1994: 

a) la dénatalité sera intervenue à concurrence 41 % comme cause déficitaire du 
solde net du contingent; 

b) la déprofessionalisation sera intervenue à concurrence du reste, soit de 59 % 
encore, comme cause déficitaire du même solde. 

16. QUATRIEME CONCLUSION: si on examine: toujours la part relative des 
deux causes de déficit du contingent, mais sur l'ensemble de la période 1985-1994 
cette fois, il est essentiel de constater que la déprofessionalisation continue a en 
être la cause première, Si sa part relative diminue, cela est uniquement dû au fait 
que la dénatalité augmente plus fortement enne 1990 et 1994 que dans la période 
précédente (á. le point 7), et qu"elle constitue durant ces cinq années la seule 
cause prévue du déficit du conting,ent puisque pour le début de la prochaine 
décennie la déprofessionalisation de\nit être acquise, 

17. En 1990, la Défenscnatior.aledevraitdoncrrou,er 14 425 miliciens pour 
résorber et compenser les pertes de contingent dues à la dénatalité, d'une pan, 
et à la déprofessionalisation, d'autre part. 

18. En 1994, elle devrait trouver dans Ic même but et pour les mêmes raisons 
20 007 miliciens, le surcroit par rappon à 1990 étant dù seulement à l'accentua 
tion des effers de la dénacaJiré_ 

19. L'allongement de dtu:x mois de la durée du service milirain: qui entrera 
m .application en 1987, permettra à la Défense nationale de récupérer, pour un 
niveau de •·olontaires fixé à V:24 000 comme prévu pour 1990, un nombre 
invariable de 10 331 unités. 

20. 14 425- 10 331=4094 miliciens restent donc à trouver m 1990 pour 
résorber ou compenser les pertes pat une ou d'autres méthodes. 

ZO 007 - 10 331 = 9 676 miliciens restent à trouver en 1994. 

21. Les mnhodes ou aaions prévues par le Gouvernement, outre l'allonge 
ment de l.a durée du service militair.:. sont les suivantes, et devr.aient selon les 
nrimations permettre-de tteupáer de surcroit: 

1990 1994 1990 1994 
VrijwiUige ,·erlenging van de, kgffdicnst (\'rotger Prolong.ation volontaire du service militaire 

86) .•. ··- ... ... ... ... ... . .. ... 300 300 (cx86) ... ... ... . .. . .. ... 300 300 
Na,ionalitnt,wtc {a-c1-Gol) ... ... ... 200 400 Loi narion.alirr (loi Col) 200 400 
Hffricning van de dimiplichcweum: Ré-vision des loii de milice: 

.,, anchaffing van ,·riilatingm ... ... 2 908 2 610 J l suppressior, de dispenies 2 908 2 610 
#,) .afschaffing ,·an ontheffingen I 718 1 4.B b I suppression des libérations ... 1 718 1 453 -- -- -- -- 

.-\anu1l cenhc-den 5 126 4 763 Nombre d'unités 5 126 4 763 

2.Z. ~lors.et si ces .icrions se réalisent selon les estimations prévues, l'année 
1990 devrait être macquée par un excédent de contingent de 1 032 unités qui 
pourront ainsi, comme prévu également, être afttcrées, en vertu du nouvel 
article 87 des lois sur la milice (~ojct du Goevernemem), à la protection civile 
ou à d'autres tldies d'intttêt général. 

23. A l"inversc par contre, l'année 1994 devrair connaitre un nouveau déficit 
de connngem de l'ordre de 4 913 unités. 

24. CONCLUSION FINALE: 

Tout sera .'l recommencer à partir de 1990_ La même problématique du 
personnel, 1..-s mêmes raisons de s'inqinéter , les mêmes solutions seront alors à 
rediscuter avant 1994. La cause du déficit du contingent sera alors principalement 
l.1 dénarahrè, cela ne fair pas de doure. Maisseulemmr alors, entte 1990 et 1994. 

Aujourd'hui, l.1 déprofessionalisauon est la cause principale des difficultés. En 
réahre, cc que cherche à réaliser le Gouvernement. c'est à imposer avant que la 
démographie n'en permette plus le prérexte et la réalisation, le retour pur et simple 
à l'armée de milice. 

Pour ce faire, 11 considère qu'il doit obtenir non seulement la limitation 
drastique du recours aux volontaires caporaux er soldats avant 1990, mais 
également qu'une armée de milice ne peut se concevoir sans une durée longue du 
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zonder een lange legerdienst en een uitbreiding van het aantal jongeren die onder 
de wapens moeten worden geroepen. Dat zijn in de eerste plaats principiële 
redenen. 

In ieder geval zal het probleem van het dalende geboonencijfer niet worden 
opgelost door de maatregelen van de Regering, aangezien die alleen tot doel 
hebben de gevolgen van het dalende aantal beroepsvrijwilligers tussen nu en 1990 
te compenseren. ' 
In die context zal een nieuwe verlenging van de duur van de legerdienst in de 

eerste helft van de jaren negentig, evenals een nieuwe hervorming van de dienst 
plichtwetten om in die periode nog meer vrijlatingen en ontheffingen te schrap 
pen, onvermijdelijk worden voor elke Regering, welke ook haar samenstelling zij. 
En op dat ogenblik zal men opgeschept zitten met een vergevorderde verminde 
ring van het aantal beroepsvrijwilligecs, een regeling die voorziet in een lange 
militaire dienst en een grondig uitgehold stelsel van vrijlatingen ... 

CIJFERS 

Vereist contingent in 198S ... ... ... . .. 
Met V(1)=28 500 en H{2)=4 100. 

Invloed van de vermindering van het aantal beroeps- 
vrijwilligers . . . . . . .. . .. . . . . . . . . . . . .. 
Met V van 28 500 tot 24 000. 

Sájging van het aantal diensq,lichágm buitm ttocp- 
funcóes .•.•......•.•.......• •·· -·· 
Met H van 4 100 tot 7 168. 

Vereist conángmt in 1990 

Indien de duur van de legercliftm ongcwiizisd blijft 
(8110 maanden). 

Invloed v,n clc vmenpig van de duur un clc leser- 
dicotc ···" 
Ma T (") van 9 tot li (IOIIZ lhanclm). 

40 528 

+ 9000 (+22,2%) 

+ 3086 (+ 7,6%) 

52 614 ( +29,8%) 
( + 12 086} 

-10 .UI ( - 19,6o/o) 

N1 ,·etlmgina van de duur van de lquclimie mer 
twc:c maanden. 
lm·latd van het dalende ~májfer op het bachikbare conángient: 

J.985-1990: 38 189-40 713= -2 524 (- 6,2%). 
1990-1994: .J2 327-38 J.89= - S 82.? (- JS.J•t.). 
1985-1994: J2 327-40 71J = - 8 186 (-20,6%). 
lnvloecl van clc ooruun van het td&on op het saldo IU$SCII het beschikbare 

en het vettiste contil!Fffl (zonder biji(uring): 
1990 1994 

42 283 ( + 4,J % ) 
(+ 1 755) 

Daling van het gri,on~- 
1mc:ijfcr ... . .. 

Vmninclcrd un1al ~ 
roqKvrijwilligeB 

Saldo M' -M 

- 2 JJ9 ()6,2"X.' 

-12 086 !83,8%) 

(JS 189-52614=) 
-14425 

( 1) V= Vrijwilligtrs. 
e1 H = Diensrplichngen buuen rroepfuncnes. 
( ') T = Duur van de legerdienst. 

service militaire et sans une extension du nombre de jeunes astreints aux obliga 
tions de milice. Ces raisons sont des raisons de principe avant toute autre chose. 

La dénatalité ne trouve d'aucune façon sa solution dans les mesures qui sont 
actuellement mises en œuvre par le Gouvernement et qui servent seulement à 
compenser les effets de la déprofessionalisaáon d'ici 1990. 

Dans un tel contexte, une durée de service militaire allongée de surcroît dans 
la première moitié des années nonante, ainsi que la nécessité de réformer encore 
plus qu'avant les lois sur la milice afin d'en supprimer de nouvelles dispenses ou 
exemptions au cours de la même période, apparaissent comme des échéances que 
ne pourra éviter le Gouvernement d'alors, quel qu'il soit. Et il faudra compter 
avec l'héritage d'une déprofessionalisaáon déjà acquise, d'un temps de service 
militaire dèjà long et d'un système de dispenses déjà bien rogné ... 

CHIFFRES 

Contingent nécessaire en 1985 .. . . .. 
Avec V(1)=28 500 et H(2)=4 100. 

Effet de la déprofessionalisation 

Avec V de 28 500 à 24 000. 
Augmentation des hors fonaions 

Avec H de 4 100 à 7 168. 

Contingent nécessaire en 1990 .•• 

A durée de service militaire inchangée (8/ 10 mois). 

Effet de l'alloopien1 de la durée du service militaire. 

Avec T {1) de 9 à 11 (10/ 12 mois). 

Contingent néttssaire en 1990 .. . . .. 

Apré.s allongemenc de dcox mois de la durée du 
service militaire. 

EffetS de! la dénaraliré sur le contingent disponible: 
1985-1990: 38189-40713= -2 524 (- 6,2%). 
1990-1994: 32 327-38 189= -5 822 (-15,3%). 
1985-1994: 32 327-40 713= -8 386 (-20,6%). 
Effets des causes dé6ciraires sur le solde entre conángent disponible et contin 

gent nécessaire (sans aaion cornarice): 

- 8 201 (41,0°4) 1 Dmatali1é ... ... ... 

(J2 J2ï - 52334 = l 
-20 007 

Solde M' -M 

1990 

- 2 339 (16,2%) 

-12 086 (83,8%) 

(38 189- 52 614 =} 
-14425 

40 528 

+ 9 000 ( +22,2 %) 

+ 3086 (+ 7,6%) 

52 614 (+29,8%) 
( + 12 086) 

-10 331 ( - .19,6 %) 

42 283 
( + 1 75S) 

( + 4,3%) 

1994 

- 8 201 (41,0%) 

-11806(S9,0°k) 

(32 JT!-52 334=) 
-20007 

( 1 ) V = Volontaires. 
( 2) H = Hors fonctions. 
( ') T = Durée du service rmhtaire. 
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BIJLAGE 9 

NOTA V AN DE MINISTER V AN LANDSVERDEDIGING 
EN V AN HET BRUSSELSE GEWEST 

TOELICHTING BIJ DE NOTA BETREFFENDE 
HET VERLOOP V AN HET LEGERCONTINGENT 

1. De dienstplichtigen die na bun keuring in het centrum voor recrutering en 
selectie afgekeurd worden, mogen niet meegeteld worden als • dienstplichtigen 
buiten-rroepfunctie •. 
Het gaat hier om diensrplichógen die voor uoepfuncties bestemd waren, maar 

die om diverse redenen, voor het merendeel van medische aard, af-gekeurd worden 
en moeten vervangen worden. 
Dat aantal werd steeds in aanmerking genomen voor de berekening van het 

continFnt: het gaat hier dus niet om een verhoging. 
2. De Regering heeft dediensrplichtwetttn willen aanpassen om het contingent 

te verhogm, gezien het steeds verder dalende geboonenájfff, maar ook om meer 
gdijlcbeid te scheppen nmcn hen die legerdienst moeten vervullen en hen die dat 
nier madffl doen. 
Tevens heeft de Rqering be51occn de legmlienst re herwaarderen en, om 

budgettaire redenen, het aantal vrijwilligers te beperken. 
Derhalve kon men niet wolscaan met een loutere .aanpassing van de miliáewet 

ten, maar moest ook de duur van ck legerdienst worden verlengd. 
J. Het dalende gieboonmcijfff hem gttn mvloed op het vffCiste contingent, 

maar alletn op het be1diikbare contingenr. 
◄. De TI>OfOPlffldde perccnrqH hangien uireraard af van Je beschouwde 

pmode. Biiltvoesd vindt u de ájfffs zoal• die door Land,verdediging werden 
buclitnd: ùj ronen 11n it.1 de invloed un dt dc1u11alittî1 ongievttr ovtrttnstcmt 
met die vin dt dq,rofffliOM!iwring. 

S. Bl.1l1til: in dt huidi&e.u1nd van iakcn leun nm de door de Regering geplande 
1111,ueplen ffll oploffing brfflltff voor het probl«m van het legercontingent rot 
het rinde Vat! dt eeuw. 

CIJFERS 

(Gqe.ent op b.uis un het OO(Ufflt'Dt 
• Evolutie van het contingent difflgplichtigm •) 

Vrft!UU umtingnrt ;,, 1986: 
V=21 200 H=2 600 -41 -4-48. 

lm.,lord "'"' dt d1pm'~• cro,u/u;ui,rg (de deprofessionali5ering heeft u11sluitmd 
invloed op hn variilt contingent): 
V v•11 28 200 nur 2" 000 in 3 jaar (vm 1987 tot 1989), 
+ 8 ..00 ""°' diffllitplidlr v;an 9 maanden, 
♦ 6 300 voor difflt:,;plicht van 11 maanden. 
lm,lord "'"' dt dt,,,,ta/ittit (de denat.aliteit heelt uitiluitmd invloN op het 

btsdiikb,rr cond111Cf1r): 
Van 1986 (40 2..35) IOC 199-4 (..32 872): - 7 .363. 

Vrrboging """ th reYn~lt,rdtrs (rn.alorisarieplan): 
Met H van 2 600 nur S 019: + 2 -419. 

Vtrstnlri"g rijluw11eht (regtring1i,esluit): + 400. 

Voor dt btuho11wd1 periodt (1986 tot 1990): 
- lnv!ON van de deprolnsionalii;ering op het ,•,rc~r contin• 

g,111 (in het stelsel)... .. . ... .. . ... ... ... ... . .. 
lnv!ON van de revalorisatie+ ven.terlcing rijks....-acht op het 
vereiste c:onringm1 . . . .. . . . . . . . .. . . .. . . . . . . . .. 

- Impact de la œprofessionalisaáon pour le conángent néœs- 
+ 6 300 1 saire (en régime) ... ... ... ... ... ... ... ... . .. 

- Impact des mesures revalorisaáon + renfort ~ndarmerie sur 
+ 2 819 1 Ir rontingent nécessaire... .. . .. . .. . ... . .. .. . . .. 

+9 119 
- lnv!ON v.an de ,·erknging van de Jimuplichc op het veressre 

con1ingen1 (b.v. in 1990) ... ... ... ... 
- Invloed van de dtn.aialitrit op het beschikbare contingent 

-10 331 
-7 363 

ANNEXE 9 

NOTE DU MINISTRE DE LA DEFENSE NATIONALE 
ET DE LA REGION BRUXELLOISE 

COMMENTAIRES SUR LA NOTE CONCERNANT 
L'EVOLUTION DU CONTINGENT DE MILICE 

1. Les miliciens qui sont réformés après leur passage au C.R._S. ne peuvent être 
comptés comme «miliciens hors fonctions troupe». 

Il s'agit ici de miliciens qui étaient prévus pour des fonctions troupe mais qui, 
pour des raisons diverses (pour la plupart médicales), sont réformés et doivent 
être remplacés. · 
Ce nombre a toujours été pris en compte pour le calcul du contingenr ; il ne 

s'agit ici donc pas d'une augmentation. 
2. Le Gouvernement a voulu adapter les lois de milice pour augmenter le 

contingent en vue 4'une dénatalité toujours croissante, mais aussi pour créer plus 
d'équité entre crux qui doivent faire leur service militaire et ceux qui ne doivent 
pas le faire. 

En même tanps, le Gouvernement a décidé de revaloriser le service militaire 
et - pour des raisons budgétaires - de diminuer le nombre de volontaires. 
Dans ces conditions, on ne pouvait pas se contenter d'adapter uniquement les 

lois ck miliœ mais on devait aussi augmenter la durée du serviœ militaire. 
3. La dénatalité n'a aucun effet sur le contingent nécessaire, mais uniquement 

sur le contingent disponible. 
-4. Les pourcentages avands dépendent évidemment de la période considérée. 

En appendiœ, vous uouverez les chiffres tels que calculés par la Défense natio 
nale: ils dffliontrmt que l'effet de la dénatalité équivaut à peu près l'effet de la 
déprolessionalisation. 

5. Conclusio,., dans l'état actuel des choses, les mesures envisagées par Ic 
Gou\·cmement peuvent apponer une solution au problème du contingent jusqu'à 
la fin du si«le. 

CHIFFRES 

(Données de base dans le document 
«è:voluáon du ronángent de mihciens v) 

Contingnrt niussaire en 1986: 
V:28200 H=2600 -41 4-48. 

Effet de la diprofessio,wlisatiorr (la dq,rokssionalisaáon a uniquement un effu 
sur le contingent nécessaire): 
V de 28 200 à 2-4 000 en 3 ans (de 1987 à 1989), 
+ 8 -400 pour service militaire de 9 mois 
+ 6 300 pour suvice militairt de 1 1 mois. 

Effet de la dinata/ité (la dénataliré a uniquement un effu sur le contingent 
disponible): 
De 1986 (40 235) à 1994 (32 872}: -7 ..363. 

A1tgmentation dts cadres de réserve (plan de revalorisation): 
Avec H de 2 600 à S 019: +2 419. 

Rnrfon gendannnie (dtcision gouvernementale): +-400. 

Pour la période nwisagét! ( 1986 à 1990): 

+6300 

+2 819 

+9119 
Impact de l'augmenranon de la durée du serviet militaire sur 
le conringcnt nécessaire (p. ex. rn 1990) ... . .. 
lmpacr de la dmatalité sur le contingent disponible 

-10 331 
-7 363 


